

နုာလတဂ်ဗုးလဂတဂ်ထံဂ်တသ့

Winning the Invisible War

by

E. M. Bounds

လဂ

အံခဲမ်ဘီနီ

(တဂ်ကွဂ်ဆဂ်ဖဲဒီးမုဂ်ဂီလံဂ်တဂ်ဗုးလဂမုဂ်မဆါတနံလ)

ဘဂ်တဂ်ကွဲးကွဲးကွဲးလဂဖုဂ်ယးဟဲ

နုာလတဂ်ဗုးလဂတဂ်ထံဂ်တသ့

Winning the Invisible War

by

E. M. Bounds

လဂ

အံခဲမ်ဘီနီ

(တဂ်ကွဂ်ဆဂ်ဖဲဒီးမုဂ်ဂီလံဂ်တဂ်ဗုးလဂမုဂ်မဆါတနံလအံလ)

ဘဂ်တဂ်ကွဲးကွဲးကွဲးလဂဖုဂ်ယးဟဲ

မုခ်ကီလံလံ

အဆာဒိန္တက ဗုဒ္ဓါလကပထံတသဒ္ဓန္နမုခ်မတလဲ

တကုဒိန္တဝီတဖဉ်

၁. ဒုဂ်ဒါလကပထံအနီတသဒ္ဓန္နမုခ်မတလဲ	၃
၂. တပာယျါထိဉ်မုခ်ကီလံလံအလုအလံတဖဉ်	၉
၃. တတိနုမနီဉ်ဟိဉ်ခိဉ်အခိဉ်	၂၁
၄. မုခ်ကီလံလံအတမမုခ်တမနုလဲ	၂၅
၅. မုခ်ကီလံလံအတခပနီဉ်ခိဉ်သုဉ်	၃၅
၆. မုခ်ကီလံလံအတမလီဉ်တိဉ်အိဉ်ဖိဉ်	၄၆
၇. တမနုကတဖဉ်ယုအဒုဉ်အဒါ	၅၇
၈. ထုးဖိဉ်တဖဉ်ဟိဉ်ခိဉ်အတမတိဉ်တဘိတဖဉ်	၆၆
၉. မုခ်ကီလံလံနုအစိကမိဒိဉ်ထဲထဲလဲ	၇၂
၁၀. ပုလကပဘဉ်တခံတနု	၇၉
၁၁. မုခ်ကီလံလံအတခုးဗျိ	၈၇
၁၂. မုခ်ကီလံလံအတကုဉ်သုအကျဲကပူ	၉၇
၁၃. ပတလီလကဘဉ်ဒိဉ်ကတတဖဉ်	၁၀၅
၁၄. မုခ်ကီလံလံထိဉ်ဒုးတလီဖဲလဲ	၁၁၈
၁၅. တသုတတိဒိဉ်သဒါလီပသး	၁၃၁
၁၆. တစုကဝဲလကမတတဖဉ်	၁၄၃

နလီတံလကမုခ်ခိဉ်လဲ, ဆဉ်တုကီ, မုခ်ဆုဉ်အဖိဉ်, နဘဉ်တကုဉ်လီတု လာဟိဉ်ခိဉ် အဖိဉ်ခိဉ်လဲ, ပုလကပဘဉ်ပုလကလုတဖဉ်နုနဲဉ်. အစုဒါ, နစံးလကသးကံ ပု, ယကထိဉ်ဘးဆုမုခ်, ယကပာယလီပစိလကစာအဆုဉ်ဇီဇီအဖိဉ်, ယက ဆုဉ်နီလကတအိဉ်ဖိဉ် အကစာကလီလကလံစံးအကတလီ. ယကထိဉ်ဘးတအာဉ် အတထီအဖိဉ်, ယကပာယသးဒါတထီကတတစာအသးနုလီ. **ဝံယဂ္ဂါယ ၁၄း ၁၂-၁၅**

လံစီဆုတဒုးနဲဉ်ပုလီလီလက မုခ်ကီလံလံအထံးအခံဘဉ်. အတအိဉ်ဖျဉ် ထိဉ်, တတုလီပာလီအီအစုနုတတဲဖျဉ်ဝဲတအိဉ်ဘဉ်. လံစီဆုတဲဖျဉ်ဒုလက မုခ် ကီလံလံအတပုးစာပာထွဲလကပုကညီအတကီတခဲလကတမိဉ်စီတစီနုလီ. တထံဉ် ဖျဉ်ဒုအီပုတီပုလီလကအတမကုဉ်မကီတခိး တသံတပုအပုနုလီ. တပာဖျဉ်ဝဲ လကအတမတဖဉ်နုထီဒုဒါဒီးကစာခရံလကအတပညိဉ်မုခ်လကအတမမုခ်နုလီ. တတဲဖျဉ်ထိဉ်အဖိဉ်, ဒုးနဲဉ်ဖျဉ်ထိဉ်ဝဲအတစိတဆု, အတရုလီဘဉ်ဘုးဒီးကစာ ယု, ဒီးအတပာသုဉ်ပာသးအစုတဖဉ်နုလီ. အဝဲမုခ်တုဒီးမုခ်ဒုကလုးလကအဟး ထိဉ်ကွံလကအလီအကျဲတဖဉ်အခိဉ်နုလီ.

စီပုးတရုးပာဖျဉ်ထိဉ်မုခ်ခိဉ်ကလုးတဖဉ်အတလီတံလဲနု ခံအမုခ်ကစာယုမတံ စံဉ်ညိဉ်တီအဒိတခါအသးမုခ်တအနီကီသပုတံ ဒီးမုခ်တလီပုအလီနုလီ. အဝဲ စံးဝဲဒု, “အစုဒါ, ကလုးလကအမတဖိးဘးတဖဉ်နု, ယုမုခ်တသးလီဘဉ်အီဘဉ်, ဒီးမုခ်တုလီအီဆုလရံပု, ဒီးတုလီအီလကတခံအတစာယာအပု, လကတမိဉ်ညိဉ် ယာအစီ...” (၂ပုးတရုး ၂း၄). စီယုဒါကတီတမံဃီဘဉ်ထွဲကစာယုအတသး ကဲထိဉ်နုတလဲလီအီတသုဘဉ် ဝဲလကအစံးဘဉ်ပု “ဒီးကလုးတဖဉ်လကအတဟံးယာ

ဘၣ်အတၢ်အိၣ်ထံးဘၣ်ဝဲဘၣ်, မ့မ့ဟးထီၣ်ကွၢ်လၢအအိၣ်အဆိးအလီၢ်ဒၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်, အဝဲဒၣ်ဟံးဃာ်အီၤလၢတၢ်လီၤထူလီၤယီၣ်, လၢတၢ်ခံးအဖီလၢ, လၢမ့ၢ်န့ၢ်ဒိၣ်အတၢ်စံၣ်ညီၣ်အစီၢ်လီၤ. (ယူဒါ :၆).

စီၤယီၤဟၣ်အလံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါအုၣ်အါထီၣ်အသးလၢတၢ်စ့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. “ဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအိၣ်ထီၣ်လၢမ့ၢ်ဒိၣ်လီၤ. မံၤကွးလးဒီးအကလူးတဖၣ်ဒုးတၢ်ဒီးပယီၤ, ဒီးပယီၤဒီးအကလူးတဖၣ်န့ၣ်ဒုးတၢ်, ဒီးတမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်. ဒီးအဝဲသ့ၣ်အလီၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်လၢမ့ၢ်ဒိၣ်ဘၣ်. ဒီးပယီၤဖးဒိၣ်, စ့ၢ်လၢအအိၣ်လၢသီတဘီ, ကိးဝဲအမံၤလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်, ဒီးစၢတၢ်လၢအလီၢ်န့ၢ်ပုၤဟီၣ်ဒိၣ်ဖဲခဲလၢ, ဘၣ်တၢ်တ့ၢ်လီၤအီၤဆူဟီၣ်ဒိၣ်ချ့, ဒီးအကလူးတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီၣ်ထီၣ်ကွၢ်ဒီးအီၤလီၤ. တၢ်လီၣ်ဖျါ ၁၂၅-၉

ထၢ်ဒုးဖျါထီၣ်ဒုၣ်ဒါ

ပယုတၢ်လၢကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထါအပူၤန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါသ့သပှၢ်တၢ်လၢပကထံၣ်န့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အကျဲကပူၤဒီးအတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ပသးန့ၣ်လီၤ.ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထါစံးဘၣ်ပုၤလၢအတၢ်တီၢ်ကျဲၤအအၢအသီတဖၣ်လၢအကျၢ်ဘၢကွၢ်ဟီၣ်ဒိၣ်အတၢ်ကဝီၤ ဒီးမၤဟးစီၤကွၢ်ကစၢ်ယူၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးအတၢ်မုၢ်လၢအဒိၣ်အအါတဖၣ်ထဲလဲၣ်အစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပဘၣ်အိၣ်ဒီးဖိသၣ်အသးလၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တကယဒီး “ညီကွၢ်ကယံာ်တၢ်ဘၣ်အဘၣ်သီ, ဒီးတၢ်အတၢ်သီအတၢ်လုာ်ကီၤလုာ်ကပာ်ခဲလၢန့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးန့ၢ်တၢ်ကလုာ်သ့ၣ်လီၤအသး, လၢအအုၣ်က့ၢ်အိၣ်က့ၢ်သ့သးသ့န့ၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤတက့ၢ်”. ယၤကီၢ် ၁:၂၁. အန့ၣ်သတးဒီးပကထံၣ်န့ၢ်တၢ်သ့ၣ်မံသးမံဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အတၢ်ဒုးကဝီၤထီၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်န့ၣ်သက့ဒ်န့ၣ်ဒီး, ပဒုးမံသ့ၣ်မံသး, သးလၢအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်တဖျါလၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အပူၤတသ့ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ပကထံၣ်န့ၢ်တၢ်သ့ၣ်မံသးမံဒီးတၢ်ကဝီၤလၢအဆ့ၢ်ဆူတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်လၢတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမး, တၢ်န့ၣ်န့ၢ်တၢ်လၢသးလၢအပူၤဒီးတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် တၢ်စံၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲပုၤကညီအတၢ်အုၣ်က့ၢ်အိၣ်က့ၢ်အစ့ၢ်လီၤ. ဟီၣ်ဒိၣ်ချ့အစ့ၢ်ဒီးတၢ်ဘၣ်တုအစၢတဖၣ်ဘၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အီၤဝဲလၢတၢ်အုၣ်က့ၢ်အိၣ်က့ၢ်အတၢ်ပညီၣ်ဒီးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်စ့ၢ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အီၤတဖၣ်န့ၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ဘၣ်တီၤမ့ၢ်စ့ၢ်, မ့ၢ်တၢ်အဒိၣ်ထံးဒိၣ်ဘီမ့ၢ်စ့ၢ်, န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်ဘၣ်တုတဖၣ် အဒိပညီထီၣ်လၢပုၤမၤလိတၢ်သးသမူအစ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ထီၣ်လီၤမၤဘၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးပာ်လီၤအတၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဘၣ်ပာ်ကယအီၤဘၣ်. တၢ်ဆိကမိၣ်အစ့ၢ်အကျဲၤတဖၣ်တၢ်တဘၣ်ပာ်ကယကွၢ်အီၤဘၣ်, မ့မ့ၢ်တဒိကဘၣ်ပာ်လီၤကယံာ်အတၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်အဒိၣ်ထံးဒိၣ်ဘီတဖၣ် လၢတၢ်ကယုသ့ၣ်ညါတၢ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံဃုထီၣ်ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဝဲလၢပတုၤထီၣ်သးဆူတၢ်လီၤလၢပတၢ်သ့ၣ်ညါတတုၤထီၣ်ဘးအလီၢ် လၢ အမ့ၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ပတၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထါဆ့ၢ်ပုၤဆူဟီၣ်ဒိၣ်လၢပတထံၣ်ဘၣ်တဖျါ, အပုၤဘီဖိမုၢ်ဖိ, အတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ, တၢ်အိၣ်သးအစ့ၢ်အကျဲ, ဒီးအတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တၢ်တလီၣ်ဖျါထီၣ်အီၤအလၢအပူၤကဆူးကတ့ၢ်ခဲလၢဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်စ့ၢ်လၢပုၤ လၢပကသ့ဆိကမိၣ် ဒီးလၢကသ့ထီၣ်ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်န့ၣ်န့ၢ်တၢ်လီၤလၢပတၢ်သ့ၣ်ညါထီၣ်ဒုၣ်ဒါ

လံာ်စီဆုံတစ့ၢ်လီၤလၢ ပုၤအိၣ်နီၢ်ခိတစၢဒီးတဘျီယီမ့ၢ်ယူၤန့ၣ်ဘၣ်. အဝဲမ့ၢ်ယူၤဒီးလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢအမ့ၢ်နီၢ်ခိနီၢ်ခိန့ၣ်လီၤ. တၢ်တကတီၤဒုးသ့ၣ်ညါဆိဘၣ် ဒီးလံာ်စီဆုံဆ့ၢ်ပုၤယူၤဆူပမဲၣ်ညါလၢအကဟုကညီၣ်ဒီးအစီဒိၣ်ကမိၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအိၣ်လၢထံးလၢသီလံာ်လံာ်, ဒီးအဝဲတုၤလီၤတၢ်အဒိၣ်ထံးကိးမံၤဒဲးလီၤ. “လၢထံးလၢသီန့ၣ်, ယူၤတုၤလီၤမ့ၢ်ဒိၣ်ဒီးဟီၣ်ဒိၣ်လီၤ” (၁ စီၤရှု ၁:၁). ပကွၢ်ယူၤအဒိၣ်ထံးကတၢ်န့ၣ်မုၢ်မးလီၤ. ကစၢ်ယူၤန့ၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အီၤတမ့ၢ်လၢတၢ်စ့ၢ်လီၤဘျီလီၤအီၤဘၣ်, မ့မ့ၢ်တဒိလၢအတၢ်မၤတဒိလီၤ. ပမၤလိသ့ၣ်ညါဘၣ် လၢအဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤဒီးအမၤတၢ်မနုၤန့ၣ်လီၤ.

တင်လိင်ဖျါထိပ်မုန်ကီလံန့ၣ်မုၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ. တၢ်ဆၢန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်
ဒုးသ့ၣ်ညါပုၤလၢအိၣ် မ့တမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်တၢ်ကျဲၤလၢအဝဲမ့ၢ်ပုၤအာပုၤသီ, လၢအဖျါထိပ်
တၢ်လိတၢ်ပုၤအကိၣ်ဒိၣ်ထီဒီးအတၢ်အာတၢ်သီဘၣ်. မၤသးဒ်တၢ်အိးထီၣ်ယၣ်ဘျးသဒါဒီး
အဝဲဖျါထိပ်ဒီးအကူအသိးအလၢအပုၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ဒိၣ်ဒိတဖျါပးစီၤဝဲ, ပုၤကညီဘၣ်
တၢ်ကွဲၣ်လဲၣ်န့ၣ်အိၣ်, ဧၤဒုၣ်တၢ်သၣ်လီၤဟးစီၤကွံာ်ဝဲလီၤ. အစ့ၢ်အကျိၤလၢအပူၤကွံာ်တအိၣ်
နီတပူၤဘၣ်. တၢ်တသ့ၣ်ညါကွံာ်လၢအမၤလိန့ၣ်တၢ်အာတၢ်သီအစ့ၢ်ဘၣ်. အဝဲအိၣ်ဆိန့ၣ်ပုၤ
ဟီၣ်ဒိၣ်ဖိတက့ၢ်လီၤ. ဧၤဒုၣ်တၢ်သၣ်အလီၤလၢကမၤနီၣ်မၤယါအတၢ်ဟဲအိၣ်ဖျါထိပ်မုၢ်န့ၣ်
မုၢ်သီတအိၣ်ဘၣ်. အတၢ်လံာ်တၢ်လီၤအတၢ်စံာ်စိတဲစိ မ့တမ့ၢ်အတၢ်မၤကွံာ်အအာအသီ
န့ၣ်တမ့ၢ်အိၣ်ထံးကတၢ်တဘျီဘၣ်.

အတၢ်မၤနီၣ်မၤယါလၢအဟဲဟံထီၣ်လၢဧၤဒုၣ်တၢ်သၣ်လီၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်တၢ်တသ့ၣ်
ညါဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်မုၢ်ကီလံာ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဖဲန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢန့ၣ်လံာ်လံာ် အတၢ်စံာ်စိတဲ
စိန့ၣ်လဲၤသကြါဒီးပုၤကညီန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီမ့ၢ်အတၢ်ပညိၣ်, အတၢ်မၤဟးစီၤအပိးအ
လီ, ဒီးအတၢ်ပညိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီတဖျါစုၣ်စုၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အတၢ်ခးပနီၣ်လၢကမၤဟး
စီၤဝဲလီၤ. အဝဲအိၣ်လၢဖိသၣ်အိၣ်န့ၣ်အစုၣ်အကပၤ, အိၣ်ဝဲဖဲပုၤတဖျါစုၣ်စုၣ်လၢကပိာ်ဝဲအ
က့ၢ်အစီၤအလုၢ်အလၢဒ်အသးအိၣ်ဝဲအသိး, ဒီးလၢအဘျီအတီၢ်အစုၣ်စုၣ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆ့ၣ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်လိင်ဖျါထိပ်တၢ်, ဒီးတမ့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဆိကမိၣ်မုၢ်စ့ၤ, တမ့ၢ်ထီတ
ဘျီမုၢ်စ့ၤ, ဒီးတမ့ၢ်လံာ်စီအံၤတဘျီဘၣ်. မုၢ်လံာ်လၢအလိင်ဖျါထိပ်တၢ်အိၣ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်ချာ
တဖျါဒီးပုၤနီၣ်တဖျါဒ်အမ့ၢ်တၢ်အသိး, အတၢ်အိၣ်မူဒီးအတၢ်ဖဲတၢ်မၤလၢအတလၢကွံာ်ဟီၣ်
ဒိၣ်အတၢ်ထံာ် မ့တမ့ၢ်န့ၣ်ဆၣ်အတၢ်ထံာ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖျါန့ၣ်ဘၣ်.

လံာ်စီဆ့ၣ်အတၢ်လိင်ဖျါထိပ်တဖျါန့ၣ် တမ့ၢ်အထီဒါပုၤတၢ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်, မ့မ့ၢ်တ
ဒီလၢတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖျါအဖီဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. လိာ်ဝဲတၢ်စၢလိတၢ်စုၣ်တၢ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤ
ကညီအတၢ်သ့ၣ်ညါအထီကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူၣ်သ့အတၢ်စိတၢ်ကမိၣ်န့ၣ်ထံာ်န့ၣ်လံာ်စီဆ့ၣ်
အတၢ်စုၣ်တၢ်ကျိၤတဖျါတသ့ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်စုၣ်တၢ်ကျိၤတဖျါအံၤ, မ့ဝဲလၢအဟ့ၣ်ထီၣ်
တၢ်ကူၣ်သ့တဒီန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်အိၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်တၢ်, တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်,
ဒီးတၢ်စုၣ်တၢ်န့ၣ်အလၢအပုၤန့ၣ်လီၤ.

မုၢ်ကီလံာ်န့ၣ်မုၢ်ပုၤအနီၣ်ဒိသပုၤတၢ်ကီ

လံာ်စီဆ့ၣ်ပုၤဖျါထိပ်မုၢ်ကီလံာ်ဒ်ပုၤတဖျါ - တမ့ၢ်တၢ်အက့ၢ်အစီၤတခါ, တမ့ၢ်ဒုၣ်
တၢ်အကညီတခါဘၣ်. အဝဲတမ့ၢ်ထဲလၢအလိာ်ထီၣ်အသးဘၣ်, မ့ၢ်ပုၤကညီနီၣ်ဒိသပုၤတၢ်
တဖျါလီၤ. လၢလံာ်ယါဟၣ်အဆၢဒိၣ်ယိးန့ၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ရှုးပာ်ထီၣ်တၢ်ကမၢ်လၢပုၤယုၤဒါဖိ
တဖျါလၢအသ့ၣ်အသးသီ, အမၤဘျးမၤဘျီတၢ်, အတၢ်ပာ်ထီၣ်ထီအသး, ဒီးပုၤပာ်စုၣ်
ပာ်ဝါအသးတဖျါအလီၤလီၤ. ယုၣ်ရှုးစံးဝဲဒုၣ်, “သုၣ်သ့ၣ်အံၤ, သုဘၣ်ယးဒီးသုပာ်မုၢ်ကီ
လံာ်, ဒီးဖဲဒုၣ်သုပာ်အသးန့ၣ်, တၢ်မိၣ်မၤသုသးလီၤ. အဝဲန့ၣ်လၢသီလံာ်လံာ်, မ့ၢ်ပုၤလၢအမၤ
သံပုၤကညီ, ဒီးတဆၢတၢ်ဘၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအပူၤဘၣ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတ
အိၣ်ဘၣ်လၢအပူၤဘၣ်.” (ယါဟၣ် ၈:၄၄)

တၢ်တဲစိအိၣ်ဝဲအါမးဘၣ်ထွဲပုၤတၢ်အာတၢ်သီတဖျါအစ့ၢ်အကျိၤလၢအစိစိန့ၣ်
လီၤ. ထါအိၣ်တဘျးယုၢ်, တၢ်လုၢ်တၢ်လၢတဘျးခါ, ဒီးပတၢ်ပျံတၢ်ဖးဒုၣ်လံာ်မၤဒိၣ်မၤသ့ၣ်
အက့ၢ်အစီၤ, အလုၢ်အလၢအသကဲးပတၢ်တဖျါတၢ်တဲလုၢ်အိၣ်, ဒီးအတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖျါန့ၣ်
တၢ်ဟ့ၣ်အိၣ်လၢအလုၢ်ဒုၣ်လံာ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အစ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတီဝဲ, ဒီးမ့ၢ်ဝဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ
ဘျီဆ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်ထွဲမုၢ်ကီလံာ်အစ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲအါမးလၢပကဘၣ်မၤလိန့ၣ်အိၣ်, ဒီး
စိလၢကလိာ်ဘၣ်မုၢ်ကီလံာ်အစ့ၢ်ဖျါဖျါ, တအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၢ ဘၣ်အါန့ၣ်စိဖဲအံၤန့ၣ်တ
အိၣ်ဘၣ်. ပလိာ်ဘၣ်အစ့ၢ်အမ့ၢ်အတီၢ်လၢကကဲတၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤပဒီ, ကကဲတၢ်သဆၣ်ထီၣ်ပ
ခံလၢပကဆိးသီတၢ်, ဒီးကကဲသးသဟီၣ်တခါလၢပကကျဲးစးတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပလိာ်သ့ၣ်ညါပ
ဒုၣ်ပဒါအစ့ၢ်, အလုၢ်အလၢ, အအိၣ်တၢ်ဆိးတၢ်အလီၤ, အတၢ်စိတၢ်ကမိၣ်လၢကထီၣ်စဲပုၤ
လၢပကမၤတၢ်အစီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ညါတဖျါအံၤမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်ဝဲလၢတၢ်မၤန့ၣ်တၢ်အစီၤ
လီၤ.

ပုၤအိၣ်ဝဲအါဒ်အါစၢလၢစံးဝဲမုၢ်ကီလံာ်န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်, ဒီးအကညီလၢပတၢ်
အိၣ်မူဖိဒိၣ်န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အလီၤအိၣ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်ကဘၣ်ကတီၤမုၢ်ကီလံာ်
အစ့ၢ်ဖျါဖျါ, လၢတၢ်ကတီၤသညးသပုၤ, ဝံက့ၤဝံက့ၤဆူအပျီၣ်အဘိၣ်တဖျါဒီးပုၤယုၤဒါဖိ

မုဂ်ကီလံနံ မှာဝဲ တာဘုတုလီတစာ လီ။ အဝဲတမာတလအိဉ်ဒုဉ်အတာ သုဘဉ် ဒီးတမာပုလတအာဘဉ်, အိဉ်ဒီးအတာအကတါန့ဉ်လီ။ ဆာကတီအိဉ်ဝဲတ ဘျီဖဲလအတချူးကဲထီဉ်အသးန့ဉ်အဝဲအယုဉ်တကတါဘဉ်န့ဉ်လီ။ အဝဲဘဉ်တုလီ အီလအမူခိဉ်ကလူးတဖဉ်အဖီလံလီ။ မူခိဉ်ကလူးတဖဉ်န့ဉ်တမာအဟဲကဲထီဉ်အသးဒီဖျီ လဟံဉ်ဖီပီဖီအတါရုလီဘဉ်ထွဲလီအသးဘဉ်။ ဖီသဉ်အတါဒိဉ်ထီဉ်ကပုဉ်လူးအတါ လီအဲဉ်လီကွံ တဖဉ်န့ဉ်အဝဲတသ့ဉ်ညါဝဲဘဉ်။ ဖီသဉ်တဖဉ်အတါအိဉ်ဖျဉ်ကတီအတါ ဆူးတါဆါဒီးတါသ့ဉ်ခသးခန့ဉ်တမာအဝဲသ့ဉ်အတါဘဉ်။ မူခိဉ်ကလူးတစာစုဉ်စုဉ်န့ဉ်ဘဉ် တါတုလီအီ ဒီးတမာအအိဉ်ဖျဉ်ထီဉ်ဘဉ်။ အဝဲသ့ဉ်ဘဉ်တါတုလီအီလကစာယုအ နီကစာဒုဉ်ဝဲလီလီန့ဉ်လီ။ မုဂ်ကီလံနံ ဘဉ်တါတုလီအီအစု, ဒီးစုဒိဉ်ဒိဉ်ကလဲဉ် ဝဲန့ဉ် သးဒုဒိအလီတအိဉ်ဘဉ်။ အတါစီတါဆုံယု ဒီးတါဟံထီဉ်ထီအီတဖဉ်န့ဉ် လီ စံးထီဉ်ပတြါအီ, မာတါလီကမာမဉ်, ဒီးမာတါစံးထီဉ်ပတြါလမူခိဉ်န့ဉ်လီ။

မုဂ်ကီလံနံမာအလုအလုအစုလီ။ အဝဲပျီလဲအသး, ဒီးအတါပညိဉ်န့ဉ် မာထဲတကျါန့ဉ်လီ။ အဝဲဟံအမဲဉ်သဉ်ခဲဘဉ်, ဘဉ်ဆဉ်အသးန့ဉ်တအိဉ်ခဲဖျဉ်, အ သးတဒုဒိဘဉ်, အတါပညိဉ်တဆုံဘဉ်န့ဉ်တမာဘဉ်, အတါပညိဉ်အကတါန့ဉ်ကျါမုဆု လီ။ တါစံဉ်ညိဉ်ဆါတဲဉ်သးတအိဉ်ဘဉ်, တါသုးဆါသုးကတီ, တါမလတါပညိဉ်တ အိဉ်ဘဉ်န့ဉ် တါဟံထီဉ်လအသးပူနီတဘျီဘဉ်။

မုဂ်ကီလံနံ အလုအလုလအိဉ်ဒီးအီ န့ဉ်, မုတမာအနာတါဘဉ်သ နဉ် က့, အါစုအါဘျီအလုအလုန့ဉ်ကီန့ဉ်ဒီးအခိဉ်စုန့ဉ်တါအနာတက့ဉ်န့ဉ်လီ။ အလုလံ သကဲဉ်ပဝးန့ဉ်နပလါဘဉ်အီလီ။ ပပလါဘဉ်မုဂ်ကီလံလီ။ အဝဲဟ့ဉ်တါကလုဒီးဟါ ဘဉ်တါသုမးလီ။ အဝဲကဲပုဟဆါရဲဉ်ကျဲတါ (မံန့ကျါ)ဖးဒိဉ်တစာလီ။ အဝဲဟဆါပု အအာတဖဉ်ဒီးမူခိဉ်ကလူးလအလီတဲဉ်တဖဉ်လီ။ မုဂ်ကီလံနံ မာဝဲ ဟိဉ်ခိဉ်အမဲန့ ကျါအအာအသီတစာန့ဉ်လီ။

မုဂ်ကီလံနံအလုအလုအစု

ကစာယုဉ်ရှူးခရံန့ဉ်မာပုနီဒိနီဒါ။ အဝဲဟံလီဝဲမုဂ်ကီလံအလုအလုလအိဉ် ချါဒီးအကစာဒုဉ်ဝဲ, ပုဒိဉ်ဖီဒိဉ်ကမီ, ပုက့ဉ်ပုအာတစာလအလုလီတါအတါသီ အချံ - ဝဲလကစာခရံအကစာဒုဉ်ဝဲသ့ဉ်တါချဲလအစုန့ဉ်လီ။ “စံဉ်နီပုနီန့ဉ်မာဟိဉ် ခိဉ်, ဒီးတါချဲရှူးန့ဉ်မာဘီဖီမာဖီ, ဒီးနီဉ်စံစုန့ဉ်, ပုအာတစာအဖီ, ဒီးတါအဒုဉ်အဒါလ အဖုံအီတစာန့ဉ်, မာမုဂ်ကီလံ, ဒီးကူးဘုအကတီန့ဉ်မာဟိဉ်ခိဉ်အစါကတါ, ဒီးပုကူး ဘုန့ဉ်, မာကလူးတဖဉ်လီ။ (မးသဲ ၁၃:၃၈-၃၉)။

မာကစာယုဉ်ရှူးခရံန့ဉ်တမာတါအနီဒိနီဒါဘဉ်နီ။ မာမူခိဉ်အဘီဖီမာဖီတဖဉ် န့ဉ်တမာတါအနီဒိနီဒါဘဉ်နီ။ မာတါအတါသီအဖီတဖဉ်န့ဉ်တမာတါအနီဒိနီဒါဘဉ် နီ။ ကစာခရံဒီးအမူခိဉ်ဖီအဖီတဖဉ်န့ဉ်မာပုအိဉ်လအနီဒိနီဒါတမာဘဉ်နီ။ မာကီလံအ ဖီမုဂ်ဖီခွါဒီးပုအာပုသီတဖဉ်အဖီန့ဉ်တမာပုနီဒိနီဒါစုကီးဘဉ်နီ။

လလံစီဆုံအပူ မုဂ်ကီလံအလုအလုန့ဉ်မာတါအနီကီန့ဉ်လီ။ အဝဲဒုဉ် န့ဉ်တမာထဲလအတါအတါသီလပုစာတဖဉ်အစါနီဘဉ်, အဝဲမာတါအတါသီလအနီဒိနီ ကစာန့ဉ်လီ။ ကစာခရံအတါထုကဖဉ်အပူန့ဉ်အဝဲယုကညးဝဲဒုဉ် “ထူးထီဉ်ကွံဉ်ပုလ တါအတါသီအပူတက့” န့ဉ်မာဒ်ပုနီဒိအသးလီ။ “ထူးထီဉ်ကွံဉ်ပုလတါအတါသီ အပူတက့” (မးသဲ ၆:၁၃)။ ပထံဉ်ဘဉ်လကစာခရံယုကညးဝဲဒ်သီးတါကထူးထီဉ်ကွံ အဝဲသ့ဉ်လအတါအတါသီခဲလါအပူ, “မာလအကအံးကွါကွါကွါအီ, ဒ်သီးတါအတါ သီသုတဘဉ်အီတစာန့ဉ်လီ” (ယါဟဉ် ၁၇:၁၅)။

စီယါဟဉ်စံးဝဲ “ဟိဉ်ခိဉ်ဒီတဖျဉ်မဲလီဝဲလအတါအတါသီတစာအပူလီ” (၁ ယါဟဉ် ၅:၁၉)။ ဝဲအံမုဂ်ကီလံနံတါကီးအီလ “တါအတါသီတစာ” လီ။ အလု အလုန့ဉ်ဒုးကီးန့ဉ်အီလအမဲလီ။ တါကီးအီစုကီးလ ပါ, မာလအဝဲမာတါအတါသီ ခဲလါအပါအယီလီ။ အဝဲမာယုဉ်ရှူးအဒုဉ်အဒါ လအမဟးစါတါ, ဟူးစါအါမး, ကူဉ် တါသုဒိဉ်မး, ပလီသ့ဉ်ပလီသးစုမး, ဒီးပျဲတါစုကီးလီ။

တစ်ခါတစ်ရံအစီအစဉ်

မုန်ကီလံအိအကလူးတဖန်နှင့်အလီထီနီစီအေဒ်အဖိခွါလအလီယံသွန် တဖန်လ၊ တာလီတာလ၊ အတီပတီ၊ ဒီးလအတာသွန်ညါတကပ၊ နှင့်လီ။ မုန်ကီလံ အံလအလံစီဆုံအပူမုန် စီပတစ၊ ပုပတဘ်ဟိုခိန်၊ “ဟိုခိန်အခိန်” (ယီဟန် ၁၂၄ ၃၁)။ တာကီးနီအမံ “မုန်ကီလံအိအကလူးတဖန်” (မးသဲ ၁၅:၄၁)။ အဲဒီးအပုတ ဖန်နှင့်မုန်တာပာအီလအဘ်ဟံးမူဟံးဒါလအဘဲသွန်အတာဒဲးဘးတဖန်နှင့်လီ။ အဲ သွန်နှင့်ဘ်ဘ်ဆိန်အအီလအတာထီဒါတာအယိဒီးအ “တဟံးယာဘ်အတာခိန်ထံး ဘာ” (ယူဒါ ၁:၆)၊ တာလီလအဘဲသွန်ဘ်ဘ်တုလီအီလအမုန်တာလီလ ကစာယူ ပာလီတုအဘဲသွန်နှင့်လီ။

တာစာဘ်ထွဲအတာလီတံာ် ဒီးလံာ်စီဆုံအတာပာဖျါအစာအကျါတဖန်နှင့် အဲ မုန်ဒီနီတစ၊ အိန်မူအိန်စဲ၊ ဟူးစဲဖဲမ၊ သဘျ၊ ဒီးမနီနီမယါသွဲလီ။ အဲသွန်အ ခိန်ဖးဒိန်အိန်တစ လအတီခိန်ရိန်မဲကယံာ်အတာဟူးတာစဲသွန်တဖန်နှင့်လီ။ အဲသွန် ဘ်ဘ်ဆုဒီးတီခိန်ရိန်မဲအီလအခိန်နီအသုအဘ်ဒီးကွန်တာသုအစာနှင့် လံာ်စီဆုံပာဖျါ ထီဝဲဖျါဖျါ ဘ်ထွဲမုန်ကီလံာ်အိအကလူးတဖန်အစာနှင့်လီ။

လာ ၂ ကရံာ်သူး ၁၁:၁၃-၁၅ နှ် စီပီလူးစံးဝဲဒန်၊ “အစာဒ်အံ၊ ပုဒ်နီသီး တဖန်၊ မုန်ပုတမာဖိအဘျာ်ပုမာလီတာ်၊ ဒီးပျိန်လဲအသးလအခရံာ်အပုတမာဖိလီ။ ဒီးပ ကမာကမုန်အလီတအိန်ဘ်အစာဒ်အံ၊ မုန်ကီလံာ်အကစာဒ်လဲာ်၊ ပျိန်လဲအသးလ အတာပာအကလူးလီ။ မးသးဒ်နီဒီး၊ အခအပုတဖန်မုန်ပျိန်လဲအသးလအတာတီတာ်လီ အခအပုဒီး၊ တမုန်ဘ်ဘ်ဒိန်တာ်မုန်ဘ်။ အဲသွန်အကတာ်ကမုန်ဝဲဒ်အမာတာ်အသီး နှ်လီ။” တာကတီ “မုန်ကီလံာ်အကစာဒ်ဝဲ” မုန်တာ်ကတီယိန်ယထီအတာလုာ်တာ လာ်နှင့်လီ။ အဲအိန်ဒီးအခါစးတဖန်လီ။ တာ်အကညီနှင့်ခါစးတအိန်ဘ်။ စီပီ လူးကွဲးတာ်ဘ်ထွဲပုပတစလအပျိန်လဲအသး ဒီးလွဲနီတာ်နှင့်လီ။ အဲစံးဝဲလအ အဲမုန် ပုပျိန်လဲအသးအခိန်၊ ဒီးတာ်အခိန်တစ၊ ပုလအဒူးအိန်ထီတာ်ပျိန်လဲအသး၊ ပုပာ မးအသး၊ ဒီးအတာ်ခုတာ်ပုအလံာ်အလီနှင့် ဘျာ်ဝဲဒ်သီးအကစာနှင့်လီ။

စီယူဒါတဲဖျါအါထီအလုာ်အလံာ်တဘျူးမံလအစံးဝဲ၊ “ဒ်နီအသီးစာ်ကီး၊ ပု မံစီတာ်တဖန်အံ၊ မးဘာ်အတာ်ဖဲတာ်ညာ်၊ ဒီးတပးကဲဘာ်ပဒိန်ပပုာ်ဘာ်၊ ဒီးဒုန်ဒုန်တာ် လကပီလီလီ။ ဘာ်ဆုဒီးတုကလူးအခိန်စီမံကွဲးလးတစပဲတဲးလီာ်ယိလီာ်အသး ဒီးမုန်ကီလံာ်၊ ဒီးစာ်လီာ်ဘျိလီာ်အသးလအစီမံဂူအစိာ်အစာ်အကျါဒီး၊ ပာ်တာ်ကမုန်ဒုန် ဒုန်လအလီတဘျာ်ဘာ်။ မုန်အစံးဝဲဒန်၊ မဲကစာ်သိာ်ယိန်နီတကွာ်” (ယူဒါ ၁:၈-၉)။

“ပုမံစီတာ်ဘာ်အဖိ” တဖန်အံမုန်ပုဒ်နီခိန်လီ။ စီမံဂူမုန်ပုဖးဒိန်တစလီ။ စီမံကွဲးလးမုန်ကလူးအခိန်တစဒီး မုန်ပုဒ်နီခိန်သပုာ်တာ်လီ။ မုန်ကီလံာ်၊ မုန်တာ်မနု လဲာ်၊ မုန်အတမုန်နီလအမူလအခိန်ဒီးအနီခိန်ဒီးဟူးစဲဖဲမးမုန်ဘာ်ခါ။

တစ်ခါတစ်ရံအစီအစဉ်

လအစီမံဂူအစိာ်နှင့်၊ မုန်ကီလံာ်နှင့် တဲးလီာ်ယိလီာ်အသးဒီးစီမံကွဲးလးလအမုန် မုန်ခိန်ကလူးအကျါ ပုဘာ်တာ်ပာ်လပာ်ကပီအထီကတာ်နှင့်လီ။ မုန်ခိန်ကလူးလအခိန် ဒီးစီကမီအံကဘာ်ယုသကွံာ်ကညးထီတာ်မးစာ်လအထီဒါ ပုမံစီတာ်ပျိန်လဲအသးတ စအံနှင့်ခါ။ စီယူဒါ အတာ်ကွဲးဖဲအံနှင့် မုန်အလီာ်ဖျါထီတာ်လအမုန်ကီလံာ်နှင့်အိန်ဒီးအ လကပီဖးဒိန်အစာ်၊ လအတာ်တဘာ်ပာ်အီဒ်တာ်တစိာ်တသိာ်ဘာ် မုတမုန် တာ်တပာ်နှင့် အလီာ်လအတာ်နီတမံနှင့်ဘာ်။

စီပုးတရူးအတာ်တဲဖျါတတီအံ ဟ့ာ်ထီတာ်အုန်သးလအမုန်ကီလံာ်နှင့် မုန်တာ် အိန်ဒီးအနီခိန်ခိ လအခိန်ဒီးအလအိန်ကပီထီနှင့်လီ။ “မုန်မးယူသွန်ညါထူးထီာ်ကွံာ်ပု ယူးယိာ်ယူလအတာ်လုပစီအပု၊ ဒီးသွန်ညါဟံးယာ်ပုတတီတလီဘာ်လအတာ်ဒဲးဘးအဖိ လာ် တုလအမုန်စံာ်ညီအနီနှင့်လီ။ ဒီးလီထီတာ်ပုလအပီတာ်ဖဲတာ်ညာ်အခံ၊ ဒီး လဲလအတာ်ကလုာ်ကလီအပု၊ ဒီးမးတရီတပီပဒိန်ပပုာ်နှင့်လီ။ ပုတဖန်နှင့်မုန်ပုအ ဒူး၊ ဒီးမးဖဲအသးအလီဒန်ဝဲလီ။ ဒီးဒုန်ဒုန်တာ်အစီအကမီတဖန်နှင့် တပျါဘာ်ဝဲဘာ်။ မုန်ကလူးတဖန်လအစာ်အဘါဒီးအစီအကမီဒိန်နှင့်အဘဲသွန်သနာ်ကွဲး၊ တာ်တာ်က မုန်ဒုန်ဒုန်လအလီလအယူအမဲာ်ညါဘာ်။ မုန်အဘဲသွန်တဖန်နှင့်၊ ဒ်ဆုာ်ဖိကီဖိနီနီလအ

အသွင်တဖးအသးတဖးဘၣ်, ကဲထီၣ်လၢတၢ်ကတီၣ်န့ၣ်အီၤ, ဒီးမၤသံအီၤအစီၤအသးန့ၣ်, ပုၤတဖၣ်အံၤဒုၣ်ဒုၣ်တၢ်လၢအတသ့ၣ်ညါဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဒီးကဟးစီၤမးလၢအကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအတၢ်ဟးစီၤအပူၤ” (၂ ပုးတရူး ၂၉-၁၂).

ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢ စီၤယၢကီၢ် ဟံၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤလၢအစိကမီၤအဒိၣ်ကတၢ်လၢ အလီၤဆီဒီးထီဒါအဝဲသ့ၣ်အစ့ၢ်တက့ၢ်. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးဟံၣ်သ့ၣ်သးလၢယုၤအစီလၢတက့ၢ်. ထီဒါမုၢ်ကီၢ်လံာ်တက့ၢ်. ဒီးကယုၤထီၣ်ကွံာ်လၢသ့အိၣ်လီၤ. သးဘူးသ့သးဆူယုၤအအိၣ်တက့ၢ်, ဒီးကသးဘူးအသးဆူသ့အိၣ်လီၤ” (၂ ပုးတရူး ၄:၇-၈). ဘၣ်မနုၤတၢ်ဘၣ်ထွဲအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဆီဒိၣ်မးလဲၣ်. မ့ၢ်ကစၢ်ယုၤန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်အနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်လၢအမူန့ၣ်ဘၣ်ဒါ. ပဒုးကဲထီၣ်မုၢ်ကီၢ်လံာ်လၢအမ့ၢ်ထဲဒုၣ်တၢ်ကညီၢ်တခါသ့လၢကျဲၣ်လဲၣ်. လံာ်တဆၢအံၤသိၣ်လိပုၤလၢ မုၢ်ကီၢ်လံာ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အနီၣ်ခိၣ်ခိၣ် ဒ်ယုၤမ့ၢ်တၢ်အနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤကစၢ်ယုၤဒီးမုၢ်ကီၢ်လံာ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကတီၢ်ယုၤအစ့ၢ် ဒ်လၢစီၤပုးတရူး စ့ၢ်စီၤအူအတၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်ပုၤခံန့ၣ်လဲၣ်. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးဆီၣ်လီၤသ့သးလၢယုၤအစုကညီၢ်အစီလၢ, ဒ်သးတုၤအဆၢကတီၢ်ဘၣ်ဒီး, ကဟံၣ်ထီၣ်ထီၣ်သ့န့ၣ်တက့ၢ်. ကယဲၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ယီၣ်ဘၣ်ဘီန့ၣ် ဟံၣ်ထီၣ်လၢအဝဲဒုၣ်အလီၤခဲလၢာ်တက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, အသးအိၣ်သ့လီၤ. ကီၤသ့သးတက့ၢ်. ဆီးသီတက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ခဲယုၤကညီၢ်ရှုၢ်ရှုၢ်အသးန့ၣ်, သ့ဒုၣ်သ့ဒါမုၢ်ကီၢ်လံာ် ဟးဝုၤဝီၤယုၤလၢကယုၤလီၤဝဲလီၤ (၁ ပုးတရူး ၅:၆-၈). ဘၣ်မနုၤပဘၣ်ဟံၣ်ထီၣ်ပတၢ်ဘၣ်ယီၣ်ဘၣ်ဘီခဲလၢာ်လၢအလီၤလဲၣ်. ဘၣ်မနုၤပဘၣ်အိၣ်သပူၤမဲၣ်ဒီး အိၣ်ဆီးသီတၢ်လဲၣ်. “န ဒုၣ်န ဒါ” န့ၣ်တဆံးစ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်ပုၤတစၢၤလၢ ပုၤခဲၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်ကူထီၣ်ယုၤအတၢ်စိတၢ်ကမီၤဒီးထီဒါအီၤန့ၣ်ဘၣ်.

“န ဒုၣ်န ဒါ” န့ၣ်ဒါ. တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်သးဟ့ၣ် ဒီးတၢ်မၤဟးစီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်အစုကဝဲၤတဖၣ်လီၤ. အဝဲဒုၣ်စ့ၢ်န့ၣ်ပုၤကညီၢ်တစၢၤဘၣ်ကသ့ဒါ. မုၢ်ကီၢ်လံာ်န့ၣ်“ဟးဝုၤဝီၤဒ်ခဲယုၤကညီၢ်ရှုၢ်ရှုၢ်တဒု” အသး, အိၣ်ဒီးစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ပွဲၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစဲၤ, ပွဲၤဒီးတၢ်သးဟ့ၣ်လၢအစုၣ်သံလီၤ. မ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကအိၣ်ဝဲလၢကမၤလၢပုၤ အတၢ်သးဆူၣ်ကဲၤဒ်မုၢ်အူ ဒီးလၢတၢ်စိတၢ်ကမီၤ အတၢ်သးလီၤအံၤကထီၣ်ဘးတစၢၤဒါ.

စီၤပုးတရူးအစီၤ, ဒုၣ်ဒါလၢအလုၢ်အာအလၢသီအံၤအိၣ်ဝဲအစ့ၢ်န့ၣ် လၢအနီၣ်ကစၢ်အတၢ်လဲၤဒီဖျိဘၣ်အပူၤ မ့ၢ်တၢ်သးအုးလၢအစီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတီၢ်အဖျၢၣ်“စီၤရှံမိၣ်ဒါ, စီၤရှံမိၣ်ဒါ, ကွၢ်ကွၢ်, မုၢ်ကီၢ်လံာ်ယုၤသ့ဒ်ဘုအသးန့ၣ်လီၤ” (လူၤကတၢ် ၂၂:၃၁) တဖၣ်န့ၣ်သီၣ်ဒီးလၢ အသးတၢ်သ့ၣ်ညါ, အသ့ၣ်အသးအပူၤ, ဒီးအတၢ်သ့ၣ်နီၣ်, အနံၤပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကခၢ်ယုၤဂျူးဒီးမုၢ်ကီၢ်လံာ်

လၢကစၢ်ခဲၣ်အတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤလၢကစၢ်ဒီခိၣ်အပူၤ, ဘၣ်ထွဲတၢ်ဆိၣ်တၢ်, တၢ်စံးတၢ်ကတီၢ်အစ့ၢ်န့ၣ်, ယုၤဂျူးစံးဝဲဒုၣ်, “မံၤသ့ကတီၢ်တၢ် လၢအမ့ၢ်, အမ့ၢ်, တမ့ၢ်ဘၣ်, တမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်အါန့ၢ်အန့ၣ်တဖၣ်, ဟဲလၢတၢ်အတၢ်သီအပူၤလီၤ (မးသဲ ၅:၃၇).

လၢထူၣ်စုညါ ဒီးသးစီဆံၣ် ယုၤဒီးတၢ်သးခဲကစီၣ်အစိအကမီၤ အကဟ့ၣ်ကညီၢ်အဖီလၢန့ၣ်, ဘၣ်မနုၤမုၢ်ကီၢ်လံာ်တဘၣ်တၢ်ဟီၣ်ထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်ဒုၣ်လၢမုၢ်ကီၢ်လံာ်အလုၢ်အလၢဒီးမၤတၢ်သ့ဒိၣ်မးအယီၤန့ၣ်လီၤ.

ပထံၣ်န့ၣ် တၢ်အုၣ်သး, အနွံအထိး, ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ပုၤတဘျူးခါဘၣ်ထွဲမုၢ်ကီၢ်လံာ်အစိအကမီၤဒီးအလုၢ်အလၢဖျါဝဲလၢကစၢ်ခဲၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. မံၤ “မုၢ်ကီၢ်လံာ်” ဒုးဖိးမံၤအီၤဒီးပုၤလၢ အလုၢ်အလၢသီ, ပုၤလၢအလၢအပူၤလၢကယဲၢ်တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤ, တၢ်ကဘျူးကဘျၢၣ်, တၢ်သ့ၣ်အသးသီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မံၤ “မုၢ်ကီၢ်လံာ်” ကစၢ်ခဲၣ်ဟံၣ်အီၤလၢ ယုၤဒီးပုၤကညီၢ်အဒုၣ်အဒါန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိတၢ်ဟ့ၣ်အီၤမံၤ “ဟီၣ်ခိၣ်ခိၣ်အိၣ်” န့ၣ်ကစၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမီၤ ဒီးအတၢ်ဟဲဘၣ်ကယဲၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ခိၣ်အပူၤအပူၤသီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢမၤဆူးမၤဆါပုၤနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်လၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါန့ၣ် တမ့ၢ်ထဲတၢ်ယၢထီၣ်အီၤဘၣ်, မ့ၢ်တၢ်ခိၣ်လၢတၢ်သးခဲကစီၣ်အပူၤန့ၣ်တၢ်ကွၢ်ကဟံၣ်ကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘၣ်စံာ်စုၣ်လၢမုၢ်ကီၢ်လံာ်ဒီးအီၤအဘၣ်စၢၤအဒိအတၢ်န့ၣ် တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢကစၢ်ခဲၣ်အတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤလီၤ. မ့ၢ်တၢ်ထုကဖၣ်အလၢအပူၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်အစီၤ လၢကစၢ်ယုၤဂျူးတုၤန့ၣ်ဝဲဆူအပျဲၢ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်အသးပူၤဒီးအနိးဖဲးအလီၤန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢအတၢ်သကွံာ်ကညးထီၣ်တၢ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်ဘၣ်စံာ်စုၣ်, တၢ်ဟးစုၣ်ဟးစီၤ, တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်

ဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတၢ်ကဟူကယၢ်အၢ်ဂီၢ်ပၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ. “ထူးထီၣ်ကွၢ်လၢပှၤလၢတၢ်အာတၢ်သီအပူၤတက့ၢ်” (မးသဲ ၆:၁၃). တၢ်အာတၢ်သီန့ၣ် မ့တမ့ၢ်ဘၣ်လၢအကစၢ်လၢအစီဒိၣ်ကမိၤဒိၣ်အယိဘၣ်ဒီးမၤဆူးမၤဆါတၢ်တသ့ထဲန့ၣ်ဘၣ်, မ့မ့ၢ်တခါ အစၢ်စၢ်အဘါမ့ၢ်စၢ် ဒီးမၤတၢ်တသ့ထဲထဲန့ၣ်ဘၣ်. ထူးထီၣ်ကွၢ်လၢပှၤလၢတၢ်အာတၢ်သီအပူၤစံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤထူၣ်ဖျးထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်အာတၢ်သီအါကလုာ်အပူၤ လၢမ့ၣ်ကီၤလံာ်မ့ၢ်တၢ်အခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤလၢကစၢ်ခရိတ်တၢ်အာတၢ်သီအပူၤ

လၢလံာ် **အူးပူးစူးအဆၢဒိၣ် ၆** အပူၤန့ၣ်, ပှၤခရိတ်ဖိန့ၣ် တၢ်ပၣ်အီၤဒ်ပှၤသူးဖိအလုာ်လၢကွၢ်ဂီၤ, လၢကူထီၣ်ကၤထီၣ်သယံး, လၢအတၢ်ဖံးတၢ်မၤ, ဒီးလၢတၢ်သ့ၣ်ဒူးသးဒူးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်အာတၢ်သီတၢ်အစီအကမိၤ, ဒီးမ့ၢ်လၢခရိတ်ဖိအတၢ်ဒူးအယိ, တၢ်ဒူးထီၣ်ဒါအခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်မ့ၣ်ကီၤလံာ်သတးဒီး, ပဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်ပခံလၢ, “သီးထီၣ်ယှၤအစုကတဲါခဲလၢာ်, ဒ်သီးသ့ၣ်တၢ်လံာ်အတၢ်လီၤတၢ်ဂ့ၤကသ့န့ၣ်တက့ၢ် အစုဒ်အံၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်ပကနီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ညၢာ်ဘၣ်. မ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်, ဒီးတၢ်အစီအကမိၤ, ဒီးအအံၤတယုာ်အတၢ်ခံးအကစၢ်, တၢ်နါအိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အလီၢ်တဖၣ်လီၤ” (အူးပူးစူး ၆:၁၁-၁၂).

စီပီလူးအတၢ်မၤမ့ၢ်သ့ၣ်မ့ၢ်သး ဒ်စီပီလူးစံးဝဲလၢ **ရိမုၤ ၁၆:၂၀** န့ၣ် တမ့ၢ်ထဲလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤပှၤလၢ, “ပကစၢ်ယုာ်ရှၢၤခရိတ်အဘျးအဖျိၣ်မၤအိၣ်ဒီးသ့တက့ၢ်” အမဲၣ်ညါဟ့ၣ်ယုာ်ဝဲ “ဒီးတၢ်ယုာ်ဖိးအကစၢ်န့ၣ်, ကမၤသဘျးမ့ၢ်ကီၤလံာ်လၢသ့ၣ်အဖီလၢာ်ချသဒံး လီၤ.

စီပူးတရူးအတၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်ပခံန့ၣ် အကါဒိၣ်ဝဲခံမံၤခံကထာ လၢအတမ့ၢ်ထဲ “ကယၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ယီၣ်ဘၣ်ဘီန့ၣ်, ပၣ်ထီၣ်လၢအဝဲဒၣ်အလီၤတက့ၢ်” ဧီၤဘၣ်. အဝဲကိးထီၣ်တၢ်လၢစုၢ်ဂီၢ်အူအဂီၢ် လၢကဆိးသိဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. “ကီၤသ့သးတက့ၢ်. ဆိးသီတက့ၢ်. အစုဒ်အံၤ, ဒ်ခွဲယုာ်ကညါရှၢ်ရှၢ်အသီးန့ၣ်, သ့ဒုၣ်သ့ဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်ဟးဝှၤတီၤယုာ်လၢအကယုာ်လီၤဝဲလီၤ” (၁ ပူးတရူး ၅:၆-၈).

စီပူးတရူးသ့ၣ်ညါဝဲမ့ၣ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အစုၣ်သံဒိၣ်မး, ဒ်အဒိလၢ စီအနုၤနံဒီးနီၤစးဖံးရးအသိးန့ၣ်လီၤ. “စီအနုၤနံဒၢ, ဒ်သိးနကကတီၤကဘျးကဘျာ်တၢ်လၢသးစီဆ့, ဒီးဟံးန့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အကတီၤအပူၤလၢနဂီၢ်ဒၣ်နဲတနီၤန့ၣ်, မ့ၢ်မ့ၣ်ကီၤလံာ်မၤပှၤထီၣ်နသး, ဘၣ်မနုၤလဲၣ်” (မၤတၢ် ၅:၃).

တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤလၢကစၢ်ခရိတ်ဆၢန့ၣ်စမူရနုၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢကအိၣ်ကတဲါကတီၤအသးလၢတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အစုၢ်န့ၣ် ပၣ်ယုာ်ဝဲမ့ၣ်ကီၤလံာ်အလုာ်အလၢဒီးအတၢ်စီတၢ်ကမိၤန့ၣ်လီၤ. “တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအကဘၣ်န့ၣ်, သ့တပျံၤအီၤနီၤတမံၤတစ့ၤ. ကွၢ်ကွၢ်, ဒ်သိးကလ့ပစီသုဒီး, မ့ၣ်ကီၤလံာ်ကအန့ၣ်သ့လၢယီၣ်ပှၤတနီၤ, ဒီးသ့ကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဆဲးဆဲးသီလီၤ. အိၣ်နဲဆိးနဲလၢနကလုာ်တီတုၤနသံတက့ၢ်. ဒီးယကဟ့ၣ်န့ၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်အိၣ်သလူးန့ၣ်လီၤ” (တၢ်လီၤဖျါ ၂၁၁၀).

တၢ်တဲဒိဘၣ်ထွဲနီၣ်စံစံန့ၣ်ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲမ့ၣ်ကီၤလံာ်အလုာ်အလၢသီ, အလုာ်အလၢဒီးအတၢ်စီတၢ်ကမိၤလၢအလီၤဆီလိာ်အသးဒီးကစၢ်ခရိတ်န့ၣ်လီၤ. “... စံၣ်နီၤပှၤနီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးတၢ်ချဲၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဘီဖိမ့ၢ်ဖိ, ဒီးနီၣ်စံစံန့ၣ်မ့ၢ်ပှၤအာတၢ်မၤအဖိ, ဒီးတၢ်အဒုၣ်အဒါလၢအဖျိၣ်တစၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်မ့ၣ်ကီၤလံာ်, ဒီးကူးဘုအကတီၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အစီကတၢ်, ဒီးပှၤကူးဘုန့ၣ်မ့ၢ်ကလူးတဖၣ်လီၤ (မးသဲ ၁၃:၃၈-၃၉).

မ့ၢ်ကီၤလံာ်ခေတၢ်မၤခေတၢ်ခေတၢ်

ကစၢ်ခရိတ်အတၢ်တဲဒိသဒါလီၤက့ၤအသးထီၣ်ဒါပှၤဖျါရဲၤရဲၤအတၢ်ပၣ်ထီၣ်တၢ်ကမၣ်လၢအလီၤလၢ အမၤကမၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဘျးအနုၤအစုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အလီၤဖျါထီၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤအအာအသီလၢ အတၢ်မၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. “ဒီးပှၤလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်စာယၢ်အီၤ, ကွၢ်ကွၢ်, တဆံးယံးန့ၣ်ညါ, စီအဘျးဟ့ၣ်အဖီမ့ၢ်တစၢ်အံၤ, ဘၣ်တၢ်ပျံၤကွၢ်အီၤလၢအတၢ်စာယၢ်လၢမ့ၢ်အိၣ်ဘျးအနုၤန့ၣ်, တဘၣ်ဘၣ်ဧါ” (လူၤကတၢ် ၁၃:၁၆).

တၢ်စံးဝဲဒၣ်လၢစီယုၤအံၣ်စကၢရံၤအိၣ်အစုၢ်, “ဒီးတၢ်အိၣ်လၢဟါတၢ်အိၣ်ဘၣ်ဝဲ, ဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်အန့ၣ်တၢ်ဝဲလံလၢစီရံၤမ့ၢ်အိၣ်အဖီခါစီယုၤအံၣ်စကၢရံၤအိၣ်တစၢ်အသး, ဒ်

သီးအကဟွာ်လီၤကွံာ်အီၤလီၤ” (ယိၤဟာ် ၁၃:၂). တာ်တဲာ်အံၤတမ့ၢ်လၢတာ်အကညီၢ်မ့ၢ်စ့ၤ တာ်တဲာ်အံၤတမ့ၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်တမီ, မ့ၢ်ပုၤတမၤလၢအအိၣ်လၢစီၤယူၤဒၤအချၢလၢအဟ့ၣ်ကူၣ် အီၤလၢဒီးမၤန့ၢ်ဆိၣ်ခံအီၤလၢအကဆါလီၤကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. တာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အံၤ, မ့ၢ်ဝဲတီတိဒ် မ့ၢ်ကီၤလံာ်အလုၢ်အလၢအသီးန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတာ်တမီန့ၣ်အလီၢ်ခံဒီး, မ့ၢ်ကီၤလံာ်လဲၤန့ၣ်လၢအပူၤလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ယုၣ် ရှုၤစံးဘၣ်အီၤ, နမၤတၢ်န့ၣ်မၤရၢရၢတက့ၢ်” (ယိၤဟာ် ၁၃:၂၇). တာ်မၤတထံၣ်အံၤ ပမ့ၢ် ထီၣ်သတြီၤဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤလၢဒုၣ်တၢ်သၣ်လီၢ်န့ၣ်အိၣ်ဖျါဝဲလၢသ့တာ်စိတာ်ကမီၤ ဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲန့ၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ဝဲစ့ၢ်တဘီၣ်ဒ်အတၢ်ပိးတာ်လီၤတခါအသီး ဘၣ်ဆၣ်ဝဲအံၤန့ၣ် အဝဲသ့ပုၤကညီတမၤ, ပုၤလၢအယုၤထၢတုၢ်ဝဲတမၤ, ပုၤလၢတၢ်မၤဖိအကျါတမၤန့ၣ်လီၤ.

လၢစီၤဝီလူးစံးဝဲဒၣ်, “မ့ၢ်ကီၤလံာ်အကလူး, ဒ်သီးကထိးဘၣ်ယၤ” (၂ ကရံၣ်သူး ၁၂:၅). ပုၤတမၤလၢဘၣ်တာ်ဟံလၢဟံကပီၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢညါဒိဒီးတၢ်လဲၤဒိဖျါအိၣ် တမၤအံၤ မ့ၢ်ကီၤလံာ်ပိာ်အခံဒုးန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်တဲာ်ဖျါထီၣ်ပုၤအာပုၤသီအတၢ်သံလီၤပျံၤလီၤဖးလၢမ့ၢ်န့ၣ်ခံကတၢ်ဖဲလၢမ့ၢ် စံၣ်ညီၣ်အမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်လီၤ. “တုၤန့ၣ်တစု, စံးဘၣ်ပုၤအိၣ်လၢစုစ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ပုၤလၢအဘၣ် ဆိၣ်အာသ့ၣ်ဒၢ, ဟးဖးဒီးယၤဆူမ့ၢ်အူအထူအယိာ်အပူၤလၢအကတဲာ်ကတီၢ်ဟံန့ၣ်မ့ၢ်ကီၤ လံာ်ဒီးအကလူးတဖၣ်အစီၢ်တက့ၢ်” (မးသဲ ၂၅:၄၁). မ့ၢ်ကီၤလံာ်အမ့ၢ်န့ၣ်ခံကတၢ်အစ့ၢ်န့ၣ် တၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အီၤလၢတာ်ကတီၢ်တဖၣ်အံၤလီၤ. “ဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်လၢအလီၢ်န့ၣ်အီၤန့ၣ်, ဘၣ် တၢ်တုၢ်လီၤကွံာ်အီၤဆူမ့ၢ်အူကးအနီၣ်ပူၤ, ဝဲတၢ်ခူတၢ်ယိၤဒီးဝံအဘျၢအိၣ်ဝဲလီၤ. ဒီးက ဘၣ်တၢ်မၤနးမၤဖျါအီၤလၢမ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်န့ၣ်အစီၢ်စီၤအယုၣ်ယုၣ်လီၤ” (တာ်လီၣ်ဖျါ ၂၀: ၁၀).

တာ်တဲာ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်တမ့ၢ်တာ်ကတီၢ်စ့ၢ်လီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲသပုၤတာ်အစ့ၢ် ဒီး အလုၢ်အလၢအိၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်တမီ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ, ဖိးမံဘၣ်စ့ၢ်ဘၣ်ဝီ, မ့ၢ်တၢ်အုၣ်အ သးဘၣ်ထွဲပုၤအိၣ်ဝဲနီၣ်ကီၢ်တမၤ ဒီးတၢ်ကွၢ်ကဟံအီၤ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်တူၢ်လီၤအီၤ ဝဲလၢ ကစၢ်ခရံၣ်ဒီးအတၢ်မၤဖိတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလီၤတံာ်လီၤဆဲး အစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢတန့ၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ဒၣ်ပုၤတဖၣ်လၢ စံးဝဲလၢသါတူၢ်လီၤကစၢ်ယူၤအ ကလုာ်ကထါ ဘၣ်ဆၣ်တန့ၣ်ဝဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အိၣ်ဝဲအစ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးတာ်ဝဲအံၤ ကမ့ၢ် မးတၢ်မၤကမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကလီၤစၢ်ဒီး ပုၤတမၤလၢတူၢ် လီၤတၢ်ဒုးန့ၣ် “မဲးကဘဲးတၢ်ဒိတၢ်တဲာ် (Macbeth)” ဘၣ်ဆၣ်တန့ၣ်ဝဲလၢ မၤမဲးကဘဲး န့ၣ်အိၣ်မူသပုၤတာ်ဒီးမ့ၢ်ပုၤတမၤလၢကူၣ်ထီၣ်တၢ်မၤသံဘျီဝဲန့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်အဝဲတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ထွဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်အစ့ၢ်

ကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်ဘၣ်သဏ်ဒီး ပုၤလၢတၢ်နါဒီးအီၤတဖၣ်န့ၣ် လီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအဝဲ သ့ၣ်ညါမ့ၢ်ကီၤလံာ်ဒ်နီၣ်တမၤအသီးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါဝဲအနီၣ်တမၤတမၤအစ့ၢ်ထံထံဆဲး ဆဲးလီၤ. အဝဲကတီၢ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ် ဒီးဟ့ၣ်အီၤတၢ်ကလုာ်ဒ်ပုၤနီၣ်တမၤတမၤအသီးန့ၣ် လီၤ. အဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်ညါကစၢ်ခရံၣ်, အာၣ်လီၤလၢအမ့ၢ်ယူၤ, တီၤလီၤလၢအတၢ်စိတာ်ကမီၤ အခိၣ်ထံး, ဒီးစ့ၢ်အကလုာ်, ဘၣ်ဆၣ်မၤဝဲလၢတာ်သးတအိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်ထံၣ်လီၤဆီဝဲဖျါဖျါ ပုၤလၢတၢ်နါဒီးအီၤအလုၢ်အလၢ ဒီး တၢ်နါလၢအဒီး ပုၤအလုၢ်အလၢန့ၣ်လီၤ. လၢအဝဲအတၢ်ထံၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤခံစၢ်န့ၣ်လီၤ.

တာ်ထံၣ်ဖျါဖျါဒ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်ဒိဝဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်အဘီၣ်အမ့ၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်လီၤ. ဝဲအပျဲၢ် အဘီၣ်နွံဆံၤလဲၤတၢ်ဝံၤ ဟဲက့ၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲ, “ကစၢ်ဒၢ, မ့ၢ်နမံၤသတးဒီး, တၢ်နါတ ဖၣ်အိၣ်လၢပဖီလၢလီၤ”. ယုၣ်ရှုၤစံးဝဲဒၣ်, “ဒ်လီၤတၢ်ဒီးအသီးန့ၣ်, ယထံၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်လီၤ တဲာ်လၢမူခိၣ်လီၤ.” အန့ၣ်တစု, လၢတာ်သ့ၣ်ခသးခအဝဲမၤသီထီၣ်ကဒီးအမူအဒါန့ၣ် လီၤ. “ကွၢ်ကွၢ်, ယဟ့ၣ်သ့စီသ့ကမီၤ, ဒ်သီးသ့ကယိာ်စ့ၢ်ဒီးဒီး, ပတုၤတၢ်ပတုၤချဲး, ဒီး လၢဒုၣ်ဒါအစီၢ်အကမီၤခဲလၢာ်အဖီခိၣ်လီၤ. ဒီးတာ်တမၤအမၤနးဘၣ်သ့နီတမံၤဘၣ်. ဘၣ် ဆၣ်ဒီး, မ့ၢ်သးတဖၣ်အိၣ်လၢသ့ဖီလၢအယိာ်ဒီး, သ့ၣ်ခသးခတစ့ၤ. မ့ၢ်သ့မံၤဆဲးလီၤအသး လၢမူခိၣ်အယိာ်ဒီး, သးခတက့ၢ်” (လူၤကတၢ် ၁၀: ၁၇-၂၀).

“လၢဒုၣ်ဒါအစီၢ်အကမီၤခဲလၢာ်အဖီခိၣ်” မ့ၢ်ကီၤလံာ်မ့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်ဒီးပုၤကညီၢ်အဒုၣ်အ ဒါလီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၤအပျဲၢ်အဘီၣ်တဖၣ်လၢတၢ်စိတာ်ကမီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိ

တက်ကမီးအဖိခိန်လီၤ. ကစာ်ခရံၣ်အစီၣ်န့ၣ်, မုၣ်ကီၤလံာ်မ့ၢ်တၢ်နီၣ်ခိၣ်ခိတၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ညါဝဲ အလုၢ်အလၢ်, အတၢ်စိတၢ်ကမီး, သးဘၣ်အာဝဲအသကးပတ်, ဒီးဒုးတၢ်ထီဒါအဘိ အမုၢ်လီၤ.

အဆၢဒိၣ်သၢၤ
တၢ်ဝဲဒိၣ်န့ၣ်မၤနီၣ်ပဒိၣ်ခိၣ်ခိအံၤအခိၣ်

“ယုၣ်ရှုၤကတီၤဆၢတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တၢ်အကလုာ်သီၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်လၢယစီၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်လၢသ့ၣ်စီၣ် လီၤ. ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လီၤ. ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီ ထီၣ်ကွံာ်အစီၣ်လီၤ. ယဲဒၣ်အံၤ, ယမ့ၢ်ဘၣ်ယုၣ်ထီၣ်ယသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ခိၣ်ဒီး, ယကမီးယီၤပုၤခဲ လၢာ်ဆူယအိၣ်လီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၂:၃၀-၃၂).

သးစီဆံ့မ့ၢ်ကစာ်ခရံၣ်အခါဒီးဒီးမ့ၢ်ပုၤထီၣ်က့ၤကစာ်ခရံၣ်အလီၤလီၤ. သးစီဆံ့န့ၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤမူဒါလၢကဘိးတၢ်ကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်အံၤအစိအကမီးဒီဖျိဘိးတၢ်ကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ် အခိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမီးန့ၣ်လီၤ. ယုၣ်ရှုၤဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အပျါအဘိၣ်တဖၣ် လၢမုၢ်ကီၤလံာ် အလီၤအလၢဒ်ဟီၣ်ခိၣ်အကစာ်အသိးန့ၣ် ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယာ်, ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ယီၣ်လံာ်အီၤအ စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ယစံးဘၣ်သုလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, ယလဲၤတၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်အစ့ၢ်ဒၣ်တၢ်လၢ သ့ၣ်စီၣ်လီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယမ့ၢ်တလဲၤဘၣ်ဒီး, ပုၤမၤစၢၤတၢ်တစၢ, တဟဲဘၣ်ဆူသ့အိၣ် ဘၣ်. မ့ၢ်မ့ၢ်ယမ့ၢ်လဲၤဒီး, ယကမၤအဟဲလီၤဆူသ့အိၣ်လီၤ. ဒီးတုၤအဟဲဝဲဒီး, ကသီၣ်ယီၣ် ဟီၣ်ခိၣ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအစ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်တီတၢ်လီၤအစ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အစ့ၢ်လီၤ. လၢ တၢ်ဒဲးဘးအစ့ၢ် လၢအတစ့ၢ်တန့ၣ်ဘၣ်အယိ, လၢတၢ်တီတၢ်လီၤအစ့ၢ် လၢယလဲၤထီၣ်ဆူဟ် အအိၣ်ဒီး သုတထံၣ်လၢၤဘၣ်ယၤအယိ, ဒီးလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အစ့ၢ်, လၢဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်အစီၣ်အယိလီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၆:၇-၁၁). မုၢ်ကီၤလံာ်ကမ့ၢ်ခဲဝဲဟီၣ်ခိၣ်ခိၣ်အံၤအခိၣ် ဘၣ်ဆၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လီၤလီၤလၢဒ်ဒိးလီၤဟ်အခိၣ်, အစ့ၢ်ဒ်အံၤအဝဲမ့ၢ် ပုၤတန့ၣ်တၢ်, တၢ်ဒဲးဘး, ဒီးတၢ်တတီတလီၤဘၣ်တဖၣ်အခိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ.

မုခ်ကိလိင်ခေဒီဂိခေလးမုခ်မနုးလဲဉ်

ဒီဖျိကစာယုဉ်ရှူးခရံအတတ်တဲဖျါထီဉ်န့ဉ်, ပထံဉ်ဘဉ်မုခ်ကိလိင်အစွာအကျါဖျါဖျါ ဘဉ်ဃးအတတ်ဘဉ်ထွဲဒီးဟီဉ်ခိဉ်ဒ် ဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ်တစုအသိးဒီးဟဘဉ်ဟီဉ်ခိဉ်န့ဉ်လီၤ. ပနာ်ဟာ်လၢ ဘဉ်မနုးဟီဉ်ခိဉ်အံၤ ဘဉ်အိဉ်ယံၤဒီးကစာယုဉ်, ကစာယုဉ်အဖိခါ, ဒီးအတတ်စွာတံတီတဖဉ်လဲဉ်န့ဉ်လီၤ. ပသ့ဉ်ညါဘဉ်လၢ တာ်စဲဘူးဒီးဟီဉ်ခိဉ်န့ဉ် ကဲထီဉ်တတ်လီၤဖးဒီးယုဉ် ဒီးကဲထီဉ်ကစာယုဉ်အဒုဉ်အဒါန့ဉ်လီၤ. တာ်စဲအံၤဟဲကဲထီဉ်အသးန့ဉ်, မုခ်လၢဟီဉ်ခိဉ်အတတ်ယံတတ်လၢ, အတတ်စွာတံတီတဖဉ်န့ဉ် လီဉ်ဖျါထီဉ်မုခ်ကိလိင်အတတ်ထီဒါယုဉ်အစွာန့ဉ်လီၤ. ဟီဉ်ခိဉ်အံၤကဲထီဉ်က့ ယဲသဲမုဉ်ယုဉ်ဒီး အလရံဉ်ပုဉ်နီၤစုတဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

မုခ်ကိလိင်န့ဉ် ကစာခရံဉ်ပာ်အိၤဒ်အမုဉ် ဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ်လၢတဲဟဲဒ်တတ်သိဉ်တတ်သီအသိးဘဉ်, မုဉ်တခါလၢတတ်ပူထီဉ်ယုဉ်အယိန့ဉ်လီၤ. နတဘဉ်ဟ့ဉ်လီၤအးလီၤနသးလၢအစုပူဘဉ်, မုဉ်တခါနကဘဉ် အိဉ်ယံၤဒီးအိၤဒ်အမုဉ် ပုတတ်ကမဉ်အိဉ်တစု, လၢဘဉ်တတ်တုာ်လီၤကွံာ်အလီၤလၢအစုန့ဉ်တတ်လီၤ, ဒီးပုပူထီဉ်တတ်ဖိလၢဘဉ်တတ်မနုးအိၤန့ဉ်လီၤ. ကစာယုဉ်အဖိခါန့ဉ်တတ်ဟ့ဉ်လီၤအိၤမုဒါလၢကတုာ်လီၤ ဒီးကမနုးကွံာ်မုခ်ကိလိင်န့ဉ်လီၤ.

ခရံဉ်ပာ်ပနီဉ်မုခ်ကိလိင်အလီၤအလၢဒီးအစိအကမိၤအလီၤန့ဉ် ပသ့ဉ်ညါအိၤညီကဒုဉ်လီၤ. ဖဲအစံးကတိၤမုခ်ကိလိင်အစုန့ဉ်, အဝဲထီဉ်သတြါယုဉ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်န့ဉ်လီၤ. ကစာယုဉ်အဖိခါအတတ်တီၤန့ဉ်လီၤဘဉ်လၢခဲခါလၢအဖိခါန့ဉ်လီၤ. “ခဲကနံဉ်အံၤဟီဉ်ခိဉ်ဘဉ်တတ်စံဉ်ညီဉ်လီၤ. ခဲကနံဉ်အံၤ, ဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ်ဘဉ်တတ်ဟီထီဉ်ကွံာ်အိၤလီၤ.ယဲဒုဉ်အံၤ, ယမုဉ်ဘဉ်တတ်ယုဉ်ထီဉ်ယသးလၢဟီဉ်ခိဉ်ချၢဒီး, ယကမိၤယီၤပုခဲလၢအဆူယအိဉ်လီၤ.” (ယီဟဉ် ၁၂၃၁-၃၂). ဟီဉ်ခိဉ်န့ဉ်ဘဉ်တတ်စံဉ်ညီဉ်ယာ်အိၤလၢထုဉ်စုညါအစိအကမိၤန့ဉ်လီၤ.

ထုဉ်စုညါအစိအကမိၤ

ထုဉ်စုညါအစိအကမိၤလၢအလီၤအဲဉ်ကပုဉ်လုးန့ဉ် မၤလီၤပအာ်ကွံာ်ဟီဉ်ခိဉ်အတတ်မုဉ်တတ်လၢကလွၢ လၢအဆူအိၤဆူတတ်သံန့ဉ်လီၤ. ထုဉ်စုညါဝဲန့ဉ် အစိအကမိၤတုာ်လီၤကွံာ်ဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ် လၢအလီၤပစိာ်ဖိခါန့ဉ်လီၤ.

ကစာခရံဉ်မၤလီၤတံာ်လီၤဆဲးဝဲလၢ မုခ်ကိလိင်န့ဉ်အိဉ်ဒီးအလီၤခိဉ်လၢထီအစု, ဘဉ်ဆဉ်တကတီၤယိန့ဉ် ဖဲပနီဉ်တံာ်ယာ်အမုဉ်နံၤခဲကတတ်စုကိးန့ဉ်လီၤ. “ယုဉ်ပူပူနစုစုဖိယုဉ်ရှူးလၢသးစီဆုဒီးတတ်အစိအကမိၤလီၤ. အဝဲဒုဉ်န့ဉ်လဲၤသက့ဆးဒီးမၤစုတတ်, ဒီးမၤဘျါက့ကယံၤပုလၢမုဉ်ကိလိင်မၤအမၤနးအိၤလီၤ.” (မၤတတ် ၁၀း၃၈).

မၤကဒီးတစု, ယုဉ်အဖိခါန့ဉ်သ့ဉ်ညါဝဲမုခ်ကိလိင်အတတ်လီၤတတ်လၢဒ်ဟီဉ်ခိဉ်အစိအကမိၤအခိဉ်တစုန့ဉ်လီၤ. အဝဲအိဉ်ဝဲဆိးဝဲအစုန့ဉ် ဒုးအိဉ်ဘျဉ်ကစာယုဉ်အဖိခါလီၤ. ပုကညီအတတ်ကတိၤန့ဉ် လၢတတ်ဘဉ်စံာ်ကွံာ်အပူအံၤ, ဒုးကဲထီဉ်ပုလၢပုမၤနၢတတ်တသ့ဘဉ်. ကစာယုဉ်ရှူးသ့ဉ်ကစာယုဉ်အကလုာ်ကထါ ဖဲလၢအဒီးဘဉ်တတ်လုပစိအခါန့ဉ်လီၤ. ဒီဖျိကစာယုဉ်အကလုာ်ကထါအံၤ, အဝဲဘိးကံာ်ကွံာ်မုခ်ကိလိင်အစိအကမိၤလၢအဟဲထီဉ်ဒုးအိၤ ဒီးမၤနၢကွံာ်မုခ်ကိလိင်အတတ်တီၤဟံးန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ကစာယုဉ်ရှူးပျဲဒီးအိၤလၢကပုဒံးတတ်ဒ်စီပတစုအသိးန့ဉ်လီၤ.

ဖဲမုခ်ကိလိင်ဟဲသုးဘူးအသးအခါန့ဉ် ကစာယုဉ်အဖိခါအိဉ်ဘျဉ်ဝဲဒုဉ်လီၤ. ထုဉ်စုညါ, လၢတတ်ဆီဉ်လီၤသးဖးဒိဉ်အပူ, လၢတတ်တုာ်ဘဉ်တတ်မၤဆူးမၤဆါနးနးကလဲာ်အပူ, အတတ်ရှုတတ်ယာ်ဒီးတတ်ညုဉ်ဟးစီသးဟးစီဖးဒိဉ်အပူန့ဉ်, မုဉ်ဒုဉ်လၢကယုဉ်ထီဉ်မုခ်ကိလိင်အခိဉ်သလုးလၢအမဲာ်တုာ်ခိဉ် ဒီးတုာ်လီၤကွံာ်အိၤလၢကကဲထီဉ်ဖဉ်ဆါဒီးဟီဉ်ခိဉ်ကမုဉ်အစိန့ဉ်လီၤ. ကစာယုဉ်အဖိခါလၢဘဉ်တတ်အဲဉ်အိၤန့ဉ် ကွံာ်ဒီး, “ထံဉ်ဘဉ်အညုဉ်အသးအတတ်မၤ, ဒီးကမံညုဉ်မံသးလီၤ”(ဝဲယရှါယါ ၅း၁၁).

ကတုာ်လီၤကွံာ်မုခ်ကိလိင်အလီၤအလၢန့ဉ်, ကစာယုဉ်ရှူးထံဉ်သ့ဉ်ညါဝဲလၢအဝဲဒီးကယံၤပုမုဉ်ဖိတဖဉ် ကဘဉ်ဟ့ဉ်အလုာ်အပူထဲလဲဉ်န့ဉ်လီၤ. မုဉ်လၢတတ်အံၤအယိ, အဝဲအိဉ်ဘျဉ်ကလဲာ်ဝဲ, လၢအမုဉ်တတ်မၤနၢအလၢကပီၤန့ဉ်လီၤ. “ဆူညါယတကတိၤလၢဘဉ်ဒီးသုလၢအအါဘဉ်, အစုဒ်အံၤ, ဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ်တစုဟဲဝဲဒီးအတတ်တအိဉ်ဘဉ်လၢယပူနီတမံဘဉ်” (ယီဟဉ် ၁၄း၃၀).

ခေဆာဒိဉ်လွံဂ်
မုဉ်ကီလံာ်အတၢ်မၤမုဉ်တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်

“တုၤန့ၣ်တၢ်သးန့ၣ်ဆၢထီၣ်ယုၣ်ဂ့ၤဆူပုၤမုဉ်ကၤန့ၣ်ဒ်သးအကဘၣ်တၢ်လုပစီလၢ မုဉ်ကီလံာ်လီၤ. ဒီးဒုဉ်တၢ်အိဉ်တၢ်အိဉ်အနံၤလုၢ်ဆံဒီးအနံၤလုၢ်ဆံ, ဒီးလၢခံက့ၤန့ၣ်တၢ်သုဉ် ဝံၤအသးလီၤ. ဒီးပုၤလုပစီတၢ်တၢ်က့ၤန့ၣ်တၢ်ဆူအအိဉ်, ဒီးစံးဝဲဒုဉ်, နမ့ၤမုဉ်ယုၤအဖီခါဒီး, စံး တၢ်ဒ်သးလၢတဖၣ်အံၤ ကကဲထီၣ်ကိဉ်တက့ၤ. ဒီးစံးဆၢတၢ်, ဒီးစံးဝဲဒုဉ်, တၢ်ကွဲးအ သး, ပုၤကညီကမူဝဲထဲလၢကိဉ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်လၢကယဲၤတၢ်ကတိၤလၢအဟဲထီၣ်လၢယုၤ အထးခိဉ်လီၤ(၅၆ ဝဲဒုဉ်). တုၤန့ၣ်တၢ်မုဉ်ကီလံာ်ဆၢထီၣ်အိဉ်ဆူဝဲဒ်အပူၤ, ဒီးပၢ်အိဉ် လၢတၢ်လုၢ်ဟံၣ်ခိဉ်စီဉ်လီၤ. ဒီးစံးဘၣ်အိဉ်, နမ့ၤမုဉ်ယုၤအဖီခါဒီး, တုၤလီၤန့ၣ်သးတက့ၤ, အ စုၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ကွဲးအသးလၢ အကမၤလီၢ်အကလူးတဖၣ်လၢန့ၣ်န့ၣ်ကိဉ်, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကစီဉ် နၤလၢအစုၤလီၤ, ဒ်သးန့ၣ်အသ့တဘၣ်ထံးဒီးလၢတဖၣ်လီၤ(စံး ၉၁-၁၁). ယုၣ်ဂ့ၤစံး ဘၣ်အိဉ်, တၢ်ကွဲးကဒီးအသး, သုတလုပစီယုၤနကစၢ်တဖၣ်(၅ ဝဲဒုဉ် ၆-၁၆). မၤကဒီးတ စု, မုဉ်ကီလံာ်ဆၢအိဉ်ဆူကစၢ်ထီထီကလဲၣ်တဖၣ်အလီၤ, ဒီးဒုးန့ၣ်အိဉ်လၢကယဲၤဘီဇိမုဉ် ဇိလၢဟီၣ်ခိဉ်ချၢ, ဒီးအလၢကတီၤန့ၣ်, ဒီးစံးဝဲဒုဉ်, နမ့ၢ်တီၤလီၤကွံၣ်ကိဉ်ဒီးဘူၣ်ထီၣ်ဘါ ထီၣ်ယၢဒီး, ယကဟ့ၣ်လီၤန့ၣ်လၢကယဲၤတၢ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢလီၤ. တုၤန့ၣ်တၢ်ယုၣ်ဂ့ၤစံး ဘၣ်အိဉ်, မုဉ်ကီလံာ်န့ၣ်, ဟးထီၣ်ကွံၣ်တက့ၤ. အစုၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ကွဲးအသး, ယုၤနကစၢ်န့ၣ် နဘၣ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်အိဉ်, ဒီးနဘၣ်မၤထဲအဝဲဒုဉ်အတၢ်ဇိလီၤ (၅ ဝဲဒုဉ် ၆-၁၇). တုၤန့ၣ် တစု, မုဉ်ကီလံာ်ဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢအအိဉ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ကလူးတဖၣ်တမၤအခူအပုၤအတၢ် မၤလၢအစီလီၤ (မးသဲ ၄-၁၁).

ပုၤမုဉ်ဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢလၢ ပုၤတၢ်မၤအါတချုးတဒးဘၣ် အယိန့ၣ်, မုဉ်ကီ လံာ်ကန့ၣ်ဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢဝဲန့ၣ်လီၤ. အစုၢ်ဒ်အံၤ, မုဉ်ကီလံာ်န့ၣ်အတၢ်မၤအါဒိဉ်မးထီ ထီလီၤ. ဘၣ်ဆၢအလုၢ်အလၢအသကဲးပတ်န့ၣ် တဟဲအသးလၢအတၢ်စုၤတၢ်န့ၣ်ဘၣ်. အ

တၢ်စုၤတၢ်န့ၣ်န့ၣ် ဒုးကနိးကစုၣ်အိဉ်, မ့ၢ်မုဉ်အလုၢ်အလၢအသကဲးပတ်န့ၣ် ဒုးကဲအိဉ်လၢမုဉ် ကီလံာ်တၢ်အတၢ်သိန့ၣ်လီၤ.

မုဉ်ကီလံာ်အလုၢ်အလၢန့ၣ်အတၢ်မၤအါဒိဉ်မးလီၤ. အဝဲမၤတၢ်မၤလၢအဖးဒိဉ် တခါလီၤ. ဘၣ်ဆၢအဝဲမၤဝဲစုၤစုၤ, မၤဝဲစုၤထဲသိးဒီးတၢ်မၤလၢအတခါကဘၣ်ဝံၤဝဲသ့အ သိးန့ၣ်လီၤ. အတၢ်လဲၤဒီဖျိအိဉ်အါမး, ဒီးအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆးစုၤဒိဉ်မး, အသးပုၤသ့ပံးက လၢ, အစံၢ်အဘါဆူၣ်မး, တလီၤဘံးလီၤတီၤနီတဘျီဘၣ်, အကညီဒိဉ်နီၣ်မးဒီးအလုၢ်အ လၢဒိဉ်ဝဲဒိဉ်မးန့ၣ်လီၤ. ကယဲၤအတၢ်စီတၢ်ကမီၤ, အတၢ်စံၢ်တၢ်ဘါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သ့ဝဲလၢ တၢ်အတၢ်သိအစီလီၤ. ထဲဒုဉ်တၢ်အတၢ်သိတဖၣ်ဇိထီၣ်ဟူးထီၣ်စၢအသ့ၣ်အသး, အ တၢ်ဟူးတၢ်စၢဒီးအစံၢ်အဘါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဖံးတမၤလၢကမၤထူၣ်ဖျဲးတၢ်မုဉ်စုၤ, က ဆိဉ်စုၤဆိဉ်ဝါတၢ်မုဉ်စုၤ နီတဘျီဘၣ်. တၢ်မၤဘျဲးမၤဖျိတၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်အိဉ်သးအိဉ်တၢ်န့ၣ် အဝဲတနၢ်ပာ်ဘၣ်.

မုဉ်ကီလံာ်အတၢ်စံၣ်စီတဲစီန့ၣ်တဲဆိန့ၣ်ပုၤဟီၣ်ခိဉ်ဖိတက့ၢ်လီၤ. ထဲဒုဉ်အဝဲဒီးအ ကလူးတဖၣ်န့ၣ်, လဲၤဒီဖျိဘၣ် မူခိဉ်, ဟီၣ်ခိဉ်ဒီးလၢရၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၢ်သၢခါအံၤန့ၣ်ညီန့ၣ် ဒီးအိဉ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဟးထီၣ်ဟးလီၤလၢမူခိဉ်အဘီအမုဉ်အကျဲမုဉ်ခိဉ်ဒီးအသကဲးလၢအက ပၤ ဒ်မးလၢတၢ်စီတၢ်ဆုံကတၢ်လီၤ. အဝဲပလၢဘၣ်တၢ်စီတၢ်ဆုံအတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအတၢ် သ့ၣ်ပိးသးဝဲတဖၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါ လၢရၢအတၢ်အခၢ် ဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါ ဒီးအမုဉ်အူ လၢတဖၣ်လီၤ.

အဝဲမၤတၢ်မၤဖးဒိဉ်တခါလၢဟီၣ်ခိဉ်ချၢလီၤ. အဝဲမုဉ်ဒ်စီပၤဖီခါတၢ်အသိးဒီးမုဉ် တၢ်အခိဉ်တၢ်စုၤလီၤ. တၢ်ဝံတၢ်နီဒီးပုၤဟီၣ်ခိဉ်ဖိတဖၣ်မုဉ်အခူအပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်တ့တ ဖၣ်အတၢ်ကဲဘျဲးကဲဖျိန့ၣ်အဝဲမၤဟးစီကွံၣ်ဝဲ ဒီးမၤဟးစီန့ၣ်ဆူၣ်ကွံၣ်အိဉ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲ အတၢ်မၤအါလၢအတၢ်လုပစီပုၤကညီတဖၣ်လၢကမၤတၢ်အတၢ်သိန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤတခါ အံၤန့ၣ် အတၢ်လဲၤဒီဖျိအါဒီးမၤဝဲသ့ဒိဉ်မးလီၤ. ဒီဖျိအဝဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ သတးဒီး, တၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်တဖျါလီၤစၢလၢတၢ်ဒဲးဘးဘၣ်. ဟီၣ်ခိဉ်အံၤဘၣ်တၢ်ကးဘၢအိဉ် လၢတၢ်အသဟီၣ်ခိဉ်ခဲကထၢ, ဒီးဟီၣ်ခိဉ်အနီၣ်ကစၢ်န့ၣ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်သဟီၣ်ခိဉ်ခဲစးန့ၣ်လီၤ. အဝဲ

လဲလိာ် တာ်စုာ်တာ်နာ်ဆူ တာ်ပျာ်တာ်သးတဆး, ဒီးတာ်အဲာ်တာ်ကွံဆူတာ်သ့ာ်ထီာ်သးဟ့ လီာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ်ခဲတဲာ်ဖဲးတဲာ်မး

နီာ်သးအလုာ်လံာ်သကဲးပတ်န့ာ်မးတာ်ခီဖျိကျဲအစးသ့ မ့တမ့ာ်မးတာ်လီာ်လီာ်ဆူနီာ် တစးအသးပူသ့ဝဲဒုာ်လီာ်. မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ်န့ာ်လီာ်ဆူပူတာ်ဆိကမိာ်, ဟ့ာ်ကူာ်တာ်တမံ မံ, ဒီးမးဝဲခူသ့ာ်ဝဲသ့တုာ်ဒုာ်လဲာ်ပတသ့ာ်ညါအခိာ်ထံးခိာ်ဘိဟဲအသးဘာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲ လုပစီနီာ်အံာ်အုလကအိာ်သ့ာ်သ့ာ်လုာ်တုာ်တြီအီာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲတုန့ာ်လီာ်တာ်ဆူစီဒးဝဲ အတာ်ဆိကမိာ်အပူလကထာပူအံာ်စရူလးဖိအနီာ်ဂံာ်သတးဒီးဒုးကဲာ်ထီာ်ယူအတာ်သး ထီာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲလဲခူန့ာ်စီအန့ာ်ဒီးနီာ်စးဖဲရဲလကလီန့ာ်ယူအတာ်လီာ်.

စီပုးတရူးအတာ်ဆိကမိာ်န့ာ်မ့ာ်မ့ာ်ကီာ်လံာ်ထီာ်ဟူးထီာ်စဲထီာ်အီာ်လီာ်. စီယူဒး အံာ်စကဲရံအိာ်အတာ်ဆါလီာ်ကွံာ်ကစာ်ခရံန့ာ်ဟဲထီာ်လုာ်တာ်အစုာ်ခိာ်သ့ာ်တခါဃီန့ာ် လီာ်. တာ်လုပစီကစာ်ခရံန့ာ်လီာ်ဖျါထီာ်လီာ်ဆိဒုာ်တာ် မ့ာ်ကီာ်လံာ်အတာ်သ့တာ်ဘာ်အစုာ် န့ာ်လီာ်. အဝဲကျဲးစးဝဲသပုာ်ပုာ်လကထူးကပကွံာ်ကစာ်ခရံလုာ် ကစာ်ယူအတာ်တီာ်ဟ် ခီဖျါဒုးနဲာ်ဝဲအတာ်စိတာ်ကမီန့ာ် မ့ာ်ကျဲလုာ်ဘာ်စုာ်ဘာ်ပီလုာ်အလီထူးန့ာ်သ့ာ်ထူးန့ာ်သး န့ာ်လီာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ်ကဘျဲးကဘျာ်, အသးထီာ်ထီ, ဒီးမးတပျာ်တပျါတာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲ လီန့ာ်ယူအစုာ်ဆူပူကညီ, ဒီးတုန့ာ်တာ်လုာ်တာ်ဆိကမိာ်အပူလကဒုးကဲထီာ် တာ်ဆိ ကမိာ်လုာ်အကမူကမာ်ဘာ်ထွဲယူအစုာ်အကျါန့ာ်လီာ်. အဝဲမးဒိာ်ထီာ်ဝဲပူအတာ်သးဟ့ ဒီးဒွဲာ်ထီာ်ဝဲသးလုာ်အဟ်ဒုာ်ဟ်ကမာ်လုာ်အလီန့ာ်လီာ်. အဝဲဆူဝဲ ပူဆူတာ်စုာ်လီာ် ယူန့ာ်အိာ်ဝဲဒီးအစုာ်အကျါ, ဒီးလကနာ်ပာ်ကမာ်ယူအလုာ်အလုာ်, အဝဲန့ာ်အလီခဲတာ် စုာ်တာ်နာ်အခိာ်တယာ် ဒီးတာ်ဘျာ်ထီာ်ဘါထီာ်အမ့ာ်အတီန့ာ်ဟးစီကွံာ်ဝဲဒုာ်န့ာ်လီာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ် တာ်လုာ်အမးဝဲသ့န့ာ် မးဝဲလဲာ်ခီဖျိကျဲအလံာ်အလီဒီးဆိုး(ဟ် ထီာ်တာ်ကမာ်) တတီတလီဝဲတာ်အလုာ်အလုာ်စီဆံဒ်သီးယူအတာ်အစုာ်အဝါတဖာ်

အသူးအသံာ်ကလီကွံာ်ဝဲန့ာ်လီာ်. အဝဲမ့ာ်ပူသးအာကတာ်တစး, ပူမးအာမးသီတာ်နး ကတာ်တစးဒီး မ့ာ်ပူလီတာ်အသုကတာ်ကတာ်တစးန့ာ်လီာ်. တာ်စုာ်တာ်ဝါန့ာ်မ့ာ်အဝဲအ တာ်ခးပနီာ်ထီာ်ဘိလကခးဝဲလီာ်. အဝဲစံးဝဲလုာ်တာ်အစုာ်န့ာ်တစုာ်နီတခါဘာ်, ဒီးတာ်အအာ န့ာ်တအာနီတခါဘာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ် တုဆူတာ်ဘါယူသရိာ်တချူးလုာ်ပူစံာ်တဲာ်တဲာ်လီာ်တာ်တုလုာ်စီာ် ခိာ် ဒီးတုဆူတာ်ဘါယူသရိာ်တချူးလုာ်အဘိာ်တဖာ်ဟံးန့ာ်အလီလုာ်ဆုာ်နီအ ဖီခိာ်ဒီးဘာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲမးတံာ်တံာ်ဝဲ ပူဖုံတာ်ချဲဖိတဖာ်, မးဟးစီဝဲဟီာ်ခိာ်ညာ်ထွာ်, မ့တမ့ာ်မးဟးစီကွံာ်တာ်ချဲန့ာ်လီာ်. အဝဲသ့ဝဲကျဲအလံာ်အလီတဖာ်အံာ်ဖဲလုာ်ပူသ့ာ်ဒုးဒု တဖာ်, ပူန့ာ်တာ်ဖိသ့ာ်တဖာ်တုလုာ်စီာ်ခိာ်, ဒီးဖဲပူသ့ာ်ဆူာ်သးစဲတဖာ်ဒီးပူထုကဖာ် တာ်တဖာ်တုလုာ်လီာ်ဆုာ်နီအဖီခိာ်န့ာ်လီာ်. ဘာ်ဆာ် ဖဲပူလုာ်အလဲဆာ်ထာ်ရူးတာ်ဒီးပူ သးသဘျဲတဖာ်အိာ်လုာ်စီာ်ခိာ်န့ာ်အဝဲတလဲာ်ဘာ်, မ့ာ်လုာ်ပူသ့ာ်တဖာ်အံာ်တမ့ာ်တာ် ဘာ်ထီာ်လုာ်အစီဘာ်န့ာ်လီာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ်ခဲတဲာ်မးဒီးခဲတဲာ်မ့ာ်

ကစာ်ခရံဟ်ဖျါဝဲလုာ်တာ်ဆူးတာ်ဆါတနီန့ာ် ဟဲကဲထီာ်အသးလုာ်မ့ာ်ကီာ်လံာ်အ တာ်မးလီာ်လီာ်န့ာ်လီာ်. မ့ာ်ကီာ်လံာ်န့ာ်လဲာ်တရံးတာ်လုာ်ကမးတာ်အာ ဒီးဆီာ်တာ်မးအာပူက ညီန့ာ်လီာ်. လုာ်တာ်လီာ်ကီးပူ, ဖဲကစာ်ခရံလဲာ်ဒီးမးစုာ်တာ်ဒီးမးဘျါကုာ်ပူဆူးပူဆါလုာ် မ့ာ်ကီာ်လံာ်ဆီာ်တာ်မးအာအီတဖာ်တပူလုာ်လုာ်န့ာ် မ့ာ်ကီာ်လံာ်ထီာ်ခါအီာ်န့ာ်လီာ်.

မ့ာ်ကီာ်လံာ်တုန့ာ်တဆူာ်တဘိလုာ်စီာ်လုးအညာ်ကျါဒီး ကျဲးစးသပုာ်ပုာ်လုာ် က မးန့ာ်စီပုးတရူးလကသးတီဒီးအီာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲနဲာ်ကျဲဝဲကလံာ်ဝဲ, ဆိုကဲထီာ်မ့ာ်အူ, အဝဲမးလီာ်ဝဲတာ်ဆါလုာ်အမး ဆါစီယါဘးဒီးအတာ်စုာ်လီာ်ခိာ်ခိာ်တဖာ်လီာ်. အဝဲဖိးယာ်ဝဲ ပူကုာ်စုးဖိလုာ်အဟ့ာ်တာ်တဖာ်လုာ်အထီဒါစီယါဘး, ဒီးပူဝဲအမါန့ာ်လီာ်. အဝဲနဲာ်လီာ် ဝဲအရူတဘျဲးဖျာ် လုာ်အအိာ်လုာ်အဘိအမ့ာ်အပူလကမးဟးစီပူစီဆုံတစးအံာ်န့ာ်

လီ။ အဲဒါကမဟုတ်ဘူး။ ဘီဘီစီတဘျီတဘျီလူကမဟုတ်ဘူး။ အသးသမူတ ဖျာဉ်လီ။

မုန်ကီလိာ်န့ဉ်ဖုံဝဲနီဉ်စံစဉ်လၢဘုကျိအကျါ၊ တၢ်အာလၢတၢ်စုအကျါ၊ တၢ်ဆိက မိဉ်အအာအသီလၢတၢ်ဆိကမိဉ်စုအကျါလီ။ ကယံာ်တၢ်အာတၢ်သီအချံလၢအဘဉ်တၢ်ဖုံ အီလၢတၢ်ကူးကူးဘုအကျါတဖဉ်န့ဉ်မ့အဲအတၢ်မလီ။ ထီဘီအဲန့ဉ်၊ တၢ်လၢအစု န့ဉ်ကမၤဝဲဆူအအာ၊ ဒီးတၢ်လၢအအာလံန့ဉ်ဆူအအာနးဒိဉ်တက့ၢ်လီ။ အဲမၤပွဲၤစီယူဒၤ အံဉ်စကၤရံၤအိဉ်အိဉ်န့ဉ်၊ မၤကပျီၤထီဉ်ဝဲဒီးမၤချချဆူအတၢ်ပညိဉ်အအာအသီလီ။ အဲ မၤပွဲၤစီပုတရူးလၢတၢ်ပာ်ကဖၢသး၊ လၢအအဲဉ်ဒီးဆဲးန့ဉ်ပုကညိအတၢ်ထံဉ်ဆူကစၢ်ခရံ အတၢ်ပညိဉ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယူအတၢ်ပညိဉ်အလီၤန့ဉ်လီ။

မုန်ကီလိာ်န့ဉ်ဟးဝူၤစီလၢတၢ်သးဒိဉ်အပူၤ၊ လၢတၢ်ပာ်လီၤသးသပုၢ်ပုၢ်၊ လၢအစံာ် ဆူဉ်ဘါဆူဉ်ထဲသီးဒီးခုယုာ်အသီး၊ သးစၢ်ဆာထဲတမံၤဇီလၢကမၤဟးစီတၢ်န့ဉ်လီ။ အ သးတအိဉ်တၢ် ဒီးတသးကညိတၢ်ဘဉ်။ အဲမ့ၢ်ပုၤဒိဉ်နီၢ်မး၊ ဘဉ်ဆဉ်ဒိဉ်ဝဲလၢတၢ်အာတၢ် သီတကပၤလီ။ အတၢ်ကညိဘဉ်ကညိသ့ဒိဉ်နီၢ်မး၊ ဘဉ်ဆဉ်အသ့အအာအသးသီဒိဉ်မးလီ။

တၢ်လုပစီကစၢ်ခရံ

ဖဲကစၢ်ခရံမၤတၢ်သးခုကစီဉ်အကပၤထံးန့ဉ်၊ အဲဘဉ်သဏါဒီးမုန်ကီလိာ်အတၢ်လု ပစီန့ဉ်လီ။ တၢ်စံဉ်စီတဲစီပာ်ဖျါတၢ်မၤအသးန့ဉ်၊ မုန်ကီလိာ်မ့ၢ်ဒိဉ်ပုၤနီၢ်သးတကၤအသီးလီ ၁။ အဲမ့ၢ်ဝဲတၢ်အာတၢ်သီခဲလၢာ်အိဉ်ဒီးအမိဉ်ပုၤ၊ ဒီးမၤအဲဉ်ဝဲကစၢ်ယူအဖိခါဆူဉ်ဆူဉ်က လဲာ်လီ။ အဲပျီၤလဲအသးလၢအက့ၢ်အစီမနုၤန့ဉ်တၢ်တစံးဘဉ်ပုၤဘဉ်။ အဲပာ်သအာ သးလၢအတၢ်မၤလံာ်မၤလီၤဒီးအတၢ်မၤအအာအသီန့ဉ်လီ။

တၢ်လုပစီကစၢ်ခရံန့ဉ်၊ တၢ်ပာ်ပနီဉ်အီလၢအမ့ၢ်တၢ်အိဉ်ထံး ဒီးမ့ၢ်တၢ်အိဉ် သ့ဉ်တခါလၢအတၢ်မၤအပူၤန့ဉ်လီ။ တၢ်ဆိကမိဉ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ထံဉ်လၢညါဒီတခါ လၢ ကအါန့ဉ်အတၢ်ဒီးဘျာထံ ဖဲလၢသးစီဆုံဟဲလီ၊ အတၢ်ဟးဝူၤစီလၢပုၤမုၢ်ကနၢဒီးအတၢ်ဒုဉ် တၢ်အိဉ်န့ဉ်တအိဉ်ဘဉ်၊ တမ့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီတခါလၢအလုပစီခရံန့ဉ်ဘဉ်။ တၢ်ပာ်ပနီဉ်

ဒ်န့ဉ်န့ဉ်တဘဉ်ဘဉ်။ “တုၤန့ၤတဘျီသးန့ဉ်ဆူထီဉ်ယုာ်ရှုးဆူပုၤမုၢ်ကနၢဒ်သီးအကဘဉ် တၢ်လုပစီလၢမုၢ်ကီလိာ်လီ” (မးသဲ ၄၁:၁)။ မုန်ကီလိာ်န့ဉ်ဟဲဆူအအိဉ်ဒီးဟးထီဉ်ကွံာ်လၢ အအိဉ်လီ။ အန့ဉ်တစု, “ကွၢ်ကွၢ်, ကလူးတဖဉ်ဟဲမၤအခူအပုၤအတၢ်မၤလၢအစီလီ” (မးသဲ ၄၁:၁)။

လၢတၢ်လုပစီတၢ်တဘျီအံၤ, မုန်ကီလိာ်သ့အကျဲကပူၤ, အတၢ်ပာ်မၤအသး, ဒီး အတၢ်သ့တၢ်ဘဉ်န့ဉ်အိဉ်ဖျါထီဉ်ဝဲဒဉ်လီ။ အဲဟဲဆူပုၤစံာ်စံာ်, ပုၤလီၤဘျးလီၤတီၤကစၢ်ယူ အဖိခါအအိဉ်ဒ်ပုၤလၢအသ့အိဉ်သးအိဉ်အီၤအသီးလီ။ မုန်ကီလိာ်အတၢ်ဟ့ဉ်ကညိကစၢ် ယုာ်ရှုးလၢ ကသ့အတၢ်စိတၢ်ကမီလၢကမၤဟါမၤအတၢ်သဉ်ဝံၤအသးန့ဉ် လီၤကမးပုၤဖိ သဉ်အတၢ်ဟ့ဉ်ကညိန့ဉ်လီ။ ကသ့အနီၢ်သးအတၢ်စိတၢ်ကမီလၢနီၢ်ခိအတၢ်လိဉ်အစီန့ဉ် ဧါ။ တၢ်မၤအီၤပုၤဘျီလဲဉ်။ ဖဲတၢ်စုတၢ်နဉ်ဘဉ်တၢ်သ့အီၤလၢနီဉ်ခိအစီတဘျီလၢလံာ် န့ဉ်, အိဉ်သ့မ့ၢ်တၢ်အအာခဲလၢာ်န့ဉ်လီ။

မ့ၢ်ပုၤကညိအိဉ်မူထဲလၢကိဉ်အစီန့ဉ်ဒီး တၢ်တစီတလီၤကဲထီဉ်တၢ်လၢအကါ ဒိဉ်ဝဲန့ဉ်လီ။ တၢ်ဘဉ်ထွဲဟီဉ်ခိဉ်အံၤကဲထီဉ်ဝဲတၢ်အကါဒိဉ်နီဉ်စံာ်တၢ်န့ဉ်လီ။ တၢ်စုတၢ် နဉ်ကဲက့ၤလၢနီဉ်စံာ်ခံ - ကဲထီဉ်ဝဲကျိဉ်စုပနံဉ်တၢ်ကၤအခူအပုၤန့ဉ်လီ။ တၢ်လၢမူခိဉ်န့ဉ် တၢ်သ့အီၤလၢဟီဉ်ခိဉ်အစီ, ဒီးနီၢ်သးန့ဉ်လၢန့ဉ်ဆၢဉ်အစီန့ဉ်လီ။ ပကဲထီဉ်ပုၤလၢအသး အိဉ်တၢ်ဒိဉ်တက့ၢ်လၢတနံၤဘဉ်တနံၤအတၢ်အိဉ်အါန့ဉ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိဉ်, ဒီးကွၢ်လၢတၢ်လၢပ ထံဉ်လၢပမဲာ်သ့တဖဉ်အဖိခါအါန့ဉ် တၢ်လၢပထံဉ်လၢပမဲာ်တဖဉ်,ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, တၢ် အိဉ်ဖျါလၢခိအါန့ဉ်တၢ်လၢအတအိဉ်ဖျါလၢခိဘဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ။

အဲန့ဉ်မ့ၢ်မုန်ကီလိာ်အတၢ်မၤခိဉ်သ့ဉ် - ကဒုးကဲထီဉ်တၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါဆူတၢ်အနီၢ် ခိတခါ, ကဒုးကဲထီဉ်ပုၤကညိလၢကမူထဲလၢကိဉ်, ဒီးကမၤဝဲဟီဉ်ခိဉ်န့ဉ် ဒိဉ်န့ဉ်မူခိဉ်တက့ၢ် န့ဉ်လီ။ တၢ်ဆၢကတီၢ်န့ဉ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤသ့ဉ်အိဉ်သးအိဉ်ဒိဉ်န့ဉ် တၢ်လီၤထူလီၤထီဉ်တ က့ၢ်လီ။ တၢ်ဘဉ်စံာ်စုကစုဒုလၢပုၤမုၢ်ကနၢအပူၤ လၢမုန်ကီလိာ်ဒီးကစၢ်အဖိခါလၢအစံာ် အဘါလၢာ်အကတီၢ်န့ဉ်မ့ၢ်တၢ်လီၤဘဉ်ထီဉ်မးလီ။ မ့ၢ်တၢ်စီလီၤဘဉ်ထွဲဟီဉ်ခိဉ်ဒီးမူခိဉ်အ ဘျဉ်စၢ, ကစၢ်ယူအတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါဒီးမုန်ကီလိာ်အတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအဘျဉ်စၢန့ဉ်လီ။

တၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးနီၤလၢတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်

တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢာ် ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ဟဲက့ၤကဒါ ဒ်သီးမးလၢအဟဲစိၣ်ယုၣ်တၢ်နါ န့ၣ်ဒုလၢအသ့ၣ်အာအသးသီဒိၣ်န့ၣ်အီၤတက့ၢ်လီၤ. က့ၤသစ့မနၤ မ့ၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်အကျဲအသီ နးကတၢ်တဖၣ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အတၢ်ပျိၣ်လဲလိာ်အသးတအိၣ်ဘၣ်. အဝဲလီၣ်ဖျါ ထီၣ်အသးလၢတၢ်လီၤဖဲန့ၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်အနီၢ်ကီၢ်အသီးလီၤ. တၢ်ကထံၣ်ဘၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်, ထံ ထံဖျါဖျါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. အဝဲပျိၣ်လဲအသးအကလုာ်ကလုာ်, မၤတၢ်တဘျူး မံၤ, ကူကၤအကူအသီးကလုာ်အါဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

လၢက့ၤသစ့မနၤတၢ်သ့ၣ်လီၤန့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒ်အနီၢ်ဒိၣ်နီၣ်ထီဝဲ အသီးန့ၣ်လီၤ. အဝဲကသါအကလံာ်န့ၣ် ဃာဒိၣ်တက့ၢ်, မုၢ်နၤတၢ်ခဲန့ၣ်ခဲဒိၣ်ထီၣ်ဒီဖျိအ ကဒုလီၤဘၣ်အယိ, ဟီၣ်ခိၣ်ဖျါခဲဒိၣ်ထီၣ်ဒီးအတၢ်ချံၣ်တကံန့ၣ်လီၤဘၣ်လၢအလီၤလီၤ. စီၤယုၣ်ဒ်အံၤစကၤရံၤအိၣ်န့ၣ်ကဘျဲးကဘျၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တက့ၢ်, ဒီးစီၤပုးတရူးန့ၣ်အသးသ့ၣ်ဒိၣ် ထီၣ်တက့ၢ်, မ့ၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အိၣ်ဖဲန့ၣ်အယိလီၤ.

လၢက့ၤသစ့မနၤအယိဒိၣ်ထီးန့ၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးကိးပသူထီၣ်, “တၢ်သးအးအိၣ် တးတရံးယၢတုၤ, ယကသံတုၢ်လီၤ” ဒီးအဝဲအသ့ၣ်အးသးအးနးနးကလဲၣ် (မးသဲ ၂၆: ၃၈). ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်. မ့ၢ်လၢ “မ့ၢ်မ့ၢ်ခဲကနီၣ်အံၤမ့ၢ်သ့ၣ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်ခဲအစီအကစီၤ လီၤ” (လူၤကၢ် ၂၂:၅၂). ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်. မ့ၢ်လၢ, “ခဲကနီၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ် ညီၣ်လီၤ. ခဲကနီၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီထီၣ်တံၢ်အီၤလီၤ” (ယိၤဟၢ် ၂၂:၃၁). တၢ်ခဲလၢာ်အိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးဒီးတၢ်ကဟုကညီၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိ လဲၣ်. “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အိၣ်တၢ်ဟဲဒီးအတၢ်တအိၣ်ဘၣ်လၢယပူၤနီၣ်တမံၤ ဘၣ်” (ယိၤဟၢ် ၁၄:၃၀).

လၢတၢ်အိၣ်သးဒ်အံၤအဖီဒိၣ်န့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်အကျဲလၢအမၤဒီးကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်, လီၤဆီဒီးအမၤဝဲလၢပျၢ်မုၢ်ကနၤန့ၣ်ဒိၣ်မးလီၤ. ဖဲန့ၣ်န့ၣ် ဖျါလီၤစၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ် ဟံၣ်ယုၣ်, သးလၢအယုသ့ၣ်ညါတၢ်, အိၣ်ဒီးတၢ်သးဆူၣ်လၢကမၤပူၤဖျဲးစၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢ ပျၢ်မုၢ်ကနၤန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်ဟ့ၣ်ဝဲတၢ်ဖဲတၢ်ညါလၢတၢ်ကလုာ်မုၢ်ကထါဆၢ, တၢ်လၢအလီၤ ထုးန့ၣ်သ့ၣ်ထုးန့ၣ်သး, ဒီးတၢ်လၢအလီၤမံၤသ့ၣ်မံၤသးန့ၣ်လီၤ. မၤသးဒ် အအိၣ်ဒီးသိဖိအတၢ်

ဆိၣ်လီၤသး, တၢ်သးအိၣ်ဘၣ်တံၢ်သကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢလၢတၢ်သ့ၣ်လီၤပူၤန့ၣ်တၢ် ခဲလၢာ်ဆီတလဲသးလီၤ. သိဖိန့ၣ်ဆီတလဲအသးဆူၣ်ယုၣ်တဒု, ခုယုၣ်လၢအကညီၣ်ရူၢ်ရူၢ်လၢ အသ့ၣ်ဒိၣ်သးဖျိးတသ့တဘၣ်လၢဘၣ်တဒုန့ၣ်လီၤ.

လၢပျၢ်မုၢ်ကနၤန့ၣ်, တၢ်လဲၤန့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးလၢတၢ်ဖဲတၢ်ညါမ့ၢ်စ့ၤ, လၢအနီၢ်ကစၢ် အသးဒုၣ်ဝဲမ့ၢ်စ့ၤ, လၢဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်စ့ၤန့ၣ်ဘၣ်. အဝဲကဘၣ်တၢ်လုာ်ဘၢမးအီၤလၢတၢ်တအး တပျီတၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. အတၢ်ဆၢထၢၣ်စၢ်ကျၢန့ၣ် တၢ်ကဘၣ်မၤနၤအီၤ လၢ တၢ်စံၣ်စၢ်ဘါစၢ်ဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လဲၤဆူၣ်ပူၤစီဆံၣ်အါစၢ်အိၣ် လၢ တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးဒီးခုယုၣ်အတၢ်စီတၢ်ကမီၤ ဖဲလၢပူၤအစၢ်တဖၣ်မၤဝဲလၢကျဲကပုၣ်တန့ၣ်ဘၣ် အခါန့ၣ်လီၤ.

ခေမာဒိဉ်ယဲဒ်
မုဉ်ကီလံဒ်အေတဒ်ခေပနီဉ်မိဉ်ပုဉ်

ဒီးစံးဘဉ်အံ၊ မုဉ်သုဝဲသုဉ်အံ၊ သုစံးလာယမုဉ်မတေတစလဲဉ်. ဒီးစီရံမိဉ်ပုးတရွးက တါဆာတဒ်ဒီးစံးဝဲဒဉ်, နဲဒဉ်အံ၊ နမုဉ်ခရံဉ်, ယူလောအမူဝဲတစအဖီခါလီ. ဒီးယုဉ်ရှူးက တါဆာတဒ်ဒီးစံးဘဉ်အံ၊ စီရံမိဉ်ဘာယါနါဧ၊ နဘဉ်ဆိဉ်စုနဲလီ. အစုဉ်ဒ်အံ၊ တံညဉ် ဒီးတံညဉ်န့ဉ်တလီဉ်ဖျါဘဉ်ဝဲလောန့ဘဉ်. မုဉ်ယပာ်အိဉ်ဝဲလောမူခိဉ်လီ. ဒီးယဲဒဉ်အံ၊ ယ စံးဘဉ်ဝဲဘဉ်နဲ၊ လာနမုဉ်ပုးတရွး, ဒီးယကဟ်လီယတံအိဉ်ဖျါလောအံအဖီခိဉ်, ဒီး ပျူပူအဝဲတြီတဖဉ် တမနာမယဉ်ဘဉ်အံဘဉ် (မးသဲ ၁၆:၁၅-၁၈).

မုဉ်ကီလံဒ်န့ဉ် ကူဉ်တံသုဒီးဒိဉ်မး ဒီးလီဉ်ကစာတစဒိဉ်မးလောအတံတိအ ပူလောအတံပညိဉ်လောနီတစဘဉ်တစအဖီခိဉ်န့ဉ်လီ. မုဉ်တဒိ, အဝဲယုကဲလောကဟံး စုနဲကဲဒီးလီန့ဉ်ဘီမုဉ်အပဒိဉ်ပပုဉ်တဖဉ်လောအတံပဟ်လီကဲသန့(ဖီလစံဉ်)န့ဉ်လီ. လောအ တံသးအိဉ် အတံသးဆူဉ်လောတံဖဲတံမကကဲထီဉ်လီထီအစီ, အဝဲဟးထီဉ်“ ဒီးက လဲထီဉ်လီန့ဉ်ပုကလုဉ်ကလုဉ်အိဉ်လောဟီဉ်ခိဉ်အသန့ဉ်လွဉ်သန့ဉ်” တဖဉ် လောဟီဉ်ခိဉ် န့ဉ်လီ(တံလီဉ်ဖျါ ၂၀:၈)လီ.

မုဉ်ကီလံဒ်န့ဉ် မုဉ်ပုကူဉ်သုကတံလောတံလီန့ဉ်တံတဖဉ်န့ဉ်လီ. အဝဲမုဉ်မူခိဉ်က လူးအခိဉ်တစလောတံမသံတံတကဟးဒီးအါစုအါဘျီအတံမကဲထီဉ်ဝဲလော တံလွဲန့ဉ်ပု ကလုဉ်လောအသးတီဒီးကစာခရံဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ. အဝဲဆုအဝဲသုဉ်ဆူတံရဲဉ်တံကဲလောအ လဲလီဉ်ကစာယူအကလုဉ်ကထါအတံမုဉ်တံတီခိဉ်သုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ. ဖဲတံအိဉ်ဖျါလောအ မုဉ်ကစာခရံဉ်အတလးမူးပိဉ်မုဉ်န့ဉ် ဘဉ်တံလွဲန့ဉ်အါလောအတံစီတံဆွဲဒီး, အဝဲလီတဩး ဝဲဆူဟီဉ်ခိဉ်အမူးအပွဲန့ဉ်လီ.

“ပျူပူအဝဲတြီတမနာမယဉ်ဘဉ်အံ” (မးသဲ ၁၆:၁၈). ကစာခရံဉ်အတံ အာဉ်လီအီလီဝဲအံ, ဘဉ်ဆာထာဉ်ဆာဉ်မဲဒီးကယဲမုဉ်ကီလံဒ်အတံစုကဝဲဒီးအတံ ထီဉ်ဒုးအံန့ဉ်လီ. ဘဉ်ဆာ, တံအာဉ်လီဝဲအံတတြီဆာတံအိဉ်ဖျါလောမုဉ်ကီလံဒ်အ

တံကူဉ်ကဲလောအညီန့ဉ်လဲလီဝဲတံအိဉ်ဖျါအတံပညိဉ်တဖဉ်ဒီးသုးယံထီဉ်တံမနာလော ခံကတံအမုဉ်န့ဉ်လီ.

မုဉ်ကီလံဒ်န့ဉ်, မုဉ်တံဒုတံယီလောအခိဉ်အိဉ်အါဖျါသတးဒီးအမဲဉ်သုဉ်အိဉ်တ ဘျူးဘုဉ်လောတံကူဉ်ကဲလောမုဉ်စု, တံကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သုမုဉ်စု, လောအတံမအာဉ်တံမုဉ်စုန့ဉ် လီ. အဝဲအတံကဲဒီးစးအခိဉ်ကတံန့ဉ် မုဉ်လောကဟးဘဉ်တံအိဉ်ဖျါတဖဉ်, ဒီးတမုဉ်လော ကမဟးစီအတံကရိဘဉ်, မုဉ်တဒိကလဲလီကံအတံပညိဉ်လောသုဉ်စုသးဝိတကဟး န့ဉ်လီ. အဝဲမဝဲတံအံသုသုဘဉ်ဘဉ် လောအိဉ်ဒီးတံလဲလီလီတံလီဆီဘဉ်, ဒီး တံလောကဖုးသံဖျါစီအလီတံအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီ.

တဘျီတဒိဉ်တံမာဆာထီဒါတံ ဒီးတံလဲလီလောအမဟးစီတံန့ဉ် ဖျါလဲသ့ န့ဉ်ဝဲဒီဖျါတံသုဉ်ဆူဉ်သးစဲလောကစာခရံဉ်အလောကဝါအစီန့ဉ်လီ. အါစုအါဘျီန့ဉ် အဝဲ သ့ဉ်န့ဉ်ဝဲဒီဖျါတစလော လောအိဉ်ဖျါပဟ်ခိဉ်ပဟ်ကဲဝဲ ဘဉ်ဆာတသုဉ်ညါလီအသးလောတံ ဆုန့ဉ်စဲစဲလောတံလောအစုန့ဉ် မုဉ်တံလောအမဟးစီတံဘဉ် န့ဉ်လီ.

တံန့ဉ်ကမုဉ်သောဒိဉ်ဒီးတံဒိကစီ

မုဉ်ကီလံဒ်အတံရဲဉ်တံကဲလောအကါဒိဉ်ကတံတခါန့ဉ် မုဉ်ဒ်သီးကဒုးအိဉ်ထီဉ်တံ ဒုးတလီဝဲတံအိဉ်ဖျါအစံအဘါန့ဉ်လီ. အဝဲဒုးအိဉ်ထီဉ်တံဒုးကမုဉ်ဝဲလီကဝါအစီအ ကမီမုဉ်န့ဉ်, အဝဲဆိဉ်ထီဉ်ဝဲတံပဟ်ခိဉ်တံလောအံတယဉ်အံဆူတံမဲဉ်ညါမုဉ်န့ဉ်, အဝဲမဝဲ တံသုဉ်တဖဉ်အံတူလော တံလီဉ်ဘဉ်အံမုဉ်ဒိဉ်ပတီန့ဉ် အဝဲအတံပညိဉ်လောထီဉ်ပု ထီဉ်ဝဲန့ဉ်လီ.

မုဉ်ဒ်စီမိရူအတံသိဉ်တံသီအသီးန့ဉ် တံကတောကံဉ်ကစာယူအတံတိဉ်ပဟ် တံကတူန့ဉ်ကတံလောအံတယဉ်လောအိဉ်ဖျါလောခိဉ်တံတြီကယဉ်ဘာဝဲန့ဉ်လီ. အံဉ်စ ရူလးအစီပတဖဉ်န့ဉ်တံဟ့ဉ်ပလီအဝဲသုဉ်တဖဉ်လော အသုတဒီးသန့အသးလောတံ အိဉ်ဖျါလောခိဉ်တဖဉ်တစုန့ဉ်လီ. စီပဒ်ဒီးမကမုဉ်ဝဲတံသိဉ်တံသီအံဒီဖျါအဝဲလီဘဉ် လောမုဉ်ကီလံဒ်အတံလုပစီအပူလောအကံဉ်ပုအံဉ်စရူလးဖိအနီဉ်စံန့ဉ်လီ.

တၢ်လုပတီပကစၢ်ခရ် သၢမံတမံန့ၣ် မ့ၢ်အတၢ်ပညိၣ်လၢကမၤဟးစၢ်ကစၢ်အဘီ အမ့ၢ်အစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ပညိၣ်အံၤအစီၢ် အဝဲဆှၢ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢခိလၢအိၣ်ဒီးစံးဒီး ဘၢလၢနီၣ်သးအလီၤန့ၣ်လီၤ.

အဝဲအံၤ မ့ၢ်မ့ၣ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လီၤအကျဲလၢအတၢ်မၤကဲထီၣ်ဝဲ လၢကလီ န့ၣ်, ကလွဲန့ၣ်, ဒီးကမၤဟးစၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပၣ်ဖျါဝဲတၢ်လၢအံၤတယၣ်အတၢ်ကဟ့က ညီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပတြၢၤဝဲပုၤကညီအတၢ်ကူၣ်ကျဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျါခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အမဲၣ်ညါ တုၤလီၤလၢအဝဲသ့ၣ်အသ့ၣ်အသးထၢမံထၢမာ်ကဒံကဒါ ဒီးလီၤဘၣ်လၢပျံၤကွီၤပူၤန့ၣ် လီၤ. အန့ၣ်တစ့, တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်ကဲထီၣ်က့ၤ တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်ပၣ်ကမၤလၢအ သးလၢနီၣ်သးတကပၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလီၤတၢ်ဖိန့ၣ် လီၤန့ၣ်တၢ်သ့ထဲသီးမ့ၣ်ကီၤလံာ်န့ၣ်တအိၣ်နီ တကဘၣ်. ဒ်တၢ်ကဝီၤကလူးတကအသီး, အဝဲဆှၢ်ဝဲသးသမူတဖၣ်ဆူတၢ်သံန့ၣ်လီၤ.

ကမၤကမၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအနီၣ်အသးန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ်အလုၢ် အလၢအမ့ၢ်အတီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤတၢ်သကဲးပတ် တၢ်လုၢ်တၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လဲလိာ်လံာ်အ သးန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကျဲးစးဒီးအတၢ်ပညိၣ်စ့ၢ်ကီးလဲလိာ်အသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါအ တၢ်စံးတၢ်ဘၢအနီၣ်အသးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တီသးတီ, ဘူၣ်ထီၣ်ဘၢထီၣ်ကစၢ်ယူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ် အစၢၤခဲလၢာ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်မၤအသးတဖၣ် ဒီးတမ့ၢ်တၢ်စံးတၢ်ဘၢအိၣ်သ့ၣ်ထံးအမ့ၢ်အတီ ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ထံၣ်, တၢ်ကတီၤလၢပုၤကန့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျါ လၢအစံးဆူၣ်ဘၢဆူၣ်စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါဖိအနီၣ်စံးအါ, အိၣ်ဒီးပုၤစ့ၢ်ဖိအလီၤလၢပ တီၢ်ဒီးအကျိၣ်စ့ၢ်အစံးအဘၢအိၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုန့ၣ်, ဖဲပုၤသ့ပုၤဘၣ်, ပုၤ အိၣ်ဒီးတၢ်မၤလီၤမၤဒီး, ဒီးပုၤစံးသ့ကတီၤဘၣ်တဖၣ်မၤပုၤပျဲၤစီၢ်ခိၣ်အခါ, ဖဲလီၤဆ့ၣ်နီၤတ ဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤပုၤအီၤလၢတၢ်ကူၤစ့ၢ်သီးဘၣ်, ပုၤသ့ၣ်ဆးသးဆးတဖၣ်, ကျိၣ်စ့ၢ်အိၣ်အါအ ခါ, ဒီးအကညီၣ်အိၣ်ဝဲအခါန့ၣ်, တၢ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢအစံး ဆူၣ်အဘၢဆူၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆိကမိၣ်ဒ်အံၤတကလုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်လၢာ် လၢာ်ဆုဆုန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စိတၢ်ကမီၤအခိၣ်ခိၣ်သ့ၣ်ခိၣ်ခိၣ်အသး

လီၤကဝီၤတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအဟံပနီၣ်ဝဲ တၢ်စံးတၢ်ဘၢလၢကျဲဒ်အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်အအိၣ်ဝဲ လၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါအကျဲမ့ၢ်ဖးဒိၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စံးတၢ်ဘၢန့ၣ်တအိၣ် လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤတခါခါ မ့ၢ်တမ့ၢ် နီၣ်တခါန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်, အတၢ်စိတၢ်ဆ့ၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစၢၤ န့ၣ် မ့ၢ်အတၢ်စိတၢ်ကမီၤအ က့ၢ်အစၢၤတဖၣ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စံးတၢ်ဘၢန့ၣ် ပုၤနီၣ်စံးမ့ၢ်စ့ၢ်, ကျိၣ်စ့မ့ၢ်စ့ၢ်တပတ်ဘၣ်, မ့ၢ်တခါအ ခိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ်အတၢ်စိတၢ်ဆ့ၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စံးတၢ်ဘၢ န့ၣ် တၢ်တထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်စ့ၢ် ကျိၣ်စ့မ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်တခါ လၢသးစိဆ့ၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ထူးဟ့ၣ်တီၤတၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ်တခါ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်အလီၤပျံၤလီၤဖုးလၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဝဲအတၢ် လဲလိာ်အနီၣ်သးအတၢ်စံးတၢ်ဘၢဆူၣ်ခိၣ်အတၢ်စံးတၢ်ဘၢလၢသးစိဆ့ၣ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါ လၢခိန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယူၤအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအိၣ်ဆိးလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်စံးတၢ်ဘၢ အနီၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤ မ့ၢ်ကစၢ်ယူၤအတၢ်ကံာ်တၢ်စိဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျါလၢပကဘၣ်ယု ကွၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ်လီၤ. သးစိဆ့ၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမီၤန့ၣ် ဟ့ၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢကမၤဝဲတၢ်ပညိၣ်လၢတၢ်ပၣ်လီၤအီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအစၢၤတကပၤတခါန့ၣ်, ဒုးနဲၣ်ပုၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအဖျါ, တသ့လံာ်သ့လံာ်, ဖျါဒုၣ်ကဒုကဒု, လၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအီၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအ ဘၢထုကဖၣ်တၢ်တဘီယုၤဖိန့ၣ်တက့ၢ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ပုၤလၢတအိၣ်ဒီးစိအိၣ်ဒီး ကမီၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်ထူးတၢ်တီၤ, ဒီးအကညီၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိဖိဖိတဖၣ်န့ၣ် ဘၣ် သ့ၣ်သ့ၣ် ဆူၣ်ညါတန့ၣ်အစီၢ်ကဘၣ်အိၣ်ဘၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်ကတသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်လၢအ ဝဲသ့ၣ်အပူၤန့ၣ်, “.. ဒီးအကဟ့ကညီၣ်န့ၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ” (ဝံးဘးကွၢ် ၃း၄). ဒီး တၢ်ကပလၢာ်ဘၣ်အကညီၣ်န့ၣ်လီၤစိလီၤထီၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတပူၤလၢာ်လၢန့ၣ် တၢ်ကဝီၤ အထံထီၣ်ပၢ်အိၣ်ဝဲ ဒီးကစၢ်ခရ်လၢအအိၣ်အဆိးလၢအပူၤန့ၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်လၢကဝီၤ, ဒီးအ

ဘီအမ်နဲ့ဒိုင်ထိုင်လဲထိုင်ဝဲဒင်လီ။ အဝဲသွာ်တဖန်နဲ့ မှာဝဲတံအုင်ကွာဒိုင်ကွာအတံ ယုထာသပဟတဖန် လာအလိင်ဖျါထိုင်ကစာ်အတံကဟီနဲ့လီ။

လာတံအိုင်ဖိုင်အပူနဲ့ တံပနီင်အိုင်ဖျါဝဲလာတဘျီနဲ့ဘင်တံမာဘျီအမဲဒီး ဘင်တံဖိုင်နဲ့အီလာမုကီလံအတံကပြုကပြီနဲ့လီ။ တံအိုင်ဖိုင်နဲ့ဘင်တံမာဘင် ဒီအီလာစါခါနီင်အတံလဲထိုင်လဲထိုင်လဲထိုင်နးနးကလဲင်နဲ့လီ။ ပနာ်ဟူဘင်စါအ တံဘိုင်တံညီသွာ်တဖန်ယံယံထာထာ တုဒင်လဲင်နီင်သးအတံထိုင်တကပူနဲ့တထူး နဲ့သွာ်ထူးနဲ့သးလာပူဘင်နဲ့လီ။ တံကီးမံဒဲးနဲ့တံဒူးအီလာတံထူးတံတီအလုာ်အ ပူ၊ တံဒိုင်ထိုင်လာတံအိုင်မုဆိးပဟတကပူ၊ နီင်အတံအိုင်ဖျါဆျိုင်ဆျိုင်ဘျိုင်ဘျိုင်တက ပူနဲ့လီ။ မ့တမုာ်ဘင်တခီကဖျါလီဇာ်ပူဖျိုင်သံယံဇာ် ပူယုအိုင်တံဖိနဲ့လီ။ အဝဲ အံမုာ်တံအိုင်ဖိုင်အတံအိုင်သးလာအမဟးစါတံဒိုင်ကတံလာကဘင်ကွာ်ဆာ်မဲင်နဲ့လီ။ တံဝဲအံ၊ ဟဲကထိုင်အသးဖဲ တံအသူအသင်လာအစီအဆုံ၊ အိုင်ဒီးတံဆိုင်လီ။ သွာ်တံဆိုင်လီသးဒီးတဖျါဒိုင်ဖျါသွာ်တဖန် ဘင်တံစူးကွာ်အီလာဟိုင်ခိုင်အတံကွဲနဲ့လဲ နဲ့၊ ဒီးတံဘါယူသရိုင် ပွဲကတံထဲအံတယာ်အတံလဲထိုင်လဲထိုင်အခါနဲ့လီ။

ပတဘင်ဟ့ဒ်လီကွာ်ပသးလာထံလုာ်ဘာတံအံအယိဘင်။ ထဲတစီဖိဒိုင်လဲင်မုာ် စု၊ ထဲတစုမုာ်အပူတကယာ်အပူ တပူဒင်လဲင်ပတဘင်ဟ့ဒ်တံအခွဲလာဟိုင်ခိုင်အံအစီ ဘင်။ တံစီတံဆုံဒီးတံအိုင်တံကွဲယူနဲ့တံကဘင်တံဝဲဒဲးအီလာကျဲကီးဘိဒဲးဒီးလာအ လီကီးပူဒဲးနဲ့လီ။ တံအိုင်ဖိုင်နဲ့ တံကဘင်ဒူးထိုင်အီလာတံကွဲနဲ့လဲနဲ့ဒီးပုံသကွီ တဖန်အံနဲ့လီ။ တံလဲလီကွာ်တံစံတံဘါလာအဟဲလာကစာ်ယူအအိုင် ဆူဟိုင်ခိုင် အအိုင်၊ ဒီးတံတတူာ်လီသးစီဆုံအတံဟ့ဒ်စီဟ့ဒ်ကမီဘင်နဲ့ တံကဘင်သွာ်ညါဝဲလာ အမုာ်တံဟ့ဒ်လီသးဆူမုာ်ကီလံအစုပူနဲ့လီ။ မုာ်မဆါတနံအံတံအိုင်ဖိုင်တဖန် တနံဘင်တနံတသွာ်ညါပံကဲလာနီင်သးအတံစံတံဘါတကးဘင် သးဘင်အာဒင်လဲင် ဝဲ ဒီးပံကပူကွာ်ဝဲ ဒီးဟ့ဒ်အလီဆူဟိုင်ခိုင်အတံအိုင်ဖျါလာခိ လာအလီဘင်သွာ်ဘင် သးဒိုင်တကွာ်တဖန်နဲ့လီ။

ပဒိုင်ခိုင်အဝဲဒင်ဝဲဒင်

ပဘင်တံသိုင်လီပူလာ ပကဘင်ပံကဲတံအိုင်ဖိုင်အတံသိုင်တံသီဒီးအတံလဲ ထိုင်လဲထိုင်တဖန် ဒ်သီးဒင်နီင်စံနီင်ဒူးလာအအိုင်ဖျါထိုင်တဖန်နဲ့လီ။ ပယုကျဲဒ်သီးပက ဒူးထိုင် ဒူးဘင်သွာ်ဘင်သးစါတစါလာ နီင်စံနီင်ဒူးဒီးတံစံတံကျီမာအသးတဖန်နဲ့ လီ။ မုာ်နင်သကွဲဒ်နဲ့ဒီး၊ နီင်သးအတံဘျူးတံဖိုင်ဒီးအတံအိုင်အသးနဲ့ ပပံဖျါဒူးကဲ အီလာနီင်စံနီင်ဒူးနဲ့တသ့ဘင်။ အဝဲသွာ်နဲ့တံပံကဲကွာ်အီလာနီင်စံနီင်ဒူးအချာသတး ဒီး၊ တယံတမီဘင်နဲ့၊ တံတတီနံမာနီင်လာအီဘင်နဲ့လီ။

မ့တမုာ်ဘင်လာပဆိတလဲကွာ်ပကျဲ၊ ပတံဆိကမိင်ဘင်ထွဲဒီးတံအိုင်ဖိုင်အတံစံ တံဘါဘင်နဲ့၊ တံအိုင်ဖိုင်တဖန်ကဲဟိုင်ခိုင်ပူအံတယာ်ဖိအတံအိုင်ဖိုင်နဲ့လီ။ ပ တံအိုင်တံယာ်ထဲလဲင်စုစု၊ တံအိုင်ဖိုင်အဟိုင်ခိုင်တံပီးတံလီအစုအခိုင်အိုင်ဖျါထဲလဲင် ထဲလဲင်သနင်ကွဲ၊ ပတံစံတံဘါအစီနဲ့ပကဘင်လဲထိုင်နဲ့အဝဲအံတကွာ်လီ။ ပက ဘင်ဘိးဘင်ရလီ၊ စံးဝံးစံးကွဲဒဲးဆူဆူလာ တံအိုင်ဖိုင်အတံစံတံဘါနဲ့တအိုင်လာ တံဘင်သးဒီးဟိုင်ခိုင်တဖန်အံနဲ့ဘင်နဲ့လီ။

တံသွာ်တဖန်အံ မုာ်တံဖျါဘျု ဖျါကဟီဘျိုင်ခိုင်အီလာထူလာအလဲနဲ့ပူလာပက ဆိကမိင်လာအမုာ်တံထူးတံတီအနီင်အသးနဲ့လီ။ ဖဲပစံးကလီကလီလာ “ယမုာ်ပူအ ထူးအတီ၊ ဒီးယစုလီယခိုင်ခိုင်အါထိုင်လဲ ” နဲ့ ကစာ်ယူကွဲလီဝဲလာ “ဘင်တံနးတံ ဖျိုင်၊ ဘင်ဖျိုင်ဘင်ယာ်၊ သွာ်အူးသးအူး၊ မဲင်ဘျိုင်ဒီးအိုင်ဘင်ဆုံ” (တံလီင်ဖျါ ပးဘျ) နဲ့ လီ။

တံထူးတံတီဒီးတံစုလီခိုင်ခိုင်တဖန်နဲ့ မုာ်တံနာမူလာအလုာ်ဒိုင်ပူဒိုင်ဒီးတံ ကယာ်ကယဲလာအလီဘီလီမုာ်လာအဖျါဘာဒီးတုနင်ပနီင်သးလာတံသွာ်ခိုင်အပူနဲ့လီ။ တံစံတံဘါအမုာ်အတီနဲ့အိုင်ဝဲလာတံလီဇာ်ယူအပူနဲ့လီ။ အပျဲအဘိုင်တစုစု စုာ်အတံစီတံဆုံလာတံအိုင်ဖိုင်တဖန်ဘင်တဖန်နဲ့တံစံတံဘါအနီင်ထိုင်အမုာ်အတီနဲ့ လီ။ တံမာကွာ်လာအစုအစုနဲ့မုာ်တံ မာကမုာ်ကစာ်ယူ၊ မုာ်တံတပံလာပံကဟီက

အသးဒီးစံးဘဉ်စီးပူးတရူး၊ ဒုဂ်ဒါဇာ၊ ဟးထီဂ်ကွံာ်ဆူယလီၤခံတက့ာ်. နမ့ၢ်ယလီၤယံၤအလီၤလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, နသးတအိၣ်ဘဉ်ယျာအတၢ်ဘဉ်. မ့ၢ်နသးအိၣ်ပုၤကညီအတၢ်လီၤ. တုၤန့ၤတစုယုၣ်ဂျူးစံးဘဉ်အပျၢ်အဘီၣ်, ပုၤမ့ၢ်မိၣ်ပိာ်အသးလာယခံတစုၤန့ၣ်, မ်အညီကွံာ်အသးဒုဂ်ဝဲ, ဒီးဟံးန့ၢ်အထူၣ်စုညါ, ဒီးပိာ်ယခံတက့ာ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဝဲဒုဂ်ပုၤလာတၢ်မိၣ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤလီၤအသးတစုၤန့ၣ်ကမၤဟါမၢ်ကွံာ်ဝဲလီၤ. ဒီးဝဲဒုဂ်ပုၤလာအဒုးဟါမၢ်အသးလာယခံတစုၤန့ၣ်, ကထံၣ်န့ၢ်က့ၤအီၤလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤကညီမ့ၢ်န့ၢ်ဘဉ်ဟီၣ်ဒိၣ်ဒီဘဉ်ညါ, ဒီးမ့ၢ်မၤဟါမၢ်ကွံာ်အသးဒီး, မ့ၢ်အန့ၢ်ဘျူးမန့ၤလဲၣ်, မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘဉ်ဒီး, ပုၤကညီကဟ့ၣ်အပူၤလာအသးအစီၢ်လာမန့ၤတမံၤလဲၣ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤကညီဖိခွါအံၤ, ကဟဲဒီးအပၢ်အလာကပီၤ, အိၣ်ဒီးအကလူးတဖၣ်လီၤ. တုၤန့ၤတစုကဟ့ၣ်လီၤတၢ်လာပုၤကညီစုာ်စုာ်, ဒ်အမၤတၢ်အသးန့ၣ်လီၤ(မးသဲ ၁၆:၂၁-၂၇).

ဝဲအံၤတၢ်မၤလိအိၣ်ဝဲတခါလာဆာကတီၢ်ကိးကတီၢ်ဒဲးအစီၢ် ဒီးလာပုၤခဲလၢာ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတၢ်မၤဖိတစုၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ဝဲလာ ပုၤကတီၢ်န့ၢ်ခဲးတၢ်လာမုၢ်ကီၤလံာ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤဖူးသံပျီၣ်စီၤ, တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖူး, ဒီးတၢ်ပူထီၣ်တၢ်မးလီၤ. ပုၤတၢ်မၤဖိတစုၤ, အတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်လာအကစၢ်အတၢ်လာတၢ်ကပီၤအစီၢ်သတးဒီး, စံးကတီၢ်န့ၢ်ခဲးမးတၢ်လာအဘဉ်မုၢ်ကီၤလံာ်အသး, လၢတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစၢ်သပျံၤပုၤအပူၤ, လၢအမ့ၢ်ဝဲတၢ်ကမၤဟးစီၤကစၢ်အတၢ်လာတၢ်ကပီၤလီၤစီၤလီၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဖိစီၤပူးတရူးကဲထီၣ်လာမုၢ်ကီၤလံာ်အခါၣ်စးန့ၣ်လီၤ.

အဝဲမ့ၢ်တၢ်မၤဖိတစုၤယီၤလာ ပုၤကွံာ်တစီၢ်ဖိလၢအအာၣ်လီၤတၢ်တခါလာအဒုးဆူၣ်ထီၣ်ပုၤအသ့ၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. “နဲဒုဂ်အံၤ, နမ့ၢ်ခရံၣ်, ယျာလာအမူဝဲတစုၤအဖိခွါလီၤ”(မးသဲ ၁၆:၁၆). ဒီးအတၢ်ကတီၢ်အံၤ ဟံထီၣ်အလီၤလာတၢ်လာကပီၤအထီၣ်ကတၢ် ဃုာ်ဒီးခရံၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တချူးလာအတၢ်ကတီၢ်အမ့ၢ်အတီၤ လၢအဟဲလာယျာ ဒီးလာအမ့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤလာအလီၤလီၤလးအံၤ ပံာ်တူၣ်ကွံာ်လာအထးခိၣ်ဒဲးဘဉ်န့ၣ်, ပုၤတၢ်မၤဖိတစုၤယီၤအံၤကဲထီၣ်ပုၤကတီၢ်န့ၢ်ခဲးတၢ်လာမုၢ်ကီၤလံာ်အစီၢ် လၢကမၤကတၢ်ကွံာ်အတၢ်အာၣ်လီၤ, ဒီးမၤဟးစီၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အိၣ်ထံးလၢအမ့ၢ်တၢ်လီၤထူလီၤယီၤန့ၣ်လီၤ.

စီၤပူးတရူးလာအမ့ၢ်တၢ်မၤဖိတဖၣ်အိၣ်န့ၣ် ကတီၢ်ဆုၢ်န့ၣ်တၢ်အရဲၣ်အကျဲတခါလၢကဟံးထီၣ်ကွံာ်ကစၢ်ခရံၣ်လာအမ့ၢ်မ့ၢ်ရဲၣ်အအိၣ်သလုး, ဒီးဒုးကဲမူခိၣ်အတၢ်ကူၣ်ကျဲဆူအကကတၢ်လာတၢ်ဟးစီၤဒီးတၢ်လီၤဆူးမဲာ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မန့ၤတခါလာအထီၣ်စၢ် ဒီးမၤဆူၣ်စီၤပူးတရူးလဲၣ်. မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤဆူအသးပုၤ, ဒီးလာဆာကတီၢ်ဝဲန့ၣ်အစီၢ်, အဝဲအတၢ်ပညိၣ်လာထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ကစၢ်ခရံၣ်ဒုစီၤပူးတရူးအလီၤ, ဒီးအတၢ်ဒုန့ၣ်တီၢ်သဘံးမးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ.

“ဟးထီၣ်ကွံာ်ဆူယလီၤခံတက့ာ်. ဒုဂ်ဒါဇာ(မုၢ်ကီၤလံာ်)” မ့ၢ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤပုၤလာအတၢ်ကတီၢ်တမံၤယီၤဝဲအဒီးဘဉ်တၢ်လုပစီၤလာပုၤမုၢ်ကနာအခါန့ၣ်လီၤ. “နမ့ၢ်ယလီၤယံၤ(ဒိၣ်ဘဉ်တီၢ်)အလီၤလီၤ” အဝဲအံၤမ့ၢ်ဝဲမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မဲာ်ခွဲးလၢကဖိၣ်န့ၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လာမုၢ်ကီၤလံာ်အပျံၤကီၤပူၤလီၤ. “နသးတအိၣ်ဘဉ်ယျာအတၢ်ဘဉ်. မ့ၢ်နသးအိၣ်ပုၤကညီအတၢ်လီၤ”(မးသဲ ၁၆:၂၃). မုၢ်ကီၤလံာ်တအိၣ်ဖျါဘဉ်. ပုၤကညီအိၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ် တၢ်ဆိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဆူတၢ်မဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လာပုၤကညီအံၤဝဲလာတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်မၤရဲၣ်ကျဲဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ် မ့ၢ်အထီၣ်ဒါဒီးကစၢ်ယျာအတၢ်သုးတၢ်ကျဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်အစီၢ်အဆုၣ်လာအမ့ၢ်တၢ်စူးကွံာ်ညီကွံာ်သး, တၢ်အိၣ်မူလာအလီၤစၢ်ဒီးယျာ, တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးဆူကစၢ်ခရံၣ် သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အထီၣ်ဒါပုၤကညီအတၢ်ထံၣ်ဝဲခရံၣ်ဖိဒဲးလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်ယုကျဲလၢကမၤဟးစီၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လာ ကျဲတရံးတဘီန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီအတၢ်ထံၣ်န့ၣ် မၤဟါမၢ်ကွံာ်ထူၣ်စုညါအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်လာအမ့ၢ်, တၢ်စူးကွံာ်ညီကွံာ်သး, တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤသးသမူ, ဒီးတၢ်အိၣ်ဖူးဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤတၢ်အံၤတဖၣ်မၤအသးန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်ဟဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်တဘျီ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လာအဘဉ်ပုၤအါစၢ်အသး, ကျဲသ့ၣ်ကျဲသးဘဉ်အဝဲသ့ၣ်, လူၤထီၣ်ခွါဆာကတီၢ်ဒီးလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်, လၢအဘဉ်တၢ်သ့ၣ်လီၤဆီလီၤအီၤလာ တၢ်မၤဘဉ်ပုၤကိးစးဒဲးအသးလာတၢ်ဖဲးတၢ်ညဉ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကစာခရိုင်တအိန်လောလတအိန်ဖိုင်အပူဘဉ်. နီကစာဒီးဘဉ်တပူထီတအိန်
လော, ဟီဉ်ခိဉ်ဒီးဘဉ်တပူထီတအိန်လော, ကစာခရိုင်အတတ်ဟဲခဲဘျီတဘျီတအိန်, တာ
စံဉ်ညီဉ်လီထူလီထီတအိန်, လရ်လီထူလီထီတအိန်, မူခိဉ်လီထူလီထီတအိန်
လောဘဉ်. တာလကဒုးသ့ဉ်နီဉ်ထီဉ်ပူလကစာခရိုင်အစွာတအိန်လောနီတခါ, အစွာဒ်
အံ, တာခဲလတ်နာထဲပူကညီအစိလောအနာတမုဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီ. ပူကညီဒုးကဲထီဉ်အီလော
မုဉ်ကီလံအတတ်အိန်ဖိုင်ခိဖျီအတတ်လဲလိာ်ကစာခရိုင်အတတ်အိန်ဖိုင်ဆူပူကညီခိဉ်နာတဖဉ်
အစုပူန့ဉ်လီ. မုဉ်ကီလံအတတ်အိန်ဖိုင်အပူ, တာယုဝဲဟီဉ်ခိဉ်အဘျူး, ဘဉ်ဆဉ်သးသ
မူဒီးမူခိဉ်န့ဉ်လီမာဝဲဆူတတ်လီထူလီထီန့ဉ်လီ.

တာလီမဲဉ်ဆူးလတ်ဟးသဒဉ်ကွံဉ်ခရိုင်လသးအကံအလဲ, တာထူးလီတဲဉ်
ကွံဉ်ကစာခရိုင်လလီပစိာ် ဒီးတီထီဉ်ကွာမုဉ်ကီလံလောအလီန့ဉ် မုဉ်တတ်သးကွံဉ်သးစီဆုံ
လောအတတ်တီခိဉ်ရိဉ်မဲလတ်အိန်ဖိုင်အပူန့ဉ်လီ. မုဉ်ကီလံအတတ်ကျဲတခါ မုဉ်လကဟ်
ထီဉ်ပူလောတစုတနာယူလောတခိဉ်တတ်နာ် လကဟံးစုနဲဉ်ကျဲကွာတတ်အိန်ဖိုင်န့ဉ်လီ. အါ
စုအါဘျီပူလောအသ့အဘဉ်အဒိဉ်အအါ ဒီးပူကညီလောအစိဒိဉ်ကမီဒိဉ်လောပူခိဉ်ပူနာ်အ
ကျဲတဖဉ်န့ဉ် သးကွံဉ်ဝဲကစာယူအတတ်တီခိဉ်ရိဉ်မဲန့ဉ်လီ. တာမိဉ်ကဲခိဉ်ကဲနာ်အသး ဒီး
တာဟ်ထီဉ်ပူကညီလောခိဉ်နာ်န့ဉ် မုဉ်တတ်သံဒီးတတ်ဟးသဒဉ်ကွံဉ်တတ် အတတ်ပနီဉ်န့ဉ်လီ.
ကစာယူအတတ်အိန်ဖိုင်အပူတတ်ကဲခိဉ်ကဲနာ်တအိန်ဘဉ်, ဒီးတတ်ကဲခိဉ်ကဲနာ်လောယူအတတ်
အိန်ဖိုင်အပူန့ဉ် သ့ထဲဒဉ်သးစီဆုံအတတ်ကဲခိဉ်ကဲနာ်န့ဉ်လီ. ပူလောအသးပွဲဒီးယူအ
သးစီဆုံတဖဉ်န့ဉ် မုဉ်ခိဉ်နာ်လောကစာယူယုထာဝဲဒဉ်လီ. အဝဲအသ့ဉ်ဆူဉ်သးစာလောနီသး
ကပတ်, အကစာတခါအံဒီးကဲလောပူအဆံးကတတ်, ဒီးပူကီးစာအတတ်ခွတ်ပူန့ဉ်လီ.

ခေမာခိဉ်ည
မုဉ်ကီလံအတတ်အိန်ဖိုင်အပူ

“ဒီးယုဉ်ရှူးကတီဆာတတ်ဒီးစံးဘဉ်အီ, ယစံးဘဉ်တဲဘဉ်နာတီတီလီလီလီ. ပူမုဉ်တ
အိန်ဖိုင်ဘဉ်လတ်ဒီးသးန့ဉ်ဘဉ်ဒီး, လဲနာ်ဆူယူအဘီအမုဉ်တသ့ဘဉ်. တာအိန်ဖိုင်လော
တာညဉ်မုဉ်တတ်ညဉ်, ဒီးတာအိန်ဖိုင်လောသးမုဉ်သးလီ. မုဉ်ယစံးဘဉ်နာလောသ့ဘဉ်အိန်ဖိုင်
ကဒီးတစုဒီး, သုတကမာကမာတစု” (ယီဟဉ် ဝဲ-၁၅-၁၇).

“သုဝဲသ့ဉ်အံ, သုဘူဉ်ထီဉ်ဘါထီဉ်တတ်လောသုတသ့ဉ်ညါဘဉ်, ပဝဲဒဉ်အံ, ပဘူဉ်ထီဉ်ဘါ
ထီဉ်တတ်လောပသ့ဉ်ညါလီ. အစွာဒ်အံ, တာအုဉ်ကွာဒိဉ်ကွာန့ဉ်ဟဲထီဉ်လောပူယူဒါဖိအပူ
လီ. မုဉ်မုဉ်အဆာကတီဘဉ်ဝဲ, ဒီးဘဉ်ခဲကနံဉ်အံ, ဝဲပူဘါတတ်နီဉ်နီဉ်တဖဉ်န့ဉ်, ကဘူဉ်
ထီဉ်ဘါထီဉ်ပာ်လောသ့ဉ်လောသး, ဒီးလောတတ်မုဉ်တတ်လီ. အစွာဒ်အံ, ပာ်ယုပူလောအဘူဉ်
ထီဉ်ဘါထီဉ်အီဒ်န့ဉ်အသးတဖဉ်လီ. ယူမုဉ်သ့ဉ်မုဉ်သးလီ, ဒီးပူလောအဘူဉ်ထီဉ်ဘါ
ထီဉ်အီတဖဉ်န့ဉ်, ဘဉ်ဘူဉ်ထီဉ်ဘါထီဉ်လောသ့ဉ်လောသးဒီးတတ်မုဉ်တတ်လီ.(ယီဟဉ် ၄-
၂၂-၂၄).

တာဟံးစုနဲဉ်ကျဲတတ်အိန်ဖိုင်န့ဉ် အိဉ်ဝဲကျဲခဲဘီ လောအမုဉ်ကစာယူအကျဲဒီးမုဉ်ကီ
လံအကျဲန့ဉ်လီ. ကစာယူအတတ်တီခိဉ်ရိဉ်မဲအကျဲဒီးပူကညီအတတ်တီခိဉ်ရိဉ်မဲအကျဲ
န့ဉ်ခိဉ်ချာလိာ်အသးလတ်လတ်ဆုဆုန့ဉ်လီ. ပူကညီအတတ်ကွံဉ်သ့အတတ်ကွံဉ်ကျဲ, တာ
အိဉ်ယာဟ်အကြားအဘဉ်ဒီး တာမာဘဉ်လိာ်ကွာတတ်လောကျဲအညီန့ဉ် မုဉ်မုဉ်ကီလံအတတ်
ပိးတတ်လီသ့ဉ်တဖဉ်လီ. ထူဉ်စုညါန့ဉ် တာဟ်ကပဟ်ကွံဉ်အီဒီးဟီဉ်ခိဉ်ဟဲန့ဉ်လီ. တာစူး
ကွံဉ်ညီကွံဉ်သးန့ဉ်ဘဉ်တတ်မာလီမာကွံဉ်အီ, တာခဲလတ်ဖျါကတီဆုံမး, သ့ဉ်ဖုံသးညီမး,
ဒီးထူးထီဉ်တီထီဉ် ဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်လီ. မုဉ်ကီလံအစုပူဘဉ်တတ်, ဒီးပူကညီအတတ်ရဲဉ်
တတ်ကျဲမာနာတတ်လီ. တာအိန်ဖိုင်တခါ လီယံဝဲလောပူကညီအတတ်ပိးတတ်လီအဖိလတ်တတ်
ဖျီဉ်တတ်ယာ်န့ဉ်လောထီဉ်ပူထီဉ်ဝဲတုဒဉ်လဲဉ် မူခိဉ်အပူစံဉ်ညီဉ်ကွီန့ဉ် ကတတ်လီဒဉ်

လဲာ်ပုၤလၢကထီၣ်က့ၤ ပုၤအသီတၤလၢ လၢတၢ်ဆါတၢ်ပုၤလၢအလီၤပအာ်ကွံာ်တခါအစီၤ ဘၣ်.

ကယဲာ်ယုၤအတၢ်ကွၢ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ် ထူၣ်စုညါအပနီၣ်အိၣ်ဝဲ, ဒီးကယဲာ်အတၢ် ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်သံလၢအစီၤလီၤ. ကယဲာ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ကွၢ်ကျဲၤခဲလၢာ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဒီးပုၤထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ် အစီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤကညီအတၢ်ကွၢ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ် ကွၢ် ကဟံာ်ဝဲထူၣ်စုညါမ့ၢ်တမ့ၢ်သးဘၣ်အာဝဲန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီအတၢ်ကွၢ်ကျဲၤန့ၣ်အယီာ်တ အိၣ်, တၢ်သးကညီတအိၣ်, တၢ်ညီကွံာ်သးတအိၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်အဘျုးအဖျိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ် လၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်ဟဲာ်တၢ်မၤပးစီၤတၢ်အပိးအလီၤတဖၣ်အံၤဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အ ပုၤပွဲၤခါ, တုၤလီၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ပညိၣ်အစီအဆုံ ဒီးမူခိၣ်အတၢ်တီာ်ပာ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ပ တုာ်ကွံာ်အီၤဒီးတၢ်သးပုၤနီၣ်ကွံာ်အီၤန့ၣ်လံာ်လဲာ်.

ပုၤတၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ပညိၣ်အစီအဆုံဒီးမူခိၣ်အတၢ်တီာ်ပာ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ပ

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ပိးတၢ်လီၤတဖၣ်အကျါတခါန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးကမၤပးစီၤကွံာ်တၢ်အိၣ် ဖျိၣ်အတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲလွဲန့ၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အခိၣ်အနၢ်တဖၣ်ဒ်သိးကဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ကအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤနီၣ်တၢ်တၢ်လၢ လၢပုၤတၢ်တၢ်အပူၤန့ၣ်အကါတဒိၣ်ဝဲထဲသိးဒီး ကအုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤပုၤဒိတၢ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤသးသမူန့ၣ်အကါတဒိၣ်ဝဲထဲသိးဒီးကအုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤပုၤနီၣ်ခိဘၣ်, လၢကအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤပုၤတဖၣ်လၢပုၤတၢ်တၢ်အပူၤန့ၣ်အကါတဒိၣ်ဝဲ ထဲသိးဒီးတၢ်ကဲပုၤကညီလၢပုၤတၢ်တၢ်အပူၤန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤတၢ်န့ၣ် ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ် အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤဟီၣ်ခိၣ် ဒီးတမ့ၢ်ဝဲနီၣ်တၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်ဘၣ်.

ကျဲၤလၢအဘၣ်ပုၤအသး, လၢအရဲၤန့ၣ်ပုၤအသး, ဒီးအတၢ်လီၤတၢ်ပုၤလၢာ်လၢာ်ဆု ဆုအံၤမၤပးစီၤကွံာ် ခရံၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ပညိၣ်လီၤအသးအခိၣ်တယာ်လၢာ်လၢာ်ဆုဆု လီၤ. တၢ်မၤအံၤအစီၤဆူၣ်ဝဲဒၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်လၢကခွဲၤဖျိၣ်ကွံာ်နီၣ်သးအတၢ်အိၣ်လီၤတၢ်အပနီၣ် လီၤထူၣ်လီၤယီာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဝဲအံၤအယီၤ, ပဘၣ်ဆိးသီ, မၤသပုၤပုၤဒီးကတီၤတၢ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဆိးသီလၢတမံတၢ်, တလီၤဘျံးလီၤတီၤ, ဒီးလၢတၢ်သ့ၣ်ဒုသးဒုလၢတသ့ၣ်ပုၤသးဖုး

ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံာ်သးအိၣ်ဒီးတၢ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဘျီတၢ်ဘိးအတၢ်သိၣ်လီၤသီလိတဖၣ် လၢပနၢ်ဟူအီၤခဲအံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ကျဲးစးသပုၤပုၤလၢအကဲဝဲပုၤယူၤဖိအပနီၣ်, ဒီးမ့ၢ်တၢ်ဆိ ကမိၣ်လၢအကြားဝဲဘၣ်ဝဲဒ်သိးလၢအနီၣ်ကယၤလၢအပူၤကွံာ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

ကအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤပုၤတၢ်တၢ်တၢ်ခါန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘိးအတၢ်မၤတကလုာ်လၢတၢ် ဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တၢ်မၤသပုၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအတၢ်ဆိကမိၣ်လဲၤလၢညါတ ဖၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆိကမိၣ်တမံၤယီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်သးအမ့ၢ်အ တီၤ လၢအမ့ၢ်တၢ်တခါလၢအက့ၤကဒါဆူလီၤခဲဒီးတလဲၤဆူညါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်က့ၤကဒါဆူ လီၤခဲအံၤ မ့ၢ်တၢ်တုၤန့ၣ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘိးဆူတၢ်သ့ၣ်ခိၣ်အပူၤ ဖဲပုၤယူၤဖိအတၢ်ဘိးဘၣ်တၢ် ချီၣ်လီၤကွံာ်အီၤခဲလၢာ်လၢအနီၣ်အကယၤအပူၤလဲၤန့ၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်မးတၢ်လီၤကံာ်ဒီး ရၢဘံလၢ အသးအိၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်မံၤမိၣ်အသိး လၢကဆိကမိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢကမၤမူထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ် ဒီးတ ဆိကမိၣ်တၢ်လၢနီၣ်တၢ်တၢ်တၢ်အစ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတီၤ “ကအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤဟီၣ်ခိၣ်” န့ၣ်သိၣ်လီၤဘီလီၤမ့ၢ်မးလီၤ. ဖျါလၢမ့ၢ် တၢ်အကြားအဘၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် လၢကဒီးသုလီၤအသးလၢကမၤစ့ၤထီၣ် နီၣ်တၢ်တၢ်ဘၣ်တ ၈ၤအတၢ်အိၣ်ဝဲတရံး ဒီးမၤစ့ၤထီၣ်တၢ်ကဆုကဆုအတၢ်အိၣ်သး, လၢကမၤစ့ၤလီၤတၢ်နၢ အုၣ်နၢပုၤလၢအဖဲတုၤပုၤနးဒု, ကမၤစ့ၤလီၤတၢ်ဆါယာ်လၢထံကျါ, ကဒါလီၤလၢာ်လၢပုၤပး ကျဲၤအဖိခိၣ် လၢအဝဲကဟးဝဲလၢအဖိခိၣ် လၢသ့ၣ်ဘၣ်မ့ၢ်တၢ်အုၣ်ခဲအလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အံၤသိၣ်လီၤဝဲ ဒီးဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သးမးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖျါလၢဒါအစီၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်လၢနမၤထွဲအီၤသ့ဒီးအစၢဖျါတြၢၢ်ကလၢန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တလီၤပလီာ်ဒီးတၢ်အသူး အသ့ၣ်အလၢအကဝီၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ပညိၣ်ခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်.

မ့ၢ်ပလီာ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ ကမၤလၢပုၤတၢ်ပညိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒါ. ပုၤကွၢ်လီာ် တၢ်ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်, ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢကဘၣ်ကွၢ်ထွဲဝဲကျဲတဖၣ်, ဒီးပုၤဟၤကီာ်ဖိ(ပ လံးဖိ)မ့ၢ်ဆုၣ်မ့ၢ်စီၤတၢ်မၤမဲဝဲကသ့ဒိၣ်ကတၢ်တက့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အစီၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တ လီၣ်ဘၣ်, တလီၣ်လံာ်စီဆုံဘၣ်, တလီၣ်ကစၢ်ခရံၣ်ဘၣ်, တလီၣ်နီၣ်တၢ်တၢ်အတၢ်စီတၢ်ဆုံ လၢကမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်တၢ်ပညိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်မ့ၢ်ဟံာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒိၣ်တ

ကွာလာ တာမတခါလာပျာစေ့သွေဒိန်နှုတ်အိတ်ကွာနှုတ်, တယံဘတ်တအိတ်ဖျိန်နှုတ်ကကဲ ထိတ်တတ်တတ်ဒီးအကညီလာဟိတ်ခိန်နှုတ်ကလီမာကွံဝဲဒင်နှုတ်လီ.

တၢ်ကရၢကရိလၢတၢ်အိတ်သၢဗြဲဒီးတၢ်အိတ်

ကစာယူအတၢ်အိတ်ဖျိန်အတၢ်ပညိန်န့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဝဲ တၢ်မံၤမိၤလၢလီၤဖိသၢ် လၢအသူ တအိတ်သၢ်တအိတ်ဘၣ်တဖၣ်စၢ်တလၢလီၤ. အတၢ်ပညိန်န့ၣ် မ့ၢ်လၢကမၤသီထီၣ်ဒီးမၤစိ ဆုံနီၢ်တၢ်တၢ်, လၢကကတီၤထီၣ်အိတ်ဖျိန်တၢ်မၤစိထီၣ်ဆုံထီၣ်အိတ်ဒီးသိၣ်လိသိၣ်လိအိတ်လၢ ကကုၢ်မၤန့ၢ်တၢ်အိတ်မူအထူအယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိတ်ဖျိန်န့ၣ်လီၤကံၤဒီးပှၢ်တဘျီလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိတ်ဆူပိၣ်လဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အ တၢ်ပညိန်န့ၣ် တမ့ၢ်လၢကလဲလိာ်ပိၣ်လဲၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်တၢ်ဒိကဖီၣ်န့ၢ်ညၢ်လၢပိၣ်လဲၣ်ပူၤန့ၣ် လီၤ. ပိၣ်လဲၣ်အထံကဘျီၣ်ဒၣ်ဝဲလၢအဖီခိၣ် ဒ်အန့ၢ်အိတ်ဝဲအသိး, မ့ၢ်ပှၢ်တဒိကဖီၣ် န့ၢ်ဝဲညၢ်န့ၣ်လီၤ. ပစံးဒၣ်ကလိာ် ပှၢ်မၤညၢ်ဖိတဖၣ်ကသူအတၢ်ကံၤတၢ်ဘၢအလၢာ်, လၢက လဲလိာ်ပိၣ်လဲၣ်အကံၤထံးတဖၣ်, ဒ်သိးကမၤစ့ထီၣ်ပိၣ်လဲၣ် အကံၤထံး ဘၣ်ဆၣ်အတၢ်စၢ် လိာ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ကလိကလီၤလီၤ. ဖီၣ်ညၢ်ကတန့ၢ်နီၣ်တဘိစ့ၢ်ကိးဘၣ်. တၢ်အိတ်ဖျိန်မ့ၢ်သူကျဲအ ဝဲအံၤဒီး, နီၢ်တၢ်တၢ်အတၢ်စိထီၣ်ဆုံထီၣ်န့ၣ်မၤအသးတသ့ဘၣ်, ဒီးမူခိၣ်န့ၣ်အသးက ဘၣ်ဒိက့ၤလၢ ပတၢ်အိတ်မူဒီးပတၢ်မုၢ်လၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဟိတ်ခိၣ်ဒီး ကကွၢ်ကဟံၣ်နီၢ်တၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ် ဆိကမိၣ်မုၢ်သးတၢ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအမၤပးစၢ်တၢ်လၢကျဲကိးဘိးဒီးန့ၣ်လီၤ. ကအုၣ်က့ၤခိၣ် က့ၤဟိတ်ခိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပညိန်လၢအလီၤပတြၢတခါ, ဘၣ်ဆၣ်ကကတၢ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဒုးကဲ ထီၣ်ခရံၣ်တၢ်အိတ်ဖျိန်ဆူဟိတ်ခိၣ်တၢ်အိတ်ဖျိန် ဒီးတကြးဘၣ်ဒီးအတၢ်စိတၢ်ဆုံဒီးအတၢ်မၤပး ဒိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢ တၢ်န့ၢ်ဘၣ်ဟိတ်ခိၣ်ဒိဘျီၣ် ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပှၢ်က ညီန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပညိန်လၢအထီၣ်လိာ်အသးန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်သိၣ်လိစၢ်ပုးတရူးလၢ အမုၢ် ကီၤလိာ်အစုကတဲၤန့ၣ် ကမၤန့ၢ်ဟိတ်ခိၣ်ဆူတၢ်အိတ်ဖျိန်ကစိဒိဘၣ်ဆၣ် အသးသမူကလီၤမာ်

ကွံာ်ဝဲလီၤ. တၢ်ခဲလၢကဖျါလီၤကလၢအဆိၣ်ထွဲတၢ်ပညိန်ကစိဒိ ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အမ့ၢ်အတီ တၢ်ခဲလၢကမ့ၢ်တၢ်သံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိတ်ဖျိန်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဖျါဝဲ, ဒီးမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်န့ၢ်တၢ်ခဲလၢ ဒီးမ့ၢ်ဝဲနီၢ်သးအတၢ်က ရၢကရိတခါလၢကလၢဆုဆုလီၤ. မ့ၢ်တၢ်ကရၢကရိတခါလၢတၢ်ဒုးအိတ်ထီၣ်ဝဲ, မ့ၢ်တၢ်အကါ ဒိၣ်ဝဲ, ဘၣ်တၢ်ပၤအိတ်ဒီးတၢ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲအိတ်လၢကစၢ်ယူအသးစိဆုံန့ၣ်လီၤ. အခုအပှၢ်တ ဖၣ်ဒီးအတၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ်န့ၣ် အိတ်ဒီးတၢ်လၢအလီၤဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သး, လၢအဖိးမံ, လၢအအိတ်ဒီးအစိအကမိၤဝဲသးစိဆုံရဲၣ်ကျဲလီၤအိတ်အခါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲအတၢ်အိတ်တၢ်ဆိး အလီၤ, ဒီးမ့ၢ်တၢ်အစိအကမိၤလၢအထီၣ်ဟူးထီၣ်စၢ်ပှၢ်အသ့ၣ်အသး လၢအဟ့ၣ်တၢ်အိတ် ဖျိန်အလုၢ်လၢသကဲးပတ်လၢအလီၤကထူလီၤကယူ ဒီးမၤလၢထီၣ်ပှၢ်ထီၣ်ယူအတၢ်ပညိန် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပံးဆူၣ်ကွံာ်နီၣ်သး

မုၢ်ကီၤလိာ်န့ၣ်ကးတံာ်ကွံာ်သးစိဆုံလၢတၢ်အိတ်ဖျိန်အပူၤမ့ၢ်သူလၢကျဲတဘိဘိဒီး, အဝဲကမ့ၢ်တၢ်ပးပှၢ်အသ့အဘၣ်တၢ် လၢအတြီဝဲတၢ်အိတ်ဖျိန်လၢကမ့ၢ်ကစၢ်ယူအတၢ်အိတ် ဖျိန်လၢဟိတ်ခိၣ်ချၢအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤဝဲသ့ဒိဖျါလၢ အဝဲဒုးအိတ်ဘျီၣ်ပှၢ်လၢသးစိဆုံသူဝဲ လၢတၢ်အိတ်ဖျိန်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလိာ်သးကွံာ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ပိးတၢ်လိမုၢ်ဆူၣ်မုၢ်စၢ် လၢ သးစိဆုံသူဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါလီၤဝဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢလဲလိာ်အသးတ သ့, လၢအဘၣ်ထွဲဟိတ်ခိၣ်ဒိဘျီၣ် ဖဲအစံးဝဲ, “တၢ်အိတ်ဖျိန်လၢတၢ်ညၢ်, မ့ၢ်တၢ်ညၢ်, ဒီးတၢ် အိတ်ဖျိန်လၢသးမုၢ်သးလီၤ ” (ယိဟၣ် ၃:၆).

တၢ်အိတ်ဖျိန်န့ၣ်အတၢ်အိတ်ဖျိန်သရၣ်ကမ့ၢ်ပှၢ်လၢအစိအဆုံ, လၢအပှၢ်ဒီးတၢ်ထုက ဖၣ်, လၢအလီၤအံၤလီၤကွံာ်, လၢသးစိဆုံအိတ်ဝဲလၢအပူၤ တၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလိာ် ကသူဝဲကျဲကိးဘိးဒ်သိးကသုးကွံာ်အိတ် ဒီးကတုၣ်ပှၢ်လၢတဘိထုကဖၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ် စံးသ့ကတီၤဘၣ်ဒီးပှၢ်အါစၢ်ဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သးတၢ်လီၤ. တၢ်အိတ်ဖျိန်ဝဲန့ၣ်ကဖျါမးဒ်သိးအ မၤန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်လီၤ, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်ဒိဖျါအတုၣ်ပှၢ်မုၢ်ဆူၣ်မုၢ်စၢ်တၢ်လၢသး

စီဆုံးအလီ၊ တာအါထိပ်လာအထိဒါကွံာ်တာအိန်ဖျိန်လာ တာတသ့ညါလီသးဘဉ်အပူ နှဉ်လီ။

တာအိန်ဖျိန်တဖုနှဉ် ကဘဉ်တာဆွာအီလာပူစီပူဆုံလာအတဆဲးတလးဘဉ်၊ ဘဉ်ဆဉ်လာသ့ညါလးသး လာထူစွာယူစွာတဒီသ့ညါဝဲစူစူ၊ ပုလးအအဲဒီးဟ့ဉ်လီအ သးသပှာပှာလာခရံဒီးအတဖံးတမ၊ ဘဉ်ဆဉ်တမ့ပုထူးပုတီး ဒီးတမ့ပုလီဒိဉ်လး ထီဘဉ်တစးဘဉ်နှဉ်လီ။ တာအိန်ဖျိန်နှဉ်ကလဲလီကွံာ်တာခိဉ်တာနာ်သ့ညါတဖုအံဆူပု လာဖျါကြားဝဲဘဉ်ဝဲ ဒီးဖျါသ့ညါစူသးဝါလာကျဲကီးဘိဒဲး ဘဉ်ဆဉ်တာတသ့ညါအီလာအ ဘါထုကဖဉ်မ့စူ၊ အတအဲဒ်ထူအဲဒ်ယူတစးဘဉ်နှဉ်လီ။ နမ့ပုလီပုတစးလာအလီ ဒိဉ်လးထီလာအသ့ပာသ့ဆွာတဒီး၊ တာအိန်ဖျိန်နှဉ်ကတဟ်သ့ညါဟ်သးလဲကဲဆိးဘဉ်။ ကသ့ညါထဲဒ်တာစူထီဉ်လာကျိန်စုတကပူနှဉ်လီ။ ဘဉ်ဆဉ်တာလဲလီလာတာအသ ဟိဉ်ဆူဉ်ဒိဉ်ကလဲတခါမလဲအသး လာတာအိန်ဖျိန်အပူနှဉ်လီ။ တာလဲလီမအ သးလာ နီသးတာအိန်ဖျိန်ဆူနီဒိတာအိန်ဖျိန်နှဉ်လီ။ တာလဲလီလာ မုာ်ထူဉ်ပှာဆူဖးဖီမုာ် ကတီးနှဉ် တအာထဲသီးဒီးတဝဲအံဒ်လဲဘဉ်။

တုဖဲအံ၊ မုာ်ကီလံာ်နှဉ်မပဲအတမလးအစုာ်သံကတဒီးအအာကတဒီးနှဉ် လီ။ အစုာ်သံနှဉ်ဒီးအာဒိဉ်တက့ာ်နှဉ် မုာ်လာတာတသ့ညါချူးနှဉ်၊ တာတထံဉ်ချူး၊ ဒီးတဒုး ဖးသံပျိာ်စီ၊ တလီသ့ညါပိသးဝး ဒီးတလီသ့ညါကတုသးကတုဘဉ်အယိနှဉ်လီ။

မုာ်ကီလံာ်မလာအအာအသီ လာကဒုးလဲကမုာ်တာအိန်ဖျိန်နှဉ် တမ့လာအအိန် ဖျါကြာ်ကလဲနှဉ်ဘဉ်၊ မုာ်တခီ သးကွံာ်ပုလးကျဲကစုဒု ဒီးဟ်လီကုပုအသီလာအ လီ လာတာတဟ်သ့ညါဟ်သးဘဉ်နှဉ်လီ။ ပုလးအမူအဒါထီတဖုအိန်ဘူးအိန်သါဝဲ၊ နီ သးနှဉ်ပျဲနှဉ်အလီဆူနီဒိ၊ ဒီးတလာအဟဲလာယူနှဉ် ဘဉ်တာမဟါမာ်ကွံာ်အီ မုာ်လာတာ ဟ်ကုအလီလာနီဉ်စံာ်ခဲနှဉ်လီ။

တာအိန်ဖျိန်အပူ မုာ်ကီလံာ်အတဟ်ကပူကွံာ်ပု ဒီးတဟ်နှဉ်ဆူဉ်ကွံာ်သးစီဆုံ နှဉ်ဝဲနှဉ် မုာ်ဝဲဖဲလာပူနီသးတဖုဘဉ်တာဒုးအိန်ဘူးအီ မုာ်တမ့ဘဉ်တာဟ်လီကုအီလာ ပုမုာ်ဆူဉ်မုာ်စီတဖုအဖီလ်၊ ဖဲလာပုစုာ်ဝီအတမုာ်တာဟ်တဖု ဒီးတမ့လာနီသးအ တာဘူးအိန်ဘူးအီအစီဘဉ်တဖုနှဉ် ကဲထီဉ်ကုလာတပညိဉ်လာအလီမိဉ်နှဉ်သးလီအခါ

နှဉ်လီ။ တာမပတီတဖုအံ တာပညိဉ်ဝဲလာကမပုာ်လီဒီးကဘူးဝဲတာအိန်ဖျိန်အနီ သးအတပညိဉ်လာဖျါကြာ်ကလဲတဖု ဒီးကမလဲထီဉ်တာလာပုစံးဝဲလာ အအံဉ်လာနီ သးတကပူနှဉ်လီ။

ဘဉ်ဆဉ်လာအကတဒီးနှဉ် အဝဲထူးသံကွံာ်ကယဲတာလာအမုာ်ဝဲတီတီနီသးအတ တဖုနှဉ်လီ။ ဒ်ပံးတာအသီး၊ တာလာအမုာ်ဝဲတာဘဉ်တာဘါအကဲအလဲတဖုနှဉ်တမူ လာဘဉ်၊ ဒီးနီသးအတမူကတဂဲဒ်နှဉ်လီ။ တာအိန်ဖျိန်ခိဉ်နာ်တဖုနှဉ် ကတထံဉ် လာလာအမုာ်နီသးအတအိန်တာအီတဖု လာအမုာ်ဝဲကစာ်ယူအတအိန်ဖျိန်အတပ ညိဉ်နှဉ်လီ။ လာအလီနှဉ် တာမမုာ်သးလာအမုာ်သး ဒီးဖုံသ့ညါဖုံသးတဖုကထီဉ်ဘး လာတာမဲဉ်ညါလီ။ နီခိအတသ့ညါဖုံသးညီတဖု တမုာ်ထဲလာကဒုးလီပအာ်ကွံာ်နီသးအ တာစံာ်တာဘါဗိဘဉ်၊ မုာ်တခီမဟးစီကွံာ်အီလာလဲလာဆူဆူနှဉ်လီ။

တာအိန်ဖျိန်လာအမုာ်ခါခဲခဲ

တာဘါယူသရိဉ်လာစီခါခဲအံနှဉ်၊ အိန်ဒီးဖုကပူ၊ အိန်သကီးပဟာအလီ၊ တာလီကွဲကရဒီးအတလီကွဲအလီ၊ ဒီးအတမအဝဲကျဲ လာကမပုလာတဖုတဲညဉ် ဒီးဟိဉ်ခိဉ်အတလီတဖုနှဉ် မုာ်လာအစူဝဲဒီးတဘျီပီမုာ်လာလီဘဉ်ယိဉ်ဘဉ်ဘျီ နှဉ်လီ။ တာအိန်ဖျိန်လာသီတဖုအတသ့ညါလီဆီလီအသးအတသိဉ်တာသီ ဒီးတလုာ် ဒိဉ်ထီဉ်အီအကျဲတဖုအလီနှဉ် တာဆီတလဲအီဆူမုာ်မဆါတနံအံအတအိန်ဖျိန်လာ အလဲထီဉ်လဲထီတဖုသတးဒီး မုာ်မတလာအလီဆီလီအသးဒိဉ်မးနှဉ်လီ။

တာအိန်ဖျိန်လာသီတဖုနှဉ် မုာ်ဒ်တာလာနီဉ်သ့ညါနီသးတီတီနှဉ်လီ။ အတပ ညိဉ်ထဲတခါဗိနှဉ်၊ မုာ်ဒ်ကမဆူဉ်ထီဉ်ကဲထီဉ်ကျဲထီဉ်ဒီးမဒိဉ်ထီဉ်ကယဲတာတမံလ် လာ ကကဲထီဉ်တာမစး လာတာကနာ်ဟံဒီး ရုလီသးအါထီဉ်ယိဉ် ထီဉ်ဒီးယူ နှဉ် လီ။ မုာ်ကွဲလာအသိဉ်လိဝဲနီသးအတအိန်မူလီ။ လာသးတာစူတဝါထီဉ်အစီ၊ အတ ယံထီဉ်လာထီဉ်အစီနှဉ် အဝဲသ့ညါတမယံာ်မနီနီတဘျီဘဉ်။ အဝဲသ့ညါအတသးအဲဒ်ဒီး

လာကလဲကပကွံင်လာနီသးစွာဝီ၊ ဒီးတၢ်လာတကဲဘျးလာနီသးအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အစီၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တဟ့ၣ်ဝဲအလီၢ်နီတစဲးဘၣ်.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢသီတဖၣ်, ကယံၣ်ပုၤလၢအဟဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဟံဝဲ ဒ်အမ့ၢ်ပုၤတဖၣ်လၢအသးအဲၣ်ဒီးလၢကယုၢ်ထူၣ်ဖျးထီၣ်ကွံာ်လၢကစၢ်ယုၢ်အတၢ်သးထီၣ်သ ပှၢ်ပှၢ် ဒီးဟဲလၢတၢ်သးဆၢန့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤအလၢအပွဲၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲ ဒၣ်လၢ မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အမူအဒါလၢ ကဘၣ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤပုၤယုၢ်တဖၣ်လၢတၢ်မၤစၢၤအစီအဆံ့ ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖျါဘၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်တူၢ်လီၢ်ဒိၣ်ဆၢဒီးတၢ်ရုၤလီၢ်မုၢ်လီၢ်အတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ရီၣ်န့ၣ် ကဟဲစီၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢကစၢ်ယုၢ်အဘျးအဖျိၣ်ဒီးတၢ်လၢအဒုးဒိၣ်ထီၣ်နီၣ် သးန့ၣ်ဘၣ်.

ခရံၣ်ဖိတၢ်ဘိကလုာ်အါခါဟံဝဲဒၣ်လၢ ပုၤစွာဝီဒီးတၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အသဟီၣ်တဖၣ် န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တၢ်လၢနီၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤအသးတဖၣ်အံၤ တၢ်ဒုးနဲၣ် လီၤအီၤဒ်အမ့ၢ် သးအတၢ်အဲၣ်ထူၣ်အဲၣ်ယုၢ်အတၢ်သၣ်လၢအပှၢ်လံ, ဘၣ်တၢ်မၤဝံၣ်ထီၣ်ဘဲ ထီၣ်အီၤဒီးမၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အီၤလၢအလုာ်အလၢထူၣ်သ န့ၣ်ဒီးအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ် လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံစီဆံ့အီၤလၢတၢ်ထုကဖၣ်ဒီးလၢတၢ်အုၣ်အသးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ရီၣ် ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပစုာ်လီၢ်ထီၣ်ဒါဆူၣ်ဆူၣ်ကလဲာ်လၢတၢ်ကဟံဖျိၣ်ထီၣ်သးလၢ တၢ်လၢဟီၣ် ဒိၣ်ဒီးတၢ်လၢနီၣ်သးတကပၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခဲခါအတၢ်လီၤပလီၢ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်မၤန့ၣ် လဲၣ်. “ပုၤခံၣ်အသးမ့ၢ်တၢ်ဒ်သီးသီးဘၣ်ဒီး, ကလဲၤတၢ်တပူၤယီၤစွာကီးဒါ” (ဧမိၣ် ၃:၅).

တၢ်သ့ၣ်ဖျိၣ်သးညီဒီးတၢ်ရုၤလီၢ်မုၢ်လီၢ်န့ၣ် ဟ့ၣ်စံာ်ဟ့ၣ်ဘိတၢ်အဲၣ်ထူၣ်အဲၣ်ယုၢ်ဖဲ လဲၣ်တဒ့လဲၣ်. အဝဲဒုးစုာ်ထီၣ်နီၣ်သးဖဲလဲၣ်တပတီၢ်လဲၣ်. တၢ်လီၢ်ကွဲမန့ၣ်တကလုာ် လၢအ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်စုာ်တၢ်န့ၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်နထံၣ်န့ၣ်တၢ်မန့ၣ်လၢအပူၤတခါခါလၢအကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤ လၢ တၢ်အဲၣ်ထူၣ်အဲၣ်ယုၢ်အစီၣ်လဲၣ်. တၢ်ရုၤလီၢ်အမူးသးဖျိၣ်န့ၣ်ဟဲစီၣ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်မူလၢအပွဲၤဒီး တၢ်ထုကဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်မူအစီအဆံ့လၢကျဲၣ်လဲၣ်. အဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်မူလၢအဘူးဒိၣ် ထီၣ်ဒီးယုၢ်လၢကျဲၣ်လဲၣ်. အဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒီးဒုးဆူၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်ရုၤလီၢ်အသးလၢကျဲၣ် လဲၣ်. ပုၤစွာဝီအကရၢန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်ဒီး တၢ်လၢကြားတဟံသ့ၣ်ပၢ်သးဒိၣ်ကဲဆိး န့ၣ်ဘၣ်ဒါ. မ့ၢ်မူးဇိၣ်ပွဲၤတဖၣ်န့ၣ်ဒုးဝံၣ်ဒၣ်တၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အထးဒိၣ်ဘၣ်ဒါ. ဟီၣ်ဒိၣ်အတၢ်

မုၢ်တၢ်ပျီၣ်ဒီးအတၢ်အုၣ်သးလၢကစၢ်ခရံၣ်အစီၣ်န့ၣ် အတၢ်ပညိၣ်လီၤပလီၢ်လီၢ်အသးအိၣ် လၢမန့ၣ်လဲၣ်. အကတခါန့ၣ်တၢ်အုၣ်အသးအိၣ်လၢအကဲဘျးကဲဖျိၣ်လၢသ့ၣ်စုာ်သးဝီန့ၣ်တ အိၣ်ဝဲနီတမံၤဘၣ်.

ပကအဲၣ်ဒီးဟံဖျိၣ်အါထီၣ်တၢ်စုာ်တနီၤဆူတၢ်မူဒိၣ်ဖိအတၢ်မၤစၢၤ, တၢ်လီၢ်ကွဲလၢ မူဒိၣ်ဖိအလီၢ်, တၢ်စၢၤလီၢ်ကွဲလၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချအစီၣ်, ဒီးတၢ်လီၢ်ကွဲလၢတၢ်ဒုးဒိၣ်ဖိလၢ အလီၢ်တဖၣ်လီၤ. ပုၤသးစၢ်တမၤမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤတၢ်လီၢ်ကွဲကရၢတခါ, သ့ၣ်ဖျိၣ်သးညီလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ရုၤလီၢ်သကိးသး, မ့ၢ်တမ့ၢ်လီၢ်ကွဲတၢ်လီၢ်ကွဲလၢဟံၣ်ပူၤယီၤပူၤန့ၣ် ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ကမၤဝဲတက့ၢ်. ဘၣ်ဆၣ်လီၤန့ၣ်အတၢ်တစုာ် ဒီးမၤဖျိၣ်လီၤအတၢ်စီတၢ်ဆံ့ဒီဖျိၣ်နကိးတၢ်သ့ၣ်တ ဖၣ်အံၤလၢ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အစီအဆံ့လၢအလုာ်အိၣ်လုာ်အိၣ်နီၣ်သးန့ၣ်တစုာ်.

တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မူဒိၣ်ဖိအတၢ်မၤစၢၤ

ဖျိၣ်လဲနသးဒ်နဆိကမိၣ်ထီၣ်ဘၣ်, ဆိကမိၣ်လၢအစုာ်အကျိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး, မၤ တဒီဒီယုၢ်သကွံာ်ကညးက့ၤတၢ်တဒီဒီ, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဒီန့ၣ်, ပနီၢ်ကစၢ်တမၤဘၣ် တမၤအနီၢ်သးအတၢ်လဲၤဒီဖျိၣ်န့ၣ်ဟါမၤလဲဝဲလီၤ. ပတၢ်အာၣ်လီၤဘၣ်ထွဲတၢ်အထူအယိာ် လၢပဆိကမိၣ်လၢအမ့ၢ် နီၣ်သးအတၢ်ဟူးတၢ်စၢၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤမၤကွံာ်လဲဝဲလၢခဲဆဲးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သးပှၢ်အါစၢၤဒီးအပူၤစီၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤတဲာ်ဖျိၣ်လီၤဝဲတုၤဒၣ်လဲာ် အဝဲ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တမုၢ်လၢသးခုဘၣ်လၢနီၣ်သးအကျဲအကပူၤဘၣ်. မ့ၢ်မ့ၢ်တဒီ, အဝဲသ့ၣ်ဒုး အိၣ်ထီၣ်တၢ်ကွဲကဲလၢကမၤလၢပွဲၤတၢ်လၢအတမ့ၢ်နီၣ်သးအတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီ, လၢအအိၣ် ဖဲကစၢ်ခရံၣ်အကျဲဒီးတၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အကျဲဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီတဖၣ်အံၤအ ခိၣ်သ့ၣ်ဒိၣ်ထံးတဖၣ် မ့ၢ်တကမၢ်လၢာ်လၢာ်ဆုဆုဘၣ်သန့က့, အဝဲသ့ၣ်တအိၣ်ဒီးသးစီ ဆံ့အတၢ်စီတၢ်ကမိၤထဲမဲးတဖိးဇိၣ်ဘၣ်, ဒီးကဲထီၣ်ကျဲလၢတၢ်ကဆဲးကျိးဒီးမူဒိၣ်တသ့လုၤ တက့ၤနီတဘျီဘၣ်.

တၢ်စိးဝဲဒၣ်လၢ ပကကိးဖျိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢကလဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထဲအမ့ၢ်သ့ၣ် စုာ်သးဝီတီတီန့ၣ်တသ့ဝဲဘၣ်. တၢ်စုာ်ကိမ့ၢ်တၢ်မန့ၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်တၢ်ကရၢကရိန့ၣ်မ့ၢ်အလီၢ်လံၤ

ဖိစား ဒီးလူကွံင်ဝဲလတ်အိန်လီသုင်အိန်လီသး ဒီးလတ်အဲင်ထူအဲင်ယူကတကယ နှင် လံဇါ. မှာမတူဘျီတတ်တက လာကတဲလီတံလီဆဲးတံစွဲဝဲအံလဲင်. ပဲသုင်စံးဝဲဒင် လာပူကညီတဖှ်အမိန်နုးသးလီတံနုး အပတီဖှ်ဒီးလဲကယကွံင်လာကျဲအဘျီနုး လီ. အနုးသတးဒီး, မှပကြားဆီတလဲကွံင်ကျဲဒ်သီးကဖိးမိဒီးတံလတ်အဝံင်အဘဲဘျီအံ လာအတစီတဆွဲဘျီနုးဇါ. တမှဒ်နုးဘျီ. မှမှတခီ မ်ပထီင်လီမလတ်အတံထးခိင် ဝံင်ဘဲတဖှ် ဆူတံလတ်အဘျီသးဒီးနီသးတဖှ် ဒီးမလူထီင်ပပူအတံထးခိင်ဝံင်နုးတ ကွံ.

တံဟံဆါအံ မ်အစးထီင်အသးလတ်အိန်ဖှ်သရဲ ပှစံင်တဲတဲလီတံတ ဖှ်တကွံ. ပျဲအကနီဒီးယူတူလီလတ်အတံအံလီလတ်မလတ်အတံနုး မူထီင်စဲထီင် ကဒါကွဲကဒီး, ဒ်သီးပှကိးစဲဒဲးကပလတ်ဘျီအတံစဲ ဆူင်လတ်အတံပညီင်, လတ်အတံ သူင်ဆူင်သးဝဲဒ်ထဲလဲင်, လတ်အတံပညီင်အိန်ထဲတခါဇါ, ဒီးအတံအိန်မူနုးမှအစီအ ဆွဲနုးတကွံ. မ်ပှကိးစဲဒဲးဖှ်ဘျီအတံပညီင်အမှန်အူလတ်အိန်လတ်အသးပှ တူလီ လတ်ပှကိးစဲဒဲးကျဲးစးသပှပှဆူ တံလီလတ်အပှဒီးတံအဲင်တံကွဲအလတ်အပှ, တံသး သူလတ်အတံလတ်ပှနုးတကွံ. အနုးသတးဒီး, လတ်ပှဖှ်ထီင်သးတဖှ်ပှ, ဒီးတံသးစဲလတ်ထူစွဲယူစွဲအကွီပူအံနုး, ဟီင်ခိင်အတံမုတ်တံဟံတဖှ်တံကသးပှ နီင်ကွံအံ ဒီးကတဟူးစဲလတ်ဒီးကထီင်အံထီင်ပှကွံဝဲနုးလီ. အနုးတစု, တံအိန် ဖှ်အတံအိန်ဖှ်ရဲဖှ်လတ်နီသးတကယ နှင် ကထူးနုးသူင်ထူးနုးဒီးကလီသူင်ပိသး ဝဲနုးလီ.

တံအိန်ဖှ်နုး မလတ်ထွဲလီင်အသးဒီးတံလတ်မုတ်လတ်သးတကယ နှင်တသ့ ဘျီ. မှမဲဝဲနုး မှအမထီင်တံကွံအတံစွဲတံနုးအလတ်ယဲ လတ်အဖှ်ဆါအသးဒီး မှအတံကွံသးစီဆွဲနုးလီ. အဝဲကဲထီင်ပှလတ်အမ ပှထီင်တံသးကွဲလတ်အတံကဆီ နုးတသ့ဘျီ. အဝဲအတံမလတ် တမှလတ်ဘျီလီယံလတ် တံမဒ်ပှယုအိန်တံဖိအ တံမ လတ်အမှတ်မမုတ်မသးပှပှနုးဘျီ. အဝဲအံ မှအတံကမုတ်လတ်အလီသး အူးကတံနုးမှဝဲ, ဖဲဟါခီတံဘျီနုး တံဝဲတရဲဒီးလတ်လတ်သူင်ပှသးညီဒီးတံစံးတံက တံတဖှ်, ဒီးအတံစံးထီင်ပကြာနုးကဲထီင်ကွဲဆူဟီင်ခိင်အတံသူင်ဝံင်သးဆါတဖှ်,

အတံမလီတံပူနုး ကဲထီင်လတ်အိန်သကိးပဟါအလီ, ဒီးအတံအိန်သကိးရှလီင် အံမုတ်ဘျီအံဒိန်နုးတံထူကဖှ်အတံဘါတကွံ အခါနုးလီ. အနုးတစု, ကစံယူ အဟံနုးကဲထီင်ကွဲလတ်အိန်တံအိအဟံ ဖဲလတ်ဘျီမှတ်ထူကဖှ်အဟံအခါ နုးလီ. တံသးတဖှ်ပှလတ်နီသးဒီးတံကဲဒီပှဝဲလတ်အစီအဆွဲနုး ဘျီတံသးကယ ကွံအံ ဒီးဘျီတံမဟးစဲကွံအံ ဒ်သီးကမလီဟီနုးတံလီလတ်လတ်သူင်ပှသးညီဒီး ဟီင်ခိင်အတံထူးနုးသူင်ထူးနုးသးတဖှ်အစီနုးလီ.

မှတ်အိန်ဖှ်အမူအဒါအဒိင်အထီ လတ်ဘျီပှယုအတံတသံင်သူဖှ်ကျဲ လတ်အကစံအစီ, ကဟံဒိင်တံစီတံဆွဲ, ဒီးသူကယဲကျဲကိးဘိဒဲးလတ် အတံဒိင်ထီင်ထီ ထီင်ဒီးအတံကလတ်ထီင်ပှထီင်အစီနုးလီ. တံသ့တဖှ်အံ, တူတံမလဲအံလဲနုး ဒီး, နီသးအတံလတ်လတ်ဒီးတံစီတံဆွဲနုး ကဟံတံကလတ်ဆူတံမအိန်တံအစတ ဖှ်ခဲလတ်နုးလီ.

ခေမာဒိန္ဒြံ
တၢ်မၤန့ၤကွၢ်ကၢၤခၢၤပုၤအဒုၣ်အဒါ

“..... ဝိၣ်သုၣ်ဒါသုၣ်ဇၢ, ယကွဲးန့ၣ်သုၣ်လီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, သုၣ်စံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ဒီးယုၤအက
လုၢ်ကထိအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢသုၣ်ပူၤ, ဒီးသုၣ်မၤန့ၤလံတၢ်လံ. အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢအပူၤတ
စ့ၤ. ပုၤမ့ၢ်အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တစၢၤဒီး, ပၢ်အတၢ်အဲၣ်တအိၣ်ဘၣ်လၢအပူၤဘၣ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ,
ကယဲၢ်တၢ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ပဖံးပညၣ်အသးကွံတၢ်, ဒီးပမဲၣ်အတၢ်သးကွံ, ဒီးအအံၤတ
ယၣ်အသးကဖၢလၢန့ၣ်, တဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးပၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်အဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. ဒီးဟီၣ်
ခိၣ်, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးကွံန့ၣ်ဒ်ကွံဝဲ, မ့ၢ်ပုၤမၤဖဲယုၤအသးန့ၣ်, ကအိၣ်ကဆိးလီၤထူ
လီၤယိၣ်လီၤ” (၁ ယိၤဟၣ် ၂၁၄-၁၅).

ကစၢ်ခရံၣ်အပျဲၢ်အဘိၣ်အမ့ၢ်အတိၢ်ကိးစးဒဲး ကြားစူးကွံၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တ
ဖၣ်လီၤ. တၢ်အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်လၢဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ် ဟ်လီၤပုၤလၢတၢ်ထီဒါဒီးယုၤဖျါ
ဖျါအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်အဲၣ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်စ့ၤ, ပတၢ်ဒိတံၤဒိသကိးဒီးအိၣ်မ့ၢ်စ့ၤ, မ့ၢ်အိၣ်လၢ
ပပူၤန့ၣ်, ပမ့ၢ်ကစၢ်ယုၤအဒုးအဒါန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်တမၤတၢ်ဒဲးဘးအစုၤအစၢၤနီတမံၤဘၣ်သ
န့ၣ်က့, ထဲဒၣ်ပမ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဘၣ်ဘျးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တခါဇၢန့ၣ် ပမ့ၢ်ဝဲကစၢ်ယုၤအဒုၣ်အဒါလံန့ၣ်
လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ကသးဟ့ၣ်သါပျဲၢ်သါဘိၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်ကကဲကစၢ်
အပျဲၢ်အဘိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အပျဲၢ်အဘိၣ်တကတီၢ်ယိန့ၣ်တသ့ဘၣ်. ကစၢ်အတၢ်ကိး, ကစၢ်အ
တၢ်ထိးဘၣ်, ဒီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ယုၤထၢအံၤ တုၤတၢ်တူၢ်လိၣ်လံအိၣ်ဒီးစ့ၢ်အိၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲ
တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးဟ့ၣ်အစံၢ်ခိၣ်ထံးခူသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်တဲဖျါဝဲလၢ တၢ်ထီဒုၣ်ဒါကအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးအပျဲၢ်အဘိၣ်အစ့ၢ်, “
... ဟီၣ်ခိၣ်သးဟ့ၣ်အိၣ်လီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒ်ယတဘၣ်
ယးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ” (ယိၤဟၣ် ၁၅:၁၄). မၤကဒီး, လၢအတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤ

န့ၣ် အဝဲတဲဖျါထီၣ်ဝဲထံထံဆးဆးလၢ တၢ်ဘၣ်စံၢ်စ့ၢ်အံၤဒီးတၢ်လီၤဖးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လီၤစိ
လီၤထီ, “အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒ်ယတဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အသိးန့ၣ်

လီၤ.” မ့ၢ်လၢအတၢ်ရုၤလိၣ်အသးဒီးကစၢ်ခရံၣ်အယိန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤလီၤဖးအဝဲ
သ့ၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ် ဒီးကဘၣ်စံၢ်စ့ၢ်လိၣ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

မတၢ်တၢ်လၢအဝဲဒဲၣ်သၢတၢ်လဲၣ်

ပုၤခံၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးဒီးစိၤအၢဒၣ်, အဝဲသ့ၣ်အန့ဆၢၣ်, အတၢ်လီၤပလိၣ်, အ
တၢ်တဒ်သိးဘၣ်န့ၣ်တၢ်တဲဖျါအိၣ်လၢတၢ်ကတိၤဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ. “ပုၤကညိၣ်လၢအအိၣ်ထံးတစၢၤ
န့ၣ်, ကဲထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီး, ဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. ပုၤကညိၣ်လၢခံတစၢၤန့ၣ်, မ့ၢ်(ကစၢ်)လၢ
မူခိၣ်လီၤ. ဒ်ပုၤလၢဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တစၢၤအသိးန့ၣ်, ပုၤ လၢအဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်
မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ. ဒီးဒ်ပုၤဘၣ်ယးဒီးမူခိၣ်တစၢၤအသိးန့ၣ် ပုၤဘၣ်ယးဒီးမူခိၣ်တဖၣ်ဒ်န့ၣ်
အသိးလီၤ. ဒီးဒ်ပုၤဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တစၢၤအကွၢ်အစိၤအသိးန့ၣ်, ပကဒီးပုၤဘၣ်ယး
ဒီးမူခိၣ်တစၢၤအကွၢ်အစိၤစ့ၢ်ကိးလီၤ” (၁ ကရံၣ်သ့း ၁၅:၄၇-၄၉).

တၢ်ထီဒါဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်တၢ်စံးကတိၤလီၤဝဲဆူၣ်ဆူၣ်ဒီးတၢ်ယုၤထီၣ်အိၣ်သပုၤပုၤန့ၣ်
လီၤ. တၢ်သးကွံတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်ထီဒါဒီးမၤဟးစိၤတၢ်အဲၣ်ထူအဲၣ်ယုၤလီၤ. တၢ်ခဲခါအံၤ
အိၣ်ယုၣ်ဆိးယုၣ်တသ့ဝဲဘၣ်.

“ပုၤအဲၣ်ဘၢမၤအဲၣ်ဘၢဝဲသ့ၣ်ဇၢ, မ့ၢ်သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢတၢ်ရုၤလိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်
တၢ်ထီဒါယုၤန့ၣ်ဘၣ်ဇၢ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဖဲဒၣ်ပုၤမိၣ်ကဲဘၣ်အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်အတံၤအသ
ကိးန့ၣ်, ဒုးကဲထီၣ်အသးလၢယုၤအဒုၣ်အဒါလီၤ” (ယၤကိၢ် ၄:၄).

တၢ်ကတိၤဖျါစ့ၢ်အဝဲအံၤတအိၣ်ဘၣ်, တၢ်ယုၤထီၣ်အိၣ်အန့အံၤမ့ၢ်စ့ၤ, တၢ်စိတၢ်
ကမိၤမ့ၢ်စ့ၤ, တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်အဝဲအံၤတအိၣ်ဘၣ်. “အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢအပူၤ
တစ့ၤ” (၁ ယိၤဟၣ် ၂:၁၅). တၢ်လၢအထီဒါကစၢ်ယုၤ, တၢ်ကမၣ်လၢဒိၣ်န့ၣ်အအံၤ, တၢ်
လၢလီၤသးဘၣ်အန့အံၤတအိၣ်ဘၣ်. တၢ်အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ်ဝဲ သးအတၢ်ရု

လိာ်အစီအဆုံဒီးယူနုလီ။ “တၢ်အဲၣ်ဘၢမၤအဲၣ်ဘၢဝါ” တၢ်စီတၢ်ဆုံဟးဖးကွံာ်, ဝဲတၢ်လီၤမဲာ်ဆူးဒီးတၢ်မံယုာ်လိာ်သးလၢတဖိးသဲစးဘၣ်မၤအသးန့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဒီတံၤဒီသိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်မ့ၢ်ခိၣ်အတၢ်ကမၣ်အခိၣ်ကတၢ်ဒီးကစၢ်ယူၤအဒုၣ်အဒါအခိၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ။

ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်ဒါအကျိတဖုလၢ တၢ်ကဘၣ်ဒုးအိၤဒီးမၤန့ၢ်အိၤလၢပတၢ်လဲၤကျဲဆူမ့ၢ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ။ “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်အဲၣ်ယူၤမ့ၢ်အအံၤ, လၢပတၢ်န့ၢ်အတၢ်မၤလိာ်လီၤ။ ဒီးအတၢ်မၤလိာ်န့ၣ်တကီတခဲဘၣ်လီၤ။ အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကယံၤပုၤအိၣ်ဖျၢၣ်လၢယူၤန့ၣ်, မၤန့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်လီၤ။ ဒီးတၢ်မၤန့ၢ်လၢအမၤန့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်အအံၤ, ပတၢ်န့ၣ်လီၤ။ မ့တမ့ၢ်ဘၣ်လၢပုၤလၢအန့ၣ်လၢယုာ်ဂျၢးမ့ၢ်ယူၤအဖီခါန့ၣ်ဒီး, မ့ၢ်မတၢ်မၤန့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တစၢ်လဲၣ်” (၁ယိၤဟၣ် ၅:၃-၅)။

တၢ်သးခုကစီၣ်န့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအိၤဒ်တၢ်မၤလိာ်ကိတဖျၢၣ်လၢအတၢ်သိၣ်လိာ်အကျိတၢ်ညိကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးကွံာ်န့ၣ်မ့ၢ်အတၢ်မၤလိာ်အကျိတခါန့ၣ်လီၤ။ “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယူၤအဘျးအဖျိၣ်ဘၣ်သးဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢပုၤကညီခဲလၢာ်အစီၣ်, အိၣ်ဖျါထီၣ်ဒီး, သိၣ်က့ၤသီက့ၤပုၤ, လၢပဘၣ်ညိကွံာ်တၢ်တယူးတယီၣ်ဘၣ်ယူၤ, ဒီးတၢ်သးကွံာ်ဘၣ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးလၢပဘၣ်အိၣ်ပဘၣ်ဆိးလၢအအံၤတယုာ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပာ်ပသးသပုၤပုၤ, အိၣ်ဒီးပသ့ၣ်တီပသးလီၤ, ဒီးတၢ်ယူးယီၣ်ယူၤန့ၣ်, ဒီးလၢပဘၣ်ကွၢ်လၢာ် တၢ်မုာ်လၢလၢအဘၣ်တၢ်ဆိၣ်စ့ၤ, ဒီးတၢ်ဒိၣ်ယူၤဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤကစၢ်ယုာ်ဂျၢးခရံၣ်, အလၢကတီၤအတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ။ အဝဲဒုၣ်န့ၣ် ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးလၢပတၢ် ဒ်သိးအကပူၤက့ၤပုၤလၢတၢ်ဒီးဘးခဲလၢာ်အပူၤ, ဒီးမၤကဆိထီၣ်ပုၤတကလုာ်လီၤဆီဒုၣ်တၢ်လၢအစီၣ်ဒုၣ်ဝဲ, လၢအသးဆူၣ်လၢတၢ်မၤစ့ၤတၢ်အစီၣ်လီၤ” (တံတူး ၂၁၁-၁၄)။

တၢ်အိၣ်ဝဲဒုၣ်တမံၤ လၢအဒုးကဲထီၣ် ဟီၣ်ခိၣ်အံၤ လၢဒုၣ်ဒါ လၢအစုာ်အကတၢ် လၢကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒီးဘုၣ်ပုၤကသံၣ်ဘုၣ်လၢပသုတတုၤဆူမ့ၢ်ခိၣ်အဘီအမုာ်တစ့ၤန့ၣ်လီၤ။

ဝၢၣ်ဘၣ်သးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝၢၣ်မနုၤလဲၣ်

“ဟီၣ်ခိၣ်ဝဲအံၤ” မ့ၢ်အမ့ၢ်တၢ်မနုၤ လၢအဒုးယံၤကွံာ်ပုၤဒီးမ့ၢ်ခိၣ် ဒီးဒုးကဲပုၤလၢယူၤအဒုၣ်အဒါန့ၣ်လဲၣ်။ ဘၣ်မနုၤပတၢ်ဒီတံၤဒီသကိးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အံၤ မၤကမၣ်ပတၢ်အာၣ်လီၤဒီးကစၢ်ယူၤလဲၣ်။ ဘၣ်မနုၤတၢ်အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢအပူၤန့ၣ်ထီၣ်ဒုၣ်ဒါဒီးယူၤ ဒီးမ့ၢ်တၢ်ကမၣ်လၢအလီၤသးဘၣ်အာအိၣ်ကတၢ်အပတၢ်လဲၣ်။

မ့ၢ်မးတၢ်မနုၤလဲၣ်။ “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကယံၤတၢ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချ့ၤ, ပဖိးပညာ်အသးကွံာ်, ဒီးပမဲာ်အတၢ်သးကွံာ်, ဒီးအအံၤတယုာ်အသးကဖၢလၢ” (၁ယိၤဟၣ် ၂:၁၆)။ မ့ၢ်တၢ်မနုၤတဖၣ်လဲၣ်။

“ဟီၣ်ခိၣ်” စံးတၢ်န့ၣ်ပာ်ယုာ်ဝဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်လၢအအိၣ်ဖးဒီးကစၢ်ယူၤ, ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အယိထီၣ်ဒုၣ်ဒါဝဲဒီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စ့ၤတၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ။ ပာ်ယုာ်ဝဲကယံၤဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်စ့ၤတၢ်ဝဲတဖၣ်, တၢ်လၢအဘၣ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်, တၢ်ထူးတၢ်တီၤတဖၣ်, တၢ်မုာ်တၢ်လၢတဖၣ်, ဒီးအတၢ်လူၤယုၤဒုၣ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်တဖၣ်, တၢ်လၢအစံာ်စံာ်ဘါစံာ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်လၢအအိၣ်ဒုၣ်တစီၣ်တလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်စဲၤထီၣ်တၢ်သးကွံာ်, ထူးယံၤကွံာ်ပုၤလၢဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအကဲတၢ်နိးတၢ်ဘျးလၢကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စ့ၤတၢ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ မ့ၢ်ခိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ရုၤလိာ်သးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဖးကွံာ်အိၤ, မ့တမ့ၢ်တၢ်ဖျိညာ်ကွံာ်အိၤ, လၢအမ့ၢ်ယူၤဒီးအတၢ်ဘၣ်တုၤတဖၣ်, ယုၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ကိးဝဲလၢ “ဟီၣ်ခိၣ်” န့ၣ်လီၤ။

တၢ်ကတီၤ “တၢ်သးကွံာ်” န့ၣ်လိာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကတီၤ “တၢ်ကလုာ်ကလီၤ” အခိပညီန့ၣ်လီၤ။ ပာ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကလုာ်ကလီၤဒီးတၢ်သးကွံာ် လၢအဝဲဒိၣ်စိဒီးဆုၣ်နီၤဝဲလၢတၢ်သးဆၢန့ၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ဆၢအတၢ်ဝံၣ်တၢ်ဘဲတဖၣ် အလီၤဆုၣ်နီၤအဖီခိၣ်လီၤ။

သ့ၣ်အဲၣ်လဲၣ်ဖိး စံးဝဲဒုၣ်, “ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်အသးဆိလၢစီၤအဒုၣ်အသးပုၤ, မုာ်သ့ၣ်မုာ်သးဘၣ်ကစၢ်ယူၤဒီးစ့ၢ်ဝဲအကလုာ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲအံၤမ့ၢ်ပုၤကညီအဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်ခဲလၢာ်ပာ်ဖျိထီၣ်အသးလၢပုၤကညီအသးပုၤန့ၣ်လီၤ။ ဒီဖျိလၢပုၤကညီအသးပုၤအယိ, ဟီၣ်ခိၣ်အံၤလီၤတၢ်န့ၣ်ဆူတၢ်လူၤထွဲတၢ်အဲၣ်လီၤသးအတၢ်ခဲတၢ်န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။ ပုၤကညီ

အသးပူ နှင့်ကဲထီၣ်ဝဲလၢတၢ်လၢအအိၣ်ဖျါလၢဒိသတးဒီး တွံာ်န့ၣ်လီၤအီၤဒ်သိးကကဲထီၣ် တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်ပူကညီအဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါလၢအလီၤတဲာ်ကွံာ်လၢက စၢ်ယုၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. **တၢ်ဖိးတၢ်ညၢာ်အသးကွံာ်** န့ၣ်မ့ၢ်ပူဟီၣ်ခိၣ်ဖိအန့ဆၢၣ်လၢအတၢ် အိၣ်အသးဒီးကစၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤ. **မဲာ်ချဲအသးကွံာ်** န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သး မၤနီၣ်မၤယါ တၢ်လၢနီၣ်ဒိဒီးဒုးကဲၤကဟီၣ်ထီၣ်လၢအီၤန့ၣ်လီၤ. **အအံၤတယၢ်အသးကဖၢလၢ** န့ၣ်မ့ၢ်ပူဘၣ် ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တၢ်အတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သး ဖဲလၢတၢ်သးထီၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်အီၤ ဒီး အတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးန့ၣ်ဖျါဝဲဆဲးန့ၣ်လီၤ”.

သရၣ်ဘဲကွၢ် တဒိစံးဝဲဒၣ်, “တၢ်ဖိးတၢ်ညၢာ်အသးကွံာ် အဒိပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ် သ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒုးဘျးအိၣ်နီၣ်တဖၣ် (စ့ၣ်တဖၣ်) လၢ တၢ်မုာ်တၢ်လၢ, တၢ်အဝံၣ်အဘဲ, ဒီးတၢ်လၢဖီၣ်ဘၣ်ပလၢာ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. **မဲာ်ချဲအသးကွံာ်** န့ၣ်မ့ၢ်နီၣ်လၢအယုထံၣ်သ့ၣ် ညါတၢ် - မဲာ်ချဲထံၣ်တၢ်, နၢ်နၢ်ဟူတၢ်, နါစုၤနၢ်ဘၣ်တၢ်, စုပလၢာ်ဘၣ်တၢ် တဖၣ်အတၢ်မၤ အိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. (**နါစံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ညါဖဲဒီဖျါသးလၢ ပထံၣ်, နၢ်ဟူ, ဖီၣ်, လုာ်ကွၢ်, သးတူၢ်ဘၣ် တဖၣ် လၢပကိးလၢ နါထံၣ်, နါနၢ်, နါဟူ, နါလုာ်, နါဖီၣ် ဒီးနါဆဲးသးန့ၣ်လီၤ. ပုၤကွဲးတၢ်**) **အအံၤတ ယၢ်အသးကဖၢလၢ** န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢပူတၢ်ဆိကမိၣ်ဒိၣ်လီၤအသးကဲာ်ဆိး လၢအဖျါ လၢတၢ်စံးတၢ်ကတီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟူးတၢ်စၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအတသးလီတၢ်သးထီၣ်ထီၣ်ဘၣ် တဖၣ် လၢအတၢ်အိၣ်မူအပူဒၣ်လဲာ်န့ၣ် ကပိာ်ထွဲ **မဲာ်ချဲအတၢ်သးကွံာ်** အခံသ့ၣ်သ့ၣ် လီၤ. ပုၤလၢအမၤနၢ်ကွံာ်တၢ်ကမူကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒၣ်လဲာ် ကဟံာ်ဒိး **တၢ်ဖိးတၢ် ညၢာ်အသးကွံာ်** သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. တၢ်စုာ်ကီတခါအံၤ, အိၣ်ဝဲလၢ ပုၤဖီၣ်ဖိယာ်ဖိ, ပုၤပတီၢ်ဖဲ အဘၣ် ဒီးပုၤလၢဒိၣ်ဖိဒိၣ်ကစီတဖၣ်အပူလီၤ. ပုၤလၢ အမၤလိစူးကွံာ်တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲ လၢတဖၣ်အကျါဒၣ်လဲာ် တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤဒၣ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ.”

သရၣ်ကွီၣ်နဲးစလုာ် စံးဝဲဒၣ်, “တၢ်ဖိးတၢ်ညၢာ်အသးကွံာ်” န့ၣ်အဒိပညီမ့ၢ် တၢ် မုာ်လၢသးခုလၢဒိဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ထးခိၣ်ဘဲ, တၢ်နါနၢ်, မ့တမ့ၢ်တၢ်ပလၢာ်ဘၣ်ဖီၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. “**မဲာ်ချဲအသးကွံာ်**” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆိကမိၣ်မုာ်သးတၢ် လၢအဖဲဒီဖျါအသးအဒိၣ်က တၢ်လၢမဲာ်ချဲတကပၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢသးကံာ်ပူအသးပလၢာ်ဘၣ်တၢ်သတးဒီး ပသးဆၢန့ၣ် ဘၣ်တၢ်လၢအဖျါလီၤဘီလီၤမ့ၢ်, တၢ်အသိ မ့တမ့ၢ် တၢ်ပံတၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. “**အအံၤ**

တယၢ်အသးကဖၢလၢ” န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲကယံာ်တၢ်လၢပသူအီၤ ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ယူးယီၣ်ပာ်ကဲလၢပူၤ စုၤပူၤၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ကူတၢ်ကလၢလၢအလီၤဆိ, ဟံၣ်ပယီ, ဟံၣ်ပယီပူၤတၢ်ကယၢ်က ယဲ တၢ်ပိးတၢ်လီ, ဒီးတၢ်အိၣ်မူအလုာ်အလၢ - ကယံာ်တၢ်တမံၤလၢလၢအမၤမံသ့ၣ်မုာ် သးပတၢ်သးထီၣ်ထီၣ်ဒီးပတၢ်တကီာ်တသီၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ, ဟံာ်ယုာ်ဝဲ တၢ်အဲၣ်ဒီး တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢဒီးဟံာ်ယုာ်စုာ်ကီးဒီးတၢ်သးကါန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်လီသးကွံာ် တဖၣ်အံၤ တမ့ၢ်အဖဲလၢယုၤဘၣ်, မ့မ့ၢ်တခီ မ့ၢ်အဖဲလၢဟီၣ်ခိၣ်အိၣ်တၢ်အအိၣ်န့ၣ် လီၤ.

မူခိၣ်ဒုးဒုၣ်ဒုးဒါ

ဟီၣ်ခိၣ်အံၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒီးအစံာ်အဘါခဲလၢာ် ထီဒါမူခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤ ကံာ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အအံၤ တယၢ် န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ မူခိၣ် အဒုၣ် အဒါအတၢ်ဆါလၢကူ ကံာ်တၢ်သ့တခါ လီၤ. ကမူလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤအစီန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤလီၤမံကွံာ်မူခိၣ် မ့ၢ်လၢအတၢ်ထုးတၢ် ခိၣ်ချၢ လီၣ်အသးအယီန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၤအဖိခါကတီၤတၢ်ဘၣ်ယးဒီးအပျဲၢ်အဘိၣ်တဖၣ်ဒီးတဲဖျါ ကဒီးဝဲဆူအပာ်အအိၣ်, “**ပုၤ(အပျဲၢ်အဘိၣ်တဖၣ်) လၢနဟ့ၣ်ယၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိအကျါ”(ယီ ဟ့ၣ် ၁၇:၆, ၁၆)**လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤမ့ၢ်ဝဲတီဝဲတုၤကတီၢ်န့ၣ်ရံၣ်အံၤ လၢကစၢ်ခရံၣ်အပျဲၢ်အဘိၣ် အမ့ၢ်အတီတဖၣ်န့ၣ်တဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အံၤဘၣ်, မ့မ့ၢ်တခီ ဘၣ်တၢ်ယုထၢထီၣ်အဝဲ သ့ၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိအကျါ, စူးကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ် ဒီးဘၣ်တၢ်ပူထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မနုၤလၢအဟ့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အရဲၢ်လၢအစုာ်သံမးအံၤလဲၣ်. တၢ်မနုၤမၤအရဲၢ်အံၤလၢ ကသံတၢ်ထဲထဲအံၤလဲၣ်. တဘျီတခိၣ်အတၢ်ပံတၢ်လၢအံၤလီၤညံးလီၤဘဲကွံာ်ခဲလၢာ်, အ တၢ်ကဝီၤတဖၣ်ကဲလၢတၢ်ခဲးခဲလၢာ်, အတၢ်မုာ်လၢခဲလၢာ်ကဲလၢတၢ်သ့ၣ်ဟးစီသးဟးစီ, အတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုကဲလၢတၢ်သ့ၣ်အုန့သးအုန့, အတၢ်မုာ်လၢအလီၤတဖၣ်အုၣ်သံကျၢ်သံဒီး ဟးသဒၣ်ကွံာ်တၢ်လီၤ. အတၢ်မၤကဒါပုၤမဲာ်ဒီးအပျဲၢ်သကွီၤလၢအစုာ်သံမးအံၤ အခိၣ်ထံး ခိၣ်ဘိအိၣ်ဖဲလဲၣ်. အတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်သးဟ့တၢ်နးနးကလဲာ်, အတၢ်ထီဒုၣ်ဒါဒီးကစၢ်ယုၤ, ဒီး အတၢ်ဟးယံာ်ကွံာ်ဒီးမူခိၣ်အံၤအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလဲလဲၣ်.

ဟိန်ဒိုအံ့မုန်ကီလံအဟိန်ဒိုလီ. တနင်္ဂနွေယီလှ ပုကညီလီလဲကွံ
လအတံးသးတီ ဒီးအတံးဟွံလီအးလီအသးလအယူအစုပူန့, မုန်ကီလံစိာ်ထီ
ဟိန်ဒိုဒီးအိ အိန်ဒီးသးလထီဒါကစာ်ယူန့လီ. ပုကညီမုန်ပုဟဘဟိန်ဒိုသးဒီး
ဟိန်ဒိုအံ့လီလဲကွံဒီးအကစာ်န့လီ. အဝဲမုန်အတံးပြုအအာအသီ ဒီးအတံးထီဒါမူ
ဒိန်ဆူန့ဆူကလဲအစာ်န့လီ. မုန်ကီလံန့အဘိအမုန်အိန်ဖဲအံ့လီ. အဝဲအံ့မုန်အ
တံးဟလီ. အဝဲဒုးကူဒုးကထီဝဲလအတံးသံတံးလအလဲ, ဒီးတံးစိတံးကမီလအလဲန့
တံးလအထီဒါမူဒိန်န့လီ.

မူဒိန်အဒုန်အဒါသါခါန့မုန်ဝဲ, ဟိန်ဒို, တံးဖဲတံးညှိဒီးမုန်ကီလံန့လီ.
ဟိန်ဒိုန့မုန်နီဂံတံ, ဒီးမုန်တံးလအစိအကမီဒိန်ကတံးလအတံးဘၣ်သစာ်ထီဒါအိန့
လီ. သါခါလဲန့ အဒိန်သ့မုန်တံးအတံးသီလီ. အစုဒ်အံ့, မုန်ကီလံဒုးဆူထီ
အိဒီး ဒုးကဲကပျီထီဒါန့လီ. တံးဖဲတံးညှိထီဒါဝဲသးန့ မုန်ဒုန်လအမုန်ကီလံ
ထီဝဲအတံးသးကွံန့လီ. ဟိန်ဒိုန့မုန်အပျဲသကွီလအထူးန့သ့ထူးန့သး,
ဒီးလအစုသံမးန့ လအမုန်ကီလံအအိန်လီ. ဟိန်ဒိုန့တမုန်အသိန်မုန်ယီယီဘၣ်, မု
မုန်တံးကဲဝဲမုန်ကီလံအတံးပိတံးလီ ဒီးအခါစးန့လီ. ကဲဝဲအခါစး လအမဲအတံး
မုန်ကီလံပုအသိး လအတံးညှိတံးသးရဲလဲအခါန့လီ.

ပကမးန့ပဟိန်ဒိုဒိလဲ

လံတံးဟံးအတံးကွဲအပူစံးတံးမဲလဲ, “*အဲဒ်ဟိန်ဒိုဒီးတံးအိန်လအပူ
တစု*”န့လိဝဲ, တံးနံးပဟိန်ဒိုအလအပဲ, ဒီးတံးကွဲလအဟဲလအညါလအစံးဝဲ, “*ဖိန်
သ့ဒါသ့ဒါ, ယကွဲန့ဒုလီ. အစုဒ်အံ့, သုမးန့လဲတံးအတံးလီ. ဖိသ့ဒါ, ယကွဲ
န့ဒုလီ. အစုဒ်အံ့, သုသ့ညါလံပဟိန်ဒို. ပဟိန်ဒို, ယကွဲန့ဒုလီ. အစုဒ်
အံ့, သုသ့ညါလံပဟိန်ဒိုလအအိန်လအထံးလအသီတစုလီ. ဖိသ့ဒါ, ယကွဲ
န့ဒုလီ. အစုဒ်အံ့, သုစံးဆူဘါဆူဒီးယူအကလုာ်ကထီအိန်ဝဲဆိးဝဲလအသုပူ, ဒီးသုမး
န့တံးလဲတံးအတံးလီ(၁ ယီဟံး ၂၁၃-၁၄).*

ဒ်သိး “ပကမးန့ပဟိန်ဒို” အစု, ဟိန်ဒို, အတံးသးအဲဒ်ဒီး ဒီးတံးအိန်
လအပူတဖန်န့ တံးဘၣ်ပဟိန်ဒိုအိန်လဲလဲန့လီ. လအတံးဘါယူသရိန်အါဖျာ်
အတြါဒိန်ထိးန့ တံးကွဲလီဝဲတံးကတီအဖျာ်တဖန်အံ့, လအမုန် တံးလအဘၣ်သး
ဒီးသးသမူကီးဖျာ်ဒီးလအအာ်လီအိန်လဲတံးဒီးကစာ်ခရိန်တဖန်န့လီ. “မုန်န့ကွံညီ
ကွံမုန်ကီလံဒီးအတံးမဲလဲ, ဟိန်ဒိုအတံးလအတံးကတီဒီးအတံးသံတံးလအကလီက
လီတဖန်, ယုဒ်ဒီးအတံးသးကွံ ခဲလဲန့ ဒီးအတံးဖဲတံးညှိအတံးညှိလီသးကွံတ
ဖန်, ဒ်သိးန့သုတပိာ်အခဲမုန်စု, သုတဒီးဘၣ်တံးဆူန့လအအိန်တစုန့ဒါ.”

“ယစုးကွံခဲလဲလဲ” န့မုန်တံးစံးဆါသညးသပု ဒီးတံးအိန်ဖျိန်သရဲ, ဒီးတံး
အိန်ဖျိန်ဖိခဲလဲ, ဒီးလအပသးပူ ပစံး, “အါမုန်” လီ. ဒီးအါမုန်အဝဲန့ မဲအမုန်တံးခဲ
အံ့ဒီးအစိစါအယုဒ်တကွံ.

ဟိန်ဒိုန့ကဘၣ်တံးစုးကွံအိန်ဒီးတံးအဝဲအံ့အိန်ပညီန့ မုန်တံးစုးကွံမုန်
ကီလံန့လီ. အဝဲအံ့, မုန်တံးလအမဲဘၣ်ဒိအတံးသိန်တံးသီအဆါကတံးတထီန့
လီ. ပတံးဒီးတံးဒိသကီးဒီးဟိန်ဒိုန့ မုန်ပတံးမဲကမုန်ပတံးဖျိပသးဒီးမူဒိန်အတံးအာ်
လီတဖန်န့လီ.

စါယကီ, လအတံးစုးကွံဟိန်ဒိုသပုပဟိန်ဒိုန့, အဝဲမဲတံးမဲသကီးဒီး
ပဟိန်ဒိုလအတံးကမုန်အိန်တဖန်လီ. အဝဲစံးဝဲလဲ တံးဒိတံးဒိသကီးဒီးဟိန်ဒိုန့
မုန်ကဲထီဝဲလအကစာ်ယူအဒုန်အဒါလီ. မုန်တံးဘၣ်လအပသ့ညါလအ အဝဲစံးဝဲလဲ ဟိန်
ဒိုအတံးဒိသကီးန့ မုန်မုန်ကီလံအတံးဘၣ်တံးဘါ, မုန်တံးလအဘၣ်သးဒီးဟိန်ဒို,
မုန်တံးမဲလဲန့ ဒီးမုန်တံးလီစာ်ဒီးမုန်ကီလံန့ဒီး ပနံးပဟိန်ဒိုကတီကတသ့
ဘၣ်. ထဲဒုန်ပစုးကွံညီကွံဟိန်ဒို, မဲကဆီကုပသ့ပသး ဒီးပစုလအဘၣ်အါဖျိ
လအပဟံးဘၣ်ဖျိဘၣ်တံးလအဟိန်ဒိုအယီန့ ပကုကုဆူယူအအိန်တသ့ဘၣ်. ပသး
ဘူးပသးဆူယူအအိန်ဒိဖျိပစုာ်လိာ်မုန်ကီလံန့လီ. ပစုာ်လိာ်မုန်ကီလံဒိဖျိပညီကွံ
ဟိန်ဒိုန့လီ.

ထာဝရဘုံထာဝရဘဝအကျဉ်း

တၢ်မၤဖိစိယၤကိတ် ယၤထီၣ်ဖျိၣ်ပဲမ့ၣ်ကိၤလံာ်အတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဘျဉ်အလုၢ်အလၢ် ဒ်အမ့ၢ်ဝဲ, အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်လိာ်တၢ်, အိၣ်လၢာ်စိတၢ်, မ့ၣ်လၢတၢ်ဒီးဒူးတၢ်ယၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ(ယၤကိတ် ၄:၁-၃). တၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်, တၢ်မ့ၣ်လၢတၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအံၤ အိၣ်တ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကျါဆံးအါလံလဲၣ်. အါစုအါဘျီအတၢ်စံၣ်စိတၢ်တဲစိန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်တဲစိလၢအပျဲဒီး တၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်, တၢ်ဒူးလိာ်ယၤလိာ်, လၢအစုၣ်လိာ်လိာ်လၢ, ဒီးတၢ်သ့ၣ်တၢ်စိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်နၢ်ကိတ်ကးကရာၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်က့ၣ်သးကါအတၢ်ဒူးလိာ်ယၤလိာ် လၢအတပဲၣ်တအိၣ်ဘၣ်, လၢအမၤပးစိတၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်ထွဲဟီၣ်ခိၣ်, တၢ်မၤပျဲသးအတၢ်ဆၢန့ၢ် ဒီးတၢ်အတၢ်သီတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အမူအဒါအဒိၣ်အထီၣ် လၢအလၢအကဝီၤတအိၣ် လၢအကဲတပဲၣ်နီၣ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအကြီဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအါဒ်အါစၢ ဒီးပုၤလဲၤထီၣ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါလၢသရိၣ်စိမိအါဒ်အါစၢန့ၣ် မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်အသကိး, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်အခါစး ဒီးပုၤအဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘါထုကဖၣ်တၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လၢအသုတသးပုၤနီၣ်ဘါထုကဖၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်သူးဘူးအသးဆူယုၤအအိၣ်န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဒူးလိာ်ယၤလိာ်ဒီးမ့ၣ်ကိၤလံာ်တအိၣ်ဘၣ်, ဒီးနီၣ်ဆူအါဆူတၢ်ဘၣ်ဖံးဘၣ်မၤအပျီပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ, အတၢ်မၤလၢကဝီၤအမူးတဖၣ်, ဒီးအတၢ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်တၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်အဟဲလီၤလၢထးဘၣ်, မ့ၢ်တၢ်မိမ့ၢ်တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်, မ့ၢ်တၢ်မၤမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်စိ, ဒီးမ့ၢ်မ့ၣ်ကိၤလံာ်အတၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤနသးဆူကစၢ်ယုၤအစုပူၤ” ဒီးထီၣ်ခါမ့ၣ်ကိၤလံာ် န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်သ့ၣ်လၢအတမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၤနီၣ်ခိၣ်ကစၢ် ဒီးမ့ၣ်ကိၤလံာ်နီၣ်ခိၣ်ကစၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်စုၣ်တၢ်နၢ်ခိၣ်ထံးအသိးအကျါ ဒီးတၢ်လဲၤခိဖျိဒ်န့ၣ်အသိးအိၣ်ဝဲလၢတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအမ့ၢ်အတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤနသးဆူယုၤအစုပူၤ, ဒီးအိၣ်မူဘူးဘူးတၢ်တၢ်ဒီးအါတက့ၢ်. ဒူးထီၣ်ခါမ့ၣ်ကိၤလံာ်ဒီးမၤဖျိးကွံာ်အါခိဖျိတၢ်စူးကွံာ်ညိကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်စုၣ်လိာ်ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

အဆၢအိၣ်ဖိး
ထူးဖျိၣ်ဝဲဖျိၣ်ပီၣ်ခိၣ်အထာဝရဘဝအကျဉ်း

“ဒီးပုၤလၢအသံတ့ၢ်လၢတၢ်သရူးတၢ်ကမၣ်ဒီးတၢ်ဒဲးတူၣ်တၢ်ဒဲးဘးအပူၤသ့ဝဲသ့ၣ်အံၤ, ယုၤမၤမူထီၣ်က့ၢ်လံသုလံ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်အပူၤ သုလဲၤတ့ၢ်ဒ်ပုၤအအံၤတယၣ်ဖိအသိး, ဒ်တၢ်ဖးဖိအစိအကမီၤအခိၣ်, သးလၢအမၤတၢ်ခဲကနီၣ်အံၤလၢပုၤတစုၣ်ဘၣ်တၢ်အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ. လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါလၢထံးလၢမကိတ် ပဝဲဒၣ်ခဲလၢာ်အံၤ, ပအိၣ်ပဆိးလၢပဖံးပညၣ်အသးကွံာ်တၢ်အပူၤဒီး, ဒီးပမၤတၢ်ဖဲဒၣ်ပဖံးပညၣ်အသး, ဒီးဒ်ပသးကွံာ်တၢ်ဖးတၢ်အသိး, ဒီးပအိၣ်ဖျိၣ်လၢပုၤစ့ၢ်ဘၣ်တၢ်သးဒိၣ်ထီၣ်ဒ်ပုၤစ့ၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ” (အုးဖူးစူး ၂၁-၃).

ကစၢ်ယုၤအတၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤပုၤ ဘၣ်ထွဲဟီၣ်ခိၣ်အကျါဇိကပူၤဇိ, လၢကထီၣ်ဒါဟီၣ်ခိၣ်အလုၢ်အလၢ, ဒီးထီၣ်ခါသးဟီၣ်ခိၣ်အစုၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢမ့ၣ်ကိၤလံာ်န့ၣ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲဝဲဟီၣ်ခိၣ်လဲၤတၢ်အကျဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ကိၤလံာ်န့ၣ်ဒူးအိၣ်ထီၣ်သးဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးမ့ၣ်ကိၤလံာ်န့ၣ်ဘျီန့ၣ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်အလုၢ်အလၢအကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ထိးဘၣ်ပုၤန့ၣ် မၤဘၣ်အာပုၤ မ့ၢ်လၢမ့ၣ်ကိၤလံာ်အစုမုၢ်စုန့ၣ်ဝဲလၢအတၢ်ထိးဘၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်သးကွံာ်တဖၣ်န့ၣ် အစုၣ်အဒိၣ်မး ဒီးမၤလီၤပံာ်ဝဲမူခိၣ်အမ့ၢ်အူကဲၤလၢပပူၤ မ့ၢ်လၢမ့ၣ်ကိၤလံာ်ခွဲၣ်ကဲၤထီၣ်အတၢ်သးကွံာ်တဖၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢအပူၤတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢ တၢ်ကြီဝဲလၢပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဒူးအပူၤလီၤ. အစုၣ်ဒ်အံၤ, မ့ၣ်ကိၤလံာ်မ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ် ဒီးမ့ၢ်စုၣ်ကိးဟီၣ်ခိၣ်စုၣ်ဝဲအဲၤဒဲးခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်အုးဖူးစူးအပူၤ, မ့ၣ်ကိၤလံာ်ဒီးအခ့အပုၤတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကိးအီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်တဖၣ်လီၤ. “သိးထီၣ်ယုၤအစုကဝဲခဲလၢာ်, ဒ်သိးသ့ၣ်ကြီမ့ၣ်ကိၤလံာ်အတၢ်လီတၢ်ပုၤကသ့န့ၣ်တက့ၢ်. အစုၣ်ဒ်အံၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်ပကနီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ဖံးတၢ်ညၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်, ဒီးတၢ်အစိအကမီၤ, ဒီးအအံၤတယၣ်အတၢ်ဒဲးအကစၢ်, တၢ်နါအိၣ်လၢမူခိၣ်အလီၤတဖၣ်လီၤ” (အုးဖူးစူး ၆:၁၁-၁၂).

ဟိန်ခိန်အခိန်တဖန်အံ၊ မှတ်အခိန်တဖန်လအိန်ဒီးတံအစိအကမီလအမေ တာဒ်မုန်ကီလံအတန်နီလီအသီးန့လီ။ အဝဲသ့ဟဲဟိန်ခိန်အံ၊ ဒိဖျိအဟတံလအ ဟတန်ဟိန်ခိန်တဖန်အံန့လီ။

ပဒိန်ခိန်ခံးအေတင်ခိန်တဖန်

မုန်ကီလံန့ဖိန့ကယံဟိန်ခိန်အတန်တံဘိတဖန်ခဲလံဒီးန့လီအဝဲ သ့အတန်မတဖန်န့လီ။ **တံဒုးတံယ** န့မုန်ကီလံဖိန့အံ၊ ဒီးတမုန်လအပုအံ အပုကလုတဖန်အတန်လဲလီလအတန်သဘျအစိမုန်၊ အတန်ဒိသအဟံအယိဒီး အဒုပီလီအဟိန်ကပီလအဘျ။ အခိန်တလိန်၊ ကဲထိန်တံပိးတံလီလအ တံဟတံဖဲဒု အသးဒုပဲ၊ မသဘျးကွဲဝဲတံသဘျ၊ ဒီးမကုဝဲတံသဘျန့လီ။ တံဒုးတံယန့စိ ယုဝဲဒီးတံမလအမုန်၊ တံကလုကလိ၊ တံမတရီတပီပိန်မုန်ပိန်မ၊ တံအိန်သယု ဒီးတံသံတံပုန့လီ။

ကျိန်စု မှတ်တံတံဘိအစတခါလအတံဟဟိန်ခိန်အပူ၊ ဒ်တံသ့အီလအတံမ ယံမလဟိန်ခိန်သ့ဝဲအသီး၊ တံသ့အီလအတံကဆီလီပံလီတံအခိန်ထံးအစုအဘျ လကဒိသအထီဒါ တံဆကတီလအကဟဲသ့န့လီ။ တံကြားသ့အီလအတံမဖုံလီ ပုဖျိဖိယံဖိတဖန်အတံဝဲတံယိး၊ လအတံမဟါမကွဲတံဖျိတံယံ၊ ဒီးတံမက ပီထီပုမုန်ကဲ ဒီးပုဖိယံဖိတဖန်အဟံအယိန့လီ။ လအတံဟဟိန်ခိန်န့ စုမှတ်စိ ကမီဖးဒိန်တခါလီ။ မုန်ကီလံန့ဟဘျအံ၊ ဒီးကမအီလအတံအံတံသးကညီအ လီန့၊ မုန်ကီလံလဲအံဆုတံအံလီသး၊ တံပညိန်လအတံစိတဆ့ဘျန့လီ။ မုန် ကီလံန့ထီပဲထီပဲအံဆု တံသ့လီသးကွဲ ဒီးမကီထီပဲအံဒ်လအ တံလီကထီအ သီးန့လီ။ ပုကညီန့ကဲထီပဲလအပုမဟုသ့ဖျိ ဒီးပုလအပုဟ်ဒိန်ဟဲအံ ဖဲအဝဲ သ့ကဲထီပဲပုလအန့ကျိန်စုဒီးဟ်ဖျိအစုအါအါကလဲအခါန့လီ။

တံကွဲဘျကွဲသ့ မှတ်စိကမီဖးဒိန်တခါလအတံဟဟိန်ခိန်န့လီ။ မုန်ကီ လံန့ သီးယံအီလအပုထး၊ ဒီးကဲထီပဲတံသးထီပဲထီပဲအခိန်ထံးခိန်ဘိ၊ ဒီးတံစိတံက

မီလအအအသီန့လီ။ အတံသ့တံဘျအခိန်အထီန့လဲလီအသးဆု “တံဒုန်ခွဲ အခိန်အထီ” န့လီ။ လအပုခရံဖိအတံမလီအရဲအကဲအကဒုလံန့ ကဲထီပဲမုန် ကီလံအတံသကီးလအခိန်စိဒိန်ကမီ ဒိဖျိလအဟ်လီအတံစုတံန့လအကစာပုအက လုကထိတန့တသ့ဘျ သတးဒီး အိးထီပဲကြဲဖးလဲလအတံတစုတန့ယု လကစာ ပုအတံလုဟံအပူန့လီ။

လအဖူးဖူးအပူ၊ မုန်ကီလံန့တံကိးအီလ “တံနီအိန်လအမုန်အလီတ ဖန်အခိန်” လီ။ န့ဆုအတံစိတံဘိတဖန်န့အိန်ဘျလအ တံဟတံအီလအလီ ပုလီဖူးအဖီလံန့လီ။ မုန်အဝဲမာဝဲကလံမုန်လအမဟးစိတံပုခါလဲ။

တံခံးတံညိန်ဒီးသးအကွဲပဒိန်တဖန်

“ဒီးပုလအသံတံလအတံသ့တံကမုန်၊ ဒီးတံဒီးတံတံဒီးဘးအပူသ့ဝဲသ့ အံ၊ ယုမမုထီပဲကုလံသုလံ၊ တံန့တဖန်အပူ၊ သုလဲတံဒ်ပုအအံတယုဖိအ သီး၊ ဒ်တံဖးဖိအစိအကမီအခိန်၊ သးလအမတံခဲကနီအံလအပုတစုဘျတံအပူ အသီးန့လီ။ လအဝဲသ့အကျိလအထံးလအမကီပဲဝဲဒုခဲလံအံ၊ ပအိန်ပဆီးလအပံး ပညိန်အသးကွဲတံအပူ၊ ဒီးမတံဖဲဒုပံးပညိန်အသး၊ ဒီးဒ်ပသးကွဲတံဖးတံအသီး၊ ဒီးပအိန်ဖျဲလအပုစုဘျတံသးဒိန်ထီပဲဒ်ပုလအသီးန့လီ(အးဖူးစူး ၂၁-၃)။

စီပီလူးကတီတံလအနီကစာအစုဒီးလအပုစိဆ့တဖန်အစုလီ။ လထံးလအ မကီန့ အဝဲသ့အိန်လအမုန်ကီလံအဘိအမုန်အပူ၊ ဒီးအဝဲဒုပဟတံလအတံဖးတံ ညိန်အသးကွဲတံအပူ၊ “မတံဖဲဒုပံးတံညိန် အသးဒီးပသးကွဲတံဖးတံအသီး” လီ။

လလံစိဆ့အဆတဖန်အပူအံ ပထံဘျလအမုန်ကီလံဟဘျဟိန်ခိန်ဒိတ ဘျဒ်လဲန့လီ။ အဝဲမှတ်ဟိန်ခိန်အံအကစာ၊ ဒီးအဝဲထီပဲထီပဲပုအသးကွဲတံ၊ ပု အပတံဖျိ ပုအပတံထီခဲခါလအ- ဖျဲလအ တံဖးတံညိန်အသးကွဲတံ၊ ဒီးထီပဲလအ တံ ကွဲတံဖးအသးကွဲတံ န့လီ။ ဟိန်ခိန်အံမပုဝဲအတံသးအိန်တံ ဒီးစာယဝဲအတံ

ကူညီတားဆီးလာအလှူနှုန်းအခံတယုတ်အတတ် ဒီးမၤစူထီၣ်ဝဲအတတ်ထးဒိၣ်အဝံၣ်အဘဲတ ဖၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်မ့ၢ်အဟဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. “တၢ်ဖဲတၢ်ညှာ်အသးကွံ တၢ်, ပဲခဲၣ်အတၢ်သးကွံ, ဒီးအအံၤတယုတ်အသးကဖၢလၢ” တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အံၤ မ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယးဒီးအအံၤတယုတ်, ဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ် မ့ၢ်ဝဲပုၤလၢထီၣ်စၢၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. “လၢ ခံက့ၤဒီးတၢ်သးကွံန့ၣ်အထီၣ်, ဒီးဆံးစၢ်တၢ်ဒဲးဘး, ဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်, ဒီးဆံး စၢ်တၢ်သံန့ၣ်လီၤ”(ယၢကီၢ် ၁:၁၅).

“ပမ့ၢ်သ့ၣ်ညါပုၤအိၣ်ဖျါလၢယုၤန့ၣ်, တမၤဘၣ်တၢ်ဒဲးဘးနီၣ်တစၢၤဘၣ်. မ့ၢ်ပုၤ အိၣ်ဖျါလၢယုၤန့ၣ်, ပၤလီၤဒၣ်အသး, ဒီးတၢ်အတၢ်သီတစၢၤန့ၣ်, တထိးဘၣ်အစီဘၣ်. ပ သ့ၣ်ညါလၢပဘၣ်ယးဒီးယုၤ, ဒီးလၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢၣ်မံၤလီၤဝဲလၢတၢ်အတၢ်သီတစၢၤန့ၣ်အပူၤ လီၤ”(၁ယီၤတၢ် ၅:၁၈-၁၉). ဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢၣ် “မံၤလီၤ” အခိပညီန့ၣ်မ့ၢ်အအိၣ်လၢမ့ၢ်ကီၤ လံာ်အစိကမိၤအဖီလၢၣ်, ဘၣ်တၢ်ဖီၣ်ယၢ်ဒုးကဲအစီလၢအပျဲၢ်, ဒီးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်အစၢ်အကျၢၤဒီး တၢ်ဟံၣ်လီၤအစီအသံန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထံၣ်ဝဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ကျဲးစးခွဲၣ်ကဲၤကဖျါထီၣ်တၢ်သး ကွံ လၢအအိၣ်လၢပုၤအစူတစၢၤအသးပူၤ ဝဲလၢအသးလဲလီၢ်အသးအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲ ဖိးဟုယၢ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢၣ်အဟုးလၢၣ် ဒီးဒုးလီၤဘၣ်အစီလၢအတၢ်စိတၢ်ကမိၤအဖီလၢၣ်ဒီးဘၣ် ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤအသးလၢအဝဲအတၢ်ပၤတၢ်ဆုၤအဖီလၢၣ်လၢၣ်ဆုၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကီၤလံာ်ခဲမ့ၢ်ခိၣ်ခဲန့ၣ်

ဝဲတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲန့ၣ်, ဟဲန့ၣ်ဝဲလၢအက့ၢ်အစီအကလုာ်ကလုာ်လီၤ. အဝဲ ဟဲန့ၣ်လၢတြီၤဝဲလဲၣ်တဘျီတဘျီစူၤဒီးလၢအက့ၢ်အစီတခါစူၤတခါစူၤ, ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ် ထီၣ်ဘိမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အခွအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟဲန့ၣ်ဝဲလၢကမၤအတၢ် ဒ်အက့ၢ်အပူၤ လၢအစူၢ်တၢ်ကလုာ်ဒိၣ်ကတၢ်, ဒီးကလုာ်တီၢ်ကတၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ခဲန့ၣ်, ကူထီၣ်ကၢထီၣ်တၢ်လၢအလွဲန့ၣ်တၢ်ဒီးအယံအလၢကတၢ်, မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လၢတၢ်ကူတၢ်ကၢ တကပၤအက့ၢ်စီအိၣ်ကလုာ်ကလုာ်ဒီးမၤအဟဲန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အမူခိၣ်ဘိမ့ၢ်လီၤ. အတၢ်အိၣ်ဘျးအိၣ်သါ, ခိၣ်သလုးဒီးအ ခိၣ်ဖးတဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဖဲအံၤလီၤ. ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ဟဲန့ၣ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၤအမူခိၣ်ဘိမ့ၢ်ပးထီၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲလီၤကဒုကွံၣ်လၢမဲၣ်ခဲဒီးသးပူၤကယိကယိန့ၣ်လီၤ. တၢ်စၢၤလီၢ်ကကတၢ်ကွံၣ်ဝဲ, ဒီးက စၢ်ယုၤမူခိၣ်အဘိအမ့ၢ်လၢအလွဲၤတလီၤညးနီၣ်တဘျီဒီးအတၢ်လၢတၢ်ကဝီၤလီၤထူလီၤလီၢ် န့ၣ်, လီၤမၢ်ကွံၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခိဖျါလံာ်စီဆုံအတၢ်ဟံၣ်ဖျါဘၣ်ထွဲဟီၣ်ခိၣ်ဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်အဖီခိၣ်, ပထံၣ်သုလၢဘၣ် မနုၤဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်ထီဒါမူခိၣ်လဲၣ်အစူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါဟံၣ်သးလၢပုၤခံၤအံၤထီဒုၣ်ထီဒါ လီၢ်အသးန့ၣ်လီၤ. မူခိၣ်မ့ၢ်ကစၢ်ယုၤဂျူးခရံၣ်အလီၢ်, မ့ၢ်တၢ်လီၢ်ဖဲအဝဲအိၣ်ဝဲ, ဒီးတၢ်လီၢ် လၢအဝဲဒၣ်ဘၣ်အသးလၢပုၤကညီကဟဲဝဲန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လီၢ်, ဒီးအ စိအကမိၤအိၣ်ဖဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ပကဟံၣ်ပသးလၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တီၤသးတီၤဒီးအစီ လီၤ. ပကဟံၣ်ပသးသပျာ်ပုၤလၢမူခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တီၤသးရးဒီးခရံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဝဲအံၤ, ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဟ့ၣ်အအာအသီလၢကစၢ်ယုၣ် ဂျူးအစူၢ်, ဒီးဘၣ်မနုၤအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်မၤအမၤသီကစၢ်ခရံၣ်အပျဲၢ်အဘိၣ်တဖၣ်အစူၢ်န့ၣ် လီၤ. ပထံၣ်ဘၣ်လၢဘၣ်မနုၤသးန့ၣ်သးကွံတၢ်လၢအထီဒါဒီးတၢ်ဖဲတၢ်ညှာ်, ဒီးတၢ်ဖဲတၢ် ညှာ်ဘၣ်မနုၤသးကွံတၢ်လၢအထီဒါဒီးသးအစူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တမ့ၢ်ထဲအလီၤဆီလီၢ်အသးကဒဲကဒဲတကးဘၣ်, မ့ၢ်တခီ မ့ၢ်အဒုးတၢ်ထီဒါလီၢ်အသး န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဖဲတၢ်ညှာ်ဒီးပၤဘၣ်အစီလီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်မ့ၢ်အအိၣ်လၢ သ့ၣ်လၢသးတကပၤလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လဲၤကျဲဆူတၢ်ယံထီၣ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ် မ့ၢ် ခရံၣ်ဒုၣ်ဒါလၢတၢ်မၤန့ၣ်အစီတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအဒိၣ်အမ့ၢ်အံၤ ဘၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အစီဒီးဘၣ်တၢ်စၢ်မၤကျၢၤအစီ လၢ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်မၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢကန့ၢ်ပၤဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးမၤအစိအကမိၤမၤလၢပုၤအတၢ် တီၢ်ဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဝဲအဘိအမ့ၢ်လၢမူခိၣ်လၢအတဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ် အံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စိတၢ်ကမိၤအသီဟဲန့ၣ်ဒီးဘိမ့ၢ်အသီကဲထီၣ်ဝဲ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ကဲထီၣ်လၢ အသီန့ၣ်လီၤ. ကလိၣ်ဝဲ တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်အမ့ၢ်အူဒီး တၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢတၢ်တုၤမူခိၣ်ဒီး ဟီၣ်ခိၣ်အသီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်အစူၤလၢအမၤဘၣ်အတၢ်ဒီးအတၢ်မၤဟးစီတၢ်န့ၣ် တၢ်

ကဘဉ်တြုကွံာ်အိလဟီၣ်ခိၣ်လၢအဟးၣ်၊ ဘဉ်ဆဉ်ယံလၢဒဲးတဘျုး လၢတၢ်ကကတီၤ ထီၣ်အိလၢကစၢ်ယုၤအတၢ်ပညိၣ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ပှၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်တၢ်ကိးထီၣ်ဆူအအိၣ်လၢ ကမၤတၢ်အတၢ်ဘဉ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ် န့ၣ်လီၤ။ ဒိဖျိအတၢ်ရူၤလိာ်အသးဒီးကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်, အဝဲဘဉ်တၢ်ဖိာ်ထီၣ်ကွံာ်အိလဟီၣ်ခိၣ် အတၢ်သံအတၢ်ဟုယာ်အဟုးလၢ, ဒီးအတၢ်ရဲၤလၢအဘဉ်အန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ဒိၣ်တၢ်ကွံာ်အိ လၢန့ၣ်လီၤ။ လၢအတၢ်ဆိၣ်လီၤအသးဒ်ကုၢ်တၢ်အသိး လၢတၢ်မၤမုၢ်ကိလိာ်အဟီၣ်ခိၣ်အတၢ် မၤအပူၤသတးဒီး, ပအိၣ်ဒီးတၢ်ညုၣ်ထီၣ်သးဟ့ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ။ ဟီၣ်ခိၣ်စီၤကၢ်ထီၣ်အသးယုၣ်ဒီးအတၢ်ကံာ်တၢ်ဘါခဲလၢာ် လၢမုၢ်ကိလိာ်အတၢ်ကဲခိၣ်ကဲန့ၣ်အ ဖိလၢာ် လၢကမၤဟးၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤန့ၣ်, ပထံၣ်ဘဉ်လၢပမဲာ်န့ၣ်လီၤ။ ဟီၣ်ခိၣ် န့ၣ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအမ့ၢ်အတီထီၣ်ဒၣ်တၢ်, ဒီးအတၢ်နံၤကမ့ၢ်တဘျီတခိၣ်န့ၣ်အ စုၣ်သံဒိၣ်န့ၣ်အတၢ်ညုၣ်ထီၣ်သးဟ့တက့ၢ်လီၤ။

ခေဆၢဒိၣ်န့ၣ်
မုၢ်ကိလိာ်န့ၣ်ခေခိၣ်ခေကိလိာ်ဒိၣ်ထဲထဲလဲၣ်

“ဒီးမုၢ်အိၣ်ဝဲတနံၤလၢယုၤအဖိၣ်တဖၣ်ဟဲဟဲအသးလၢယုၤအမဲာ်ညါ, ဒီးမုၢ်ကိ လိာ်ဟဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢအကျါလီၤ။ ဒီးယုၤစံးဘဉ်မုၢ်ကိလိာ်, နဟဲလၢလဲၣ်, ဒီးမုၢ်ကိလိာ်စံးဆၢ ယုၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, လၢယဟးဝုၤတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးလဲၤတၢ်က့ၤတၢ်လၢအချၢလီၤ။ ဒီးယုၤ စံးဘဉ်မုၢ်ကိလိာ်, ပှၤလီၤစၢ်ယုၤပှၤစီၤယါဘး, ပှၤလၢအလၢအပှၤ, ဒီးအတီအလီၤ, ပှၤလၢအပှၤယုၤ, ဒီးဟးဆူးတၢ်အာတၢ်, တအိၣ်ဘဉ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်န့ၣ်ကွံာ်အိၣ်လၢန သးစ့ၢ်ကိးဒါ. ဒီးမုၢ်ကိလိာ်စံးဆၢယုၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, စီၤယါဘးပှၤယုၤလၢတၢ်ကလိကလိအစီၢ် စ့ၢ်ကိးဒါ. နမၤကရၢဝးတရံးအိၣ်, ဒီးဝးတရံးအဟံၣ်, ဒီးဝးတရံးကယဲာ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီး အိၣ်, တဒိလၢလၢ, တမ့ၢ်ဘဉ်ဒါ. နဆိၣ်စ့ၢ်အစုအတၢ်မၤ, ဒီးအတၢ်ဖိတၢ်လံၤအါထီၣ်ကိာ် ထီၣ်လၢကိာ်အပူၤလီၤ။ မ့ၢ်ယုၤထီၣ်လၢနစု, ဒ်သိးကယဲာ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအိၣ်, ဒီးကဆိၣ် မးန့ၣ်လၢနမဲာ်သ့ၣ်ပူၤလီၤ။ ဒီးယုၤစံးဘဉ်မုၢ်ကိလိာ်, ကွၢ်ကွၢ်, ကယဲာ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအိၣ်ခဲ လၢန့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢနစုပူၤလီၤ။ ထဲနတဘဉ်ယုၤထီၣ်ဘဉ်နစုလၢအလီၤဘဉ်. ဒီးမုၢ်ကိလိာ် ဟးထီၣ်ဝဲလၢယုၤအမဲာ်ညါလီၤ” (ယါဘး ၁၆-၁၂).

တၢ်လၢပထံၣ်ဘဉ်ဖဲအံၤခဲလၢာ်န့ၣ်, ကစၢ်ယုၤန့ၣ် လၢကမၤစ့ၢ်လီၤမုၢ်ကိလိာ်အစိ အကမိၤအလီၢ်န့ၣ်, အဝဲဟဲထီၣ်အလီၢ်တုၤလၢအတၢ်ဖိတၢ်ကမိၤလၢာ်အပတီၢ် ဒ်ဟီၣ်ခိၣ်အ ခိၣ်တၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ။

လၢကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်မူဖျါဖျါအပူၤန့ၣ်, မုၢ်ကိလိာ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အာတၢ်သီအချၢ် စးထဲတၢ်ဇီၤလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်အပူၤ, ဒီးထီၣ်ဒါဝဲအတၢ်ဟတၢ်ပြးန့ၣ်လီၤ။ ပ ထံၣ်ဘဉ်လၢမုၢ်ကိလိာ်ဖိာ်ထွဲထီၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခဲလၢဒီးဘျုးအသးလၢထံၣ်ကျိယၤဒုၣ်ဝံၤအ လီၢ်ခဲတကီၢ်ခါယီၤန့ၣ်လီၤ။ ကစၢ်ခရံၣ်ဘဉ်တၢ်ဒီးဖျါအိၣ်လၢသးစီဆုံဝံၤမုၢ်ကိလိာ်ဟဲဝဲဆူက စၢ်ခရံၣ်အအိၣ်တချုးအဟံးထီၣ်ဖိာ်ထီၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဒဲးဘဉ်န့ၣ်လီၤ။

ဖဲအဝဲပျံလီၤအပျံအဘိဉ်အခိဉ်ထံးကတၢ်တဘျီန့ၣ်, အဝဲဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမိၤအပျံတဖၣ် အကျါတခါန့ၣ် လၢက “ဟီထီၣ်ကွံတၢ်ဝံတၢ်နါ” န့ၣ်လီၤ. ဖဲပုၤအဏန့ၣ်ဆဲးဖဲ ကွၢ်တုၤပၢ်ဖျါထီၣ်ကွၢ်အတၢ်ဖဲတၢ်မၤဆူကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုဒီးတၢ်ကမၤမၤအပူၤစံးဝဲဒၣ်, “ကစၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်န့ၣ်မံၤသတးဒီး, တၢ်နါတဖၣ်ဒၣ်လဲၣ်အိၣ်လၢပဖီလၢလီၤ.” ဒီးစံးဘၣ်အီၤ, “ဒ်လီၤဝံဒ်းအသိးန့ၣ်, ယထံၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်လီၤတံာ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်လီၤ” (လူၤကတၢ် ၁၀း၁၇-၁၈). ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အိးထီၣ်အသးလၢကတူၢ်လီၤပုၤမၤမ့ၢ်တၢ်တၢ်န့ၣ်, အဝဲစံးဝဲဒၣ်လၢ, သးစိဆံ့န့ၣ် မ့ၢ်လၢက “ကသိၣ်ယီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်, မ့ၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်အီၤအယီၤန့ၣ်လီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၆း၈, ၁၁).

လၢအတၢ်သ့ၣ်ကီၤသးစိအပူၤ, မ့ၢ်လၢတၢ်ကဘၣ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤဆူးမၤဆါနးနးကလဲၣ်အယီၤသတးဒီး, ကစၢ်ယုၣ်ရှုးကိးထီၣ်ဝဲ, “ခဲကနံၣ်အံၤ, ယသ့ၣ်ကီၤယသးစိလီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၂း၅၇). တၢ်ခဲးတၢ်န့ၣ်ဟါမၤကွံာ်ဝဲ လၢတၢ်ကပီၤထီၣ်တထံၣ်ဖဲလၢအထံၣ်ဘၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အဘိအမ့ၢ်ဟးစိဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်ဟးစိကွံာ်, လီၤတံာ်လၢအလီၤပစိာ်, ဒီးအတၢ်စိတၢ်ကမိၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢထူၣ်စုညါအစိအကမိၤန့ၣ်လီၤ. “ခဲကနံၣ်အံၤဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လီၤ. ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီထီၣ်ကွံာ်အီၤလီၤ. ယဒၣ်အံၤယမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ယုၣ်ထီၣ်ယသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ခါဒီး, ယကမိၤယီၤပုၤခဲလၢာ်ဆူယအိၣ်လီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၂း၃၁-၃၂).

ဘၣ်ဆၣ်, ဒ်တၢ်ခဲးဒီးယီၣ်ထီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ကီၤသးစိဒီးနးထီၣ်အသိး, အဝဲထံၣ်စိယီၤဝဲပုၤလၢအပၤဘၣ်တၢ်ခဲးတၢ်န့ၣ်အစိအကမိၤတၢ်ကတၢ်အကီၤန့ၣ်လီၤ. လၢအခုၣ်အဒါလၢ အတၢ်သ့ၣ်ကညါသးကညါတၢ်တအိၣ်ဒီးအဝဲသီဝဲအမဲာ်ညါန့ၣ်, အဝဲအိၣ်ဘျီမးဝဲ, သတးဒီးကစၢ်ယုၤအဖိခါအံၤ စံးဘၣ်အပျံအဘိဉ်လၢအသ့ၣ်အုးသးအုးဒီးကမၤမၤမၤဘၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်, “ဆူညါယတကတီၤလၢဘၣ်ဒီးသုလၢအအါဘၣ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်တၢ်စံးဝဲဒီး, အတၢ်တအိၣ်ဘၣ်လၢယပူၤနီတမံၤဘၣ်” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၄း၃၀).

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးဒီးအကညါဖးဒိၣ်န့ၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢ အပျံအဘိဉ်လၢအဘၣ်တၢ်ယုထၢသ့ၣ်တဖၣ်အသိးအကျါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်တီၢ်အယီၤစိပုးတရူးကနူၤကပၤဘၣ်အသးလီၤ. စိပုးတရူးအတၢ်သမၤကစၢ်ခရံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်လီၤမဲာ်ဆူးန့ၣ်, ကစၢ်ခရံၣ်တဲဆိအီၤဒီးစံးဘၣ်အီၤ, “စိၤရှံမိၣ်န့ၣ်, စိၤရှံမိၣ်န့ၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, မ့ၢ်ကီၤလံာ်ယုၤသုဒ်ဘုအသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်ယဒၣ်အံၤ, ဒ်သိးနတၢ်န့ၣ်သုတဟးစိကွံာ်တစ့ဒီး, ယဘါထုကဖၣ်န့ၣ်လံာ်လၢနစိာ်လံာ်. ဒီးတုၤနယုၣ်လီၤက့ၢ်နသးဒီး, ဒုးဆူၣ်ထီၣ်နဒီပုၤဝဲာ်အစိအဘါတက့ၢ်” (လူၤကတၢ် ၂၂း၃၁-၃၂).

ကစၢ်ခရံၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် ခဲကနံၣ်အံၤ အတၢ်စိတၢ်ကမိၤအိၣ်အဒိၣ်အမ့ၢ် လၢကမၤတပျံကွံာ်တၢ်အိၣ်အသးလၢအရဲၣ်အကျါလီၤဘၣ်ကျဲဘၣ်တဖၣ်လီၤ. အဝဲစံးဝဲဒၣ်, “ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လီၤ. ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီထီၣ်ကွံာ်အီၤလီၤ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၂း၃၁).

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အံၤဒုးမးလၢအတၢ်တဒိကန့ၣ်တၢ်ထဲထဲအံၤညါလဲၣ်. အဝဲထီၣ်ဒါဝဲကစၢ်ခရံၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ကီၤသးကီၤ, လၢတၢ်တပၢ်ကဲ, ဒီးအါစုအါဘျီအတၢ်သ့ၣ်ဒုးဒုးန့ၣ်အတၢ်မၤကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. အဝဲလဲၤန့ၣ်ဝဲဆူပုၤယုထၢဖိတဆဲခဲကမၤအကျါ, ဆူပုၤလၢတၢ်န့ၣ်န့ၣ်အီၤဒ်ပုၤဟးစု, ပုၤလၢဘၣ်တူၢ်လီၤစု, ဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤစု, တၢ်ကမၤအိၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အရဲၣ်န့ၣ် န့ၣ်ဆူပုၤစိဆံၣ်တဆဲခဲကမၤအကျါတၢ်ကမၤသတးဒီး, အဝဲမၤဝဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤအအာကတၢ်လၢတၢ်လဲၣ်န့ၣ်တၢ်, တၢ်အယီၤအဘျီလၢအမံၤအမံၤသီကတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲကရၢကရိအါထီၣ်ဝဲအပူၤန့ၣ်, ဘူးတုၤမးလၢကကွဲးန့ၣ်ဘၣ်စိပုးတရူးအမံၤလၢ ပုၤအာပုၤသီအမံၤစရိပူၤန့ၣ်လီၤ. စိပုးတရူးအတၢ်လံာ်တၢ်လီၤလၢအသမၤကစၢ်ခရံၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ပျံသးဖုးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အုၣ်သးလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်မၤတၢ်ဖးအါညါန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတီၤန့ၣ်ဖျါဖျါလီၤ. “ဒီးကစၢ်န့ၣ်စံးဝဲဒၣ်, စိၤရှံမိၣ်န့ၣ်, စိၤရှံမိၣ်န့ၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, မ့ၢ်ကီၤလံာ်ယုၤသုဒ်ဘုအသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်ယဒၣ်အံၤ, ဒ်သိးနတၢ်န့ၣ်, သုတဟးစိကွံာ်တစ့ဒီး, ယဘါထုကဖၣ်န့ၣ်လံာ်လၢနစိာ်လံာ်. ဒီးတုၤနယုၣ်လီၤက့ၢ်နသးဒီး, ဒုးဆူၣ်ထီၣ်နဒီပုၤဝဲာ်

အစဉ်အတိုင်းကား၊ ဒီးအဝဲဒင်စံးဘဉ်အစီ၊ ကစာဇ၊ ဆူယိတ်ပူမုာ်စူ၊ ဆူတတ်သံမုာ်စူ၊ ယ အိဉ်ကတီလံယသးလာယကလဲယဟ်ဒီးနးလီ၊ ဒီးစံးဝဲဒင်၊ စီပုးတရူးဇ၊ ယစံးဘဉ်နး၊ ခဲမုာ်နးအံဆီဖါတချူးအိဉ်အိထီဉ်ဒီးဘဉ်ဒီး၊ နကသမာယ၊ လာနတသ့ဉ်ညါဘဉ်ယဘဉ်၊ သာစူလီ” (လူကဉ် ၂၂:၃၁-၃၄).

လာတတ်တဲဒိတဲတဲာ် ပုယံတတ်ချဲန့ဉ်၊ ကစာခရံဉ်ဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲလာ တတ်စိတ်ကမီဖး ဒိဉ်တခါ လာတတ်ထံဉ်ဘဉ်အစီ လာမုဉ်ကီလံာ်မာဲဝဲဒ်သီး ကမလီဘျါကွံဉ်ကစာယူအ ကလုာ်ကထါအစုာ်န့ဉ်လီ၊ လာစီမးသဲအတတ်ကွဲးနီဉ်ကွဲးယါအပူ၊ မုဉ်ကီလံာ်န့ဉ်တတ်ယူ ထီဉ်အစီဒ် “တတ်အဒုဉ်အဒါတဇ”လီ၊ အဝဲအံ၊ မုာ်တတ်ဟ်ဖျါထီဉ်အလုာ်အလံာ်ဒီး အတတ် သ့ဉ်အာသးသီဟ်ဖျါထီဉ်အသးလာအဖျါဖျိးစိဝဲန့ဉ်လီ၊ အဝဲကပျာ်ကွံဉ်ကစာအကလုာ်က ထါအချဲ န့ဉ် အိဉ်ခိးဝဲတတ်ခွဲးတတ်ယာ် လာ အပျဲဒီးမုဉ်ကီလံာ်အတတ်သ့ဉ်ဟ့သး ဟ့န့ဉ် လီ၊ “ဒီးမုဉ်ကီလံာ်ဟဲထာကွံဉ်တတ်အကလုာ်န့ဉ်လာအသးကံာ်ပူလီ” (လူကဉ် ၈:၁၂). အဝဲမုာ်ပူလာအမာဟးစီတတ်ချဲလာအစူတဖဉ်လီ၊ အဝဲန့ဉ်အစိအကမီအိဉ်တုဒ်လဲဉ် ကစာယူအကလုာ်ကထါလာအဟးစူဟးစီတသ့ဘဉ်န့ဉ်၊ တြီဝဲလာကမာတတ်အုဉ်ကွဲးဒိဉ် ကွဲးတတ်မာ၊ မုာ်လာအဝဲအိဉ်ဆိးသီဝဲအယိ ဒီးအကညီအိဉ်လာပူတတ်ဆိကမိဉ်တတ်ကွဲးတတ် ဆးအဖီခိဉ်န့ဉ်လီ၊

တတ်စိတ်ကမီအစိအကမီအိဉ်တုဒ်လဲဉ်

လာစီယါဘးအတတ်တဲဒီးအတတ်မာကွဲးအပူန့ဉ်၊ ပထံဉ်ဘဉ်လာပူစဘာဖိဒီးပူ ကွဲးစူဖိတဖဉ်န့ဉ် ချမးလာကစံးဆာမုဉ်ကီလံာ်အတတ်ဟ့ဉ်ကွဲးလာကမာအုဉ်ဝဲစီယါဘးအ ဆဉ်ဖိကီဖိတဖဉ်လီ၊ မုဉ်ကီလံာ်အတတ်စိတ်ကမီန့ဉ်တကတတ်ထဲလာအချာဘဉ်၊ မုမုာ်တ ဒီလာအပူစူကီးမာဲလီလီလာအစိကမီ အဒိဉ်အမုာ်မးန့ဉ်လီ၊ အတတ်ဟ့ဉ်ကွဲးအာသီ တဖဉ်တဘျီတဒိဉ်ကလီဇာ်တုာ်မးဒ်ယူမာဲဝဲအသီးန့ဉ်လီ၊ အဝဲမာဲထီဉ်ပသ့ဉ်ပသး မု တမုာ် ပတတ်ဆိကမိဉ်တဖဉ်တုဒ်လဲဉ် ပတထံဉ်လာအမုာ်ဝဲတတ်လာအကမဉ်ဘဉ်၊ ထဲဒဉ်

လာအစဲခဲလံတဘျီန့ဉ်လီ၊ အဝဲအံ၊ မုာ်တတ်မုာ်တတ်တီတမံယိ ဒ်သီးလာအဟ့ဉ်ကွဲးစီဒါ ဝဲလာအကထာပူအံဉ်စရုလးဖိအနီဉ်ကံာ်န့ဉ်လီ၊

အတတ်စိတ်ကမီန့ဉ်ဒိဉ်တုဒ်လဲဉ် ပူအစူကတတ်၊ လာအတြီဆာတတ်လုပစီန့ဉ် တဖဉ်န့ဉ် အဆာကတီတုအိဉ်အစီလာအလီဘဉ်လာအစိအကမီအဖီလဲဉ်န့ဉ်လီ၊ ပူခ ရံဉ်ဖိလာစမူရနုတဖဉ်န့ဉ်၊ လီဘဉ်ဝဲလာအစိအကမီအဖီလဲဉ်တုဒ်လဲဉ်၊ အဝဲထူးယံ ကွံဉ်အဝဲသ့ဉ်အတတ်အံဉ်မုာ်စူ၊ မုတမုာ်မာတတ်တတ်အတတ်သ့ဉ်တီသးရုဒီးအစီမုာ်စူ တသ့ ဘဉ်၊ အခိဉ်တလီဉ်တု န့ဉ်အဝဲသ့ဉ်ဆူယိဉ်ပူ သ့ဒဉ်လဲဉ်လီ၊ လာအသးသမူဒီးတစီ န့ဉ် စီပုးလူးထီဘိတုဘဉ်မုဉ်ကီလံာ်အတတ်စိတ်ကမီအတတ်ဆဲးတိတ်အစီန့ဉ်လီ၊

စီပုးတရူးအိဉ်လာမုဉ်ကီလံာ်အစူပူဒီး တုမးဆူတတ်ကနူခိဉ်ဒုလာဘူးတုာ်မးလာ ကလီဘဉ်လာအတတ်စိတ်ကမီအပူန့ဉ်လီ၊ စီယါဘးန့ဉ်ဘဉ်တတ်ဟ်လီအစီလာမုဉ်ကီ လံာ်အတတ်စိတ်ကမီအဖီလဲဉ်တစီတလီန့ဉ်လီ၊ အဝဲဘဉ်တတ်ဆိဉ်ဝဲပီအစီ၊ ဘဉ်ဒိဘဉ် ထံး၊ လီဇာ်မးဒ်အအိဉ်ဘဉ်လာကလံမုာ်အဆူဉ်ဆူဉ်ကလဲဉ်အပူ ဖဲလာတတ်ခဲလံာ်ဟးစူ ဟးစီလီမူလီမာ်၊ ထဲဒဉ်အတတ်ဝဲသးစူတခါဇီတလီမာ်ဘဉ်န့ဉ်လီ၊ မုဉ်ကီလံာ်အံအ စိအကမီဆူဉ်မးတုဒ်လဲဉ် လာကမာဟးစီအတတ်ဖိတလံာ် တတ်စူလီဒိဉ်ဒိဉ်၊ အဟံဉ်ဖိ ယိဖိ၊ အတံအသကီးတဖဉ်ဒီးအတတ်မံဟ့သ့ဉ်ဖျါအစူအဝါတဖဉ်န့ဉ်ဝဲန့ဉ်လီ၊

ကစာယူအဖီခါန့ဉ်ဘဉ်တတ်ဆူအစီဆူတတ်လုာ်ဟံဉ်အပူ ဒီဖျါလာမုဉ်ကီလံာ်အတတ် အူတတ်သမူအစိကမီလီပျဲလီဖုးန့ဉ်လီ၊ မူခိဉ်ကလူးတဖဉ်အိဉ်ပတုဉ်၊ မူခိဉ်အတတ်သး ဝံဉ်အိဉ်ဘဉ်၊ ဒီးတတ်ခဲလံာ်လီဇာ်ဒီးတတ်တစုာ် (တတ်ကယာကယဲလာပူဘူးလီန့ဉ်ပူ- ပူကွဲးတံ) ဒီးအိဉ်ဘဉ်မးပြီးကလံာ်လီ၊ တတ်ဘဉ်တုခဲလံာ်ကနီးကစုာ်လာတတ်ကမာကမဉ်ဘဉ်သးအ ပူ ဖဲလာတတ်ဟ့ဉ်မုဉ်ကီလံာ်အခွဲးလာ ကသူအတတ်စိတ်ကမီလီပျဲလီဖုးအံ လာမူခိဉ်အ ပူဒီးဖျါအသးတဇအဖီခိဉ်အခါန့ဉ်လီ၊

တတ်ဆူးတတ်ဆါအတတ်စိတ်ကမီစုာ်ကီးအိဉ်လာမုဉ်ကီလံာ်အစူပူန့ဉ်လီ၊ အဝဲ တီဝဲစီယါဘးလီ၊ ကစာခရံဉ်ကတီတတ်လာ ပူဟိဉ်မုဉ်လာတတ်နီအိဉ်လာအလီတဇအစုာ် “ဒီးပူလာမုဉ်ကီလံာ်စာယာ်အစီ၊ ကွဲးကွဲး၊ တဆံယီးနီဉ်ညါ၊ စီအတြါဟ့ဉ်အဖီမုဉ်တဇ

အံ၊ ဘဉ်တၢ်ပျၢ်ကွံာ်အိၤလၢအတၢ်စၢယၢ်လၢမ့ၢ်အိၣ်ဘျးအနံၤန့ၣ်, တဘဉ်ဘဉ်ဧါ” (လူၤကဉ် ၁၃:၁၆).

တၢ်ဆူးတၢ်ဆါတဖၣ်န့ၣ်အါတက့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အစိအကမိၤအယိလီၤန့ၣ် ပသးဒုဒိအလီၢ်တအိၣ်ဘဉ်. ဘဉ်ထွဲတၢ်စ့ၢ်အံၤတၢ်အုၣ်အသးဘဉ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်မၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ. “ဒီးတုၤမ့ၢ်ဟါလီၤဒီး, ပှၤဟဲစိၣ်ပှၤလၢတၢ်နါအိၣ်လၢအလီၤအါၤဆူအအိၣ်, ဒီးအဝဲဒၣ်ဟီထီၣ်ကွံာ်သးတဖၣ်န့ၣ်လၢအကလုာ်တဘီ, ဒီးမၤဘျါက့ၤကယဲၣ်ပှၤလၢအမၤတကဲဘဉ်တဖၣ်ခဲလၢာ်လီၤ. ဒ်သီးဝံယၢ်ဂျါယၢ်အကလုာ်ကလၢထီၣ်ပှၤထီၣ်ဝဲလီၤ. စံးဝဲဒၣ်, အဝဲဒၣ်အကစၢ်ဒၣ်ဝဲဟံးန့ၣ်ပတၢ်ဆိးက့မံနီၤ, ဒီးစိၣ်ပတၢ်ဆူးတၢ်ဆါလီၤ” (မးသဲ ၈:၁၆-၁၇). “ယှၤဖျါပှၤနစၢ်ရှးဖိယုၣ်ရှးလၢသးစိဆုဒီးတၢ်အစိအကမိၤလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ်, လၢသက့ၤဆးဒးဒီးမၤစ့ၤတၢ်, ဒီးမၤဘျါက့ၤကယဲၣ်ပှၤလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်မၤအာမၤနးဒီးလီၤ. အစ့ၢ်အံၤ, ယှၤအိၣ်ဒီးအိၤလီၤ” (မၤတၢ် ၁၀:၃၈).

တၢ်ခိတၢ်ကးဒီးလၢနီၣ်ခိဒိန့ၣ်ပှၤခိဒိန့ၣ်

လၢစီၤယိၤဘးအတၢ်စ့ၢ်အပူၤ မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိတကမိၤန့ၣ်တတုၤဆူတၢ်သံတၢ်ပျၢ်ဘဉ်, မ့ၢ်အဖိအလံာ်အသးသမူတဖၣ်န့ၣ်အဝဲမၤဟးစီၤဝဲလီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ဖျိဒုးယၢ်ပှၤစမူရနၤခရံၣ်ဖိန့ၣ်တုၤဆဲးဆဲးသီလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဆုာ်ဆူတၢ်သံန့ၣ်လၢအကထီလီၤ. အစုဒၣ်ဝဲလၢအမၤသံတၢ်န့ၣ် ဝိာ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢမၤထူရၤအခိၣ်သလုးထူဒီးတၢ်လၢကပီၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိတကမိၤလၢနီၣ်ခိဒိန့ၣ်ဘဉ်တၢ်တဲဖျါထီၣ်အိၤတဘျးတီၤလၢ လံာ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၤလီၤအသိအပူၤ ဒိဖျါတၢ်နါဒီးပှၤတနီၤအနီၣ်ခိဒိန့ၣ်, ဒိဖျါအသ့ဝဲအတၢ်ဝံတၢ်နါတဖၣ်ကဟၤဘဉ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဒိတနီၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်လီၤပျံၤလီၤဖုးတုၤဒၣ်လဲာ်အခိၣ်န့ၣ်ဘျးကဟးစီၤဘဉ်အသးန့ၣ်လီၤ. တနီၤန့ၣ်နီၣ်ခိကွံာ်စီၤတမၤတၢ်လၢဘဉ်, တနီၤန့ၣ်အုးအးကွံာ်, တနီၤန့ၣ်အနာ်တအာ, ဒီးတနီၤန့ၣ်အမဲာ်ဘျီၣ်ဒၣ်လဲာ်လီၤ. တၢ်မၤအသးတဖၣ်အံၤ အနီၣ်ခိအိၣ်အါမးဒီးအိၣ်ဝဲအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. လၢအလီၤ

သးအုးဒိၣ်ကတၢ်အကျါန့ၣ်မ့ၢ်ပှၤလၢအတၢ်ဒဲးဘးအဒိၣ်အယိာ်တအိၣ်ဘဉ်. အဒိၣ်တလီၢ်, ပှၤသးစၢ်, ဒီးပှၤလၢတၢ်ကမၣ်တအိၣ်တဖၣ် လီၤဘဉ်ဝဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိတကမိၤလီၤပျံၤအဖိလၢာ်လီၤ. နီၣ်ဒိတၢ်လီၤဘဉ်လၢသးအာအံၤအဖိလၢာ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်အစိအကမိၤ, အတၢ်အိၣ်ဘျး ဒီးအလုာ်အလၢမၤဟးစ့ၤမၤဟးစီၤတၢ်န့ၣ်လီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံးဝဲဒၣ်လၢ တၢ်သးခုကစိၣ်အတၢ်တဲတဖၣ် အာၣ်လီၤဝဲလၢဘဉ်သဏါဒီးတၢ်နါဒီးပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တဲထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အတၢ်ဘဉ်မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်သးခုကစိၣ်အတၢ်တဲတဖၣ် ကမၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ကဘဉ်မ့ၢ်တၢ်တခါခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဲဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကတီၤလၢကစၢ်ယုၣ်ရှးကတီၤဝဲလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်အိၣ်ဝဲဒီးအလုာ်အလၢအစ့ၢ်န့ၣ် တၢ်တဲဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤကဲထီၣ်လၢ မ့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်ကတီၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဧါတကတီၤဝဲဘဉ်န့ၣ်ဧါန့ၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်တတဲဝဲဘဉ်ဒီး ပကဘဉ်ကပၤကွံာ်အပျဲၢ်အဘီၣ်န့ၣ်ဆံၤအတၢ်အုၣ်အသးတဖၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. အခိပညီထီၣ်ဝဲလၢ ပဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအသိတခါ လၢပကဘဉ်တၢ်ကွံာ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢလံာ်တၢ်သးခုကစိၣ်တဖၣ်ပာ်ဖျါဝဲန့ၣ်လီၤ.

အဆာဒိန်စာဆံ
ပျာလောပာဘန်ဝင်္ဂခဲးဝင်္ဂနု

“ဒီးဒူးနဲဒ်ယာလောပုလုာ်တၢ်အဒိန်စီယါရှုဆာထၢ်လၢယုၤအကလူးအမဲၣ်ညါ၊ ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်ဆာထၢ်လၢအစုထွဲဒ်သီးအကထီဒါအီၤလီၤ။ ဒီးယုၤစံးဘၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်၊ မံၤယုၤသိၣ်ယိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်။ မုၢ်ကီၤလံာ်ဧ၊ မုၢ်လံာ်၊ ယုၤလၢအယုထာယရှုလုၣ်န့ၣ်၊ မံၤအသိၣ်ယိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်။ အဝဲအံၤ၊ မုၢ်မုၢ်ကဖးလၢတၢ်ထုးထီၣ်ကွၢ်လၢမုၢ်အူပူၤ၊ တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ။ ဒီးစီယါရှုကူသီးတၢ်အကူအသီးဘၣ်အါ၊ ဒီးဆာထၢ်လၢကလူးတၢ်န့ၣ်အမဲၣ်ညါလီၤ။ ဒီးစံးဆာဝဲ၊ ဒီးကတီၤတၢ်ဒီးပုၤတဖၣ်လၢအဆာထၢ်လၢအမဲၣ်ညါ၊ ဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ ဟံးထီၣ်ကွၢ်တၢ်အကူအသီးလၢအဘၣ်အါလၢအလီၤတက့ၢ်။ ဒီးစံးဘၣ်အီၤ၊ ကွၢ်ကွၢ်၊ ယဒူးလဲၤပူၤကွၢ်နတၢ်အါလၢန့ၣ်၊ ဒီးယကဒူးကလံာ်န့ၣ်လၢတၢ်ကူတၢ်သီးလၢအလုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်လီၤ။” (ဝံစကၢရယုၤ ၃း၁-၄)

မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤန့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီးကစၢ်ယုၤအပုၤစိဆံၣ်အထီကတၢ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်ချၢတက့ၢ်လီၤ။ လၢလံာ်ဝံစကၢရယုၤအဆာဒိၣ်သၢအပူၤန့ၣ်၊ ပထံၣ်ဘၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢအကွၢ်အစီယုာ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်တၢ်န့ၣ်လၢအမုၢ်ယုၤအခါၣ်စးန့ၣ်လီၤ။ ပုၤလုာ်တၢ်အဒိန်စီယါရှုဒီးကစၢ်အမူဒိၣ်ကလူးတဖၣ်အိၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ။ မုၢ်ကီၤလံာ်ဆာထၢ်လၢအစုထွဲ၊ အိၣ်ကတီၤအသးလၢအကထီဒါအတၢ်မၤအတီၤအလီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ စီယါရှုဒီးမူဒိၣ်ကလူးတဖၣ်သ့ၣ်ညါလီၤအသးလၢအကဒူးထီဒါတၢ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤတလၢတပျဲဘၣ်အသိသတးဒီး အဝဲကိးထီၣ်တၢ်ဆူမူဒိၣ်၊ “မံၤယုၤသိၣ်ယိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်။” စီယုၤဒုၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ၊ “ဘၣ်ဆၣ်ဒီး၊ တုၤကလူးအဒိန်စီယါရှုမံၤကလူးတၢ်တးလီၤယိၣ်လီၤအသးဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်၊ ဒီးစုာ်လီၤဘီၣ်လီၤအသးလၢစီယါရှုအစိၣ်အစုာ်အကျါဒီး၊ ပၢ်တၢ်ကမုၢ်ဒုၣ်ဒုၣ်လၢအလီၤတဘျီဘၣ်။ မုၢ်မုၢ်အစံးဝဲဒၣ်၊ မံၤကစၢ်သိၣ်ယိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်လီၤ။” (ယုၤဒုၤ ၁း၉)

တၢ်ကွဲးလီၤတဒါအံၤသိၣ်လိပုၤဘၣ်ယးမံၤကလူးဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ပြုာ်လီၤအသးတမံၤလီၤ။ ဖျါဝဲလီၤတံာ်လီၤဆဲးလၢမူဒိၣ်ကလူးအဒိၣ်တၢ်ကမိၤအံၤကထီဒါမုၢ်ကီၤလံာ်ထဲတၢ်ကမိၤန့ၣ်တလၢတပျဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ။

ဝင်္ဂခဲးဝင်္ဂနုလၢဝင်္ဂခဲးဝင်္ဂနု

စီယုၤန့ၣ်ယုၤဒူးထံၣ်ပုၤလၢတၢ်အစိအကမိၤဒီးတၢ်ထီဒုၣ်ထီဒါလီၤအသးလၢနီၣ်သးတကပၤလၢတၢ်ထံၣ်အီၤဘၣ်၊ ဘၣ်ဆၣ်အိၣ်ဘူးဘူးတံာ်တံာ်ဒီးပုၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်မၤအိၣ်အါမးလၢဟီၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်ထံၣ်အီၤတသ့ဘၣ်တဘျီအံၤအပူၤအံၤ၊ ဘၣ်ထွဲနီၣ်သးအတၢ်ဒူးန့ၣ်တၢ်ဒူးဝဲဒ်လဲၣ်လၢကမၤန့ၣ်တၢ်အစိန့ၣ်လီၤ။ စီယုၤန့ၣ်ယုၤဒူးဘါထုကဖၣ်တၢ်ယံာ်သၢန့ၣ်တချုးလၢမူဒိၣ်ကလူးဒီးတၢ်စံးဆာဟဲဝဲန့ၣ်လီၤ။ “ဒီးစံးဘၣ်ယုၤ၊ စီယုၤန့ၣ်ယုၤဒူးဧ၊ ဟံးတၢ်တစုၤ၊ အစုာ်ဒ်အံၤ၊ လၢမုၢ်အဒိၣ်ထံးလံာ်လံာ်လၢနပာ်လီၤနသးလၢနကစၢ်အမဲၣ်ညါဒီး၊ တၢ်ကန့ၣ်နတၢ်ကတီၤ၊ ဒီးယဟဲလၢနတၢ်ကတီၤအပီၤလီၤ။ ဒီးပၤရှုအဘီအမုၢ်အဒိၣ်တြီယုၤခံဆံတနံၤ၊ ဒီးကွၢ်ကွၢ်၊ တၢ်အဒိၣ်တၢ်မံၤကလူးဟဲမၤစၢၤယုၤ၊ ဒီးယအိၣ်လီၤတံာ်ဖဲန့ၣ်ဒီးပၤရှုအစီပၤတဖၣ်လီၤ။” (ဝံဒါန့ၣ်ယုၤ ၁၀း၁၂-၁၃)

ပထံၣ်ဘၣ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်မၤတၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲပတုၣ်ပုၤဘါထုကဖၣ်တၢ်မုၢ်တသ့ဘၣ်ဒီး၊ အဝဲမၤဝဲဒ်သီးတၢ်စံးဆာတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်ကလီၤထုးအစီၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ။ လၢကျဲဒ်အံၤအပူၤ၊ အဝဲကျဲးစးဝဲဒ်သီးပုၤအသးကဟးစီၤဒီးလီၤတံာ်ကွၢ်လၢတၢ်စုာ်တၢ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲအဲၣ်ဒီးမၤဆဲးလီၤတၢ်ထုကဖၣ်သပုၤပုၤလၢစုာ်စီၤအူအတၢ်လိၣ် အသဟီၣ်လီၤ။

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အစိအကမိၤအိၣ်လၢကတုၣ်ပုၤလၢယီၣ်ပူၤလီၤ။ ကစၢ်ယုၤရှုကွဲးဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဆံးဆံး ဒ်စမူရန့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ ကဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သး၊ ဟ့ၣ်ပလီၤယုၤအိၣ် ဒီးတၢ်ကတီၤမၤ မုၢ်ထီၣ်ကွၢ်အီၤဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ “တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအကဘၣ်န့ၣ်၊ သုတပျဲအီၤနီၣ်တမံၤတစုၤ။ ကွၢ်ကွၢ်၊ ဒ်သီးကလုပစီသုဒီး၊ မုၢ်ကီၤလံာ်ကဒါန့ၣ်သုလၢယီၣ်ပူၤတနီၣ်၊ ဒီးသုကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဆံးဆံးသီလီၤ။ အိၣ်နဲဆိးနဲလၢနကလုာ်တီတုၤနသံတက့ၢ်။ ဒီးယကဟ့ၣ်န့ၣ်လၢတၢ်မူအဒိၣ်သလုးန့ၣ်လီၤ။” (တၢ်လီၤဖျါ ၂၃း၁၀)

လအတတ်စိတ်ကမိအစီ၊ လီဆွန်နီမုတမုအလီခါသးအိဝဲလီဆီဆီ၊ တာလီလါမုကီလါဒူးကဲထီဒ်အီလအဟံဒ်အယီ၊ ဒီးဒူးကဲထီဒ်တာလီလါအဝဲပတါ လအတတ်စိတ်ကမိအတုန့လီ။ ကစာခရ်ယာထီဝဲတာစုာ်လအတတ်ပရဆူပုာ်ကမူး တာအိဝဲဖျိလအစံးဝဲ၊ “ယသ့ညါနအိဝဲနဆီးဖဲမုကီလါအလီပစိာ်အိဝဲအလီ၊ ဒီးန ဟံးယာယမံ၊ ဒီးလယပုအုာ်အသးလအကလုာ်တီစီအုာ်တံ၊ ဒီးသံအသးလယ ယီလအသ့ကျါ၊ ဖဲမုကီလါအိဝဲအလီ၊ အမုနံတဖုာ်ဒ်လဲာ်န့၊ နတသမာဘာ်ယတါ နာ်ဘာ်လီ ” (တာလီာ်ဖျါ ၂၁၃)။

ပုတနီစံးလီအသးလအမုပုယူဒဖိ၊ ဘာ်ဆာ်အဝဲသ့န့ဘာ်တာကီးအီ လ “မုကီလါအဘျီဘျီ” န့လီ။ မုကီအိဝဲဖျိလ တာကီးအီလအခရ်ဖိတာအိဝဲ ဖျိ၊ ဘာ်ဆာ်မုဝဲလအမုကီလါအတါအိဝဲဖျိန့ အိဝဲတဖုစုာ်ခါ။ လကစာခရ်အတါ ပရဆူတာအိဝဲဖျိန့လအအိဝဲလကီအစံအပူန့၊ ပထံဘာ်လအယူအဖိခါလအ က့ထီဒ်ဒီးဆုာ်နီလအမုခိဝဲလီပစိာ်တစာ ပာ်ဖျါထီဒ်အတါထံဒ်လအမုကီလါအစုာ်န့မု တာတမံယီန့လီ။ မုကီလါ “အတါအိဝဲတာယီ” န့ဘာ်တာပာ်ဖျါထီဒ်အီလကစာခ ရ်အတါပရဆူတာအိဝဲဖျိသ့အတံရန့လီ(တာလီာ်ဖျါ ၂၅၄)။ လကစာခရ်အတါ လီာ်ဖျါထီဒ်ဆူစီယါဟာ်န့၊ မုကီလါအံဘာ်တာကီးဒီးအီလ “ပယီဖးအိဝဲ၊ စုာ်လအသီ မုကီလါ၊ ဒီးစတုာ် ” လီ(တာလီာ်ဖျါ ၂၀၅)။ တာပာ်ဖျါထီဒ်အီလအသ့ဒိဝဲသးဖိုး ဒိဝဲမးန့လီ။

မုကီလါအတါအိဝဲတာယီ

မုကီလါအတါစိတ်ကမိန့ ဘာ်တာမဆူထီဒ်မစုထီဒ်အီလအတါဘျီ ထီဒ်ဘါထီဒ်တာအကျါ အကျဲ အသန့န့လီ။ ဒီးအတကပန့၊ မဖုာ်လီပတါ ဒီးတဘျီယီဘာ်ပုအသ့အသးအါဒ်အါန့လီ။ ပုသ့ခိဝဲဖိအတါဘျီထီဒ်ဘါထီဒ် တာ ဒီးအတါဟ့ာ်လီအသးန့အသဟံဒ်ဆူဒိဝဲနီမးလီ။ အဝဲဖိယာ်ပုလအစုာ်အီ နာ်အီတဖုာ်လအထးသ့န့လီ။ တမုကီမလအဘာ်န့တာအဆာ်အတါတခါဘာ်၊ ဒီး

တမုကီမလအဟဲပာ်ထီဒ်လအပုထူလံဖိတဖုာ်အတါအဲဒ်တာဘျီဘာ်အယီန့ဘာ်။ မုကီမလအသန့တခါလအအိဝဲဒီးတာအစိအကမိဒီးတာသ့ဘာ်ဘာ်လီဆီဒ်တာ၊ လအဘာ်တာ ဒူးအိဝဲထီဒ်အီလအပုဖျါထီဒ် တာလဲန့ကွဲန့တာဒီးတာမလီကတုပုအသး အကျဲတစာ န့လီ။ မုကီလါအစုန့အိဝဲလအပုသ့ခိဝဲဖိအတါဘျီထီဒ်ဘါထီဒ်အစံးခိဝဲထံး၊ အ တာကူာ်ကျဲလီတာ၊ အတါဟ့ာ်လီတာကလုာ်တဆီဘာ်တဆီ၊ ဒီးတာဒူးသ့ဟူးသးစဲပု ကီးပတါဒီးန့လီ။ ဒီးတာသ့တဖုာ်အံ မုကီမလအဟ့ာ်ထီဒ်အဝဲသ့အတါစံးတာဘါ ဒီးလအတါကဟုကညီအပူန့လီ။

စီယာရဘာ်လဲလီာ်သးအတါသ့ညါဘာ်ဘျီဘာ်ဘါ ဒီးမဖုာ်လီတာဘျီထီဒ် ဘါထီဒ်ဆူတာအတါသီ၊ တာဘာ်ထွဲဟီဒ်ခိဝဲ၊ ဒီးလအနီကစာအဘျးအစီန့လီ။ တာ စံးဝဲဒ်လအအဝဲပာ်စုပုလုာ်တာအဒိဝဲလအမုကီလါအစီလီ။ ပုဖးပုစုကံစုတါတဖုာ် တဲဖျါထီဒ်ဝဲလအအဝဲသ့လုာ်ထီဒ်တာဆူမုကီလါန့လီ။

လံာ်တာအာ်လီအီလီအသီ တဲဖျါဝဲလ “မုာ်ယစံးလအပုကလုာ်တဖုာ်န့၊ တ လုာ်ထီဒ်တာလအပုဘာ်၊ မုာ်အလုာ်ထီဒ်တာလအတါနီတဖုာ်လီ။ ဒီးယသးတအိဝဲဘာ်လ အကဘာ်ယဒီးတာနီဘာ်။ သုအီကစာအလီဒီဒီးတာနီအလီဒီတသ့ဘာ်။ သုအိဝဲတာလ အစာအမုလုာ်၊ ဒီးတာနီအမုလုာ်တသ့ဘာ်(၁ ကရံသ့ ၁၀၅-၂၀)။ တာတဲဖျါက ဒီး “ဘာ်ဆာ်ဒီးသးန့စံးဝဲဒ်လီတာလီဆဲး၊ လအပုတနီနီကကဒ်ကဒါကွံာ်အသးလ အတါနာ်အပူ၊ လအံလါလါအဆာကတီ၊ ဒီးကနာ်သးတဖုာ်လအလီတာ၊ ဒီးတာဝဲတာနီ အတါသိဝဲတာသီ (၁တာမသ့ ၄၅)။

လအတါမဆူထီဒ်တာဘျီထီဒ်ဘါထီဒ်တာဝဲတာနီအစုာ်န့ တာပာ်ဖျါအီ ဆူာ် ဆူာ် လအလံာ်တာအာ်လီအီလီအကတာ်တဘျီလီ။ ဒူးနဲဖျါဝဲလအတါဘျီထီဒ်ဘါထီဒ် အီန့ ကအါထီဒ်ဆူထီဒ်၊ ဒီးတာဒူးတာယအိဝဲလအထီဒ်ပုလအဘျီထီဒ်ဘါထီဒ်သီ ဖိတဖုာ်န့လီ။ စးထီဒ်လအပုကညီကဲထီဒ်လအအိဝဲထံးလံးလံးယာ်ယာ်န့ တာလုာ်လီ ဒီးတာဘျီထီဒ်ဘါထီဒ်တာန့တာပြုထီဒ်အိဝဲဒ်လီ။ မုကီလါမုာ်ပုပာ်လီတာ၊ ပု ထီဒ်ဟူးထီဒ်စဲပုအသ့အသး ဒီးမုာ်ပုလအကဟုကယာ်ဝဲတခါ၊ ဒီးအဝဲတခါန့ ပု လအဒူးအိဝဲထီဒ်ပာ်လီတာ၊ ပုထီဒ်ဟူးထီဒ်စဲပုသ့ပုသးဒီးကဟုကယာ်ဝဲတာဘျီထီဒ်

ဖျက်ပျက်လိမ့်။ စီးယူဒါအံ့၍စကားရဲ့အိတ်လီထက်လောအလီထီထီထီ၊ ဘုတ်တလုပစ်အိတ်၊ ဒီးမာ နှုတ်အိတ်၊ ဒီးအကတော်ပွဲဒီးတော်သွန်အုးသးအုးန့၍လီ။ အဝဲမသံလီကွေအသးဒီး၊ လရ် မှ်အတော်လီထူလီထီ၍န့၍လီ။

စီးပွဲတရူးကဲထီ၍ပွဲကတီးန့၍ခဲးတော်လောမု၍ကီလံအိတ်၊ ကဲထီ၍ပွဲလောအစဲးစံး စဲးကတီးတော် လောတော်သုတယိးဘုတ်ထူ၍စုညါတရူး၊ လောတော်တရူးကွံ၍ညိကွံ၍သးဘုတ်၊ ဒီး ပွဲအံ၍တယုတ်အတော်ထူ၍ထီ၍ဘိထီ၍န့၍လီ။ မု၍ကီလံအစိအကမိ မာနုးမးအိတ်တုဒုတ် လဲ၍အဝဲဆိတ်တုထုတ်၊ ဒီးလံ၍တော်လီတော်န့၍လီ။ စီးပွဲတရူးထံ၍လီအသးလောအကဲ ထီ၍ပွဲဘုတ်တော်မာဘုတ်အစိအိတ်တရူးန့၍လီ။ အဝဲဒီးန့၍ဘုတ်ကွေတော်အုတ်ကွေဒိတ်ကွေထဲဒုတ် လော ကစာခရံ၍အတော်ထုကဖျက်န့၍လီ။

စီးယူကီ၍ဒီးစီးယူဟုတ်လီဘုတ်လောမု၍ကီလံအထာ၍ပွဲ၊ ဖဲလောအဝဲအဲ၍ဒီးဝဲ လောမု၍အူလောမု၍ခိတ်ကအိတ်လံ၍ကွံ၍ပွဲရူးမရံဖိတဖျက်န့၍လီ။ ကစာခရံ၍ဒုးန့၍ဖျါအဝဲသုတ် ထံထံဆးလောအဝဲသုတ်တဖျက်န့၍သးစိဆုံတအိတ်လောအဝဲသုတ်အလီဘုတ်၊ မုမှ်တဒိအဝဲ သုတ်သးလောအစိအိတ်လောအပူ၊ သးလောအမှ်ပွဲမဟးစီးတော်တရူးအသးတဒိန့၍လီ။

စီးပီလူးအတော်သးခုကစိတ်အတော်မာအရဲ၍အကျဲန့၍ဘုတ်တော်မာတံ၍တော် အိတ်ဒီး ဘုတ်တော်တြီအိတ်လောမု၍ကီလံန့၍လီ။ အဝဲကွဲးတော်ဆူပွဲသုးစာလနံဖိတဖျက်အအိတ်ဒီးစံးဝဲ ဒုတ်၊ “မာသးဒ်န့၍ဒီး၊ ပသးအိတ်လောပကလဲဆူသုအိတ်၊ ယူစီးပီလူး၊ တဘျီဒီးခံဘျီ၊ ဒီး မု၍ကီလံတြီပွဲလီ(၁ သုးစာလနံ ၂၄၁၈)။ ဒီးအဝဲစိတ်ယုတ်ဝဲ၊ မု၍ကီလံအတော်စိတ်က မိလောအမှ်တုတ်မာဖိအယီအဘျီတရူး၊ အတော်ပနီ၍လောအလီအံ၍တုဆူအသ့၍ခိတ် န့၍လီ။

မု၍ကီလံအစိအကမိန့၍တမှ်တော်အထီကတော်ဘုတ်။ အယူ၍တုတ်အိတ်ဝဲလီ။ ဒီးတော်အံ၍မု၍ဝဲတီဝဲဒ်အဖျါလောစီးယူဘးအစုတ်အကျိန့၍လီ။ မု၍ကီလံမာဆူးမာဆါအိတ် သုဒုတ်တုထဲတော်ဟုတ်အိတ်အခွဲးန့၍လီ။ စးထီ၍လောကစာယူအဖိခွါဟဲလီဆူဟီ၍ခိတ်န့၍၊ မု၍ကီလံအတော်စိတ်ကမိဘုတ်တော်မာကတော်ကွံ၍အိတ်လီ။ ထူ၍စုညါမာဖုးသံပျီ၍စီးယူမု၍ ကီလံဒီးအတော်စိတ်ကမိန့၍လီ။ အတော်သံအဘိအမှ်န့၍ဘုတ်တော်မာဟးစီးကွံ၍အိတ် “ ဒီးခဲကနံ၍အံ၍အိတ်ဖျါထီ၍လောတော်အုတ်ကွေဒိတ်ကွေပွဲ၊ ကစာယုတ်ရူးခရံ၍၊ အတော်အိတ်ဖျါအ

ယိ၊ ပွဲလောအမာဟးစီးတော်သံဒီးလီ၍ဖျါထီ၍တော်မူဒီးတော်သံတသ့ဘုတ်၊ လောတော်သးခုကစိတ် အပူလီ(၂ တံမသုး ၁၄၁၀)။ မု၍ကီလံအဘိအမှ်န့၍တော်မာကတော်ကွံ၍အစိလောကရူ နံအဒိခိတ်လီ။ တော်သးခုကစိတ်အစိအကမိလောအဒိတ်ဝဲထီဝဲန့၍ဖျါယုတ်ဝဲမု၍ကီလံအတော် စိတ်ကမိန့၍လီ။

အဆောဒ်တစ်ဆုံတစ်ဖက်
မုန်ကန်လင်္ကာအတော်စုံချီ

“ဒီးတင်လာဇာနည်၊ ကျွန်တော်သွေးကွဲယဲဆည်ဖိကော်ဖိလာပွားလာကျါလာကစာယွှာတူ
လီအီးနည်တကွာလီ။ ဒီးစံးဘဉ်ပိတ်မုန်နည်၊ ကယဲသွန်အိဉ်လာတေသဉ်လီအပူ၊ တထံး
လာလာနည်ယွှာမလီဉ်သု၊ အိဉ်အီးတစူနည်မုန်သပွာတာဇါ။ ဒီးပိတ်မုန်စံးဘဉ်အီး၊ သွန်အ
သဉ်လာတေသဉ်အလီပူနည်၊ ပအိဉ်ဘဉ်သဉ်။ မုန်သွန်အိဉ်လာတေသဉ်အလီအသးကံာ်
ပူတထံးနည်၊ ယွှာစံးဝဲဒဉ်၊ အိဉ်အီးတစူ၊ ထံးအီးတစူ၊ သုကသံဘဉ်ဖူးလီ။ ဒီးဇာနည်
စံးဘဉ်ပိတ်မုန်၊ သုတသံဒီးတသံဘဉ်ဘဉ်လီ။ မုန်ယွှာသွန်ညါလာမုန်တနံလာသုအိဉ်အီး
နည် သုမဲကအီးထီဉ်အသး၊ ဒီးသုကလီဇာနည်၊ ဒီးကသွန်ညါတံာ်ဇာဒီးတံာ်အာနည်လီ။
ဒီးပိတ်မုန်နည်၊ ထံဉ်ဘဉ်ဝဲလာသွန်တထံးနည်စူဝဲလာတံာ်အိဉ်အစီ၊ ဒီးယံဝဲလာဝဲလာပမဲဉ်အ
စီ၊ ဒီးတံာ်မုန်လာအသွန်တထံးလာတံာ်ဒုးကွန်သုတံာ်အစီဒီး၊ ဟံးနုအသဉ်၊ ဒီးအိဉ်ဝဲ၊ ဒီး
ဟုဉ်ဇာနီးအဝါအိဉ်ဒီးအီး၊ ဒီးအဝဲဒဉ်အိဉ်ဝဲလီ(၁ မိစ္ဆာ ၃:၁-၆)။

လာလံာ်တံာ်အာဉ်လီအီလီအသီမုန်စူလာအလီလံာ်မုန်စူ၊ မုန်ကီလံာ်နည်တံာ်ပာ်
ဖျါထီဉ်အီးဒ်အမုန်ပူလာအစွံကတူ၊ တလီဘုးလီတီးဘဉ်လာအတံာ်မအပူဒီးလာအတံာ်
ကျဲးစားနည်နီတဘျီဘဉ်။ အတံာ်စံးဆာကစာယွှာလာလံာ်ယီးဘးအပူနည်၊ “နဟဲလာလဲဉ်”
နည်ဒီး၊ အဝဲစံးဆာဝဲဒဉ်၊ “လာယဟးဝါတံာ်လာဟိဉ်ခိဉ်ချာ၊ ဒီးလဲတံာ်ကွာတံာ်လာအချာ
လီ” (ယီးဘး ၁:၅)။ အတံာ်တဲအံလီဉ်ဖျါထီဉ်ဝဲလာအတံာ်လဲနည်မုန်တံာ်လာအချးလဲ
တံာ်ဆူတံာ်လီအါပူအိဉ်ဒီးတံာ်ကွာထံကွာဆးတံာ်နည်လီ။ တံာ်စံးဝဲဒဉ်လာ အဝဲလဲတံာ်ကွာ
တံာ်နည် “ဒ်ခဲယုာ်ကညီရှာ်ရှာ်အသီး”လီ(၁ပုးတရူး ၅:၈)။ အတံာ်ဟူးတံာ်စာ၊ အတံာ်ကွာထံ
ကွာဆးတံာ်၊ အတံာ်စိတံာ်ကမီ၊ ဒီးအတံာ်ပညိဉ်အိဉ်ဝဲလာအကျဲဝဲအံလာပူနည်လီ။

စီသီမါခဲမံးစံးဝဲဒဉ်၊ “သွန်ညါသုဝဲလာဒုဉ်ဒါလာပူလာကစာတစူနည်၊ မတံာ်
လာကျဲအဘီအလံာ် လာကတြီနုလာနတံာ်သးအိဉ်မတံာ်စူအပူဒီး ကထူးဖးကွံာ်နုလာ
ကယဲတံာ်ဘျဉ်တံာ်ဘါအတံာ်ဖဲတံာ်မတဖုနည်လီ။ အဝဲဆုနည်လီတံာ်ဆိကမိဉ်အအာအ

သီတဖု၊ ဒ်သီးကဒုးဘုးသွန်တီးသးနုမုန်စူ ကဒုးပျံဒုးဖူးနုတံာ်မုန်စူနည်လီ။ အဝဲကမာ
နုဒ်သီးနုသုတဘါထုကဖုတံာ်ဒီးသုတဖးကစာအကလုာ်ကထါတစူနည်လီ။

ပူခရံဉ်ဖိလာအတံာ်ပာ်သွန်ပာ်သးတဖုဒီးပူခရံဉ်ဖိလာအသးပာ်ဒဉ်တတံာ်တဖု
နည်၊ တသွန်ညါမုန်ကီလံာ်ဒီးအတံာ်ပိးတံာ်လီသွန်တဖုဘဉ်။ ဘဉ်ဆဉ်ပူလာအမာယွှာအ
တံာ်တဖုနည် မုန်ပူတဖုလာအထူးနုမုန်ကီလံာ်အသး လာကပာ်သွန်ပာ်သးလာအီးအ
စူ၊ ထီဉ်စာအတံာ်သးထီဉ်၊ ဒီးထီဉ်စာထီဉ်မုန်ကီလံာ်အကျဲအကပူတဖုနည်လီ။

သရဉ်ဘျူဟး ပူတစာလာအိဉ်ဒီးတံာ်စူတံာ်နုလီလီလီလဲဒီးအိဉ်ဒီးစိကမီတ
စာ၊ စံးဝဲ၊ “ပူတစာလာလံာ်လာအတံာ်သွန်ညါအဒုဉ်အဒါအတံာ်ကွန်သုဒီးအတံာ်ကူတရံးအ
ကျဲဘဉ်နည်၊ မုန်ဒဉ်ပူလာအဟးတံာ်နီစါတံာ်လာကလံကျါ၊ ဒီးမုန်ကီလံာ်နည်တပျံအီး
ဘဉ်”။ သရဉ်ဘျူဟးအကစာဒဉ်ဝဲမုန်တံာ်အဒိအတံာ်တခါနည်လီ။ အဝဲစံးဝဲဒဉ် “ဒီဖျါယ
မာဘဉ်ယးယသးဒီးပူလာတံာ်နီဒီးအီးတစူနည်၊ ယကဲထီဉ်ပူတစာလာအဘဉ်ဘံဘူလာ
တံာ်ဘဉ်စံာ်စူအလီပျံလီဖူးတခါ လာအအိဉ်ဒီးတံာ်ခဲတံာ်နုအတံာ်စိတံာ်ကမီတခါ လာ
ယတဲဖျါထီဉ်အီးတသုဘဉ်နည်လီ”။

ပူခရံဉ်ဖိကအိဉ်ဝဲတနီလာကအိဉ်မူဝဲ ဒီးတူလာအသံဒဉ်လံာ်တပာ်သွန်ပာ်သး
ဒီးသွန်ညါလာ မုန်ကီလံာ်ဒီးအတံာ်သွန်ဒိဉ်သးဟုအိဉ်ဝဲအစူနည်ဘဉ်။ တကတီဉ်ဖီနည်၊
မုန်ကီလံာ်တဒီအသွန်အသးတအိဉ်လာအဝဲသွန်အတံာ်ဘျဉ်တံာ်ဘါဘဉ်၊ မုန်လာအဝဲသွန်
တဖုနည်တကဲထီဉ်တံာ်စူအကီအခဲလာအဘီအမုန်အစီဘဉ်နည်လီ။ ဘဉ်ဆဉ်ပူဒ်သရဉ်
ဘျူဟးတစူနည် ထီဉ်စာထီဉ်တံာ်ပျံတံာ်ဖူးဒီးတံာ်ဟူးစာတပျဉ်တဖျါဖးဒိဉ် လာမုန်ကီလံာ်
အဘီအမုန်အပူနည်လီ။

တင်ပြီဉ်လဲသးလာအလီနုကီတင်

မုန်ကီလံာ်နည်မတံာ်ဒီဖျါအမာဒီးတံာ်လီ။ အဝဲအံမုန်အဝဲအသနုလာကမတံာ်တ
မံမံလာအလီဇာဒီးတံာ်အဒိဉ်ထံးဒိဉ်ဘိတသုဝဲအသု၊ ဝံအလီခံ မဟးစါကွံာ်တံာ်အ
ဒိဉ်ထံးအသဟိဉ်ဒီးအလုာ်အပူအမုန်အတီနည်လီ။ အဝဲအံ၊ မုန်အကျဲလာအအံဝဲဒီးသူ

ဝဲအါကတၢ်တဘိလီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်မၤအတၢ်မၤဒိဖျိလၢအတၢ်လံာ်တၢ်လီၤလီၤလီၤလးတဖၣ်လီၤ. ဒ်အဝဲအပျဲၤအဘိၣ်တဖၣ်ပျီၣ်လဲအသးဆူတၢ်ကဝီၤအကလူးအသးန့ၣ်, အဝဲအတၢ်လီၤလးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်ထံၣ်အါဒ်အမ့ၢ်တၢ်လီၤလးလၢအပတီၢ်ထီကတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အနီၣ်ဒိတဒိမ့ၢ်ဒ်လဲၣ်. ကစၢ်ယုၤဒီးကစၢ်ယုၣ်ၤရှူးခရံၣ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢနီၣ်ဒိနီၣ်ဒိအကွၢ်အစီၤ, ဒီးလၢအခါၣ်စးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤဘီလီၤမ့ၢ်, အကွၢ်အစီၤလီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထံၣ်အါလၢကစၢ်ယုၤအပူၤစီဆုံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အစီၤအကမီၤအိၣ်ကစီၤဒိ လၢကကူထီၣ်သးထီၣ်တၢ်ကူတၢ်သးဒီးလီၣ်ဖျါထီၣ်အသး, ဒ်သးပုၤထံၣ်အါလၢမဲာ်သကိးမဲာ်န့ၣ်တညီလၢဘၣ်. မ့ၢ်အဝဲလီၣ်ထီၣ်ကဒါကွၢ်အသးသ့စ့ၢ်ခါ.

ဖျါလၢမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ကူကထီၣ်အသးလၢတၢ်ထံၣ်အါသ့အကွၢ်အစီၤတခါခါ ဝဲလၢအလုပစီကစၢ်ယုၣ်ၤရှူးခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အကွၢ်အစီၤလၢအသ့ဝဲန့ၣ်တၢ်တမၤနီၣ်မၤယါဝဲဘၣ်. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒ်ပုၤတၢ်စၢအသး, ဒီးကမ့ၢ်ဒ်ပုၤလၢအအဲၣ်တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါတၢ်စၢအသးန့ၣ်ပသမၤအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်တဒိ, ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကဟဲဒ်အံးသးလၢအကျဲးစးယုၤဒီးအိၣ်တန့ၣ်လၢမဲာ်မ့ၢ်ဒိအပုၤမ့ၢ်ကနၢန့ၣ်လီၤ.

လၢကစၢ်ခရံၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒိဖျိလၢဒီးဝဲပုၤတၢ်စၢဒီးလီၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်စီတၢ်ကမီၤဒီးအလုၢ်အလၢပုၤတၢ်စၢဒီးအတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးန့ၣ်လီၤ. အတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤန့ၣ်တၢ် ဒီးပျီၣ်လဲအသးလၢကလီၤန့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီတဒိၣ်အဝဲလီၣ်ဖျါအသးဒ် “တၢ်ကဝီၤအကလူးတၢ်စၢ”အသး, ယုၣ်ဒီးအဖီလၢအယံအလၢ, အိၣ်ဒီးပၤရၤဒ်စူးအတၢ်န့ၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢအလီၤန့ၣ်လီၤ. အတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်တလီၤကတၢ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်ဘၣ် ဒီးဖျါဆျၢၣ်ဆျၢၣ်ဘျၢၣ်ဘျၢၣ်, အကလုၢ်ကပုၣ်လုး, သီၣ်မးဒ်တၢ်သးဝံၣ်, လီၤထုးန့ၣ်သ့ၣ်ထုးန့ၣ်သး, လၢအတၢ်လီၤတံာ်အပနီၣ်တဖျါထီၣ်နီတစဲးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခေတၢ်မၤဘၣ်ဒိနီၣ်ဒိနီၣ်ဒိတဖၣ်

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်မၤဘၣ်ဒိဆါပနီၣ်ဒိ, ဒီးဒိဖျါနီၣ်ဒိ, အဝဲမၤဘၣ်ဒိပတၢ်သ့ၣ်တီသးရၤဒီးယုၤလီၤ. စီယါဘးဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်အါလၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, မုၢ်ကီၤ

လံာ်မၤကွၢ်ပုၤလၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါလီၤ. လၢကစၢ်ခရံၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, တမ့ၢ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါယိယိဘၣ်, မ့မ့ၢ်တဒိတၢ်ဆါလၢ တၢ်ကိးဝဲလၢ “တၢ်နါဒီး”န့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်အံၤန့ၣ်, အဝဲမၤဟးစီၤဝဲနီၣ်ဒိကွၢ်စီၤအတၢ်ဟူးတၢ်စၢတနီၤန့ၣ်လီၤ.

အကျဲအကပူၤန့ၣ်, အဝဲကပျီၣ်လဲအသးဆူအကွၢ်အစီၤအကလုၢ်ကလုၢ် ဒ်သးကဖိးမံဒီးအတၢ်ပညိၣ်လၢတၢ်ဆါကတီၢ်တကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. စုၢ်န့ၣ် ကဘၣ်သ့ဝဲအနီၣ်ဒိအကွၢ်အစီၤတကလုၢ်လုၢ်, မ့တမ့ၢ်အလုၢ်အလၢတကလုၢ်လုၢ် ဒ်သးသးဘူးအသးဆူနီၣ်အံၣ်အုအအိၣ်ကညီလၢအစီၤန့ၣ်, ပသးဒုဒိအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်. ကူသးထီၣ်ဒ်တၢ်ကဝီၤအကလူးအသးသးဒီး, အတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်ဆူအါဆူပုၤလၢအသးကဆီတဖၣ် ဒီးပုၤလၢအတပာ်သ့ၣ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်ညီဝဲဒၣ်လီၤ.

ဒ်တၢ်ဆျၢၣ်အသး, မုၢ်ကီၤလံာ်ဘၣ်အသးလၢကမၤဆါထဲပုၤလၢအတီၢ်ပာ်ဝဲတစၢ, ဒ်စီပီလူးအသး, လၢအဝဲလဲအါလၢကလဲကပၤကွံာ်လၢအကျဲလၢအပာ်ပနီၣ်တီၢ်ထံဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲတ့ၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိလၢစမူရနၤတဖၣ်လၢယီၢ်အပူၤ, ဒီးစၢယာ်အနီၣ်ဒိလၢထးသ့မ့ၢ်လၢစၢယာ်ဝဲအသးတန့ၢ်ဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. လၢအတၢ်ကူၣ်အကူၣ်အကူၣ်လၢတၢ်ထီၣ်သတြီၤအါတသ့လၢတၢ်နီတမံဘၣ်တဘိအပူၤဒီး အတၢ်သးစွံကတုၤလၢ တၢ်ကတီၤလၢအစ့ၢ်တသ့တဘၣ်ဘၣ်ဒၣ်လဲာ်န့ၣ် အဝဲကလံာ်န့ၢ်ပုၤဒီးဒုးဘၣ်ဆိၣ်ယီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးချီၤလၢပုၤအသးဒီးပုၤတၢ်ဆါကမီၤ

အဝဲလဲၤန့ၣ်တုၤဆူ ပုၤသ့ၣ်ပုၤသးပုၤတၢ်ဆါကမီၤသ့ဝဲ, လၢကြးမ့ၢ်တၢ်လီၤလၢ တၢ်ကြးတြီၤအါထီဘိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အတၢ်ကူၣ်တရံးန့ၣ် အာဝဲသီဝဲတုၤဒၣ်လဲာ်, အဝဲကူထီၣ်သးထီၣ်ဘာဝဲအတၢ်မၤအအါအသီတဖၣ်လၢအတၢ်ပျီၣ်လဲလီၤအသးအယံအလၢကတၢ်, ဒီးပာ်ခူသ့ၣ်ဝဲဟီၣ်ဒိၣ်လၢအပုၤဒီးတၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါတဘျၢၣ် လၢတၢ်အလွဲၢ်အယံအလၢလၢအမ့ၢ်တၢ်ကွၢ်အလွဲၢ်အတၢ်ယံတၢ်လၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲကလံာ်န့ၢ်စီၤဒၤဝဲလၢအကစၢ်ပုၤအံၣ်

စရလေးဖိလာအမှတ်တံဆိပ်ဒီဒီယူအတတ်ဘဉ်အသး၊ လာအဟဲစိတ်တံဆိပ်ညီအလီ ပျံလီဖုးလာပျံအံဉ်စရလေးဖိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

အဝဲပျံကွံာ်တံဆိပ်တံဆိပ်မံလံလံလာအတသ့ၣ်လီၤဒံးအသးယိာ်ယိာ်လာပျံ အသးပူတဖၣ်လီၤ။အဝဲမးဘျီဝဲပျံလာအတစုာ်တနာ်ကွာ်တဖၣ်အသ့ၣ်အသး၊ ဒီးတြီ ဝဲတံကဝီၤအတံအုၣ်ကွာ်ဒိၣ်ကွာ်အမုၢ်အတီအကျဲလီၤ။ အဝဲအတံဟံးထီၣ်ကွံာ်ကစၢ်ယူ အကလုာ်ကထါလာပျံသ့ၣ်ပူသးပူ ဒ်သိးကတြီယာ်တံဆိပ်တံဆိပ်နီၣ်ဒိၣ်ဖျါမးဘျီဝဲအသ့ၣ်အ သးလာတံအုၣ်ကွာ်ဒိၣ်ကွာ်အတံကဝီၤန့ၣ် မ့ၢ်ကျဲလာသ့ၣ်နီၣ်ဝဲတဘီန့ၣ်လီၤ။

အဝဲဒုးဆူးဒုးဆါပျံကညီဒ်အဒုးဆိးကုစီယံးဘးအသိးလီၤ။ အဝဲပယုၣ်ပျံက ညီဒ်သိးကမးကမၢ်တံဆိပ် ဒီးသဆၣ်ထီၣ်အခံလာကမးတံဆိပ်အတံသီလီၤ။ အဝဲဆဲးမးတံဝဲ န့ၣ်ဒီးတအိၣ်တံကၢၣ်အကိၣ်ဘဉ်။ အဝဲဟံးထီၣ်ကွံာ်ကစၢ်ယူအကလုာ်ကထါလာပျံလာအ တပလီၢ်သ့ၣ်ပလီၢ်သးတဖၣ်အပူ၊ ဒီးဖုံလီၤဝဲနီၣ်စံစဉ်လာဘုအကျါန့ၣ်လီၤ။

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လဲၤဆူပျံမုၢ်ကနာ၊ ထံၣ်န့ၣ်ပျံအခါဖဲလာပသးလီၤစၢ်၊ ပသ့ၣ်ဟးစီ သးဟးစီ၊ ဒီးပတံတံတံတံနာ်အဂီၢ်ဘါစၢ်၊ ဒီးမုၢ်ခိၣ်လာပစီၢ်န့ၣ်တကဆဲးကဆိဘဉ်ဒီးအာၣ် အုးဝဲ၊ ဒီးပတံထံၣ်တဖၣ်လီၤကဒုၣ်မုၢ်အခါန့ၣ်လီၤ။ အန့ၣ်တစုာ်ထီၣ်ပျံလာတံလုာ်ဒီ ခိၣ်ဒီး ဒုးန့ၣ်ပျံလာဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမုၢ်လာအကူအကၢကယာ်ကယဲအသးလာတံပံတံလံ လာအထူးန့ၣ်သ့ၣ်ထူးန့ၣ်သး၊ ဒီးကျဲးစးဖိၣ်န့ၣ်ပျံလာအတံရဲၣ်အလီၤလီၤလဲၤလဲၤတဖၣ်လီၤ။ အဝဲတလီၤဘျးလီၤတီၤလာအတံကျဲးစးလၢကမးဟးစီပျံ တုၤလီၤလာပသံအတလါ(အ ကျဲၣ်)ဘဉ်တံပျံတံလီၤအီၤ၊ ဒီးပသးအတံသ့ၣ်ခသးခန့ၣ်လုာ်ထံလာတံလီၤဖဲ “ဖဲန့ၣ်ပျံ တတီတလီၤန့ၣ် တမးကီၢ်မးစီလၢ ဘဉ်တံဘဉ်။ ဒီးဖဲန့ၣ် ပျံလာတံဘျးအသးန့ၣ်အိၣ် ဘျးဝဲလီၤ(ယံးဘး ၃း၁၅)။

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးမုၢ်ခိၣ်ကလူးအဒိၣ်ကတံတစၢ်အတံကူၣ်သ့၊ ဒီးအတံ လဲၤဒီဖျါအိၣ်ဝဲလာတံလီၤထူလီၤယိာ်တတ်၊ ဒီးဒ်လရၢ်အတံသးမုၢ်စီၢ်မုၢ်ခဲလၢာ်အခိၣ်တစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ။ အဝဲမုၢ်ပျံကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ကတံလာအတံဖဲးတံမး ဒီးလာအတံကူၣ်တ ရဲးလာတံလံာ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်တံတကပၤန့ၣ်လီၤ။ အဝဲအတံစံာ်တံဘါန့ၣ်လီၤစၢ်မးဒ်အလၢာ်တ သ့ဘဉ်လာကမးလာထီၣ်ပျံထီၣ်အတံပညီၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ။ မ့တမုၢ်ဘဉ်လာကစၢ်ယူအ

နီၢ်ကစၢ်ဘဉ်ဒီး၊ ပျံလာအကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ဒီးအစီဒိၣ်အကမီၤဒိၣ်န့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်တအိၣ်မူ ဝဲနီၣ်တစၢ်ဘဉ်။ အဝဲသးလီၤတံစိတ်ကမီၤလာ တံသးအိၣ်မးအာပျံသီတံန့ၣ် ဒိၣ်နီၢ်မး လီၤ။ ပျံလာအတံမးဒိၣ်န့ၣ်အီၤတအိၣ်နီၣ်တစၢ်ဘဉ်။ ထဲဒၣ်၊ အတံစံာ်တံဘါလာအကတံာ် တအိၣ်ဘဉ်၊ ဒီးတံတဘျးအသးလာကအိၣ်စူသးခိးတံန့ၣ်၊ မုၢ်တံလာပကြးမးဒီးအီၤန့ၣ် လီၤ။ ဒီးတံသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဒုးကဲအီၤလာပျံလာအစီဒိၣ်ကမီၤဒိၣ်ဒီးလီၤပျံလီၤဖုးဒိၣ်မးန့ၣ် လီၤ။

လာပျံဖုံတံချဲအဒိအတံာ်အပူန့ၣ်၊ ပဘဉ်တံသိၣ်လီၤပျံလာမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်မးတံာ် လာပသ့ၣ်ပူသးပူသ့ဒီးဟံးကွံာ်ကယဲာ်တံပနီၣ်လာအစူတဖၣ်တမံလံာ်လာတံတုလီၤ ပာ်လီၤအီၤန့ၣ်လီၤ။ “ဒီးတံလာကျဲအသ့ၣ်န့ၣ်၊ မုၢ်ပျံန့ၣ်ဟူဝဲ၊ တုၤန့ၣ်တစုာ် ဒ်သိးအသ့တ နာ်၊ ဒီးသ့တတုၤလာတံအုၣ်ကွာ်ဒိၣ်ကွာ်အီၤတစုာ်ဒီး၊ မုၢ်ကီၤလံာ်ဟဲထၢကွံာ်တံကလုာ်န့ၣ် လာအသးတံပျံလီၤ”(လူကဉ် ၈း၁၂)။

တံသိၣ်လီၤစုာ်ကီၤပျံလာမုၢ်ကီၤလံာ်အကညီၢ်လီၤဘဉ်လာ ပျံကညီၢ်အတံဆိကမိၣ် ဒ်သိးကမးတံမးလာအအကတံာ်၊ အဒိဒ်လာစီယူဒုးအံၤစကၢရဲၣ်အိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ။ အ ဝဲဘဉ်တံပုထာအီၤဒ်တံမးဖိတစၢ်အသိး၊ ဆူတံလီၣ်ထီၣ်ထီၣ်အစီအဆုံ၊ လာအမုၢ်စီၢ်ပ တံလီၤတံလာ၊ ပျံဘဉ်တံပုထာဖိအကျါန့ၣ်လီၤ။ မုၢ်ကီၤလံာ်အတံမးအါဒိၣ်မး ဒ်သိးက မးန့ၣ်စီယူဒုးလာကမးတံကမၢ်ဖးဒိၣ်တခါ လာအဆုာ်ကွာ်အီၤဆူတံသ့ၣ်ဟးစီသးဟးစီ ဒီးတုၤလာတံမးသံလီၤကွၢ်သးန့ၣ်လီၤ။

မုၢ်ကီၤလံာ်အကကျဲးစးဖိ

မုၢ်ကီၤလံာ်အတံဆုၢ်လာစီၤဝီလူးအညၣ်လံာ်န့ၣ်လဲၤလီၤကွံာ်စီၤဝီလူးအတံသ့ၣ် အုးသးအုးဆူတံသ့ၣ်ခသးခ၊ အတံဖျိၣ်တံယာ်ဆူတံကဲဒိၣ်ကဲပျံ၊ အတံစံာ်တံဘါစၢ်ဆူ တံစံာ်ဆူဘါဆူၣ်၊ အတံဒုၣ်ဒုၣ်စံးအတဖၣ်ဆူ မုၢ်ခိၣ်အတံမးမုၢ်ထီၣ်ကွာ်အီၤလာအမုၢ် အဆၢန့ၣ်လီၤ။ ကစၢ်ယူကဘဉ်ဟံးထီၣ်မုၢ်ဒါ ဒ်သိးကဒုးကဲထီၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတံမးအအာ အသီတဖၣ် လာကမးယုာ်အသးလာတံစူ လာပျံအဲၣ်အီၤကွံာ်အီၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ဒ်ပျာစီဆုံလှပျာတကတဖက်အသီးနှုန်း၊ “မုန့်ကီလိာ်န့ၣ်မ့ၣ်ဒုၣ်လၢၣ်သုတဖျာၣ် လၢကကျအံၣ်ထီၣ်ပျာစီဆုံတဖၣ်အတၢ်စုၣ်တၢ်န့ၣ်ဒီးအတၢ်ဝံသးစူၣ်န့ၣ်လီၤ။” မုန့်ကီလိာ်န့ၣ် ကဟ့ၣ်အါကစၢ်ယုၤအတၢ်မၤလၢကကျဘျးထီၣ်လၢၣ်တဖျာၣ်လၢအတုၤလီၤဝဲသွဲးသွဲး၊ ဒီးမုန့် ကီလိာ်အတၢ်ကမ့ၣ်တခါမၤကဝီၤထီၣ်အိၣ်၊ ဒီးအကတၢ်တခါကထီၣ်ဝဲလၢၣ်တၢ်မ့ၣ်အနီၣ်အ သံးတဖျာၣ်လၢအစူၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ။

အကျဲလၢအသုၣ်န့ၣ်၊ လီၤဆီဝဲလိာ်အသးဖဲလၢအသုၣ်လၢပျာတကတဘၣ်တကတဖီ ခိၣ်န့ၣ်လီၤ။ မုန့်ကီလိာ်န့ၣ် သ့ၣ်ညါဝဲနီၣ်တကတစုၣ်စုၣ်အတၢ်စံၣ်စံၣ်ဘါစၢ် ဒီးအသးအတၢ်အိၣ် အသးလၢကမၤဘၣ်တၢ်ဒီးဘးအစူၣ်န့ၣ်လီၤ။

ဆူၣ်အံၣ်အုအအိၣ်န့ၣ်၊ အဝဲဟဲဝဲဒ်ပျာဆၢစူၣ်ဆၢဝါတၢ်တကတဖီအသီး၊ ဒ်ပျာကူၣ် တၢ်သုလၢကလီၣ်န့ၣ်တၢ်အသီး၊ လၢအလုၢ်အလုၢ်ဒ်စုၣ်အသီး၊ ဒီးလၢအစုၣ်သံစူၣ်ဒိၣ်မးအသီး န့ၣ်လီၤ။ အဝဲတခူထီၣ်န့ၣ်ဝဲနီၣ်အံၣ်အုအခံလၢအသုတဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယုၤအကလုၢ်တစူၣ်၊ ဒီ ဖျါဒူးန့ၣ်ဝဲတၢ်လီၤလၢအထီၣ်ဒိၣ်တက့ၢ်လၢတၢ်လီၤစၢ်ဒီးယုၤ၊ ဒီးလၢကျဲဝဲန့ၣ်အပူၤကအိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ခုသးခုန့ၣ်လီၤ။ အသးပူၤန့ၣ် တၢ်အံၣ်လီၤသးဒီးတၢ်မၤအိၣ်တလီၤတဘၣ်ဘၣ်အစူၣ် န့ၣ်အိၣ်ထီၣ် ထီၣ်ဒါကစၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘျီန့ၣ်အကဒုတအိၣ်ဖျါနီၣ်တစဲး ဘၣ်၊ ဒီးမုန့်ကီလိာ်သ့ၣ်ကျဲန့ၣ်တမ့ၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ဟးစီၤသးဟးစီၤအကျဲဘၣ်။ မ့မ့တခါ၊ အ ဝဲရဲၣ်န့ၣ်ဝဲ၊ ဒီးကလံၣ်န့ၣ်အိၣ်ဆူၣ်အပျံၤကွီၤပူၤန့ၣ်လီၤ။

ကျဲလၢကစၢ်ယုၤသ့ၣ်လၢစီၤယိာ်ဘးန့ၣ်လီၤဆီဖးဒိၣ်လီၤ။ အဝဲမ့ၣ်ပျာတကတလၢအ လုၢ်အလုၢ်အိၣ်ဖျါစိတစၢ်၊ တုၤလၢကစၢ်ယုၤဘၣ်စံးလၢအစူၣ်၊ “ပျာလီၤစၢ်ဒီးယုၤခုယုၤစီၤယိာ် ဘး၊ ပျာလၢအလၢအပျံၤ၊ ဒီးအတီၢ်အလီၤ၊ ပျာလၢအပျံၤယုၤ၊ ဒီးဟးဆူးတၢ်အာတစၢ်၊ တ အိၣ်ဘၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်န့ၣ်ကွၢ်ထံအိၣ်လၢနသးစုၣ်ကီးဧါ”(ယိာ်ဘး ဝးစ). ပျာလၢအစီဆုံက တၢ်လၢပျာစီဆုံအကျါဒ်သီးအံၣ်န့ၣ်၊ မုန့်ကီလိာ်ကသ့ၣ်ကျဲမနုၤလဲၣ်။

မုန့်ကီလိာ်လဲၣ်ဆူၣ်ကစၢ်ယုၤ အအိၣ်ဒီးဆိုးကစၢ်ယုၤလၢအတၢ်ဟံးသးန့ၣ် မ့ၣ်တၢ် အံၣ်လီၤအသး၊ မၤဖျါလီၤအတၢ်အံၣ်ထူအံၣ်ထူဆူၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ယုၤဒီးအအာအသီန့ၣ် လီၤ။ ကျဲလၢအထူးန့ၣ်သ့ၣ်ထူးန့ၣ်သး၊ တၢ်ကတိၤအယံအလၢတအိၣ်လၢစီၤယိာ်ဘးအစီ ဘၣ်၊ တၢ်တကတိၤတၢ်ဒီးအိၣ်နီၣ်တထံၣ်ဘၣ်။ တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤတအိၣ်နီၣ်တမံၤ၊ တၢ်လီၤသ့ၣ်အုး

သးအုး၊ ဒီးတၢ်ဟးစူၣ်ဟးစီၤဟဲတုၤအအိၣ်သတူၢ်ကလၢ်လီၤ။ တၢ်အိၣ်သယုၤအတၢ်တီၢ်တ ထံၣ်ဒီးအဟံၣ်ဖိယိဖိတဆံသံကွံၣ်၊ အတၢ်ထူးတၢ်တီၤအဒိၣ်အအါလီၤမၤကွံၣ်၊ တၢ်ခံးတၢ်နၢ ဘၣ်တန့ၣ်ရံၣ်အတီၢ်ပူၤ၊ ဟံးကွံၣ်အဖိအလံၤဒီးအတၢ်ထူးတၢ်တီၤခဲလၢ်လီၤ။ အဝဲအိၣ်ဘၣ် ဆူၣ်ကွံၣ်ဒီဖျါတၢ်စုၣ်န့ၣ်အတၢ်ခဲလၢ်ဒီးကဲလၢပျာဟံၣ်တအိၣ်ယိတအိၣ်၊ ဖိမုန့်ဖိခွါတအိၣ်၊ တံၤသကိးတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ အတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးန့ၣ်ယိာ်ဝဲတုၤလၢတၢ်မၤမုန့်ထီၣ် ကျဲအိၣ်တသ့ ဒီးအတၢ်ခံးတၢ်နၢန့ၣ်ယိာ်ဝဲတုၤလၢကွၢ်တၢ်တဖျါတဖျါလၢနီၣ်တပူၤဘၣ်န့ၣ် လီၤ။

စီၤယိာ်ဘးအတၢ်တီၢ်တၢ်လီၤန့ၣ် လီၤစၢ်ဒီးလၢကျဲတကျိၤ လၢဘၣ်တၢ်မၤသ့အိၣ် လၢမ့ၣ်အုအလုၢ်န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်နးတၢ်ဖျါအမ့ၣ်အုအပူၤန့ၣ်အဝဲတဟူးတဝးဘၣ်၊ ဘၣ် ဆၣ်မုန့်ကီလိာ်လုၢ်ဒီးအိၣ်န့ၣ်လီၤ။ မုန့်ကီလိာ်န့ၣ်လုၢ်ဟးစီၤဒီးမၤအာမၤသီဒီးစီၤယိာ်ဘးအ တၢ်အံၣ်ထူအံၣ်ထူန့ၣ်လီၤ။

အဝဲတီၢ်နီၣ်စီၤယိာ်ဘးအတၢ်သ့ၣ်တီၢ်သးရၢလၢအိၣ်ဒီးအလၢအကဝီၤတဘၣ်လၢ ဘၣ်။ မုန့်ကီလိာ်ဆဲးမၤဝဲဒ်သီးလၢအဝဲအတၢ်ဟံးသ့ၣ်ဟံးသးလၢအပတီၢ်ဖျါအယိသတးဒီး ဟဲစီၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၣ်ခဲလၢ်လၢအစီၤန့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်သ့ၣ်တအိၣ်တၢ်သးတအိၣ်ဒီးအ တၢ်လံာ်တၢ်လီၤအပူၤ၊ အဝဲဆဲးမၤ တၢ်သံအတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ။

လၢအတၢ်စုၣ်ကဝဲၤအအာအသီအကျါအဝဲထူးထီၣ်ဝဲအလၢရၢအတၢ်စုၣ်ကဝဲၤ၊ အဝဲ ဟဲဝဲဒီးတၢ်ဆါအအာအသီတခါန့ၣ်လီၤ။ အဝဲဟံးတီၢ်ထံအသးလၢ အတၢ်မၤဆူပျာစီဆုံတ ကအံၣ်၊ မၤဆါလီၤကထာဝံကွၢ်ဝံကွၢ်အိၣ်၊ တုၤလီၤလၢအမါဒ်လဲၣ်သးယံထီၣ်အသးလၢ အိၣ်၊ အတံၤသကိးတဖၣ်လီၤဖးဒီးအိၣ်၊ အဒုၣ်အဒါတဖၣ်နၢတၢ်န့ၣ်လီၤ။ အတၢ်အိၣ်သး လၢတၢ်မ့ၣ်လၢတအိၣ်လၢ၊ အတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးလၢအခၣ်အစီၤကကီၣ်ညါအစီၤတၢ်တထံၣ် စိဘၣ်။ အတၢ်မၤဟူသ့ၣ်ဖျါလၢအအံၣ်ထူအံၣ်ထူန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်အာအိၣ်၊ အနီၣ်ခိၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဆူးမၤဆါနးနးကလဲၣ်၊ အသ့ၣ်အသးဆါဘၣ်အသးနးနးကလဲၣ်လီၤ။ အဝဲအံၣ် , မ့ၣ်ဝဲမုန့်ကီလိာ်အကျဲအစၢ်တဘိလၢကမၤဟးစီၤပျာသ့ၣ်ပျာသးဒီးမၤဟးစီၤကွံၣ်တၢ်မၤဟူ သ့ၣ်ဖျါလၢပျာလၢအလွဲဝဲတန့ၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

ခေတနီပျိုဦးလေးအသားလောအသံနုနီတော်

လာပျော်ကနာနာနှင့်၊ မှုန်ကီလံတဖဲဆူကစာယူအဖိခွါအအိန်ဒ်အလဲဆူစီယီ၊
ဘေးအအိန်လကလံမုန်လအလီဟးစီသုဉ်ဟးစီသးနုဉ်ဘဉ်၊ မုမုာ်တဒီ၊ ဟဲဝဲလအကွာ
အစီဒ်ပုသုဉ်အိန်သးအိန်တၢ်၊ ဒီးဒ်တံသကိးတၢ်အသိးနုဉ်လီၤ။ ဘဉ်သုဉ်သုဉ်ကပျိုဉ်
လဲအသး ဒ်ပုစီဆုံအံးသံးတၢ်အသိး လာပျော်ကနာနာနုဉ်လီၤ။ “နမုမုာ်ယူအဖိခွါဒီး” န
အဲဉ်ဒီးလအနမုာ်ယူအဖိခွါအစုာ်အကျိနုဉ်ဝံဝဲတံဝဲဒဉ်၊ ဒီးယဲစုာ်ကိးယအဲဉ်ဒီးနုဉ်အသိး
လီၤ။ တၢ်သုဉ်ဝံနသးဒိဉ်မးဒီးစံာ်ဘါလီၤစၢ်လီၤ၊ “စံးတၢ်ဒ်သိးလၢာ်တဖုာ်အံး ကကဲထီဉ်
ကိဉ်တက့ာ်” (မးသဲ ၄:၃)။ အဝဲအံးပျိုလီၤစၢ်ဒ်ဖိသုဉ်တသုဉ်ညါတၢ်တၢ်အသိး၊ ဒီးမုာ်
ကျဲအဘဉ်တဘီလကစံးဆၢတၢ်သံကွာ်ဖးဒိဉ်တထံဉ်လကမၤဘျါကွံာ်တၢ်သုဉ်ဝံသးနုဉ်
လီၤ။

အနုဉ်တစုမုန်ကီလံတဖဲဆူကစာခရံာ်အအိန် ဒီးလုပစီအီၤလၢတၢ်လုာ်ဟံဉ်အတၢ်
စီတၢ်ဆုံနုဉ်လီၤ။ အဝဲဟ့ဉ်ကစၢ်ခရံာ်လၢတၢ်အခွဲးအယာ်တထံဉ် လကလီဉ်ပျိုထီဉ်အသး
လအမုာ်မုးရှံအလၢပုစီမုာ်လၢအဘူဉ်ထီဉ်ဘါထီဉ်တၢ်သုဉ်တဖုာ် လအဟံဉ်ဖျိထီဉ်ပာ်လံ
အသးတဖုာ် အမဲာ်ညါလအသးကလီၤကတုၤ၊ ကကမၤကမာ်ဝဲအစုာ်နုဉ်လီၤ။ တၢ်ဝဲအံး
ပျိုဒ်အမုာ်ကျဲအဖုာ်ဒီးအဘီဉ်တဘီ လကဟ့ဉ်ထီဉ်တၢ်အုဉ်အသးလအဟဲတၢ်အမူအဒါ
တဘျီအံး၊ ဒီးကစုၤနုဉ်ကျဲလအယံာ်လၢတၢ်စံးဘျးဆၢတအိဉ်၊ ကဘဉ်သိဉ်လိတၢ်ကိးမုာ်
နံး၊ စံးကတီၤကစၢ်ကလုာ်ကထါကိးမုာ်နံးတက့ာ်နုဉ်လီၤ။ ပျိုလကညီဒိဉ်နုဉ်ဒီးကလဲဆူ
ထူဉ်စုညါလၢတၢ်မဲာ်တြီာ်မဲာ်ဆုးအတၢ်ခံးကဒုအပူၤ၊ အိဉ်ဒီးတၢ်ခံးတၢ်နုအတၢ်ဝံယၢလအ
တၢ်လဲကျဲတက့ာ်နုဉ်လီၤ။

မုန်ကီလံအတၢ်ကျဲးစးအနးကတၢ်နုဉ် မုာ်အတၢ်ကျဲးစးလကလဲနုဉ်ကစၢ်ခရံာ်
လၢဟီဉ်ခိဉ်အတၢ်လီၤဘီလီၤမုာ်၊ အတၢ်စီတၢ်ကမီၤ၊ အတၢ်လၢတၢ်ကပီၤနုဉ်လီၤ။ မုန်ကီ
လံနုဉ် တၢ်လီၤဝဲစီယီၤဘးလၢ တၢ်မုာ်တၢ်ပၤ၊ တၢ်အၢဉ်တအိဉ်၊ မူခိဉ်အလီၤထီဉ်ထီဆူ
တၢ်လီၤလၢဆဉ်တအိဉ်၊ ဖးဖိမုာ်အကလံမုာ်အပူၤနုဉ်လီၤ။ လကစၢ်ယူအဖိခွါအစီနုဉ်၊
မုန်ကီလံမၤအသးဒ်တံသကိးလၢအိဉ်ကတံာ်ကတီၤအသးလကအုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤအီၤလၢ

တၢ်တူာ်ဘဉ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါ၊ တၢ်ဖျိဉ်တၢ်ယာ်၊ တၢ်သုဉ်ဝံသုဉ်စုၤ၊ တၢ်မဲာ်တြီာ်မဲာ်ဆုး၊ တၢ်
ဘဉ်ကျဲးစးတၢ်သပျာ်ပျာ်၊ ဒီးလၢတၢ်သံနုဉ်လီၤ။

အခမ္မာဒိဉ်တခမံခံ
မုဉ်ကီလံဂ်အတဂ်ကုဉ်သ့အကျဲကပူ

“ဘဉ်ဆဉ်ဒီး, ပတံသးခုအကစီဉ် မုဉ်အိဉ်ကျဲာ်ဘာဒီး, မုဉ်အိဉ်ကျဲာ်ဘာလၢပု
တုတံဟးစီတဖဉ်အမဲဉ်ညါလီ. လၢအဝဲသ့ဉ်အကစီဉ်မၤခံးပုလၢအတစူဉ်တနဉ်ဘဉ်အ
သး, ဖံသီးခရံဉ်လၢအမုဉ်ယုအက့အစီတစၢန့ဉ်အလၢကပီ, အတံသးခုအကစီဉ်အ
တံကပီ, သုတကပီထီဉ်ဘဉ်အီတစၢလီ. ... အစုဉ်အံ, ယုလၢအစံးကဲထီဉ်တံက
ပီလၢတံခံးအပူတစၢန့ဉ်, ကပီထီဉ်လၢပသးကံပု, လၢတံကပီဘဉ်ယးဒီးတံသ့ဉ်ညါ
ယုအလၢကပီ, လၢအကဲကပီလၢယုဉ်ရှုးအမဲဉ်အလီအယီလီ. ဘဉ်ဆဉ်ဒီးပအိဉ်ဒီး
တံလုဉ်ဒိဉ်ပုဒိဉ်အံ, လၢသပၤဟီဉ်ခိဉ်အပူ, ဖံသီးအစီအကစီဒိဉ်ကံဆိးအံ, ကဘဉ်
ယးဒီးယု, ဒီးတမုဉ်ဘဉ်ပုဘဉ်လီ. တံမၤတံတံတံပုလၢတံကံးမံဒဲးဘဉ်ဆဉ်ဒီး, တံ
ဆိဉ်အိဉ်လီပတံတမုဉ်ဘဉ်. ပကမၤဒဲလဲဉ်ဒဲလဲဉ်ပကုဉ်တဘဉ်ဘဉ်. မုမုဉ်ပတံမုဉ်လၢတ
ဟါမံဘဉ်. တံမၤအမၤနးပုဘဉ်ဆဉ်ဒီး, တံတလဲသဒဉ်ဘဉ်ပုဘဉ်. တံမၤလီယံပု
ဘဉ်ဆဉ်ဒီး, ပတဟးစီဘဉ်” (၂ကရံဉ်သူး ၄-၃, ၆-၉).

မုဉ်ကီလံဂ်န့ဉ် တံထံဉ်ဒဉ်အတံဟူးတံစၢဒီးအကျဲတဖဉ်န့ဉ်ပုဘျီပုဘျီလီ.
အတံသ့တံဘဉ်အိဉ်လီဆိတခါန့ဉ် မုဉ်အဝဲသ့မၤပုအစၢမၤန့ဉ်တံလၢအစီ ဒီးမၤထွဲအ
တံသးတံကျဲတဖဉ်န့ဉ်လီ.

အကျဲကပူန့ဉ်မုဉ်ဝဲ ကမၤဘျီဉ်ပုမဲဉ်, ကဘျးသအဝဲတံအတံသီကဲထီဉ်သးတ
ဖဉ် ဒီးကယံတံဒဲးဘးအတံပိဉ်ထွဲလီသ့ဉ်အုးသးအုးတဖဉ်န့ဉ်လီ. အဝဲမၤဘျီဉ်ပုမဲဉ်ဒံ
သီးပုသုတထံဉ်တံအတံသီတစၢလီ. စီဒးဝံး, ပုအဲဉ်ယုတစၢဒဉ်လဲဉ်, မုဉ်ကီလံဂ်
မၤဘျီဉ်အမဲဉ်လၢအတံမၤလၢတံသးတဘျာဘဉ်, တံမံဟးစီလၢတံမၤသံစီအူရံယုအ
စုဉ်န့ဉ်လီ.

အဝဲအံ, မုဉ်မုဉ်ကီလံဂ်အတံဖိဉ်ယံပုတံဒဲးဘးဖိလၢအတံတစူဉ်တနဉ်တံ
အပူန့ဉ်လီ. အဝဲကးတံဝဲပုမဲဉ်ချဲလၢကယံတံကပီဒီးတံလၢကပီလၢအတံလၢတံ
တံတံလီအဖိခါန့ဉ်လီ. “လၢအဝဲသ့ဉ်အပူဟီဉ်ခိဉ်အကစီဉ်မၤခံးပုလၢအတစူဉ်တနဉ်
ဘဉ်အသး, ဖံသီးခရံဉ်လၢအမုဉ်ယုအက့အစီတစၢန့ဉ်အလၢကပီ, အတံသးခုအကစီဉ်
အတံကပီ, သုတကပီထီဉ်ဘဉ်အီတစၢလီ(၂ ကရံဉ်သူး ၄-၄).

မၤဘျီဉ်တံဂ်ဆိကမိဉ်တံဂ်ကုဉ်တံဂ်ဆိ

မုဉ်ကီလံဂ်အတံဖိတံကမိန့ဉ်လဲန့ဉ်တုလၢပုအတံကုဉ်တံဆးလီ. အဝဲရံ
န့ဉ်ပုတံဆိကမိဉ်တံကုဉ်တံဆး, မၤဘဉ်အတံဆိကမိဉ်ဆိကမး, ဟ့ဉ်ကုဉ်ထီဉ်တံပ
ညိဉ်တဖဉ်, ဒီးမၤစဲထီဉ်ပုတံဆိကမိဉ်လီ. မုဉ်ကီလံဂ်န့ဉ်မၤကပီထီဉ်သ့ဉ်သး, မၤစဲ
ထီဉ်တံထးဒိဉ်ဘဲ, ထီဉ်စဲထီဉ်လုလံလီလံတဖဉ်, ဒီးဝံကသုဉ်ကဲထီဉ်မုဉ်အူလၢအ
လီကယး, မုတမုဉ်မၤကဲထီဉ်မုဉ်အူအစၢတဆူလီ. အဝဲလီန့ဉ်ပုလၢတသ့ဉ်ညါတံ နီ
အံဉ်အူလီ. အဝဲလဲန့ဉ်ဆူစီယုဒးအပူ, တံးန့ဉ်ပုအီလၢလၢပုပု, ဒီးမၤလၢထီဉ်ပုထီဉ်
အတံကုဉ်ထီဉ် လၢအတလၢတပုန့ဉ်အီဒဲးဘဉ်န့ဉ်လီ.

မုဉ်ကီလံဂ်န့ဉ်လဲ န့ဉ်တု ဆူပုဒီမူဝါ အတံကုဉ်ထီဉ်ဖးလီတံအပူ လၢအ
မုဉ် စီအၤနၤနံဒီးနီစၢဖဲရဲအတံကုဉ်ထီဉ်တံလၢအတလီတတံဘဉ်န့ဉ်လီ. အဝဲဟ့ဉ်
ကုဉ်ဝဲပုဒီမူဝါခံလၢကလဲလီန့ဉ်ပုတံမၤဖိအတံန့ဉ်လီ. အဝဲန့ဉ်လီတုဆူပုတံကုဉ်
တံဆးန့ဉ် ဖျါဝဲလၢအပျံကွံဉ်ကစၢယုအတံချဲလၢအဖုံလီဝဲလၢသးအဟီဉ်ခိဉ်ညဉ်ထ့ဉ်
အပူ ဒ်အဒိလၢပုဖုံတံဖိအသီးန့ဉ်လီ.

လၢကရံဉ်သူးအပူန့ဉ် မုဉ်ကီလံဂ်အံဘဉ်တံကံးအီလၢ “ဟီဉ်ခိဉ်အကစီဉ်”
လီ. “ဟီဉ်ခိဉ်အကစီဉ်န့ဉ်မၤခံးပုလၢအတစူဉ်တနဉ်ဘဉ်အသး, ဖံသီးခရံဉ်လၢအမုဉ်ယု
အက့အစီတစၢန့ဉ်အလၢကပီ, အတံသးခုအကစီဉ်အတံလၢတံကပီ, အတံသးခုအ
ကစီဉ်အတံကပီ, သုတကပီထီဉ်ဘဉ်အီတစၢလီ.”

တစ်လှည့်တစ်ပတ်စီဒီသီးတစ်လှည့်တစ်ပတ်

အဲဒီလှည့်ပတ်ပေးသိး ပကဖိုးထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဖိုး၊ ကကတီးဆူထီဆူပျာ တၢ်၊ ဒီးလၢပသးသုတစူတစူလီၤ. အဲပပစီပုၤဒ်သိးပကသ့တၢ်ဖဲးတၢ်ညၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ် တဖၣ် လၢအမ့ၢ်ဝဲအတံၤသကိးလၢအစၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်တစူန့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်ယၢ်က့ၤပသး ဆူခရံၣ်အအိၣ်လီၤ. ပလိၣ်ဘၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ပုၤသးသိးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးအါထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီ ဖျီပဆူထီၣ်ပတၢ်ထုကဖၣ်ဆူထးအိၣ်ဒီး မဲၣ်ခဲဒီးသးယုၣ်ထီၣ်အသးဆူထးဒီန့ၣ်, ပကသ့ ထီၣ်ဒီးမၤန့ၣ်ကွၢ်ပသးအခုၣ်အဒါဖးဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤစီဆုံအကျါ ပုၤလၢအတၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ် ဒီးကစၢ်ယုၤပၢ်လၢပၢ်ကတီးဒိၣ်ကတၢ် တစူန့ၣ် ကွဲးတၢ်ဒ်အံၤ, “ယအိၣ်ဒီးတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဆါဆါလၢသးညါပုၤ လၢတၢ်ကိးအိၣ်လၢမ့ၢ် ကိၤလံၢ်အတၢ်ဒုးလီၤ. အါစုအါဘျီန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ပုၤသးဖုးစီၤယၢ်ယၤလီၤ. ယပလၢၢ်ဘၣ်န့ၣ် စူ, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ပျံၤန့ၣ်အါဒိၣ်တက့ၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ကိၤလံၢ်န့ၣ်ကပစီပုၤလၢ ပကဆိကမိၣ်ဆံးလီၤပသးကဲၣ်ဆိးဒ်စီၤမိၤရှုအသိး မ့ တမ့ၢ် ဆိကမိၣ်ဒိၣ်လီၤသးကဲၣ်ဆိးဒ်စီၤပုးတရူးအသိးန့ၣ်လီၤ. လၢကျဲတဘျီန့ၣ်, ပဆိက မိၣ်ဆံးလီၤပသးကဲၣ်ဆိးတသ့ဘၣ်, ဒီးလၢအစၢ်တကပၤန့ၣ်, ပဆိကမိၣ်သ့ဝဲလီၤ. မ့ၢ်ကိၤ လံၢ်န့ၣ် လွဲပုၤဒ်သိးပက ဆိကမိၣ် လီၤပသးလၢ ပဖျီၣ်တုၤဒုၣ်လဲၣ်ပမၤတၢ်တသ့နီတမံၤ ဘၣ်လီၤ. သတးဒီးပစၢ်စၢ်ဘါစၢ်လီၤလၢတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်ဒီးလီၤပအံၤကွၢ်လၢတၢ်ကျဲးစးတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အသရၣ်အကျဲတဒီန့ၣ် ကမၤပုၤပုၤလၢတၢ်ဆိကမိၣ်ဒိၣ်လီၤသးဒီးတၢ်န့ၣ် န့ၣ်လီၤသးန့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်ဝံၤတဘျီန့ၣ်, တမ့ၢ်ထဲလၢပတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ်အစၢ်စၢ်လီၤဇီၤဘၣ်, ကဟးစီၤကွၢ်လၢၣ်လၢၣ်ဆူဆူန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ကျဲးစးဒီးပတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်ကအါထီၣ်ဒီးပ တၢ်ပၢ်ဖျါတၢ်န့ၣ်ကကဲလၢတၢ်ကလီကလီ, ဘၣ်ဆၣ်နီၣ်ကစၢ်အတၢ်စဲပနီၣ်ဒီးမ့ၢ်ကိၤလံၢ်အ တၢ်စဲပနီၣ်အိၣ်ထီၣ်ယၢ်လၢအဖီဒိၣ်လီၤ.

သရၣ်ကွီၣ်နဲးစလုၣ်စံးဝဲဒၣ်, “ယစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤဘၣ်တၢ်ကစီၢ်ကလဲၣ်လၢ မ့ၢ်ကိၤ လံၢ်အတၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢကမၤဟးစီၤသးအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါဒီတခါန့ၣ်လီၤ. ယစံးဘၣ်တဲၤဘၣ် ပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်လၢ အသုတပၢ်အသးလၢ သးအတၢ်ပလၢၢ်ဘၣ်တၢ်အဖီဒိၣ်ဘၣ်, မ့မ့ၢ်တဒီ

ကမူလၢတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်အိၣ်ဖျါဘျီဘျီဆူ, လၢတၢ်ကတီးအဖျါယိယိ, လၢအသုတပၢ်ဒိၣ်တၢ် အဲၣ်တၢ်ကွံမ့ၢ်စူ, တၢ်သ့ၣ်ဒုးသးမ့ၢ်စူ, တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ်မ့ၢ်စူ, မ့တမ့ၢ် သးအတၢ်သၣ်တခါ ခါမ့ၢ်စူ, အသုတပၢ်အသးလၢအဲသ့ၣ်ပလၢၢ်ဘၣ်မ့ၢ်စူတပလၢၢ်ဘၣ်မ့ၢ်စူ, အသးသမူက အိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်မ့ၢ်စူ မ့တမ့ၢ်လၢလရၣ်ပုၤမ့ၢ်စူလီၤ. မ့ၢ်ကိၤလံၢ်အကျဲတဒီ, မၤဝဲပုၤတနီၤလၢ ကဒီးသန့ထီၣ်အသးတလၢကွၢ်လၢသးတၢ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်အဖီဒိၣ်လီၤ. အစၢ်တနီၤတဒီ, မၤ ဝဲလၢအကဒါတကပၤဒီးမၤဆူၣ်အဲသ့ၣ်လၢကတၢ်ကွၢ်ကယံၢ်တၢ်လၢအသးတူၢ်ဘၣ်ဝဲတ ဖၣ်လၢၣ်လၢၣ်ဆူဆူန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်ဘျီဆူန့ၣ် ညီန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်နီတမံၤဒီးအသုအသၣ်တအိၣ်, တၢ်တူၢ် လိၢ်တၢ်လၢတၢ်တပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးအပူၤ လၢအတဖဲစိၣ်အသုအသၣ်ဘၣ်, တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ် က့ၤလၢတၢ်တပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢအစၢ်, ဝဲလၢအတဖဲစိၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤအခါဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ် လီၤ.

တၢ်ခိတၢ်ကတီးဒဲလၢၣ်

မ့ၢ်ကိၤလံၢ်အကျဲတခါစူတခါစူ ကူၣ်သ့ထဲလဲၣ်ထဲလဲၣ်သန့က့, ကစၢ်ခရံၣ်အ တၢ်ကတီး, အတၢ်မၤန့ၣ်, လၢပစီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အံၤတဖၣ်, “တူၢ်တူၢ်, ယဟ့ၣ်သ့စီသ့က တီ, ဒ်သိးသုကယိၣ်စီဒီးဒီး, ပတုၤတၢ်ပတုၤချဲး, ဒီးလၢဒုၣ်ဒါအစိကမီၤခဲလၢၢ်အဖီဒိၣ် လီၤ. ဒီးတၢ်တမၤအမၤနးဘၣ်သ့နီတမံၤဘၣ်” (လူကၣ် ဘး၁၉).

နီၣ်ပုးဘၣ်ကၢၣ်ကွဲးတၢ်ဘၣ်ထွဲလံၢ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်အံၤ, “အာၣ်, တၢ်အံၤလီၤဘီ လီၤမ့ၢ်မးလဲၣ်- တၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢဒုၣ်ဒါအတၢ်စိကမီၤခဲလၢၢ်အဖီဒိၣ် လီၤ. ဝဲအစၢ်ဆူၣ်က တၢ်ဝဲအလီၢ်န့ၣ်အဲကန့ၣ်တၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်လၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအခါသးဘၣ်, တမ့ၢ်လၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢအံၤလၢဘးအဖီဒိၣ်ဘၣ်, တမ့ၢ်စုၢ်ကိးဝဲအံၤတဘျီလၢန့ၣ်တ ဘျီဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ် လၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤခဲလၢၢ်အဖီဒိၣ်လီၤ. ဒီးယုၣ်ရှုးစံးဝဲဒၣ်, “တၢ်ဝဲန့ၣ် တလၢပုၤလၢကန့ၣ်လီၤဆူတၢ်ဒုးဘၣ်ဧါ.”

မုန်ကီလံအိမ်နှင့်ပူနှင့် ပွဲကတံင်မးဒီးအတံင်ကွဲကျဲတဖန်လီ။ အကျဲအိမ် တဘျူးဘိလကမတံင်တဘျူးမံးန့ၣ်လီ။ တံင်မတခါစုၣ်စုၣ်ဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ်မာဲအကျဲကအိမ် တဘျူးဘိသ့ၣ်သ့ၣ်လီ။ အဝဲအစီၣ်န့ၣ်ကျဲအသံတအိမ်ဘၣ်။ အဝဲတယုာ်လၢလုၣ်ကျိလီ။ ဆၢၣ်အကျိပူနီတဘျီဘၣ်။ လၢအတံင်မအကျဲန့ၣ်ထီဘိ မ့ၢ်ကျဲအသီ၊ မ့ၢ်ကျဲလၢအဘျူး အိမ်၊ ဒီးအကျဲအိမ်အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီ။ အတံင်ကွဲကျဲန့ၣ် တမာဲဝဲလီလီ။ မ့ၢ် အဆၢၣ်သံ၊ ဒီးအကျဲတဖန်န့ၣ်ဖျါသံဖျါလၢမးန့ၣ်လီ။ ထီဘိအဝဲမလၢကျဲအလံၣ်အလီဒီး တံင်သ့ၣ်ကွဲသးကွဲအပူလီ။

ဒ်လံာ်စီဆံ့ဟဲဝဲအသိးန့ၣ်၊ အတံင်ကွဲကျဲတဖန်န့ၣ် “မ့ၢ်တံင်ကွဲတရံးကျဲတဖန်” လီ။ တံင်ကတိၤအိမ်ပညီလၢအိမ်ထံးန့ၣ်၊ ကမၤထွဲတံင် မ့တမ့ၢ်သမံသမိးကွဲကွဲတံင်လၢ အကျဲအကျဲ ဒီးမၤဘၣ်တံင်ကွဲကျဲလီတဖန်န့ၣ်လီ။ တမ့ၢ်တံင်ကတိၤအအာတဖျၢၣ်ဘၣ်၊ မ့ၢ်အအိမ်လၢအရဲၣ်အကျဲ၊ ဘၣ်စုၣ်ဘၣ်ဝီ၊ ဒီးလၢအကျဲအကပူတဖန် လၢအဟဲလိာ်ထီၣ် ဖးထီၣ်လၢသးပူဒီးတံင်မၤထွဲဝဲန့ၣ်လီ။ ဘၣ်ဆၢၣ်တံင်ကတိၤအံၤ တုၤလၢမုန်ကီလံာ်အစုပူ တဘျီ၊ လံာ်ခီယုာ်ဟံပနီၣ်လီန့ၣ်အံၤအိမ်ပညီန့ၣ်လီ။ အဝဲဒီးန့ၣ်ဝဲတံင်စဲပနီၣ်ဘၣ်အလၢ အကျဲ၊ အလွဲကျဲကျဲလၢအပွဲဒီးတံင်ဘူတံင်ဆၢၣ်ဒီးတံင်ကွဲလံာ်ကွဲလီတံင်န့ၣ်လီ။

တဘျီတခိၣ်အဝဲဟဲဝဲဆူပအိမ် ဘၣ်လီၤကွဲၣ်မူခိၣ်အတံင်ကွဲတံင်သိးတဖန်လီ။ ဟဲဝဲဒ်တၢဆျၢၣ်တၢမဲလၢအခိၣ်စူ၊ အကန့ၣ်အ့ၣ်၊ ဆါဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်၊ တၢဆျၢၣ်လၢအစုၣ် အိမ်၊ တၢဆျၢၣ်လၢနထဲးထီၣ်အီၤလၢတံင်ထုကဖန်တန့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီ။ ပုၤစီဆံ့လၢအထံၣ်ဘၣ် မူခိၣ်ဘိမ့ၢ်တဖန်န့ၣ်၊ အါစုၣ်အါဘျီတံင်ကိးဖျိၣ်အီၤ ဒီးတံင်ဒုးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢလရဲၣ်ခဲလၢာ် ဃာ်ဃာ်န့ၣ်လီ။ ပုၤစီဆံ့လၢအလၢအပွဲဒီးထံၣ်ဘၣ်ယုာ်အတံင်လီၣ်ဖျါအါတကွဲတဖန်န့ၣ် ၊ အါစုၣ်အါဘျီအတံင်ဟဲဒီဖျိဒီးမုန်ကီလံာ်န့ၣ်မ့ၢ်တံင်လၢအလီၤသးအုးကတံင်လီ။

စီၤပီၤလူးအတၢဆျၢၣ်န့ၣ်အိမ်ပညီထီၣ်လၢစီၤပီၤလူးအစီၣ်ထဲသိးဒီးအထူးအတီၤလၢ တံင်လီၣ်ဖျါတကပၤန့ၣ်လီ။ အတၢဆျၢၣ်န့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်အီၤဆူပုၤစီဆံ့ဒိၣ်န့ၣ်အတံင်ထံၣ်မူခိၣ် သၢတီၤတတီၤန့ၣ်လီ။ မုန်ကီလံာ်အတံင်ဆိၣ်လီၤအီၤန့ၣ်ကဲထီၣ်လၢအစိာ်ကစီၤထီထီၣ်အီၤ ဒါခီန့ၣ်လီ။

မုန်ကီလံာ်န့ၣ်ကဟဲဆူပအိမ်ဒ်အန့ဆၢၣ်လုာ်အလံာ်အသိး၊ ပုၤဘျီတၢဆျၢၣ်တၢမဲ ဒီးပုၤဆဲးဖျိတံင်န့ၣ်လီ။ အဝဲကတုၤန့ၣ်တၢဆျၢၣ်လၢပပူလၢတံင်ထုကဖန်မန့ၣ်မးထဲးထီၣ်ကွဲၣ် အီၤတန့ၣ်ဘၣ်၊ တၢဆျၢၣ်လၢအိမ်ဒီးအစုၣ်ဒီးဟဲစိာ်တံင်ဆါဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်လီ။ ဘၣ်ဆၢၣ်ဒီးက မ့ၢ်တၢဆျၢၣ်လၢဒုးထူးထီၣ်တီၤထီၣ်တံင်ဘျူးတံင်ဖျိၣ်၊ တံင်ဆိၣ်လီၤသး၊ ဒီးဒုးကဲထီၣ်တံင်စိာ်စိာ် ဘါစါဆူတံင်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်လၢအပွဲဒီးအလၢကတီၤန့ၣ်လီ။ မုန်ကီလံာ်အတံင်ဆျၢၣ်န့ၣ်က ဒုးကူဒုးသိးတံင်တကူတလၢဘၣ် လၢတံင်ကူတံင်သိးလၢအလုာ်ဒိၣ်ပူဒိၣ်၊ လၢအလဲလီၣ်တံင် သ့ၣ်ဟးစီၤသးဟးစီၤ ဒီးတံင်မၤအမၤနးတဖန်ဆူကစၢ်ယုာ်အတံင်မုန်ကီတံင်ပၤအထီကတံင်န့ၣ် လီ။

မုန်ကီလံာ်အတၢဆျၢၣ်န့ၣ် ကဒုးအိမ်ထီၣ်တံင်အလီၤလၢကစၢ်ယုာ်အတံင်စိာ်က စီၤအဒိၣ်အထီလၢပပူဒီးလၢပဖီခိၣ်န့ၣ်လီ။ ဒုၣ်ဒါအတၢဆျၢၣ်န့ၣ် ကဒုးကဲထီၣ်ပနီၣ်သးအ တံင်လီၤဆၢၣ်အဖျၢၣ်ကတံင်အလီၤ ဆူတံင်ထံၣ်လၢညါခီအထီကတံင်န့ၣ်လီ။ ဒီးတၢဆျၢၣ် သ့ၣ်တဖန်အံၤ ကဒုးကဲထီၣ်တံင်စိာ်စိာ်ဘါစါတဖန်ဆူတံင်စိာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ် ဒီးလၢတံင်ဖျိၣ်တံင် ယာ်န့ၣ်ဆူတံင်ထူးတံင်တီၤန့ၣ်လီ။

အခမ္မာဒိဋ္ဌိတနိဿိဒါ
ပတဂါဇိဂါလဂအဘဒ်ဒိဋ္ဌိကတဂါတဖဉ်

“ဒီးပုလသုပျာအတတ်တမံမံဒီး၊ ယပျာစုဂ်ကီးယဲလီ။ အစုဂ်ဒ်အံ၊ ယမုာ်ပျာတတ်
တမံမံဒီး၊ ယပျာတတ်လသုယိ၊ လာခရံဂ်အမဲာ်ညါ၊ ဒ်သီးမုာ်ကီးလံာ်သုတမာနုာ်အလီာ်လာ
ပဖိဒိဉ်တစုာ်လီ။ အစုဂ်ဒ်အံ၊ ပသုဂ်ညါအတတ်ကူဂ်တတ်ဖးလီ(၂ ကရံဂ်သူး ၂၁၀-၁၁)။

တတ်လီာ်အိဉ်ဝဲတနီ၊ ဒီးတတ်အိဉ်အသးအိဉ်ဝဲဒုဉ်တနီ၊ လာအိဉ်အိးထီဉ်အသးလာ
မုာ်ကီးလံာ်ကခးအိးအိးနုာ်လီ။ တတ်လီာ်သုဂ်တဖဉ်အံတတ်ဘဉ်ဒီသဒကတုကယာ်အိး
လာတတ်တမံတစုာ်ဘဉ်နုာ်လီ။ မုာ်ကီးလံာ်မုာ်ဒုဉ်ဒါလာအသုဉ်အသးသိဒီးစိဒိဉ်ကမိဒိဉ်တ
စုာ်လီ။ တတ်ကအိဉ်ဒီးကွာ်အိးလာတမံတစုာ်ဘဉ်နုာ် မုာ်မုဒါတခါတကးဘဉ်၊ အစုဂ်ဒ်အံ၊
မုာ်တတ်အကါဒိဉ်လာတတ်မုာ်အိးလီ။ တတ်ထုဉ်ဖျးထီဉ်ကွာ်လာလရံဒီးတတ်လီာ်တံာ်လီဆဲးဆူမု
ဒိဉ်အဘိအမုာ်နုာ် ဒီးသနုာ်ထီဉ်အသးလာတတ်မုာ်မုာ်ယဉ်မုာ်ကီးလံာ်အပူလီ။ တတ်သး
တဆးဘဉ်၊ တတ်တကနုာ်ယုာ်တတ်ဘဉ်၊ ဒီးတတ်ချူးခဲနိးသးလာတတ်ဆာဉ်မဲာ်ဒီးမုာ်ကီးလံာ်နုာ်
မုာ်တတ်လာအအါနုာ်ဒီးမုာ်မုာ်တတ် မုတမုာ် တတ်သုဉ်ဆးသး တတ်ပလီာ်ပဒိတအိဉ်ဘဉ်နုာ်
လီ။ မုာ်တတ်ရှုလာဝံာ်ထီဉ်ကွာ်သးတနုာ်လာဘဉ်၊ မုာ်တတ်ရှုလီထူလီထီဉ်ဒီးမုာ်တတ်ရှုလာတတ်
ဘိဘဉ်ကွာ်အိးတသုဘဉ်နုာ်လီ။

ပုတတ်မာဖိပတ်လီဝဲ ဒီပုဝံာ်ပုကရံဂ်သူးဖိတဖဉ်လာတတ်ဒုးတတ်ဒီးမုာ်ကီးလံာ်အပူ
နုာ် လာပုလာအနုာ်တတ်တကပ၊ ဒီဖျိတဲဖျါထီဉ်ဝဲ，“အစုဂ်ဒ်အံ၊ ပသုဂ်ညါအတတ်ကူဂ်တတ်
ဖးလီ” နုာ်လီ။ တတ်တသုဂ်ညါတတ်နုာ် ကဲထီဉ်တတ်ပနီဉ်လာတတ်ကခးအိး၊ ဒီးကမုဖးပု
လာမုာ်ဆါဒီးလာမုာ်နုာ်လီ။ တတ်တသုဂ်ညါ မုာ်ကီးလံာ်အိဉ်ဝဲနီာ်ကိာ်အစုဂ်၊ အလုာ်အလုာ်
ဒီးအကျဲအကပူဘဉ်နုာ် မုာ်တတ်ရှုတတ်ယာ်အတတ်ဒုးဆူနုာ် လာတတ်ဒုးတတ်လာမုာ်ဒိဉ်အိးနုာ်
လီ။ တတ်ဝဲအံ၊ မုာ်တတ်လာတိဝဲဘဉ်နုာ်၊ ပုလာအတသုဂ်ညါတတ်လုပစိအစုဂ်၊ ဒီးတက
နုာ်ယုာ်ပုလုပစိတတ်တစုာ်အစုဂ်ဘဉ်နုာ် လာအစုဂ်တတ်မုာ်လံာ်တအိဉ်လာဘဉ်နုာ်လီ။

မုာ်ကီးလံာ်အတတ်စုတတ်ကဝဲ၊ ဖးဒိဉ်၊ ဒီးအတတ်ပညိဉ်ဒိဉ်သုဂ် လာအလုပစိတတ်
နုာ် မုာ်ဒ်သီးကမုဖးစုာ်ကွာ်တတ်စုာ်တတ်နုာ်လာအအိဉ်ပတ်နုာ်လီ။ ကစာ်ယုာ်တခါ ကျဲးစားတတ်
လာကဆိလီပတ်လီတတ်စုာ်တတ်နုာ်လီ။ မုာ်ကီးလံာ်အတတ်မုဖးဒိဉ်နုာ် မုာ်ဒ်သီးကမုဖးစုာ်
ကွာ်ကယဲာ် နီာ်သးအစုဂ်အကျဲတဖဉ်ခဲလုာ်၊ အတတ်သိဉ်တတ်သိ၊ ဒီးနီာ်တစုာ်ဘဉ်တစုာ်၊ စုာ်
တစံးအာတစံး၊ ယုာ်ဒီးမုာ်ကီးလံာ်နုာ်လီ။ ပုတစုာ်လုာ်လာအစုဂ်လီာ်၊ မုတမုာ် တတ်တ
သုဂ်ညါလာမုာ်ကီးလံာ်အိဉ်ဝဲဘဉ်တဖဉ်နုာ် မုာ်အဒုးအိဉ်ထီဉ်တတ်ဒုဉ်လာအကြိတတ်အုဉ်ကွာ်
ဒိဉ်ကွာ်၊ ဒီးမုာ်လီ၊ ဘျဲကွာ်ကယဲာ်တတ်ကျဲးလာတတ်ဝဲနုာ်အစုဂ်တဖဉ်နုာ်လီ။ တတ်တသုဂ်ညါ
အံ၊ ကဲထီဉ်လာအစုဂ်စုာ်ဒိဉ်ပုဝံာ် ဟ့ဉ်လီ၊ အးလီ၊ ပုဆူဒုဉ်ဒါလာအတတ်သုဉ်ကညါသးက
ညါတအိဉ်အစုပူ ဒီဖျိတတ်သမုလာအအိဉ်ဝဲအစုဂ်နုာ်လီ။

တတ်လာအကမုစုထီဉ် မုာ်ချထီဉ် မုာ်ကီးလံာ်အတတ်သုတတ်ဘဉ်ထဲသိးဒီး တတ်တ
သုဂ်ညါမုာ်ကီးလံာ်ဒီးအကျဲအကပူနုာ်တအိဉ်ဘဉ်။ ဒ်သီးပကထုဉ်ဖျးထီဉ်ကွာ်လာအပျဲ
သကွီအစုဂ် ပကဘဉ်အိဉ်ဒီးတတ်နုာ်အစုဂ်အကျဲလာမုာ်ကီးလံာ်နုာ်အိဉ်ဝဲသပုာ်တတ်အစုဂ်
နုာ်လီ။ ပကဘဉ်အိဉ်ဒီးတတ်သုဂ်ညါအစုဂ်လီ၊ တံာ်လီဆဲး ဒီးအတတ်ကူဂ်ကျဲတဖဉ်လီ၊ တံာ်
လီဆဲးနုာ်လီ။

သဂါပဉ်မုာ်ကီးလံာ်ပုဉ်

ဘဉ်ထွဲဒီးတတ်လီလာတတ်ခးအိးညီ နုာ်၊ မုာ်တတ်ပတ်မုာ်ကီးလံာ်ဖုံဖုံ၊ ထံဉ်ဆဲးအိး၊
ထံဉ်ဆဲးအတတ်ဖဲးတတ်မု၊ မုတမုာ်အလုာ်အလုာ်တဖဉ်နုာ်လီ။ တတ်ကတိးအစုဂ်ဖုံဖုံ၊ တတ်က
တိးနုာ်ဘဉ်ဖဉ်လဲအိး တအိဉ်ဒီးတတ်ပတ်နုာ်အလီာ်ဘဉ်နုာ် မုာ်တတ်လာအထီဒါလီာ်အသးဒီး
တတ်ထံဉ်လီ၊ ကွာ်တတ်အိဉ်မုာ်အတတ်မုဖးဒိဉ်သပုာ်ပုာ်ဒီး တတ်ဘဉ်ဆာဉ်မဲာ်ဖးဒိဉ်အစုဂ်နုာ်လီ။
တတ်ဆိကမိဉ်တယာ်၊ သးတစုာ်အတတ်အံဉ်ဒီး၊ ဒီးတတ်သးတဆးဘဉ်တဖဉ်နုာ် မုာ်ပုလာအ
ပတ်တတ်စုာ်သုဂ်တဖဉ်အံဉ်ဖုံဖုံနုာ်လီ။

မုာ်ကီးလံာ်အိဉ်ဝဲနီာ်ကိာ်ဒီး အတတ်မုတဖဉ်အိဉ်ဝဲသပုာ်တတ်အစုဂ်နုာ် မုာ်တတ်စုာ်အ
ကါဒိဉ်တခါလီ။ မုာ်တတ်လာတတ်ကဘဉ်ဆိကမိဉ်လာအစုဂ်လီ၊ တံာ်လီဆဲး၊ ဒီးဟံးထီဉ်ဖိဉ်

ထိုင်အေးလေအိပ်တယာ်အဏ်အကျူတခါ၊ ဒီးထဲဒုင်ပုလုအဟ်အသးသပုာ်တဖု်န့ၣ်
ဖီၣ်ထီၣ်တၢ်စ့ၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်စ့ၣ်န့ၣ်သတးဒီး၊ လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအ
သီဟ့ၣ်ပလီၤပုၤဝံၤက့ၤဝံၤက့ၤလၢ၊ “ကီၤသုးတက့ၢ်. ဆိးသီတက့ၢ်” လီၤ. တၢ်စ့ၣ်အံၤ၊
တၢ်တဲၤဝဲသပုာ်ပုၤလၢ၊ “ကီၤသုးတက့ၢ်. ဆိးသီတက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ သုဒုၣ်သုဒါမ့ၢ်ကီၤ
လံာ်” (၁ပုးတရူး ၁:၈).

ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဟ်သးဝဲအံၤန့ၣ်၊ စီၤယူဒါအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်စဲၤထီၣ်ဒီးအတၢ်ဟံး
ထီၣ်ဖီၣ်ထီၣ် ပုၤလၢအဟ်တၢ်စီတၢ်ဆံၣ်ဒီးပုၤစီဆံၣ်တဖု်ဖုံဖုံတဖု်အစ့ၢ်န့ၣ်၊ “ဒ်န့ၣ်အသိးစ့ၢ်
ကီၤ၊ ပုၤမံၤတၢ်တဖု်အံၤ၊ မၤဘၣ်အတၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်၊ ဒီးတပာ်ကဲဘၣ်ပဒိၣ်ပပုၤဘၣ်၊ ဒီး
ဒုၣ်ဒုၣ်တၢ်လၢကတီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတုၤကလူးအခိၣ်စီၤမံၤက့ၤလးတၢ်တဲၤလိာ်ယိာ်
အသးဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်၊ ဒီးစ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အသးလၢစီၤမံၤဂ့ၤအစီၢ်အစ့ၢ်အကျိၤဒီး၊ ပာ်တၢ်က
မၢ်ဒုၣ်ဒုၣ်လၢအလီၤတဘျီဘၣ်. မ့ၢ်အစံးဝဲဒုၣ်၊ မံၤကစၢ်သိၣ်ယိာ်န့ၣ်တက့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်
ဒီးပုၤတဖု်အံၤ၊ ဒုၣ်ဒုၣ်တၢ်လၢအတသ့ၣ်ညါဘၣ်၊ မ့ၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်လၢအသ့ၣ်ညါဒုၣ်တၢ်ဆၣ်
ဖိကီၤဖိသ့ၣ်တဖု်သးတဖု်အသိးအပူၤ၊ မ့ၢ်အမၤဟးစီၤလီၤအသးလီၤ” (ယူဒါ ၁:၈-၁၀).

စီၤပုးတရူးစ့ၢ်ကီၤ ကတီၤတၢ်လၢတၢ်စ့ၣ်တမံၤယီၤအံၤ ပုၤလၢအကတီၤတၢ်လၢတၢ်တ
ဟ်လုၣ်ဟ်ကါဘၣ်၊ ပုၤကတီၤတၢ်တကြားတဘၣ်ဘၣ်အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ “ဒီးလီၤဆီဒုၣ်တၢ် ပုၤလၢ
အပိာ်တၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်အံၤ၊ ဒီးလဲၤတၢ်လၢအတၢ်ကလုာ်ကလီၤအပူၤ၊ ဒီးမၤတရီတပါပဒိၣ်ပ
ပုၤတဖု်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတဖု်န့ၣ် မ့ၢ်ပုၤအဒူ၊ ဒီးမၤဖဲအသးလီၤဒုၣ်ဝဲလီၤ. ဒီးဒုၣ်ဒုၣ်တၢ်အစီ
အကမီၤတဖု်န့ၣ်တပျံၤဘၣ်ဝဲဘၣ်. မ့ၢ်ကလူးတဖု်လၢအစံၢ်အဘါဒီးအစီအကမီၤဒိၣ်န့ၣ်
အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်သက့ဒီး၊ တပာ်တၢ်ကမၢ်ဒုၣ်ဒုၣ်လၢအလီၤလၢယူၤအမဲၣ်ညါဘၣ်. မ့ၢ်အဝဲ
သ့ၣ်တဖု်န့ၣ်၊ ဒ်ဆၣ်ဖိကီၤဖိနီၣ်နီၣ်လၢ အသ့ၣ်တဖု်အသးတဖု်ဘၣ်၊ ကဲထီၣ်လၢတၢ်ကဖီၣ်
န့ၣ်အံၤ၊ ဒီးမၤသံအံၤအစီအသိးန့ၣ်၊ ပုၤတဖု်အံၤဒုၣ်ဒုၣ်တၢ်လၢအတသ့ၣ်ညါဘၣ်တဖု်
န့ၣ်၊ ဒီးကဟးစီၤမးလၢအကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအတၢ်ဟးစီၤအပူၤ၊ ဒီးကဒီးဘၣ်တတီတလီၤဘၣ်
အဘူးအလဲလီၤ. တၢ်အိၣ်လုာ်ကီၤလၢမ့ၢ်ဆါဒီန့ၣ်၊ ပာ်ဝဲလၢအတၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢ၊ ဒီးမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်
သ့ၣ်မံၤစီၤဒီးတၢ်သိၣ်သ့ၣ်မံၤကျိၣ်၊ ဒီးပုၤမ့ၢ်လၢတၢ်လၢအတၢ်လီၤတၢ်တုၤဒုၣ်ဝဲအပူၤ၊ ဖဲအအိၣ်မ့ၢ်
အိၣ်လၢအသးဒီးသုအဖၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ” (၂ပုးတရူး ၂:၁၀-၁၃).

ကကဒိကန့ၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဆုၤပုၤဆူတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဟ်သးလၢကအိၣ်
လီၤဘျီလၢနီၤသးန့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤ၊ မ့ၢ်နီၤအံၤအုၤအတၢ်ကမၢ်န့ၣ်လီၤ. အပျူန့ၣ်ဘျီဒ်သိ
အသိး၊ အတၢ်ကတီၤန့ၣ်လဲၤတရံးတၢ်ဒီးမၤကတီၤထီၣ်တၢ်စ့ၣ်တၢ်ပျံၤတဖု်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဒ်
အံၤအယိ၊ ပတၢ်အိၣ်အသးန့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်စိးမဲးယဲးလၢကထီဒါတၢ်၊ အိၣ်ဒီးတၢ်ထၢၣ်လီၤ
စီၤလီၤသးလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ၊ တၢ်အဒုၣ်တဖု်တလီၤတီၢ်နီတတီၤ၊ တြီၤတအိးထီၣ်အသးနီ
တဘျီဘၣ်၊ ဒီးတၢ်လီၤလၢအဖုၣ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မၤတၢ်အဒုၣ်ကျူကျူ၊ ဒီးပာ်လီၤ
တၢ်နိးတၢ်ဘျးအဆီဆီ ထီဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်လီၤတခါဧၤလၢတၢ်ပူၤဖျး အစီန့ၣ်
လီၤ.

သးလၢအတၢ်ပျံၤပုၤလၢအမၢ်

တၢ်အိၣ်ဒီးသးလၢတအံၤဒီးပျံၤပုၤတၢ်ကမၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ကွဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်လၢကဟဲဟဲ
ဘၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘီမ့ၢ်လၢအအံၤဝဲကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်သးအဘီအမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဟးစီၤသး
သဟီၣ်၊ တၢ်ထီၣ်စဲၤသးမၤဆၢတၢ်၊ သးလၢမၤကၣ်တၢ်၊ မ့ၢ်တမ့ၢ် သးလၢတၢ်သ့ၣ်ကညီၤသး
ကညီၤတအိၣ်ဘၣ်တဖု်န့ၣ်၊ မ့ၢ်တၢ်မၤလၢအယူထာဝဲတဖု်၊ ဒီးမ့ၢ်အတၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢအ
သ့ၣ်န့ၣ်ဝဲ ဒီးမ့ၢ်တၢ်စုကဝဲလၢအိၣ်ဆၣ်တဖု်န့ၣ်လီၤ. စီၤပီလူးမၤဖျါထီၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်
ပိးတၢ်လီၤသ့ၣ်တဖု်အယိ၊ ပမၤဟးစီၤအတၢ်ကူၣ်ကျဲၤသ့ၣ်ဒုၣ်န့ၣ်လီၤ. “ဒီးပုၤလၢသုပျံၤအ
တၢ်တမံၤမံၤဒီး၊ ယပျံၤစ့ၢ်ကီၤယဲလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ယမ့ၢ်ပျံၤတၢ်တမံၤမံၤဒီး၊ ယပျံၤတၢ်လၢသု
ယိလၢခရံၣ်အမဲၣ်ညါ၊ ဒ်သိးမ့ၢ်ကီၤလံာ်သုတမၤန့ၢ်အလီၤလၢပဖီဒိၣ်တစ့ၢ်လီၤ. အစ့ၢ်
ဒ်အံၤ၊ ပသ့ၣ်ညါအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးလီၤ” (၂ ကရံၣ်သုး ၂:၁၀-၁၁).

ဖဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်သးလၢအတၢ်ပျံၤပုၤတၢ်ကမၢ်ဘၣ်လၢပပူၤလဲန့ၣ်၊ အဝဲန့ၣ်
ဘၣ်ပုၤလံာ်၊ ဒီးပအိၣ်ဘၣ်လၢအဝဲအလီၤအကျဲန့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်တစု၊ ကယဲၤပုၤခဲလၢာ်၊ ပုၤ
အစ့ၢ် ပုၤအအာတဖု်ကမၤဆူးမၤဆါပုၤ၊ ဒီးတဘျီတခိၣ်န့ၣ်ကဘၣ်လၢအလီၤဆိုးတဖု်
န့ၣ်လီၤ. တဘျီတခိၣ်န့ၣ် မၤကမၢ်ဘၣ်ပုၤလၢတၢ်တပာ်သ့ၣ်ဟ်သးဘၣ်အပူၤ၊ ဒီးတဘျီတ
ခိၣ်န့ၣ် သ့ၣ်ညါဝဲဒီးမၤဒုၣ်တဝဲ ဒီးမၤဝဲလၢအသ့ၣ်ဆူၣ်အသးစဲၤန့ၣ်လီၤ. တုၤလၢသးလၢ

အတသ္မာကညီသးကညီတတ်တဖျာ ပံးန့ပဟု ဝဲလအတမကမာဘာပုအယိန့၊ မုာ်ကီလံအိာ်လအနာတကပလံန့လီ။

တဂ်ဆိာ်လီသးဒီးတဂ်ဆိာ်တဂ်ထုတဂ်

ပယာထိာ်ကစာ်ခရ်အတဟ့ပလီပုအတကတိတဖျာ, “မကဒီးတစု, သု နဟူလံလာတစံးဘာ်ပမံပပု, နတဆိာ်န့သုတမဟးစီးအီတစု, မုမာ်လီးက့နတ ဆိာ်လာယုတက့. မုမာ်ယဲဒ်အံယစံးဘာ်သု, ဆိာ်တထုတလုတက့တစု. ဆိာ်တ လာမုဆိာ်အမဲာ်ညါတစု, အစုာ်ဒ်အံ, မုာ်ယုအလီပစိာ်လီ. ဆိာ်တလာဟိာ်ခိာ်အမဲာ် ညါတစု, အစုာ်ဒ်အံ, မုာ်အခိာ်ယီလီအလီလီ. ဆိာ်တလာယဂ္ဂုလုာ်အမဲာ်ညါတ စု, အစုာ်ဒ်အံ, မုာ်စီးပဖးဒ်အစုာ်လီ. ဆိာ်တလာန့ခိာ်အမဲာ်ညါတစု, အစုာ်ဒ်အံ, ထဲခိာ်သုတဘိန့သုမုာ်စု, ဝါမုာ်စုနမတသုဘာ်လီ. မ်သုကတိတလာအမုာ်, အမုာ်, တမုာ်ဘာ်, တမုာ်ဘာ်န့တက့. တာ်အါန့အန့တဖျာ, ဟဲလာတာ်အာတာ်သီအပူလီ(မး သဲ ၅:၃၃-၃၅).

တဂ်တြဲတခိန့ မုာ်တဲာ်သုတကတိအဆုာ်အကီလာတာ်ဆိာ်လီသးအပူန့ လီ. ပတံသကွံကညးဝံကွာ်ဝံကွာ်ဒီးပာ်ဖျိာ်အါထိာ်ပတံကတိအဖျာန့ မုာ်တလာအ ကမုဒီးကဲထိာ်လပအိာ်ဘာ်လာမုာ်ကီလံအပျဲသကွီအပူန့လီ. ပုကွဲးလံာ်တက တိဒိစံးဝဲဒ်, “လာတာ်ကတိအါထိာ်အကျါန့, တာ်ကမာ်တစုဘာ်” (ကတိဒိ ၁၀း ၁၉).

မုာ်ကီလံကွဲးစးသု ပတံကတိဆုာ်ဒီးပတံထဲဖျါတဖျာလကအုာ်အသးလာ တာ်လာပကတိတဖျာန့မုာ်တဲာ်အစုာ်န့လီ. ဝဲပသုတကတိအါထိာ်တံ ဒ်သိးပက တဲယထိာ်တံမုာ်တဲာ်လာတာ်ကတိပာ်လံအီန့, ကဲထိာ်လပလီဖျါထိာ်ပသးလာမုာ် ကီလံအစိအကမီန့လီ. “ဘာ်ဆာ်ဒီး, ယဒိပာ်ဝဲာ်သုာ်ဇာ, လကယဲာ်တံခဲလာ်အစိ ခိာ်န့, လာမုဆိာ်အမဲာ်ညါမုာ်စု, လာဟိာ်ခိာ်အမဲာ်ညါမုာ်စု, လာတာ်ဆိာ်အစုာ်အစုာ်မုာ်

စု, သုတဆိာ်တထုတစု. မုမုာ်ဒ်သိးသုသုတလီတဲာ်လာတာ်စံာ်ညီာ်ယာ်အပူတစု ဒီး, မုမုာ်တံဒီး, စံးလာအမုာ်, မုတမုာ်ဘာ်တံဘာ်ဒီး, စံးလာအတမုာ်ဘာ်န့တက့” (ယ ကတိ ၅:၁၂). စီးယကီာ်ယံယာ်ကွံကစာ်ခရ်အတကတိလီ. မုာ်ကီလံန့အိာ်ခူ သုာ်ဝဲလာတာ်ကတိအါအလီခဲလီ. တာ်ကတိအဖျာယီယီ, ဖျာဖျာဒီးတံတဲာ်အီလာတာ် ပာ်သးသပုာ်ပု လာစံာ်လာဘါန့မဲာ်တံာ်ဒီးမဟးစီးကွံအတက့လာကဖိာ်န့ပုန့ လီ.

မုာ်တံာ်ညီမးလာမုာ်ကီလံကပတုာ်ဖျါလီကွံပတံတံာ်န့လာကအုာ်က့ဒိာ် က့တံာ်န့လီ. တာ်ကတိလီတံာ်အိာ်အါမး, တာ်ကတိဆုာ်န့, တာ်ကတိလာညါတဖျာ န့အါစုအါဘျီ မုာ်ဒ်တံာ်ကျိာ်က့တံာ်အလီလီန့လီ. အါစုအါဘျီအိာ်လီကစိဒိ, ဘာ်ဆာ်တဆုာ်ပုဆုာ်တံာ်ကျိာ်အိာ်ထံဘာ်. ဒ်နီာ်စုရါအသိး, အဝဲသုာ်စးထိာ်လာ တံာ်ပာ်သးသပုာ်ပုလာကလဲဆုာ်ကီကန့န့, ဘာ်ဆာ်ပတုာ်ဝဲ ဟဲရဲဒီးအိာ်ဝဲန့ လီ. ဒ်စီးယကီာ်အသိး, ရုက့မယာလီအိာ်ခါဒီးဖိာ်ပတုာ်ယာ်အီလာကလဲဆုာ် သုလးအလီန့လီ.

တဂ်သးဆုာ်ဝဲလက လကတဂ်သုာ်တဂ်ခါ

လာအစုာ်တကပတံဒိ ပုအိာ်ဝဲဒ်လာအကွဲးစးသပုာ်ပုလာကလုာ်ထိာ်ဘး “ တံာ်စိဆုာ်တအိာ်ဘာ်ဒီးထံာ်ဘာ်ယုတသုဘာ်”အခဲန့လီ. မုာ်ကီလံပလးန့အီလာက လဲတလာဆုညါတစဲး, ဒီးအကတံာ်တခိ အတံာ်သုာ်ဆုာ်သးစးန့ဆဲးလီစုလီဆုာ်တ မုာ်ထုကျဲယုကျဲလာဘာ်သးဒီး, တံာ်န့ကဲထိာ်တံာ်လီမုာ်လီဖးလာတာ်အိာ်ဖျိာ်အပူန့ လီ.

တံာ်သုာ်အိာ်သးအိာ်လာအယံးယံးန့ လီပအာ်ဆုာ်အနးနးကလဲာ်ဒီးတံာ်သုာ်စု သးန့န့ဆုာ်တံာ်စာ်ဘါစာ်န့လီ. တံာ်ဖဲးမဟးစးလာစံာ်လာဘါန့ ကဲထိာ်လာတာ်သုာ် ဆးသးဆးတအိာ်လာဒီးဆုာ်တံာ်သုာ်အိာ်သးအိာ်လီ. တံာ်ဆိကမိာ်ထံတံာ်လာတာ်သုာ်စာ် သးစာ်န့ကဲထိာ်လာတာ်ပလီသုာ်ပလီသးဒီးမာ်ပိာ်ထွဲက့တံာ်အခဲန့လီ. တံာ်အာ်

လီတူခိပ်ဟ်သးဒုဒုန့ၣ်ကဲထီၣ်လၢတူတံၣ်တသ့ ပှၤသးတစူလၢ၊ ဟ်ဒိၣ်က့ၤလၢတံၣ်ဆိကမိၣ်၊ ဒီးကဲထီၣ်ပှၤတဒိန့ၣ်တဒိတၢၤန့ၣ်လီၤ။ တံၣ်သ့ၣ်ညါယုးယိၣ်ဟ်ကဲပှၤၤအတံၣ်တူခိပ်ဟ်သးန့ၣ်ဆံးလီၤစ့ၤလီၤ ဒီးကဲထီၣ်ပှၤလီၤဘျၤလၢတံၣ်သ့ၣ်ဘၣ်ဒိသးဘၣ်ဒိတအိၣ်လၢ၊ ဒီးဆူပှၤကၢၣ်သံကျူသံနးနးကလဲၣ်တစူန့ၣ်လီၤ။ တံၣ်န့ၣ်တံၣ် လၢတံၣ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစဲၤန့ၣ်

ဆံးလီၤစ့ၤလီၤဝဲဆူ တံၣ်ဆိကမိၣ်ဒိၣ်လီၤသး ဒီးသါတံၣ်ဘၣ်တစူယိန့ၣ်လီၤ။ တံၣ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ်လၢအိၣ်ဒီးတံၣ်ပလီၢ်သ့ၣ်ပလီၢ်သးန့ၣ် ကဲထီၣ်က့ၤဆူပှၤသ့ၣ်ပှၤပျီၤဒီးတံၣ်သ့ၣ်ပိၣ်သးဝးလၢအယုၣ်အသးန့ၣ်လီၤ။ တံၣ်အၢၣ်လီၤတံၣ်စံၣ်ဘါစံၣ်ဒီး တံၣ်ဖဲတံၣ်မၤန့ၣ်ကသ့ၣ်ထီၣ်ကွံၣ်ဒီးကဲထီၣ်တံၣ်မၤလၢပှၤတံၣ်ဘျီတံၣ်ဘျီ မုၢ်လၢတံၣ်သ့ၣ်တအိၣ်သးတအိၣ်၊ ဃုထီၣ်ချီန့ၣ်လီၤ။

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ကွၢ်ပှၤထီၣ်ဘိအိၣ်ဒီးတံၣ်သ့ၣ်သပှၤသးသပှၤ ဒီးကျဲးစးထုးယာ်ပှၤဒ်သိးပသုတတုၤဆူဖိတၢၣ်တစူန့ၣ်လီၤ။ မ့တမ့ၢ်တဒိဆိၣ်ပှၤဆူအဒုၣ်ချၢတဒိ ဒီးကျဲးစးဆိၣ်ပှၤဆူညါဆူညါလၢပကမၤတပျီၤတပျီၤတံၣ် အိၣ်ဒီးတံၣ်သးဆူၣ်တကလုာ်လၢကလဲၣ်တလၢကွံၣ်တံၣ်ပညိၣ်လၢအဒိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ။ မုၢ်ကီၤလံာ်အတံၣ်ပညိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢကယုထံၣ်န့ၣ်ပတံၣ်စံၣ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်အလီၤ ဒီးဒုးကဲအိၤဆူတံၣ်လီၤလၢဘၣ်ဒိညိၣ်ဒီးတံၣ်လီၤအဆိးဝဲန့ၣ်လီၤ။

နီၣ်ပဒီးဘိဒိဃာ

လၢတံၣ်ရုလိာ်ကတိၤလိာ်သးဘူးဘူးတံၣ်တံၣ်ဒီးပှၤလၢတစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတံၣ်အပူၤ ကဲထီၣ်ပှၤ ယိးနီၣ်ယိးဘိဖုံဃာ န့ၣ် လိၣ်ပျီထီၣ်တံၣ်လီၤလၢ မုၢ်ကီၤလံာ်ကဟံးခဲးယာ် အဒိၣ်အမ့ၢ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ။ တံၣ်မၤသကိးတံၣ်လၢတံၣ်ဖဲတံၣ်မၤ မ့တမ့ၢ် တံၣ်ထီၣ်ပှၤဒီးပှၤလၢတစူၢ်တန့ၣ်တံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တံၣ်ဟးစိၤအလီၤလၢပှၤလၢအစူၢ်က့ၤကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်တဖၣ်အစီၤလီၤ။

“ သုတယိးနီၣ်ယိးဘိဖုံဃာထီၣ်ပှၤထီၣ်ပှၤထီၣ်ပှၤဒီးပှၤလၢအတစူၢ်တန့ၣ်ဘၣ်တံၣ်တဖၣ်န့ၣ်တစူၢ်။ အစူၢ်ဒ်အံၤ၊ တံၣ်တီတံၣ်လီၤန့ၣ်၊ ဘၣ်ယးဒီးတံၣ်တတီတလီၤဘၣ်ဒ်လဲၣ်။ ဒီးတံၣ်ကပီၤရုလိာ်အသးဒီးတံၣ်ခဲးဒ်လဲၣ်။ ဒီးခရံၣ်ဘၣ်လိာ်ဒီးဘလးယစၢလးဒ်လဲၣ်။ ဒီးပှၤလၢအစူၢ်က့ၤ

န့ၣ်က့ၤတံၣ်၊ န့ၣ်ဘၣ်ယုၣ်အစီၤဒီးပှၤလၢအတစူၢ်တန့ၣ်ဘၣ်ဒ်လဲၣ်။ ဒီးယုၤအတံၣ်လုာ်အဟံၣ်ဘၣ်လိာ်အသးဒီးတံၣ်စိၤလၢမန့ၢ်တမံၤလဲၣ်”(၂ ကရံၣ်သူး ၆:၁၄-၁၅)။

မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ဘၣ်တံၣ်ကိးအိၤလၢ ဘလးယစၢလးလၢအဒိပညိထီၣ်လၢ အလုာ်အပူၤတအိၣ်၊ လီၤသးဘၣ်အာဒီးအသ့ၣ်က့ၣ်သးက့ၣ်လီၤ။ အဝဲဒီးကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်ဘၣ်လိာ်အသးတသ့ဘၣ်။ တံၣ်ယိးနီၣ်ယိးဘိဖုံဃာန့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ရုလိာ်သးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်သးလီၤပလီၢ်အိၣ်တသ့ဘၣ်။ အကတၢၢ်န့ၣ်ကဲထီၣ်တံၣ်တကဆိဘၣ်ဒီးဘၣ်အာဘၣ်သီန့ၣ်လီၤ။ မ့မ့ၢ်ဒ်တံၣ်သိၣ်တံၣ်သီအသိးန့ၣ်၊ နဒုးယိးယုာ် စိၤဖဲဒီးကသ့ၣ်လၢလၢနီၣ်ယိးဘိတသ့ဘၣ်။ လၢသ့ၣ်လၢသးတကပၤ၊ ကစၢ်ခရံၣ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် တံၣ်သးလီၤပလီၢ်အိၣ်ဝဲတသ့ဘၣ်။

တံၣ်မၤလီၤဖးကွံၣ်သး၊ တံၣ်မၤကဆိက့ၤသး၊ ဒီးတံၣ်စိတံၣ်ဆုံအလၢအပှၤလိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတံၣ်ကမၤစၢ်မၤကျၢၤတံၣ်လီၤ လၢမုၢ်ကီၤလံာ်ဟံးတံၣ်ခဲးတံၣ်ယာ်သ့တဖၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ။ လံာ်စိဆုံဟ့ၣ်ပလီၢ်ပှၤဆူၣ်ဆူၣ်ပျီၤပျီၤဒီးပနာ်ဟံၣ်သ့လၢအမ့ၢ် တံၣ်မၤဘၣ်ထွဲဘၣ်ယးလိာ်သးလၢအမ့ၢ်တံၣ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်လိာ်သး၊ တံၣ်ရုလိာ်သးမ့တမ့ၢ်တံၣ်မၤဘူးဘူးတံၣ်တံၣ်ဒီးပှၤလၢတစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပှၤလၢအယိးနီၣ်ယိးဘိဖုံဃာတဖၣ်အစီၤန့ၣ်၊ တံၣ်ထုးတံၣ်ဆူတကပၤယိန့ၣ်ကတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ရုလိာ်မုၢ်လိာ်သးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ဟ့ၣ်နီၤလိာ်သးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ရုလိာ်အိၣ်အိၣ်သကိးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်ဘူးတံၣ်တံၣ်လိာ်သးတအိၣ်ဘၣ်၊ တံၣ်သးလီၤပလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်၊ ဒီးတံၣ်ဟ့ၣ်ယုာ်တံၣ်ဖးတအိၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဘၣ်။

ပှၤထုးထီၣ်လံာ်စိဆုံအဒိပညိတဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်လံာ်စိဆုံအဆၢလၢ ၂ ကရံၣ်သူး အပူၤန့ၣ်၊ မ့ၢ်ဝဲစိၤပီလူးအတံၣ်နာ်ဟံၣ်ဟ့ၤလ့ၣ်အကျိၣ်ထံထံဆးဆးအစူၢ်န့ၣ်လီၤ။ ပထံၣ်န့ၣ်လၢအပူၤ၊ တံၣ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစဲၤအမ့ၢ်အူအိၣ်တံၣ်ဒီးတံၣ်ဟ့ၣ်လီၤ အးလီၤသးအဒိၣ်အယိာ်န့ၣ်လီၤ။ တံၣ်ကဘၣ်တံၣ်စူးကွံၣ်ညိကွံၣ်သး ဟးဆွဲးတံၣ်မၤဘူးလိာ်တံၣ်လိာ်သး ဒီးတံၣ်မၤသကိးတံၣ်ဒီးပှၤလၢတစူၢ်တန့ၣ်တံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢမ့ၢ်ကျိၤဝဲကွံၣ်မ့ၢ်စ့ၤ၊ တံၣ်မုၢ်တံၣ်လၢမ့ၢ်စ့ၤ၊ မ့တမ့ၢ်လၢတံၣ်လူၤထွဲပှၤစ့ၢ်ပီအစူၢ်မ့ၢ်စ့ၤန့ၣ်လီၤ။

စိၤပီလူးဟ်လီၤတံၣ်သိၣ်တံၣ်သီတဖၣ်လၢအလံာ်ပရၢဆူပှၤ ကရံၣ်သူးဖိတဖၣ်လၢလံာ်ပရၢအဒိၣ်ထံးကတၢၢ်တဘျီအပူၤဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ “ယကွဲးန့ၢ်တၢၢ်သုလၢလံာ်တဘျီအ

ပျား၊ ဒ်သီးသုသုတရူလိာ်သုသးဒီးပျားမကမုာ်ပိာ်မုာ်ပိာ်မာတဖာ်န့ၣ်တစ့ၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး လာဟီၣ်ခိၣ်အပျားမကမုာ်ပိာ်မုာ်ပိာ်မာမုာ်စ့ၤ, ပျားသးကွံစ့မုာ်စ့ၤ, ပျားအိၣ်ကဘျဲးအိၣ်ကဘျဲၣ် မုာ်စ့ၤ, ပျားဘါတၢ်စီမုာ်စ့ၤ, ရူလိာ်သုသးလွၢတက့ၤတစ့ၤန့ၣ်တမုာ်ဘၣ်. မ့မုာ်ဒ်န့ၣ်ဒီး, သု ဘၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လာဟီၣ်ခိၣ်ချာအံၤလီၤ. မ့မုာ်ခဲကန့ၣ်အံၤ, ယကွဲးန့ၣ်သု, လာပျားဘၣ်တၢ်ကိး အီၤလၢဒီပုာ်ဝဲာ်တစ့ၤ, မ့မုာ်ပျားမကမုာ်ပိာ်မုာ်ပိာ်မာမုာ်စ့ၤ, ပျားသးကွံစ့မုာ်စ့ၤ, ပျားဘါတၢ်စီ မုာ်စ့ၤ, ပျားဒုာ်ဒုာ်တၢ်မုာ်စ့ၤ, ပျားအီၤမုာ်သးမုာ်စ့ၤ, ပျားအိၣ်ကဘျဲးအိၣ်ကဘျဲၣ်မုာ်စ့ၤ, သုတရူလိာ် သုသးဒီးအီၤတစ့ၤ, အိၣ်ယုာ်ဒုာ်လဲာ်ဒီးပျားဒ်န့ၣ်အသီးတစ့ၤတစ့ၤ”(၁ ကရံၣ်သူး ၅:၉- ၁၁). စီပီလူးတကြိဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်ရူလိာ်သးလၢတၢ်ဘၣ်န့ၣ်အတီၤမုာ်စ့ၤ, လၢတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ အဖီခိၣ်စံးကတီၤလိာ်သးမုာ်စ့ၤန့ၣ်ဘၣ်. မ့မုာ်တဒီလၢ တၢ်ရူလိာ်အသးလၢဘူးဘူးတၢ်တၢ် ဒီးလၢကကဲထီၣ်တၢ်လီၤစီလီၤထီတဒီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒီတၢ်ဒီခိၣ်ဒီးပီခိၣ်(ပျားခဲၤတသးဒ်)

စီပီလူးတၢ်ဖျါဒီးထီဒါဝဲဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ် ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဘၣ်ဘျဲး လိာ်သးန့ၣ် မုာ်တၢ်လၢအကဲထီၣ်တၢ်စံးဘါစံးအလီၤလၢမုာ်ကီၤလံာ်ကခဲးဝဲအလီၤ ဒီးအက တၢ်တဒီဟဲစီဝဲတၢ်မကမုာ်ဘၣ်တၢ်ရူလိာ်အစီအဆုံအဒိၣ်အမုာ်န့ၣ်လီၤ. “ပျားအဲၣ်ဘၢမါ အဲၣ်ဘၢဝါသ့ၣ်စၢ, မုာ်သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢတၢ်ရူလိာ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်မုာ်တၢ်ထီဒါယုၤန့ၣ်ဘၣ် ဧါ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဝဲဒုာ်ပျားလၢတၢ်မိာ်ကဲဘၣ်အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်အတံၤအသကိးန့ၣ်, ဒုးကဲ ထီၣ်အသးလၢယုၤအဒုာ်အဒါလီၤ(ယၤကီၢ် ၄:၄). ဒီဖျါတၢ်ရူလိာ်ဒ်အံၤအယိန့ၣ်, ယုၤအ တၢ်အာၣ်လီၤလၢတၢ်တုာ်ဖျါန့ၣ်ဟးစီကွံာ်ဝဲလီၤ.

သရၣ်အဲလဲဖိး, ဟံၤဖျါလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအဒီပညီဒီးစံးဝဲ, “လာဟီၣ်ခိၣ်အံၤ, က စံးယုၤမုာ်တၢ်ဟံၤဘၣ်န့ၣ်, အဒီပညီထီၣ်ဒုာ်လၢ ဝိာ်မုာ်ပိာ်ခွါအတၢ်သးလီၤ, အတၢ်ပညီဒီး အတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. ပျားကညီလၢကစံးခရံၣ်ဟံးထီၣ်ကွံာ်အီၤလာဟီၣ်ခိၣ်ချာအံၤ, မ့တကဲထီၣ် ယုၤအဒုာ်အဒါဘၣ်ဒီး, ကဲထီၣ်ကဒါက့ၤပျားဒီတံၤဒီသိၣ်ဒီးပျားလာဟီၣ်ခိၣ်အံၤ ဒီးအတၢ်မၤအ ခဲၣ်အကျဲၤတသ့လၢဘၣ်. ကစံးယုၤဒီးဟီၣ်ခိၣ်အံၤအိၣ်ဆၢထၢၣ်ဆၢၣ်မဲာ်လိာ်အသးသတး

ဒီး, ပျားကညီအံၤ မုာ်တဟးသဒုာ်တကပၤဘၣ်ဒီးလဲၤဟံၤဖျါအသးဒီးအဝဲတကပၤတသ့ ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, ပျားတစၢလၢလၢအဲၣ်ဒီးကဲထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အတံၤသကိး, ဒီးဟံၤလီၤ အသးသပျားဒီးဆၢန့ၣ်ဝဲတစ့ၤန့ၣ်, ကဘၣ်ဆၢတဲာ်လီၤအသးလၢကကဲကစံးယုၤအဒုာ်အ ဒါန့ၣ်လီၤ.”

ပကစံး, “မ့မုာ်ဒ်န့ၣ်ဒီး, ယရူလိာ်ယသးဒီးယဘူးယတၢ်လၢအစ့ၢ်အန့ၣ်ယုၤမုာ်စ့ၤ တနာ်ယုၤမုာ်စ့ၤန့ၣ်တသ့ဝဲဘၣ်န့ၣ်ဧါ.” ပဒုာ်ဖိထၢဖိအတၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးန့ၣ်ပလဲ လိာ်တသ့တၢ်နီတမံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ပျားအိၣ်ဝဲတနီၤလၢအဘူးဒီးပျားဒိၣ်န့ၣ်ပျားတဖာ်တက့ၢ် န့ၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ. ပျားလၢအဘူးလိာ်အသးဒိၣ်ကတၢ်န့ၣ် မုာ်နီၤဒီမါဝါတဖာ်လီၤ. အဝဲခဲၤန့ၣ် ဟံၤလီၤအသးလၢ တၢ်အိၣ်သးစ့ၤမုာ်စ့ၤ အမုာ်စ့ၤသတးဒီးအဝဲသ့ၣ်ခဲၤကဘၣ်မၤလၢအစ့ၢ် ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ကစံးယုၤဟံၤယုာ်အဝဲသ့ၣ်ကဒဲကဒဲ, ဒီးပျားထူးဖးအီၤတသ့ဘၣ်နီတစ့ၤ ဘၣ်.

မိာ်တဖာ်န့ၣ် ဘူးဒီးဖိလံာ်တဖာ်ဒိၣ်မးလီၤ. ဝဲအဝဲသ့ၣ်အသးစံးအခါန့ၣ် နမၤ လီၤဖးအီၤတသ့ဘၣ်, အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, နမူနဒါအိၣ်လၢနကဘၣ် “ဒုးဒိၣ်ထီၣ်အီၤလၢကျဲၤလၢအ ကြးဒိၣ်ထီၣ်ဝဲတဘီ” န့ၣ်လီၤ. တုၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဒိၣ်လံာ်တဘျီန့ၣ်နတၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်လဲ လိာ်အသး, ဒီးနကဘၣ်သုနတၢ်ဆိကမိၣ်ဆၢတဲာ်ဒုာ်နဲလၢ မုာ်နကမၤဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ်ထဲ လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖိတဖာ်စ့ၢ်ကိးကဘၣ်ဆၢတဲာ်လီၤဒုာ်ဝဲအသးလၢ မုာ်အဘျဲးကအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ် အစီလၢ မုာ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးမိာ်ပံးဆံးယံာ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မုာ်တပျံၤယုၤဘၣ်န့ၣ်, နကြး ဟးသဒုာ်အဝဲသ့ၣ်အဆိကတၢ်တသ့ဝဲအသ့န့ၣ်လီၤ.

မ့မုာ်လၢဘူးတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖာ်အစီန့ၣ်, ဒီပုာ်ဝဲာ်မုာ်ဒီပုာ်ဝဲခွါဒုာ်လဲာ်, အဝဲသ့ၣ် မ့မုာ်ပျားလၢအဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီး, နမူနဒါတအိၣ်လၢနကဘၣ်ရူဘူးရူတံၤအီၤဒ်အံၤဒ်န့ၣ် ဘၣ်. နကစံးကတီၤတၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆဲးဆဲးလၢလၢ, ဘၣ်ဆၣ်လၢအစီစ့ၤန့ၣ်လီၤ.

ယာ်အတဝ်ဒ်ကျိပ်နာ်အသီးန့ၣ်လီၤ. စီပီလူးပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလာ်တၢ်စ့ၢ်အံၤလီၤ. “မ့ၢ်ယမာ နာမာယၣ်ယနီၢ်ခိၣ်, ဒီးယမာအကဲကုၢ်ဒ်သီးယစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လာ်ပုၤတၢ်တံၤဒီး, ယသုတကဲ လာ်ပုၤဘၣ်တၢ်ညိၣ်ကွၢ်အိၣ်ယကစၢ်ဒ်ယတစ့ၤလီၤ” (၁ကရံၣ်သူး ၉:၂၇). နီၣ်ခိၣ်လာ်တၢ်တ ဟးယၣ်အိၣ်ဘၣ်န့ၣ် မးဘၣ်ဒီးစီပီလူးလာ်တၢ်မာဖိအတၢ်လီၤတၢ်လာ်ဆူတၢ်စ့ၢ်ကွၢ်ညိၣ်ကွၢ် ဆူ တၢ်ယိၣ်ပူၤအတၢ်လီၤပျံၤလီၤဖူးသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတၢ်မာဖိတဖၣ်ထံၣ်ဒ်ဒ်လၢပနီၣ်ခိၣ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်တခါလာ်ပြာ်တၢ်လာ်မူ ဒိၣ်အဘိအမုၢ်အစီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသိၣ်လိပုၤလၢပမ့ၢ်တသိၣ်လိအိၣ်လာ်တၢ်သိၣ်ယိၣ်အစုးယံး ယံးဘၣ်ဒီး, ကဲထီၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အဆၣ်အိၣ်ညိၣ်ကဒ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီပုးတရူးဟ့ၣ်ဒူးန့ၣ်ပုၤကျဲတဘိယိဖဲလၢအစံးဝဲ, “ကီၤသုသးတက့ၢ် ဆိးသီတ က့ၢ် အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ခဲယုၢ်ကညီၤရှၢ်ရှၢ်အသီးန့ၣ်, သုဒုၣ်သုဒါမုၢ်ကီၤလံာ်ဟးဝုၤစီယုပုၤလၢ အကယုၢ်လီၤဝဲလီၤ. အိၣ်စၢ်အိၣ်ကျၢၤလာ်တၢ်နာ်အပူၤ, ဒီးတြီအဝဲဒ်တက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ် အံၤ, သုသ့ၣ်ညါလာ်သုဒီပုၤဝဲဒ်လၢဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်တမံၤယိအံၤလာ်တၢ်ခိၣ်လီၤ” (၁ပုး တရူး ၅:၈-၉). တၢ်အိၣ်ဝဲလၢပယၢၤထီၣ်တလၢာ်ဘၣ်, တၢ်မိၣ်မံၣ်ခဲသး, တၢ်မံၣ်စ့ၢ်မံၣ်ခဲ, တၢ် သးတဆးသ့ၣ်တဖၣ် ဆုၤပုၤဆူမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်စိတၢ်ကမီၤအဖိလၢာ် လၢပတသ့ၣ်ညါလီၤ ပသးတဘၣ်စဲၤလီၤဘၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤပသးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတိၤဆူၣ်ဆူၣ်အပျဲၣ်အဘိၣ်တဖၣ် ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်မံၣ်ခဲ ဒီးတၢ်သးလီၤဘျါအစ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. “ဒ်သီးသုသုတလဲၤန့ၣ်ဆူတၢ်လုပစီအပူၤတစ့ၤဒီး, ဆိး သီဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်တက့ၢ်. သးတမံၤအသးအိၣ်, မ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဖိးတၢ်ညိၣ်အစံၢ်စၢ်အဘါစၢ် လီၤ” (မးသဲ ၂၆:၄၁).

အဆၢဒိၣ်တဆံၣ်လွံၣ်
မ့ၢ်ကီၤလံာ်ကိၣ်ဒီးတၢ်ကိၣ်ဖဲလဲၣ်

“တၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်အတီတထံၣ်မ့ၢ်အအံၤ, ပုၤတစၢၤမ့ၢ်ဆၢကဲထီၣ်ပုၤကွၢ်တၢ် ဒီး, မ့ၢ်အဆၢမၤတၢ်မၤလၢအစ့ၢ်တမံၤလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပုၤလၢအကွၢ်တၢ်န့ၣ် ဘၣ်မ့ၢ်ပုၤ လၢ တၢ်ပာ်တၢ်ကမၢ်လၢအလီၤအလီၤတအိၣ်ဘၣ်, ပုၤအိၣ်ဒီးအမါတစၢၤဇီၤ, ပုၤခိးအသး, ပုၤပာ်အသးသပုၤပုၤ, ပုၤကဒုလီၤတံၢ်, ပုၤအဲၣ်ပုၤတမ့ၢ်, ပုၤသိၣ်လိတၢ်သ့လီၤ. တမ့ၢ်ပုၤ အိၣ်လၢစဝဲထံအယၢၤ, ဒီးပုၤတီၢ်တၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ပုၤပာ်အသးခုၣ်ခုၣ်မုၢ်မုၢ်, ပုၤတအုၣ်လီၢ် ဆိးက့ၢ်ဘၣ်, ပုၤလၢတသးကွံၣ်စ့ၤလၢအလၢကတီၤတအိၣ်ဘၣ်, ပုၤလၢအစံၣ်ညိၣ်အဟံၣ်ဒ်ဝဲ စ့ၤစ့ၤဘၣ်ဘၣ်, ပုၤလၢအသိၣ်နာ်အဖိအလံာ်, အိၣ်ဒီးအသ့ၣ်စၢ်သးကျၢၤခဲလၢာ်လီၤ. တမ့ၢ်ဘၣ်ပုၤကဲထီၣ်သီအပျဲၣ်အဘိၣ်ဘၣ်, ဒ်သီးအသုတပာ်ထီၣ်ထီအသး, ဒီးလီၤ တံၢ်ဆူမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လီၤကမၢ်အပူၤတစ့ၤလီၤ. ဒီးဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်သးစ့ၤလၢပုၤအိၣ် လၢခိစ့ၢ်ကိး, ဒ်သီးတၢ်ဒုၣ်ဒုၣ်, ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်အပျဲၣ်သက့ၢ်သုတဘၣ်အိၣ်တစ့ၤလီၤ” (၁ တံၢ် မသး ၃:၁-၄, ၆-၇).

လၢလံာ် ၁ တံၢ်မသးအပူၤ, ဘၣ်ထွဲတၢ်ဟ့ၣ်လီၤပာ်လီၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အိၣ်အနာ် လၢ လီၤလၢမူဒါ လၢဘၣ်မူဟူးစဲၤအါအါ အစ့ၢ်န့ၣ် တၢ်တဲၤဖျါထီၣ်အိၣ်ဝဲခဲထံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ် တၢ်တမံၤန့ၣ်, တဘၣ်မ့ၢ်ပုၤကဲထီၣ်သီအပျဲၣ်အဘိၣ်ဘၣ်. “တမ့ၢ်ဘၣ်ပုၤကဲထီၣ်သီအပျဲၣ်အ ဘိၣ်ဘၣ်, ဒ်သီးအသုတပာ်ထီၣ်ထီအသး, ဒီးလီၤတံၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လီၤကမၢ်အပူၤ တစ့ၤလီၤ” (၁တံၢ်မသး ၃:၆).

တၢ်ကတိၤလီၤပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်အသီလၢနီၣ်သးခိၣ်နာ်အလီၤန့ၣ် ဒူးကဲထီၣ်အဝဲ သ့ၣ်လၢပုၤပာ်ထီၣ်ထီအသးလီၤ. ပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်အသီတစၢၤန့ၣ် တၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်မူ ဒါလၢအပတီၢ်ထီလၢတၢ်ထံၣ်အိၣ်ညိၣ်အလီၤန့ၣ်ဒီး, အဝဲကလီၤတံၢ်ညိၣ်ကဒ် ဆူတၢ်လီၤလၢ မုၢ်ကီၤလံာ်လီၤတံၢ်ဝဲခိဖျိလၢအတၢ်ပာ်ထီၣ်ထီသးအယိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကွဲးလၢလံာ်တၢ်တံၤမ သးန့ၣ် ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အုၣ်သးဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် လၢတၢ်တူၢ်လီၤအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ

ဒ်အံ၊ ညီကွိုင်အကလုာ်တီလၢအခိုင်ထံးလၢ။ ဒီးတဘျီယီ၊ ကမၤလိဝဲဒ်သီးအကဝံသး ကျာ်၊ ဒီးလဲၤဝဲၤတဟံၣ်ဘၣ်တဟံၣ် တဟံၣ်ဘၣ်တဟံၣ်လၢ။ ဒီးဝံသးကျာ်အခိုင်တ လိာ်၊ စံးကွၢ်ပုၤကတၢၢ်စံးယဲ၊ ဒီးနါစိမၤတၢ်၊ ဒီးကတိၤတၢ်လၢအတၢၢ်ကတိၤဘၣ် လၢ။ မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး၊ ယသးအိၣ်လၢပုၤမုၢ်ကမဲလၢအသးစၢ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ကန့ၣ်ဝဲ၊ ဆံးစၢ်အ ဖိ၊ ကွၢ်အဟံၣ်အယီ၊ ဒီးသုတဟ့ၣ်အလီၢ်လၢဒုၣ်ဒါကဒုၣ်ဒဲၣ်တၢ်န့ၣ်တၢၢ်လၢ။ အစၢၢ်ဒ် အံ၊ ခဲကန့ၣ်အံၤဒုၣ်လဲၣ်ပုၤတနီၤနီၤယုၣ်ကပၤလံအသးထွဲမုၢ်ကီၤလံၢ်အခံလၢ။” (၁တံၤမ သး ၅၃-၆, ၁၁-၁၅)။

တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲအံၤမၤဘျီက့ၢ်ပိာ်မုၢ်သးစၢ်အတၢၢ်သ့ၣ်အးသးအး ဒီးဆီလီၤက့ၢ်အိၣ် ဝဲအသးဒီးအစုအိၣ်ဝဲအလီၢ် လၢအပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်မုၢ်သးမုၢ်ဒီးအမူအဒါစိဆံၣ်အိၣ်ဝဲအလီၢ် န့ၣ်လၢ။ အတၢၢ်ဆၢတၢ်ကတိၤဒီးအသးတဖၣ်ပုၤက့ၢ်လၢတၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢအဘျးထီၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် တဖၣ်န့ၣ်လၢ။ မုၢ်ကီၤလံၢ်န့ၣ်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲဘၣ်အိၣ်ဒိၣ်မး လၢအကမၤဒီးပုၤလၢအသးဒီးအ စုအိၣ်ပုၤလၢ တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ထွဲယီ၊ တၢ်ကွၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဖိဒိၣ်ထီၣ်လံၢ် ဒီးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢၢ် လဲၤထီၣ်အတၢၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်လၢ။

တၢ်ဖံးတၢ်ညါဒေတၢ်သးကွံဒေတၢ်ဒုၣ်ကီ

ပုၤကညီအန့ၣ်ဆၢၣ်အတၢၢ်သးဆၢန့ၣ်တၢ်န့ၣ် အစၢၢ်ဆူၣ်ဝဲဒိၣ်မး လၢလံာ်စိဆံၣ်ကိး အိၣ်လၢတၢ်သးကွံတၢ်န့ၣ်လၢ။ တၢ်ကိးအိၣ်လၢ “တၢ်ဖံးတၢ်ညါအသးကွံတၢ်” “မၢ်ခဲၣ်အသး ကွံတၢ်” “ဟီၣ်ဒိၣ်အသးကွံတၢ်” ဒီး “ပုၤကညီအသးကွံတၢ်” တဖၣ်န့ၣ်လၢ။ တၢ်သ့ၣ်တ ဖၣ်အံၤထီၣ်ဝဲပုၤကညီအနါတဖၣ် ဒ်သးတဖၣ်အတၢၢ်ယုထီၣ်တၢ်အသိးန့ၣ်လၢ။

တၢ်သးကွံတဖၣ်အံၤဒုးကဲထီၣ်တၢ်လုပစိလၢသးညါပုၤလၢ။ ပုၤလဲၣ်န့ၣ်တၢ်အသုက တၢ်တၢၢ် ကလုပစိဒီးဆုၢ်ပုၤလၢတသ့ၣ်ညါတၢ်အခိၣ်အခဲတၢၢ်လၢကဟးဖျိး ဝဲလၢအညါ ပုၤတသ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်အတၢၢ်လဲၣ်န့ၣ်အခါဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ်လၢ။ ဘၣ်ဆၢၣ် သးညါပုၤတၢ်သးကွံဒီး တၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤန့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အခိၣ်ထံးလၢ ကဟ့ၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်အလီၢ်လၢကမၤအတၢၢ်ကူၣ် အက့ၣ်အကူန့ၣ်လၢ။

စိယၤကီၢ်တဲဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးဒိတခါ “ပုၤဘၣ်တၢ်လုပစိန့ၣ်၊ မၤအသုတစံး လၢယဘၣ်တၢ်လုပစိလၢယုၤ၊ နီတၢၢ်တၢၢ်။ အစၢၢ်ဒ်အံၤ၊ ယုၤတဘၣ်ဘၣ်တၢ်လုပစိလၢတၢ် အတၢၢ်သိဘၣ်၊ ဒီးအကစၢ်ဒုၣ်ဝဲတလုပစိဘၣ်ပုၤနီတၢၢ်ဘၣ်။ ဘၣ်ဆၢၣ်ဒီးတုၤပုၤတၢၢ်ကတိၤ အတၢၢ်သးကွံဒုၣ်ဝဲထုးဒီး၊ ဒီးကလံာ်န့ၣ်အိၣ်ဒီး၊ အဝဲဒုၣ်ဘၣ်တၢ်လုပစိအိၣ်လၢ။ လၢခံက့ၢ် ဒီးတၢ်သးကွံန့ၣ်အထီၣ်၊ ဒီးဆံးစၢ်တၢ်ဒီးဘး၊ ဒီးတၢ်ဒီးဘးန့ၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်၊ ဒီးဆံးစၢ်တၢ် သံလၢ။” (ယၤကီၢ် သး၁၃-၁၅)။

တၢ်ကတိၤ“ထုးန့ၣ်အိၣ်” န့ၣ်အဒိပညီ “ရဲၣ်န့ၣ်အိၣ်” လၢ။ တၢ်အဒိန့ၣ်၊ မ့ၢ်ဒ်လၢတၢ် တခွဲညါဒီးတၢ်ခးတၢ်န့ၣ်လၢ။ ဒ်သ့ၣ်ပုၤရဲၣ်န့ၣ်အိၣ်အသိး၊ ပုၤကညီန့ၣ် ဒိဖျါအတၢၢ်သးကွံ , တၢ်ရဲၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢအိၣ်ဆိးဘိၣ်ဘၢလၢတၢ်ပၤသ့ၣ်ပၤသးတၢ်လီၢ်အပူၤ ဆူတၢ်ဒီးဘးအပူၤ န့ၣ်လၢ။ တၢ်ကတိၤ“ည့ၣ်န့ၣ်တၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်တၢ်လၢတခွဲဆၢၣ်န့ၣ်လၢ။

လံာ်စိဆံၣ်ဝဲဒုၣ်လၢတၢ်သးကွံ မ့တမ့ၢ်တၢ်သးဆၢန့ၣ်တၢ်တဖၣ်အံၤ တၢ်တြီအိၣ်ဒီး တၢ်ဝဲၤအကွံၣ်အိၣ်သ့ၣ်လၢ။ ပထံၣ်ဘၣ်သ့ဝဲလၢ မုၢ်ကီၤလံၢ်ဒီးဟီၣ်ဒိၣ်အံၤ အိၣ်လၢတၢ်သး ကွံအိၣ်လၢအလီၢ်ခံဒ်လဲၣ်န့ၣ်လၢ။ တၢ်သးခုကစိၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤလိကွံတဖျါ လၢတၢ်စ့ၢ်လိာ် ကွံတၢ်သးကွံအံၤသ့ဝဲန့ၣ်လၢ။ “အစၢၢ်ဒ်အံၤ၊ ယုၤအဘျးအဖျိၣ်ဘၣ်သးဒီး၊ တၢ်အုၣ်က့ၢ် ခိၣ်က့ၢ်လၢပုၤကညီခဲလၢၢ်အစိၢ်၊ အိၣ်ဖျါထီၣ်၊ ဒီးသိၣ်က့ၢ်သိက့ၢ်ပုၤ၊ လၢပဘၣ်ညီကွံတၢ် တယုးတယီၣ်ဘၣ်ယုၤ၊ ဒီးတၢ်သးကွံဘၣ်သးဒီးဟီၣ်ဒိၣ်၊ ဒီးလၢပဘၣ်အိၣ်ပဘၣ်ဆိးလၢအ အံၤတယုၤအိၣ်ဒီးတၢ်ပာ်ပသးသပုၤသပုၤ၊ အိၣ်ဒီးပသ့ၣ်တီပသးလၢ၊ ဒီးတၢ်ယုးယီၣ် ယုၤ” (တံတူး ၂၃၁-၁၂)။

တၢ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤသညးသပုၤလၢစိတံတူးအံၤ တအိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ပာ်ပနီၣ်မ့ၢ်စ့ၢ် တၢ်လံာ်တၢ်လီၤမ့ၢ်စ့ၢ်ဘၣ်။ တၢ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤအံၤအိၣ်ဒီးအသဟီၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လၢ။ “ ဒီးပုၤလၢအဘၣ်သးဒီးခရံၣ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ပုၤထီၣ်အဖံးအညါအိၣ်ဒီးအသးဆၢတၢ်၊ ဒီးအတၢၢ် သးကွံတဖၣ်၊ လၢထုၣ်စုညါအလီၤလၢ။” (ကလၢတံ ၅:၂၄)။

ကစၢ်ခရံၣ်အတၢၢ်မၤန့ၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်ဒ်အဒိတခါလၢပကကွၢ်လိလၢတၢ်မၤဟးစိၢ် တၢ်သးကွံန့ၣ်လၢ။ “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး၊ မ့ၢ်ခရံၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ဖံးတၢ်ညါအပူၤလၢပစိၢ်သး ဒီး၊ သိးထီၣ်သ့ဝဲသးတမံၤယီၤန့ၣ်အစုကဝဲၤတက့ၢ်။ အစၢၢ်ဒ်အံၤ၊ အဝဲဒုၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ဖံး

တံညှဉ်, ဒီးဆိတုဂ်လံလာတံဒဲးဘးလံ. ဒ်သိးတံအဆာအကတီအိဉ်လီၤတံလံလာတံဖံးတံ
ညှဉ်အပူၤ, သုသုတမူလၢလၢပူၤကညီအသးကွံတံအပူၤတစ့ၤ, မ့မ့ၢ်လၢတံဘဉ်ယျၢအ
သးအပူၤန့ၢ်တက့ၢ်” (၁ပုးတရူး ၄:၁-၂).

တံသိဉ်လီၤပူၤလၢတံသးကွံတဖၣ်အံၤ တံပံၤအီၤလၢအထီဒါတံဘဉ်ယျၢအ
သးလီၤ. တံဟ့ၣ်လီၤသးဆူအပူၤတသ့ဘဉ် ဒီးအိဉ်လၢတံစ့ၢ်ယျၢအကလုာ်တသ့ဘဉ်. ပူၤ
မၤကစၢ်ခံၤအတံတသ့ဘဉ်နိတစၤဘဉ်. တံသးကွံသ့ၣ်တဖၣ်အံၤကဲထီဉ်တံအိဉ်သ့ၣ်
လၢတံဟးစီၤန့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒုးတံထီဒါဒီးသးသမူလီၤ. ပကဘဉ်ပံၤ “ဒ်သိးသုကဘျဉ်
လီၤကွံၣ်သုနီၢ်လီၤလံၤဘဉ်ယးဒီးသုတံမၤလၢပူၤလၢအအုဉ်သံဝဲဒ်တံလီၤတံပူၤအတံသးကွံ
အသိးန့ၢ်, ဒီးဒ်သိးသုကကဲထီဉ်ပူၤအသီ လၢသးအတံဆိကမိဉ်, ဒီးကူထီဉ်သိးထီဉ်သုနီၢ်
သီတုအသးလၢ တံလီၤ စၢ်ယျၢအသိး, လၢတံတီတံလီၤ, ဒီးတံစိတံဆံၣ်နီၢ်နီၢ်အပူၤ
လီၤ” (အးဖးစူး ၄:၂၂-၂၄).

တံဂီၢ်ခိဉ်ခေဇီၣ်လၢခေခံၣ်ခါခါ

တံဒုးတံဒီးမုဉ်ကီၤလံၤအံၤ မ့ၢ်တံလၢအဘဉ်ထွဲဒီးတံသးကွံတဖၣ်အံၤလီၤ. တံ
သးကွံလၢအပိာ်ထွဲထီဉ်နီၤတဖၣ်(စ့ၣ်တဖၣ်)အတံမုဉ်တံလၢန့ၢ် တဟးစီၤကွံၣ်ဝဲလၢာ်ဖဲ
လၢ ပဆီတလဲပသးဆူခရံၣ်အအိဉ်အခါန့ၢ်ဘဉ်. အတံစိတံကမိၤဟးစီၤဒီးအစံၢ်အဘါ
စၢ်လီၤ, ဘဉ်ဆဉ်အဘျဉ်အစၢ်, အစံၢ်အစၢ်တဖၣ်အိဉ်ဒီးဒုးတံဖဲန့ၢ်လီၤ. ဒ်သိးဒီးသ့ၣ်အ
သိးလီၤ. နကူၣ်လီၤအီၤဒီးလၢအခိဉ်ဆာဉ်န့ၢ်, အဒုးဖးထီဉ်တဘျူးဒု, ဒီးကဲထီဉ်တံဘဉ်စၢၤ
လၢမုဉ်ကီၤလံၤအတံဖံးတံမၤအစီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ပူၤလၢအသးမံလၢကပံၤတံဒဲးဝဲ တံသးကွံလၢအအိဉ်ဘျဉ်အိဉ်စံၢ်တဖၣ်လၢအပူၤ
န့ၢ်, ကကဲထီဉ်တံတံတံလၢသးပူၤအတံစၢ်လီၤတံန့ၢ်လီၤ. နကပျဲတံဒဲးဘး မ့တမ့ၢ်
သးလၢအံၣ်ဒီးမၤတံဒဲးဘးလၢပူၤန့ၢ်မ့ၢ်တံလၢအစုာ်အာဒိဉ်မးန့ၢ်လီၤ. မ့ၢ်ဒ်သိးတံပံၤတံ
ပူၤထူလံၤဖိလၢကီၤကနၤဇဉ်အပူၤန့ၢ်, မ့ၢ်တံစုာ်အာလၢ တံအံၣ်ထူအံၣ်ယျၢ, တံမုဉ်တံ
ခုဉ်, ဒီးအံၣ်စရုလးအတံလဲထီဉ်လဲထီန့ၢ်လီၤ. ကစၢ်ယျၢအတံမၤလီၤဆူပူၤအံၣ်စရုလး

တံဒီးန့ၢ်, မ့ၢ်လၢကဘဉ်မၤဟးစီၤကွံၣ်ပူၤကလုာ်တဖၣ်န့ၢ်လၢကလုာ်ဆူဆူ ဒ်တံတဘဉ်ပံၤ
တံအစံၢ်မ့ၢ်စ့ၤ အဒုးမ့ၢ်စ့ၤအသိးန့ၢ်လီၤ. ပူၤအံၣ်စရုလးလီၤတူၣ်လီၤကံလၢတံမၤတခါအံၤ
န့ၢ် ကဲထီဉ်တံအတံသီလၢတံလဲလၢအစုာ်တသ့လၢဘဉ် လၢအဝဲသ့ၣ်အစီၢ်န့ၢ်လီၤ.

တံသးကွံမ့ၢ်အိဉ်တံအိဉ်ဘျဉ်တဖၣ်တဖဲးန့ၢ် ကဲထီဉ်တံအိဉ်သးဒ်မဲလၢအကျဉ်
သံတဘျဉ်အတံအိဉ်တံန့ၢ် မ့ၢ်တံပနီၣ်လၢတံမဲဆါအသိးန့ၢ်လီၤ. အန့ၢ်သတးဒီးပဘဉ်
တံတၢပူၤလီၤ. “အစုာ်ဒ်အံၤ, သုမ့ၢ်မၤဖဲဒုးတံဖံးတံညှဉ်ဒီး, သုကသံလီၤ. မ့မ့ၢ်သုမ့ၢ်မၤ
သံသုနီၢ်ဒိအတံမၤလၢသးန့ၢ်ဒီး, သုကမူလီၤ” (ရီမုၤ စး၁၃).

လၢတံကွဲးအစၢတတီၤန့ၢ်, တံကတီၤဟဲဝဲဒ်အံၤ, “ဒီးပူၤလၢအဘဉ်ယးဒီးခရံၣ်
တဖၣ်န့ၢ်, ပူၤထီအဖံးအညှဉ်အိဉ်ဒီးအသးဆာတံ, ဒီးအတံသးကွံတဖၣ်, လၢထူဉ်စုညါ
အလီၤလီၤ” (ကလၢတံ ၅:၂၄). “တံသးကွံ” မ့ၢ်တံကတီၤအဒိဉ်တဖျဉ်လၢလံာ်စီဆံအ
ပူၤ, မ့ၢ်လၢအပံၤယုာ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်ဒိတဖျဉ်အတံပူၤတံစၢ်ဒီးအတံမိဉ်န့ၢ်သးလီၤတဖၣ်န့ၢ်
လီၤ. “တံဆူးတံဆါ” တဖၣ်န့ၢ် တမ့ၢ်အအာထဲသိးဒီးသးသမူအတံဆါဖဲလၢအစၢအခါ
န့ၢ်ဘဉ်, မ့မ့ၢ်တံဒိတံအိဉ်သးလၢဘဉ်န့ၢ်တံဆါ လၢပိာ်ထွဲထီဉ်တဖၣ်လၢအဟဲကဲထီဉ်အ
သးတံဒီးန့ၢ်လီၤ.

တံသးကွံန့ၢ် ဖးထီဉ်လၢတံသးအိဉ်န့ၢ်တံ ဒီးဘဉ်တံလုာ်အိဉ်လုာ်အီၤလၢအ
ဝဲသ့ၣ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကြးဒီးတံစံၣ်ညီဉ်တမံၤဖိဒ်တံဖံးတံညှဉ်အသိးန့ၢ်လီၤ. တံ
သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အံၤ - တံဖံးတံညှဉ်, တံသးကွံတဖၣ်န့ၢ်ဘဉ်တံပူၤထီလံၤအီၤန့ၢ်လီၤ.
တံဝဲအံၤ ပံၤလီၤပူၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်လၢ တံအိဉ်သးလၢအစၢအကျၢလၢကထီဒါမုဉ်ကီၤလံၤ
အတံဟဲထီဉ်ဒုးတဖၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် တံသးကွံအဘျဉ်အစၢ်မ့ၢ်အိဉ်တံန့ၢ်, မၤသးဒ်ဟံး
ထီဉ်တံစုကဝဲထဲတတ်ဒီး အနီၢ်ဒိဒိတံစၢအိဉ်ဖျဉ်ဝဲဒုးန့ၢ်လီၤ.

နီၣ်သးတံဂီၢ်ခိဉ်ခိဉ်ခိဉ်

တံပံၤနီၣ်သးအတံအိဉ်မူအတံပညီဉ်ဖျဉ် ဒီးတံသ့ၣ်မံသးမံလၢတံအိဉ်သးဝးတ
ရံးခဲအံၤန့ၢ်, ဒုးအိဉ်ထီဉ်တံအိဉ်သးလၢတံဘဉ်အိဉ်ဖျဉ်န့ၢ်လီၤ. မုဉ်ကီၤလံၤန့ၢ်ကလဲၤအိဉ်

သကီးတင်လာနိုင်သေးလာတင်လီထိုင်ထီလါကစာကလိကျါဒီးကစာတူတဖှ်သ့သ့ၣ်၊ ဘၣ်ဆၣ် မၤအဟံၣ်အပီလါတင်ပၤဒိၣ်တဖှ်လီၤ. ကထီၣ်ဒုးဝဲပုၤလၢအဆူၣ်ကတၢၢ်၊ ပုၤလၢဒိၣ်တူၣ်ဒိၣ်ပုၤကတၢၢ်လၢနီၣ်သးတကပၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အတၢ်မၤစူၣ်မၤစီၤ၊ ဒီးမၤန့ၣ်တၢ်ဖဲလၢပုၤခရံၣ်ဖိတဖှ်မံဝဲလၢ ဖိသၣ်ဒီးလၢနီၣ်သးအစ့ၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပုၤဖျဲးအိၣ်ထဲဒုၣ်လၢတၢ်ပညိၣ်ထီတဖှ်၊ တၢ်ကျဲးစးသပုၤပုၤဒီးလဲထီၣ်ဆူၣ်တပယုၣ်ပီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤလၢမုၢ်ကီၤလံာ်မၤန့ၣ်တၢ်အအါကတၢၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဖဲတၢ်ပတၢ်ပညိၣ်ဖှ်ဖှ်ဒီးတၢ်အိၣ်မံသ့ၣ်မံသးအလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လၢနီၣ်သးတပယုၣ်ပီလီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အလီၤတံာ်ကတၢၢ်လၢတၢ်ဒီသဒါလီၤသး လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ထီၣ်ဒုးဒီးအတၢ်ဒုးတဖျိၣ်တၢ်တဖှ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တပယုၣ်ပီန့ၣ် ဒုးစိၣ်မဲာ်စိၣ်နီၣ်န့ၣ်ဒီး စၢၢ်ကျၢၤ စံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်လၢသ့ၣ်လၢသးတကပၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဒိၣ်ထီၣ်တဖှ်န့ၣ်၊ မုၢ်ကီၤလံာ်တထံၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ အမံဘၣ်အသးမ့ၢ်စ့ၤ၊ မံခဘၣ်အသးမ့ၢ်စ့ၤ၊ စံာ်စၢၢ်ဘါစၢၢ်မ့ၢ်စ့ၤန့ၣ်နီတဘျီဘၣ်. တၢ်ဒုးဖးဒိၣ်အတၢ်ကိးန့ၣ် မ့ၢ်လၢကထီၣ်ဆူၣ်ဒီးဆူထးလီၤ. တၢ်ထီၣ်ဒုးတၢ်ဆူၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲသးယိးလၢတၢ်တုၤအါလၢထးတဒု လၢတၢ်ဒုးတၢ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ.

က နၤဇၢ်လီၤမၤန့ၣ်အိၣ်စ ရုလးန့ၣ် တမ့ၢ်လၢအ တ န့ၣ်ဘၣ်က နၤဇၢ်အယိန့ၣ်ဘၣ်. အခါဖဲလၢ ပမ့ၢ်တထီၣ်ဒုးတၢ်တပယုၣ်ပီဘၣ်န့ၣ် မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ဘၣ်အခွဲးအယၢ်လၢကဟံးန့ၣ်အိၣ်တယၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလံာ်စီဆုံအူထီၣ်ကွဲးအတၢ်ကိး “လဲလၢညါတုၤလၢတၢ်လၢတၢ်ပုၤတက့ၢ်”(မၤတြိမံၤ) န့ၣ်မ့ၢ်အယုကျဲးလၢကထီၣ်ဟူးထီၣ်စဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖှ်လီၤ. ပုၤစူၣ်ကျၢၤန့ၣ်ကျၢၤတၢ်တဖှ် အတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစဲလီၤမၤ ဒီးအလုၢ်အလုၢ်လၢဒုးသုးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖှ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၣ်အါ မ့ၢ်လၢအဒိၣ်ဒုၣ်တၢ်န့ၣ်ထံဒီးလူၤဘၣ်အတၢ်သးကၢၣ်အသး ဒီးမုၢ်လၢဒုၣ်လၢဖိသ့ၣ်အကတီၢ်အပူၤအယိန့ၣ်လီၤ. ကစၢၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါ မၤထီထီၣ်အပတီၢ်တဆီ ဒီးပတၢ်လီၤတၢ်ပညိၣ်တခါလၢအဝဲသ့ၣ်မၤန့ၣ်သ့အပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖိတၢ်အပူၤန့ၣ်အိၣ်လၢတၢ်မဲာ်ညါဖးယံး၊ ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်တၢ်အနီၣ်ကီၤတခါ၊ ဒီးလီၤတံာ်ထဲသိးဒီး တၢ်မၤတံာ်တၢ်အိၣ်ခါအလီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကိးထီၣ်ကွဲးအါလၢစ့ၣ်ပုၤ ဆူတၢ်လီၤယံးဒီးတၢ်အိၣ်န့ၣ်အ

လီၤဆူတၢ်စံာ်တၢ်ဘါ၊ တၢ်ဘၣ်စံာ်စူၣ်အလီၤ၊ ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢကစာအတၢ်ဒိၣ်တူၣ်ဒိၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤကွဲးလံာ်မံၤဟူသ့ၣ်ဖျါတစၢၤ ကွဲးတၢ်လၢသရၣ်ဝဲးစလ့ၣ်အစ့ၣ်ဒီးစံးဝဲဒုၣ်လၢ အဝဲမ့ၢ်၊ “ပုၤရၤလီၤထူၣ်ယုၤစ့ၣ်အကျါမ့ၢ်ပုၤနီၣ်စံာ်တၢ်” န့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤတမ့ၢ်တၢ်လဲလၢအါဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်သရၣ်ဝဲးစလ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်လၢနီၣ်သးတကပၤန့ၣ်၊ ဒ်အမ့ၢ်ပုၤတစၢၤ လၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဖျိၣ်သးဖျိၣ်၊ လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢအဟဲလၢထး လၢအိၣ်ဒီးတၢ်စံးဘျဲးစံးဖျိၣ်အပတီၢ်ထီကတၢၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်ဝဲအံၤ ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်အုၣ်အသးခီဖျိအဝဲအူထီၣ်ထွဲဝဲကွဲးအတၢ်ကိးလၢလံာ်စီဆုံအပူၤ၊ ဒီးအူထီၣ်ဝဲလၢတၢ်သးဝံၣ်အခံအလၢာ် ဒီးလၢအခါရၢၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲယုကျဲးလၢကထီၣ်စဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢကလဲတၢ်ဆူၣ်ဒီးကမၤချထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖှ်လၢကယုတၢ်လီၤလၢညါတဆီန့ၣ်လီၤ. အတၢ်သးဆၢန့ၣ်လၢတၢ်ကဒိၣ်ထီၣ်လၢနီၣ်သးတကပၤန့ၣ် လီၤမၤကွဲးလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်လဲၤခီဖျိအပူၤ ဒီးဘၣ်တၢ်ပတၢ်တုၤကွဲးအဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်လၢဘၣ်အပူၤဒီးလၢတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သိအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢၢ်ယုၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်အိၣ်ထံး ဒီးတၢ်အိၣ်ထံးသ့ၣ်တဖှ်အံၤပုၤဒီးအလၢအကပီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ကသ့ၣ်မံသးမံဒုၣ်လၢတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်အိၣ်ထံးအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်တြီကွဲးတၢ်မၤအသးသ့တဖှ် ဒီးပတီၢ်ပုၤအိၣ်ဖျိၣ်ဒီးဘၣ်ဆူလၢမုၢ်ကီၤလံာ်အမဲာ်ညါလီၤ. အန့ၣ်တစုပကဲထီၣ်တၢ်ခးပနီၣ်လၢအဝဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ပတၢ်ဖျိၣ်အါထီၣ်ပနီၣ်သးအတၢ်ထူးတၢ်တီၤအစီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်အကါဒိၣ်လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်စၢၢ်ဆိးကျၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တီၢ်န့ၣ်ဒီးပၤယၢ်တၢ်အိၣ်စၢၢ်ဆိးကျၢၤအံၤ ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မၤန့ၣ်ကွဲးမုၢ်ကီၤလံာ်အိၣ်အမ့ၢ်လီၤ. ပကဆၢထၢၣ်စၢၢ်တပၢ်ဒုၣ်လၢပတၢ်စူၣ်တၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကလီၤမၤန့ၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ပကသ့ၣ်ထီၣ်ပဒဲလၢတၢ်အုၣ်ကျဲးဒိၣ်ကျဲးအလီၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်တြီယၢ်တၢ်ဘျဲးတၢ်ဖျိၣ်လၢအကဟဲလီၤ. ကအိၣ်ပတူၣ်ဖဲတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အကတီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ကျဲးကဒါဒိၣ်ခံတၢ်လီၤ. ပုၤအါစၢၢ်အတၢ်စံာ်စၢၢ်တၢ်စ့ၣ် မ့ၢ်တၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢတံာ်လၢကသးစဲဒီးတၢ်ပညိၣ်လၢတၢ်ပတၢ်လီၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ဆူၣ်သးဆူၣ်လၢပကဟ့ၣ်တၢ်အ

ပျူလူတော်မူနာမိတ်ကိတ်အစီအစဉ်၊ ဘဉ်ဆဉ်အလှူအပူပူနုနုညီနုနုဒိဉ်ကဲာ်ဆိးလာနီသးအတော်မူနာအစီနုနုလီလီ။

ခရံဖိခိဉ်နုနု

တော်မူအသးလာတော်ဘုဉ်တော်ဘါအပူပူနုနု မှာဝဲတော်သးမံလာတော်အိဉ်ဖျဲဉ်ထီဉ်လာနီသးဝံဒီး သံကွံဉ်လာဖိသဉ်အိဉ်နုပတီဉ်နုလီလီ။ မဲထီဉ်အကတီဉ်နုနုမုာ်မးတော်ဘဉ်ယီဉ်ဘဉ်ဘျီကတီဉ်လာဖိသဉ်နီသးတဖဉ်အစီလီလီ။ တော်ဒီးဘးအဒိဉ်ကတော်လာပူပူအံဉ်စရလးဖိတဖဉ်အစီနုနု မှာတော်ဖိးဟုယာ်ကော်ကပ ဝဲဒီးတော်လဲထီဉ်မူနုထံကီဉ်ဘဉ်နုလီလီ။ အဝဲသ့ဉ်အတော်လဲနုလီလီလီလဲလဲလဲဆူကီဉ်ကနုနုနု ဘဉ်တော်မူဆိးလီလီလီကွံဉ်အိဉ်လာအဝဲသ့ဉ်အတော်သ့ဉ်တော်ပျီလာကလဲထီဉ်တော်ဆူညါနုနုလီလီ။

တော်အိဉ်ပတုဉ်ဒီး တော်ဆာထာဉ်အိဉ်ကဲာ်နုနုတမုာ်တော်ဒိဉ်ထီဉ်၊ ဒီးတော်တဒုးတော်ဘဉ်နုနု မှာပလီဉ်ဖျါထီဉ်ပသးလာလာပွဲပွဲလာမုဉ်ကီဉ်လံာ်အစီနုနုလီလီ။ ပူအိဉ်အါဇာလာအယုာ်တော်စူ ဒီးဒုးတော်စူလီလီ၊ ဘဉ်ဆဉ်အကတီဉ်အိဉ်ဝဲ လာအဝဲသ့ဉ်ပတုဉ်ကွံဉ်လာအတော်ယုာ်တော်ဒီးအတော်ဒုးတော်နုနုလီလီ။ တုတော်ဝဲအံဉ်ကဲထီဉ်လံအသးနုနု၊ နီသးအတော်ဒိဉ်ထီဉ်နုနုတော်ဖိဉ်ယာ်ကွံဉ်အိဉ်၊ ဒီးမုဉ်ကီဉ်လံာ်တခီနုနုလီလီသဘျးတဘျီယီဒီးမူနုတော်ညီကဒဉ်နုနုလီလီ။

တော်ဖိဉ်နုနုနီသးအံဉ်ကဲထီဉ်အသးလာကဲထီဉ်သီခရံဖိအခါ မုတမုာ်လာနီသးအတော်အိဉ်မူလာခံတတီဉ်တီဉ်နုနုလီလီ။ တော်သုဉ်ပိသးဝဲဒီးတော်မူနာလာအိဉ်ထံးတပတီဉ်နုနု ကဖိဉ်ယာ်ကွံဉ်ဝဲတော်လဲထီဉ်တော်ဆူညါဒီးကဒုးအိဉ်ထီဉ်တော်အိဉ်ကဲာ်တဟံဉ်နုနုလီလီ။ တော်ဝဲအံဉ်ဘဉ်သ့ဉ်သ့ဉ်ကဲထီဉ်အသး တချူးလာလီမံစုဉ်နုနုတလီလာဘဉ်အကတီဉ်ဒီး တော်ခါထီဉ်ဆူဉ်ခရံဖိဖိသဉ်ဖဲလာဟးတကျူဒီးစူစူဘဉ်အခါနုနုလီလီ။

စီပီလူးကီးပူကရံဉ်သူးဖိအပူစီဆုံတဖဉ်လာ ပူစီဆုံဖိသဉ်တဖဉ်နုနုလီလီ။ ဘဉ်ဆဉ် တော်အံဉ်မုာ်ဖဲအတော်စီဆုံနုနုယာ်ကဒါကွာ်အသးဆူတော်ဖိးတော်ညဉ်ဒီးအတော်စီဆုံဒီးအတော်ကဲာ်တော်ဘါလီမာ်ကွံဉ်အခါနုနုလီလီ။ အဝဲသ့ဉ်အတော်ဒီးဘးဖးဒိဉ်ဒီးအတော်ကွာ်တဩဒီးခဲကွာ်နုနုတော်ထံဉ်နုနုအိဉ်လာအမုာ်ဖိသဉ်လံာ်လံာ်အကတီဉ်၊ ဒီးတမုာ်လာအစးထီဉ်ဒိဉ်ဖိသဉ်အ

သီးဘဉ်၊ မုမုာ်တခီအဝဲသ့ဉ်ကဲထီဉ်သဉ်တနဲးနဲးအယီတခီနုနုလီလီ။ ခရံဖိဖိသဉ်နုနုမုာ်ပူခရံဖိလာအအါမးလာမုာ်မဆါတနံအံဉ်လီလီ။ တော်ကစးထီဉ်ဒိဉ်လာဖိသဉ်နုနု၊ တော်ကထံဉ်ဘဉ်ကစီဒီးနုနုတော်သ့ဉ်ညါဆိကစီဒီး ဘဉ်ဆဉ်ကဲာ်ဒဉ်ဖိသဉ်လာအနံဉ်လွံဆံနုနု မှာတော်အကွာ်တစူအစီတဘဉ်လာအလီဘဉ်ယီဉ်နုနုလီလီ။

နီသးအတော်အိဉ်ကဲာ်တဟံဉ်နုနု တဘျီတဒိဉ်ကဲထီဉ်အသးလာပူခရံဖိလာအကဲဒိဉ်ကဲာ်လာနီသးတကပူနုနုလီလီ။ ပူအိဉ်ဝဲစူစူလာ ဒီးနုနုဘဉ်နီသးအတော်ဒီးဘျးဒီး အသးလဲလီဉ်ဝံအလီခံကဲထီဉ်လာကျူတဖဉ်ဖဲအလဲထီဉ်တော်အခါနုနုလီလီ။ မှာနုသကွဒ်နုနုဒီး၊ ပူအိဉ်ဝဲအအါ၊ ပာ်ယုဉ်ပူစံဉ်တဲာ်တဲာ်တော်တဖဉ်၊ ကဲထီဉ်ကွံဉ်လာကျူဝဲတရံဖဲအဝဲသ့ဉ်ပလာဘဉ်တော်အုဉ်ကွာ်ဒိဉ်ကွာ်နုနုလီလီ။ ပူခရံဖိကဲအဒိအတော်အိဉ်ဝဲတနီလာတုဝဲဆူတော်ဒိဉ်တုဉ်ဒိဉ်ပူ၊ ဘဉ်ဆဉ် ခရံဖိအိဉ်ဒီးအါဒိအါဇာလာတော်ကဲထီဉ်ဒုးထီဉ်တလာဘဉ်တဖဉ် ဖဲလာအိဉ်လာစုဉ်ပူပတီဉ် ဒဉ်လဲကဲထီဉ်ပူလာဒိဉ်ယံဒီးတနီကဲထီဉ်လာလာနုနုလီလီ။

နီသးဘဉ်ခိဉ်ဂျာဉ်ပာ်

မှာနုသကွဒ်နုနုဒီး၊ နီသးတော်အိဉ်ကဲာ်တဟံဉ်နုနုတမုာ်ကဲထီဉ်သ့ထဲလာကဲထီဉ်သီခရံဖိနုနုဘဉ်။ အသ့ဉ်နုနုကခုဉ်လီဒီးအခါနုနုကပတုဉ်ကွံဉ်အသးဖဲလာအတုလာအတော်လဲထီဉ်လဲထီထီကတော်အခါနုနု သ့ဉ်သ့ဉ်လီလီ။ ပူခရံဖိအိဉ်ဝဲတဘျးဇာလာအသ့ဉ်ဆူဉ်အသးစဲမးဖဲလာအလဲထီဉ်တုတော်ပနီဉ်တတီဉ်တီဉ်အခါ၊ မုတမုာ်တုထီဉ်ဆူအပတီဉ်ထီထီအခါ တဘျီနုနုအဝဲသ့ဉ်တဖဉ်နုနု လီဘဉ်ဆူလာလီထီအတော်ယံတော်လာဒီးအတော်သမူပယာ်အစီကဖိအပူနုနုလီလီ။ အဝဲသ့ဉ်နုနုလီဘဉ်ဆူတော်မံသပူအပူ၊ အတော်သ့ဉ်ဆူဉ်သးဆူဉ်နုလီစာ်၊ ဒီးတသ့ဉ်ညါလီအသးလာတော်သးဆူဉ်လီမာ်နုနုအိဉ်ဘဉ်။ လာကဘဉ်စုဉ်ကျဲးစးဆူညါသပူပူလာတော်တလီဘျးလီတီဘဉ်အလီနုနု၊ အဝဲသ့ဉ်ပူကွာ်လာတော်ဆိကမိဉ်မုဉ်သးတော်တခီနုနုလီလီ။ ဖဲအဝဲသ့ဉ်ဆိကမိဉ်မုဉ်သးလာအတော်လဲထီဉ်လဲထီအခါနုနု၊ အခါနုနုတပျာ်ကွာ်ဆူအလီခံ ဒီးကွာ်တုကဒါကွာ်ဆူတြီပူနုနုလီလီ။ အဝဲ

သွာ်သွာ်ခူသးခူတူဒပ်လဲာ် နကထိာ်စဲထိာ်ကွာ်အသွာ်အသးန့ၣ်တသ့လၢဒပ်လဲာ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မးတၢ်ကီၤဒိၣ်မးလၢနကစံးဘၣ်တဲာ်န့ၢ်ဟံၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ပိာ်လဲာ်စီၤဒီးကီၤတၢ်စံးပာ် အဘၣ်စၢၤန့ၣ် ဒိၣ်ခါလၢအလီၤဘျဲးလီၤတီၤ ဒီးတၢ်ဘၣ်စုာ်ကျဲးစးတၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲအါမးအစ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒိၣ်စဲမဲးမ့ၢ်ဒိၣ်ဝံၤ, ထံကျိယၤဒပ်သ့ၣ်ဖးဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒိၣ်တၢ် ဒီးယီၤလီၤ ကီၤကနၤဒေၣ်အဟိၣ်ဒိၣ်ဝံၤအလီၤခံဒပ်လဲာ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးအိၣ်ဒံးဝဲတဘျဲးခါလၢကဘၣ်ဒုးဒံး တၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒုၣ်ဒါလၢကဘၣ်မၤဟးစီၤကွံာ်န့ၣ်အိၣ်ဒံးဝဲ တဘျဲးလၢမၤန့ၢ်ဟံၣ်ဘၣ်ကီၤလၢအစ့ၢ် ဒီတဘျဲးန့ၣ်လီၤ.

ပကသ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢဒီးကိးပသ့မၤလၢကပီၤတၢ်န့ၣ်စ့ၤကစီၤဒီလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တၢ်ဝဲ န့ၣ်အပူၤဒိၣ်အတၢ်လဲၤတၢ် ဒီးတၢ်စုာ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်ဒုးမ့ၢ်တမၤသကိးဘၣ်န့ၣ်, ကမ့ၢ်ဒပ်တၢ် သးဝံၣ်တၢ်ဒီးတၢ်ကိးပသ့တူလၢ နီၢ်ကစၢ်ဖျံၣ်လီၤယဲၤလီၤဒ်တၢ်မ့ၢ်ယၢ်အသိး ဒီးကယုထီဒ်မဲး မ့ၢ်ဒိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. “... ယပာ်သးပူၤနီၣ်ယသးလၢတၢ်အိၣ်လၢယလီၤခံ, ဒီးယယုာ်ယီၤ ယသးဆူတၢ်အိၣ်လၢယမဲာ်ညါ” (ဖံလံးပံး ပး၁၃). အဝဲအံၤ မ့ၢ်ကစၢ်ယုၤအကျဲလၢပတံး ယာ်ကျၢၤအိၤ လၢပမၤန့ၢ်တၢ်အါထီၣ်ဆူညါအစီၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤပီလူးအတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်မ့ၢ်ဒပ်တၢ်ယိယိဒီးတကီၤဘၣ်. အဝဲပာ်ဖျိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်အမ့ၢ်, တၢ်ဒုး, တၢ်ယုာ်, တၢ်ဆိးသီ လၢအမ့ၢ်တၢ်သၢမံၤလၢအလဲၤဆူညါတပယုာ်ယီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ် ရှူကွံာ်လၢတၢ်ဒုးဖးဒိၣ်တဘျဲးခါန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်လၢတၢ်နၢၤတၢ်လၢအဒိၣ်ထံးတဖၣ်အ ယိ တၢ်အိၣ်ဆိကတီၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်မၤနၢၤတဖျံၣ်တတ်လၢအဒိၣ်ထံး မၤဟးစီၤဒီးလဲ လီၤကွံာ်ပူၤတၢ်ဆိကမိၣ်လၢတၢ်လဲၤအပူၤန့ၣ်, ကမ့ၢ်မးတၢ်ကီၤဖးဒိၣ်လၢကလဲၤထီၣ်ဆူညါယု ယုလၢအစ့ၢ်အကျိၤဘၣ်လီၤဘၣ်စးန့ၣ်လီၤ. လၢမူဒိၣ်အဘီအမ့ၢ်လၢအံၤတကပၤန့ၣ် တၢ်လီၤ လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘျီ, ဒီးပကပူၤဖျဲးဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ထီၣ်ဒုးတၢ်န့ၣ်တအိၣ် ဘၣ်. တၢ်ဒုးတၢ်ယုၤဒီးတၢ်လဲၤတၢ်ဆူညါအတၢ်ဆိးသီတၢ်န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်လၢဒိၣ်ခါကိးခါ ဒဲး တူလီၤလၢပအိၣ်ဘၣ်လၢတြဲၤတၢ်မ့ၢ်အပူၤလံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဖျိၣ်န့ၢ်နီၢ်သးအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢအစးထီၣ်ဒိၣ်ထံးမ့ၢ်စ့ၤ, လၢနီၢ်သးအတၢ် ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အိၣ်လံအကတီၢ်မ့ၢ်စ့ၤန့ၣ် မ့ၢ်ပမိၢ်ပျၢ်အိၣ်ဖျါလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်ကစဲၤဝဲလီၤ. တၢ်

တဒိၣ်တုာ်ဒိၣ်ပျဲၤလၢနီၢ်သးဘၣ်န့ၣ် ထီဘီလီၣ်ဖျါထီၣ်ပျဲၤလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်က ခးပျဲၤအစီၢ်န့ၣ် လီၤ.

အဆောင်အယောင်
တင်ပြသည့်အခါအခါအခါ

“ဒီးကွဲးနွဲတင်အိုင်ဖိုင်လၢစၢ်ဒ်အကလူး, ပှၤအိုင်ဒီးယှၤအသးနွဲဖျၢၣ်, ဒီးဆၢနွဲဖျၢၣ်တစၢ်န့ၣ်, စံးတၢ်ဒ်အံၤ, ယသ့ၣ်ညါန့ၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤ, ဒီးန့ၣ်မံၤအိုင်လၢန့ၣ်မ့, ဒီးန့ၣ်သံလီၤ. ဆိးသီတက့ၢ်. တၢ်လၢအအိုင်လီၤတၢ်လၢအကသံတဖၣ်န့ၣ်, ဒူးဆူၣ်ထီၣ်အစၢ်အဘါတက့ၢ်. အစၢ်ဒ်အံၤ, ယတထံၣ်န့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤ လၢထီၣ်ပှၤထီၣ်လၢယှၤအမဲၣ်ညါဘၣ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, န့ၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ဟူတၢ်ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တက့ၢ်. ဒီးတီၢ်န့ၣ်တၢ်, ဒီးပီၤယၢ်လီၤက့ၢ်န့ၣ်သးတက့ၢ်. န့ၣ်မ့ၢ်တဆိးသီဘၣ်ဒီး, ယကဟဲဆူၣ်အိုင် ဒ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျၢၣ်အသိး, ဒီးယကဟဲဆူၣ်အိုင်န့ၣ်ရံၣ်ဖဲလဲၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်, နတသ့ၣ်ညါဘၣ်. ဘၣ်ဆၢဒီး, နအိုင်ဒီးပှၤအမံၤလၢစၢ်ဒ်အပူၤစ့ၤစၢၤ, လၢအတမၤဘၣ်အဘၣ်အကူအသိးန့ၣ်, ဒီးကဟဲဒီးယၢ်လၢအကူအသိးဝါလီၤ. အစၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်အစၢၤအဘၣ်လီၤ. ပှၤလၢအမၤန့ၣ်တၢ်န့ၣ်, ကကူကသိးဝဲဒီးတၢ်ဝါ, ဒီးယတတြၢ်ကွဲးဘၣ်အမံၤလၢလံာ်မ့ၢ်အပူၤလ့ၤတက့ၢ်ဘၣ်, ဒီးယကအာၣ်လီၤအီၤလီၤအမံၤလၢယၢ်အမဲၣ်ညါ, ဒီးအကလူးတဖၣ်အမဲၣ်ညါလီၤ” (တၢ်လီၤဖျါ ၃:၁-၅).

ဟ့ၣ်တၢ်လီၤလၢမုၢ်ကီၤလံာ်နီၣ်တဖၣ်တစၢၤ. မၤတၢ်အါတုၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၤလၢအစၢၤသုတအိုင်တစၢၤ. တၢ်လီၤအိုင်ကလီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကွဲးအီၤလီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်အဲၣ်တၢ်လီၤအိုင်ကလီၤလီၤ. အနီၣ်ကစၢ်ဒ်ပဲ မ့ၢ်ပှၤလၢအတၢ်မၤအါမးတစၢၤ, အဝဲမၤတၢ်မၤအိုင်အမုၢ်ဒီးပှၤလၢအတၢ်မၤတအိုင်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

စီၤပီၤလူးကွဲးန့ၣ်ပှၤအူးဖူးစူးဖိတဖၣ်အလံာ်ပရၢဒီး ဟံးစုနဲၣ်ကျဲးအီၤလီၤ. “ဟ့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အလီၤတစၢၤ” (အူးဖူးစူး ၄:၂၇). အိးဟံထီၣ်တၢ်နီၣ်တဖၣ်, ဟံးန့ၣ်အလီၤနီၣ်တဖၣ်တစၢၤ. ဟံးအီၤယံၤဒီးန့ၣ် ဒီဖျါန့ၣ်တချးဒိၣ်တချးတၢ်မၤအါတက့ၢ်. ဟံးအီၤယံၤဒီးန့ၣ် - အနးဒူး, အခိၣ်သ့ၣ်, ဒီးအတၢ်ခဲလၢာ်တက့ၢ်. န့ၣ်ဟ့ၣ်အလီၤတစုမုၢ် (တလဲးမး)ဒီးအဝဲကဟံးန့ၣ်ဝဲတမံးလံာ်လီၤ.

“ဟ့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အလီၤနီၣ်တဖၣ်တစၢၤ” စီၤပီၤလူးကွဲးတဲဘၣ်အဝဲ သ့ၣ်လၢ တၢ်သးထီၣ်န့ၣ်ဒူးအိုင်ဖျါပှၤ လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အမဲၣ်ညါဒီတစၢၤညါသ့ၣ်အစၢၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟဲန့ၣ်လီၤလၢအစၢၤအကမိၤ ဒီးဒူးကဒ်ကဒါပှၤအသး ဖဲလၢပလူၤဘၣ်ပတၢ်သးအဲၣ်ဒီး ဒီးမၤပီၤထွဲပသးဆၢန့ၣ်တၢ်လၢအအါအသီတဖၣ်အခံန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်သးအိုင်တၢ်အတၢ်သီန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤလၢမုၢ်ကီၤလံာ်ထံၣ်ဝဲဒီးအဲၣ်ဝဲကတၢ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်လီၤအကွီၤလၢအဝဲမၤတၢ်အိုင်ကတၢ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. ဆိၣ်လီၤကွဲးသးလၢအသ့ၣ်ထီၣ်သးထီၣ်, တၢ်သးခၢၣ်, ဒီးတၢ်သးကဲၤထီၣ်တဖၣ်တက့ၢ်. ဆိၣ်လီၤကွဲးကယဲၣ်တၢ်လၢအမၤကီၢ်လူးထီၣ်သးတမံၤလံာ်လံာ်, တၢ်သးဆၢန့ၣ်လၢအတစီဆ့ဘၣ်တမံၤလံာ်လံာ်, ဒီးကယဲၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်လၢအတဘၣ်သးဒီးယှၤတမံၤလံာ်လံာ်တက့ၢ်. ဖဲတၢ်ဆိၣ်လီၤသ့ၣ်ဆိၣ်လီၤသးပတၢ်လၢပသးပူၤ, ဖဲတၢ်ပျၢ်ပျၢ်တၢ်ကမုၢ်ပတၢ်လၢပသးပူၤန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤတကဲထီၣ်လီၤထီၣ်ဘၣ်.

“ထီၣ်ဒါမုၢ်ကီၤလံာ်တက့ၢ်, ဒီးကယုၢ်ထီၣ်ကွဲးလၢသ့ၣ်အိုင်လီၤ”(ယၢ်ကီၢ် ၄:၇). အဝဲအံၤ, မ့ၢ်စီၤယၢ်ကီၢ်အတၢ်န့ၣ်လီၤဖျၢၣ်ဖျၢၣ်လၢပယံၤဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. “ထီၣ်ဒါ” စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဟံးလီၤပသးလၢကဒိၣ်ဆၢ, ကဆၢၣ်မဲၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. တဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤသးဆူၣ်အပူၤလၢတၢ်လီၤနီၣ်တစီၤဘၣ်, မ့ၢ်မ့ၢ်တဒီကထီၣ်ဒါအီၤကိးကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. ထီၣ်ဒါအီၤ, ထီၣ်ဒါပှၤအဖူကရၢလၢအဘၣ်ထွဲဒီးအီၤ ဒီးလၢအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤတဖၣ်, အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တဖၣ်, ဒီးအကျဲးအကပူၤလၢကိးအကွဲးအစီၤတက့ၢ်.

ပမ့ၢ်ထီၣ်ဒါကယဲၣ်တၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဆူၣ်ဆူၣ်န့ၣ်, ပဒီးန့ၣ်တၢ်မၤန့ၣ်တတံၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤယံၤမၤနီၣ်သးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အရှုၤလီၤ. ကကတီၢ်ပီၤထွဲက့ၢ်အခံန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသး, တၢ်ဟ့ၣ်အလီၤတစုမုၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကူၣ်ရှုၤသးလၢတၢ်ဒူးဖျါဒီတဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ဆၢထၢၣ်ကျၢၤကျၢၤတသ့, စံၣ်ညီၣ်ဆၢတၢ်တၢ်တသ့, ဒီးကထီၣ်ဒါတၢ်န့ၣ်တသ့ဝဲဘၣ်. ပမ့ၢ်ဆၢတၢ်ဟံးလီၤသးသပျၢ်ပျၢ်, ဒီးပမ့ၢ်တအာၣ်လီၤထွဲအခံဘၣ်န့ၣ် ပန့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်ညီကဒ်သ့ဝဲဒ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တီၤသးတီၤဒီးယှၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဟးစီၤလၢမုၢ်ကီၤလံာ်အစၢၤလီၤ.

ပကသီဒါမုန်ကဏ္ဍလင်္ဂဒါနိဇ္ဇာန်

ပဘဉ်တၢ်သိၣ်လိပုၤတၢ်မၤလိယိယိ၊ တၢ်မၤလိအကါဒိၣ်လၢစီၤပုၤတၢ်ဂ္ၤလၢအအါ ထီၣ်ယုၣ်ဒီး၊ “ ကီၤသုသးတက့ၢ် ဆိးသီတက့ၢ် အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ဒ်ခုယုၢ်ကညီၤရှၢ်ရှၢ်အသိး န့ၣ်၊ သုဒုၣ်သုဒါမုန်ကီၤလံာ်ဟးဝုၤစီၤယုပုၤလၢအကယုၢ်လီၤဝဲလီၤ။ အိၣ်စၢ်အိၣ်ကျၢၤလၢတၢ် နှၢ်အပူၤ၊ ဒီးတြီအဝဲဒုၣ်တက့ၢ် အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ သုသုၣ်ညါလၢသုဒီပုၢ်ဝဲလၢာ်ဘဉ်တၢ်နှးတၢ် ဖှီၣ်တမံၤဃီအံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢလီၤ ” (၁ပုးတဂ္ၤ ၅း၈-၉)။ တၢ်ဟံးစုနဲၣ်ကျဲအဒိၣ်ထံးတက ဒါန့ၣ် ဘဉ်ထွဲဒီးနီၣ်တၢ်ဘဉ်တၢ်အလုၢ်အလၢ်အသကဲးပတ်လီၤ။ တၢ်အကါဒိၣ်ကတၢ် လၢပဘဉ်ဆိကမိၣ်ဘဉ်ထွဲပနီၣ်ကစၢ်အစ့ၢ် လၢပတၢ်ဘဉ်စံာ်စူၣ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ။ တၢ် သကဲးပတ်အစ့ၢ် ဒီးစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်စီၤကံာ်ထီၣ်သးအလၢအပုၤလီၤ။ ပသကဲးပတ် န့ၣ်ဘဉ်တၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အိၣ်လၢပတၢ်ရုၣ်လိမုၢ်လိာ်၊ ပမၤပမူပဒါ၊ ဒီးလၢတၢ်မၤကွၢ်တဖၣ်အ ပူၤန့ၣ်လီၤ။ ဘဉ်ဆဉ်ပတၢ်သကဲးပတ်န့ၣ်၊ ကတိၤလၢလီၢ်အစၢ်လၢအသိၣ်ဒိၣ်ထဲသိးဒီး ပ တၢ်ဘဉ်သကဲးပတ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်အခါန့ၣ်တအိၣ်ဘဉ်။

ပကဘဉ်ကီၤသုၣ်ကီၤသး၊ ပာ်သးစၢ်၊ ဒီးဟံးဖျိၣ်ထီၣ်ပတၢ်စုကဝဲခဲလၢာ်၊ ပူၤဖျဲး ဒီးတၢ်သုၣ်ဒိၣ်သးကါ မ့တမ့ၢ်တၢ်တကီၤသုၣ်ကီၤသးဘဉ်န့ၣ်လီၤ။ ထီဘိပကဘဉ်ဟံးသုၣ် ပာ်သးလၢနီၣ်သးအတၢ်လီၤဘဉ်ယိာ်အစ့ၢ် ဒီးတၢ်လံာ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်သ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပမ့ၢ်အိၣ် ဆိးသိ၊ ပလီၢ်သုၣ်ပလီၢ်သး၊ ဒီးဟူးစံးမၤန့ၣ်၊ တၢ်ကချူးန့ၣ်ပုၤတုၤလၢပကဘဉ်ဖူးသံပျီၢ် စီၤန့ၣ်တအိၣ်ဘဉ်၊ ဒီးတၢ်မၤန့ၣ်မၤယုၢ်ပုၤန့ၣ်ကတအိၣ်ဘဉ်၊ အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ပတမ့ၢ်ပုၤလၢအ အိၣ်မံခုမံသပုၤ၊ အိၣ်ကၢၣ်အိၣ်ကျဲဘဉ်အယိာ်န့ၣ်လီၤ။ ပကဘဉ်အိၣ်သပူၤမဲာ်သပူၤနီၣ်လီၤ၊ အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ပသုၣ်ညါဒီးပနာ်ဟံၤလၢ တၢ်စီၤတၢ်ကမိၣ်အဒိၣ်အအါ၊ တၢ်လီၤဘဉ်ယိာ်၊ ဒီးဒုၣ် ဒါလၢအသုၣ်အသးသီန့ၣ်လၢအကစီၤပုၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲအစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲအံၤ၊ မ့ၢ်ပတၢ်ဒိသ အလီၤက့ၤပသးလၢအစၢ်အကျၢၤ အကီၤအမးန့ၣ်လီၤ။

စီၤယၢကီၢ်န့ၣ်လီၤပုၤလၢပက “တြီဆၢ” ကဟံၤလီၤပသးလၢကထီဒါမုၢ်ကီၤလံာ် လၢတၢ်ဟံးသးသပုၤပုၤ ဒီးလၢတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမး၊ သးတၢ်သုၣ်ညါဒီးလၢသုၣ်ဒီဖျါသးဒီ ဖျါန့ၣ်လီၤ။ ပကဘဉ်ဟံးယာ်ကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထီလံးလံး၊ ကျၢၤကျၢၤ၊ ဒီးမးမးန့ၣ်

လီၤ။ တၢ်ဖိၣ်ယာ်ကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထီလၢလဲလိာ်သးတသ့ဘဉ်အံၤန့ၣ် ကဒုးကဲထီၣ်ပုၤ လၢမုၢ်ကီၤလံာ်မၤန့ၣ်ပုၤတန့ၢ်၊ တဟ့ၣ်လီၤသးဆူမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ထီၣ်ဒုးတပျီၤတဖၣ်န့ၣ် ဘဉ်။ တၢ်လုတၢ်ပစီ၊ တၢ်ကျဲးစး၊ ဒီးအတၢ်မၤဆူးမၤဆါတဖၣ်န့ၣ် ဘဉ်တၢ်ဟံးထီၣ်အိၣ်လၢ ကစၢ်ယုၤအပုၤစီဆံ့တဖၣ်အလီၤ လၢအစီၤစီၤအယုၢ်ယုၢ်လီၤ။ ဘဉ်ဆဉ်၊ ဒီဖျိပတၢ်ဒုးဒီး မုၢ်ကီၤလံာ်အယိပလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်၊ သုၣ်လီၤဆီလီၤသးအစၢ်အကျၢၤ၊ ဘဉ်တၢ်မၤစၢ်မၤ ကျၢၤထီၣ်ဒီးဆီလီၤသးလၢအဘဉ်န့ၣ်လီၤ။

စီၤဝီလူးအတၢ်ကတိၤ “ ကီၤသုသးတက့ၢ် ” န့ၣ် မ့ၢ်လၢသုဒုၣ်သုဒါလၢအမ့ၢ်မုၢ်ကီၤ လံာ်န့ၣ်ဟးဝုၤစီၤအယိလီၤ။ တၢ်ဟံးသးစၢ်စၢ်၊ အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးသ့ၣ်ဟံးသး၊ ပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သုၣ် ဒိၣ်သးကါ၊ ယုၢ်ဒီးကစၢ်အစီအကမိၣ်အလၢာ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢတၢ်န့ၣ်လၢတၢ်ဟံး ဆၢမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဟံးဒိၣ်သုၣ်ခုၣ်ခုၣ်၊ ဒီးတၢ်ဟံးသးစၢ်စၢ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အိၣ်သး လၢတၢ်ကန့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ။ စီၤဝီလူးမၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢ တၢ်ကီၤသုၣ်ကီၤသးဒီး တၢ်ဆိးသီတၢ်လီၤ။ အဝဲစံးဝဲ “ ဆိးသီတက့ၢ် ” န့ၣ် မ့ၢ်အစံးဝဲ အိၣ်ခိးကွၢ်၊ အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံး သးဆၢပံာ်ကလၢာ်၊ အိၣ်ဒီးတၢ်ပလီၢ်ပဒီ ဒီးဟူးစံးမၤတၢ်န့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဆိးသီတၢ်န့ၣ်ဖူးသံ နီၣ်ထီၣ် ဒီးတၢ်ကီၤသုၣ်ကီၤသးန့ၣ်စၢ်ထၢၣ်သတးဒီး ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်စံာ်တၢ်ဘါအလၢာ်န့ၣ်လီၤ။

ထၢ်ဒိသဒၢအဝဲဒီကထၢ်

တၢ်မၤဖိစီၤယၢကီၢ်၊ လၢတၢ်ကတိၤလီၤလီၤအပူၤစံးဝဲ，“ ထီဒါမုၢ်ကီၤလံာ်တက့ၢ် ဒီး ကယုၢ်ထီၣ်ကွၢ်လၢန့ၣ်အိၣ်လီၤ။ ” ထီဒါစံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်နကတိၤဟံးနသးလၢနကထီဒါအိၣ်၊ ဒီး တဟ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢဒုၣ်ဒါနီတစဲးဘဉ်န့ၣ်လီၤ။ ပကဘဉ်သကဲးပတ်မုၢ်ကီၤလံာ်ထဲဒုၣ်လၢပ ကဒုးအိၣ်အစီၤဒီးပကကတိၤတၢ်ဒီးအိၣ်ထဲဒုၣ်လၢပကခိဆၢအိၣ်အစီၤန့ၣ်လီၤ။ စီၤပုးတဂ္ၤစံး ဝဲ“ ပုၤလၢအထီဒါတၢ်မ့ၢ်မတၢ်လဲၣ် ” “ အိၣ်စၢ်အိၣ်ကျဲလၢတၢ်နှၢ်အပူၤ ” လီၤ။ အဒိပညိ န့ၣ်၊ နကဘဉ်အိၣ်မးလံကလၢာ်၊ ကျၢၤကျၢၤ၊ ဆိၣ်ဆိၣ်လၢတၢ်န့ၣ်လီၤ။ အိၣ်စံးဘူးကျၢၤထီ လၢနတၢ်န့ၣ်၊ အစ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ပုၤလၢအအိၣ်ကျဲကျဲတဖၣ်အစီၤန့ၣ် အမုၢ်ကီၤလံာ်တအိၣ်ဘဉ်၊ အိၣ်ဒုၣ်ပုၤလၢအဒိသိၣ်ဒီးအိၣ်ဒီး တဒုးထီဒါအိၣ်ဘဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

သးလၢအပျံပုတၢ်ကမၢ်န့ၣ် တၢ်မ့ၢ်ပၤယၢ်အိၤထီၣ်ဘိးဒီးတၢ်မ့ၢ်လဲၤလိၤအိၤန့ၣ်, အဝဲကဲထီၣ်တၢ်ဒိသဒါအထီၣ်ကတၢၢ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ထီၣ်ဒုးတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တသ့ပျံတၢ်ကမၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ထဲတြၢ်အလံာ်ကတၢၢ်လၢအလဲၤန့ၣ်ဆူသးပူၤဇီၤဘၣ်, မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ကွဲမ့ၢ်အဆူၣ်ကတၢၢ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်ကန့ၣ်ဘၣ်ဝဲအစီၤန့ၣ်လီၤ.

စီၤပီလူးမၤဆူၣ်အသးလၢအပျံပုတၢ်ကမၢ် လၢကကဲထီၣ်တၢ်ဒုၣ်ဖးဒိၣ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်ကဟဲန့ၣ်ဝဲအစီၤလီၤ. စီၤပီလူးကွဲးစးမၤချချလၢကကးတံၣ်ဝဲတြၢ် ဒိဖျိအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိၣ်ကတီၤဟံၣ်အသးလၢကပျံကွံၣ်ဆိဒၣ်လဲၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. “ဒီးပုၤလၢသုပျံအတၢ်တမံၤမံၤဒီး, ယပျံစ့ၢ်ကိးယဲလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယမ့ၢ်ပျံတၢ်တမံၤမံၤဒီး, ယပျံတၢ်လၢသုယိလၢခရံၣ်အမဲၣ်ညါ, ဒ်သိးမ့ၢ်ကီၤလံာ်သုတမၤန့ၣ်အလီၢ်လၢပစီၣ်တစ့ၤလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပသ့ၣ်ညါအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးလီၤ ” (၂ကရံၣ်သူး ၂၄၀-၁၁).

သးလၢအပျံပုတၢ်ကမၢ် လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သးခၣ်, တၢ်မၤကၣ်, မ့တမ့ၢ် သးလၢအမၤဆၢတၢ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အမၤထူၣ်ဖျဲးထီၣ်ကွံၣ်အသးလၢတၢ်အိၣ်သးခဲလၢာ်လၢအကွဲန့ၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်တဖၣ်, ဒီးတြၢ်ဝဲမ့ၢ်ကီၤလံာ်ကဟဲန့ၣ်ဝဲလီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ကျဲအချကတၢၢ်လၢတၢ်ကတြၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်ဟဲန့ၣ်ဆူသးပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲသးလၢအပျံပုတၢ်ကမၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် လီၤလၢလရံၣ်ယိာ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ်တၢ်သုးကွံၣ်အိၤယံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဖဲပဘိထုကဖၣ်, “ဟံၣ်ဇၢ, ပျံအတၢ်ဒဲးဘးတက့ၢ်, အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်အမၤဝဲဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ် ” (လူၤကၣ် ၂၃:၃၄) န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်.

နုာ်ကဲကဲဝဲဒ်ဒီၣ်ပုၤ

မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်တၢ်ကဘၣ်မၤန့ၣ်အိၤလီၤ. အဝဲန့ၣ် တမ့ၢ်ထဲအမ့ၢ်ပုၤလၢအပၢ်မၤအသး, လၢအပျဲးဒီးတၢ်ကစုဒု, လၢအဘျသံ, လၢအသ့အဘၣ်ဇီၤန့ၣ်ဘၣ်, မ့မ့ၢ်တခီ, အဝဲမ့ၢ်ပုၤလၢအဲၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်တစၢ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်ပုၤဒုးတၢ်လၢအမံၤဟူသၣ်ဖျါတစၢ် လၢတၢ်ဒုးတဘျးဘျီဒီးလၢတၢ်ဒုးပျီတဘျးခါန့ၣ်လီၤ. အတၢ်သ့ၣ်ဒုးဒုးဒုးဒီးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤကွဲၢ်အိၤလၢမ့ၢ်ခိၣ်လီၤ. မ့ၢ်ခိၣ်ကလူးတဖၣ်မ့ၢ်အဝဲအဒုၣ်အဒါ ဖဲလၢမ့ၢ်ခိၣ်ကဲဝဲတၢ်

ဘၣ်စံာ်စ့ၢ်အခါဒီးဖဲလၢအတၢ်ဂျူတၢ်ယၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်ဒၣ်လဲၣ်, အဝဲဒုးတၢ်ဒိးလီၤ. ပုၤသးစၢ်လၢအစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်လၢအပျဲးဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဆူၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒုးဒုးဒုးတဖၣ် ကသဏါအိၤဒီးမၤန့ၣ်ကွံၣ်အိၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် တၢ်ကဘၣ်မၤန့ၣ်ကွံၣ်အိၤလီၤ. တၢ်မၤန့ၣ်ကွံၣ်အိၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤန့ၣ်ဒိတကျိၤန့ၣ်လီၤ. လိၣ်ဝဲတၢ်တၢ်ဝံၣ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒုးဒုးဒုးလၢတၢ်ကမၤန့ၣ်အိၤအစီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲတမ့ၢ်ဒုၣ်ဒါလၢအပျဲးဒီးပုၤအသ့ၣ်အပျီ, ဒီးအသ့ၣ်ပးစီၤသးပးစီၤတစၢ်ဘၣ်. အဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးစၢ်, အိၣ်ဒီးစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤလၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ် လၢအမ့ၢ်တၢ်လၢအလိၣ်သပျံတၢ်လၢတၢ်ဒုးဒုးဒုးအစီၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထိ မ့ၢ်ဝဲနးလၢအန့ၣ်တၢ်လၢတၢ်ဒုးဒုးတၢ်ယၢ်လီၤ. ပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢအလၢပီၤပုၤဝဲဒီးကစၢ်ယူၤအပျံသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်အချ, အဆူၣ်, ဒီးဘၣ်ဖျိတၢ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်စုကဝဲလၢအဒုးသံမ့ၢ်ကီၤလံာ် ဒီးတၢ်ဒဲးဘးသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲကကဲပုၤလၢအဒိၣ်န့ၣ်ပုၤမၤန့ၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်တက့ၢ်လီၤ. တၢ်စုကဝဲလၢကစၢ်ယူၤအဖီခွါသ့ဝဲ ဖဲလၢအဘၣ်သဏါဒီးမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ် မ့ၢ်ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထိ, ဒီးအဝဲမၤန့ၣ်တၢ်လၢကစၢ်ယူၤကလုာ်ကထိအံၤန့ၣ်လီၤ.

“ဖိၣ်သ့ၣ်ခွါသ့ၣ်ဇၢ, ယကွဲးန့ၣ်သုလီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, သုစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ဒီးယူၤအကလုာ်အကထိအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢသုပူၤ, ဒီးသုမၤန့ၣ်လံာ်အာတစၢ်လံ ” (၁ယိၤဟၣ် ၂: ၁၄). စီၤယိၤဟၣ်, တၢ်အဲၣ်အတၢ်မၤဖိ, ပုၤလၢအဘျးကတၢၢ်လၢကစၢ်အသးတစၢ်အံၤ ပုၤဒီးတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. စီၤယိၤဟၣ်အတၢ်အဲၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတီဝဲဒိၣ်မးသတးဒီး ကလီၤသ့ၣ်ဆူၣ်ဆိကမိၣ်လၢတဆူၣ်တချဘၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်, ကကသ့ထီၣ်ကွံၣ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အကညီၢ်အပူၤန့ၣ် တၢ်လီၤတအိၣ်ဘၣ်. အတၢ်လဲၤဒိဖျိန့ၣ်ယိာ်ဝဲဒီးအတၢ်တီၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် သီသံၣ်ဘျဲကံာ်ဆိးလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အစီၤမ့ၢ်စ့ၢ်, လၢကစၢ်ခရံၣ်အစီၤမ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤယိၤဟၣ်စိာ်ယုာ်ဝဲဒီးအတၢ်ဒုးထီဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဖဲပနီၣ်စၢ်ပျံတဖၣ်လီၤ. အဝဲထံၣ်ဘၣ်ပုၤသးဖိသးစၢ်တဘျးစၢ်အကျါကဒဲကဒဲအတၢ်ကတီၤစ့ၢ်လီၤအသးတဖၣ်လီၤ. အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်မၤန့ၣ်သကိးယုာ်တၢ်ဒီးမၤနီၣ်မၤယါအတၢ်မၤန့ၣ်အဘျီသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ဒူးမုန်ကီးလံာ်ဒီးမးနာအီးတကွာ် အဝဲအံၤမ့ၢ်စီးယါဟၣ်အကျဲလၢ ကကဲထီၣ်ဟ် လၢနီၣ်သးတၢ်စိတၢ်ကမိ ဝဲလၢအဝဲစဲလီၤအခံၢ်, ဆိလီၤအခိၣ်ထံး, ဒီးလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ. လၢစီးယါဟၣ်အစီၢ်န့ၣ်, တၢ်မးနာ မုၢ်ကီးလံာ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢကဘၣ်ဟဲဆိန့ၢ်တၢ်မး နာဟီၣ်ခိၣ်တကွာ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်ထီၣ်သီအတၢ်လဲၤခိဖျိန့ၣ် ဒူးကဲထီၣ်ပွဲၤတၢ်လၢကဘၣ်အိၣ်ဆိးသီကွာ် တၢ်ဒ်ပွဲၤသုးဖိတၢ်ကမိ အိၣ်ခိးကွာ်တၢ်လၢအလီၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ဝဲဒုၣ်ဒါဟဲဟ်ဖျိထီၣ်အသး လၢတၢ်စိတၢ်ကမိလၢတၢ်မဲၣ်ညါအခါန့ၣ်, ပွဲၤစ့ၢ်ကွၢ်န့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤစၢ်ဒီးပွဲၤခိးတၢ်တၢ်ကမိ န့ၣ်လီၤ. အဝဲဆၢထၢၣ်လၢဝဲလၢဘၣ်တၢ်ကမိယၢ်အီးတဝဲၣ် အဝဲခိၣ်ဒု ဖိပွဲၤခိးတၢ်ဖိတၢ်ကမိ လၢအဘၣ်အိၣ်ခိးစီးပုၤယိၣ်ဖိတၢ်ကမိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခိးတၢ်ဒီးတၢ်ပၤတၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ် ဘၢလၢတၢ်ထီၣ်ဒါမုၢ်ကီးလံာ်အတၢ်ထိးဘၣ်လၢအလီၤစၢ်ဒီးမ့ၢ်အူလၢအကဲၤကပျီၢ်အသိးန့ၣ် လီၤ.

ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအသ့ၣ်တီသးရၤ, လၢအအိၣ်ဆိးသီတဖၣ်န့ၣ်ဟ်အသး ကဆိသတး ဒီးမုၢ်ကီးလံာ်တူၤအဟဲတဘျီန့ၣ်တထံၣ်န့ၢ်တၢ်လၢအအပူၤနီတမံၤဘၣ်. တၢ်လီၤလၢလဲၤန့ၣ် သုကိးခါဒီးန့ၣ် တၢ်တြီယၢ်အီး ဒီးတၢ်အိၣ်ခိးကွာ်အီး တမံခုနီတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. “ပသ့ၣ် ညါလၢပုၤအိၣ်ဖျဲၣ်လၢယုၤန့ၣ်, တမၤဘၣ်တၢ်ဒီးဘးနီတၢ်တၢ်. မ့ၢ်ပုၤလၢအအိၣ်ဖျဲၣ်လၢ ယုၤန့ၣ်, ပၤလီၤဒၣ်အသး, ဒီးတၢ်အာတၢ်သီတၢ်န့ၣ် တထိးဘၣ်အီးဘၣ်. ပသ့ၣ်ညါလၢ ပဘၣ်ယးဒီးယုၤ, ဒီးလၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢၢ်မံလီၤဝဲလၢတၢ်အာတၢ်သီတၢ်န့ၣ်အပူၤလီၤ” (၁ယါ ဟၣ် ၅:၁၈-၁၉). “တၢ်ပၤလီၤသး” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆိၣ်လီၤသး အလီၤတၢ်ကတၢ် လၢမုၢ်ကီး လံာ်သုတဟံးန့ၢ်ပၤပုၤတၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢမုၢ်ကီးလံာ်ဒီးမးနာအီးတကွာ်

မၤထူရၤလၢအသ့ၣ်တီသးရၤတူၤလၢအသံတစု, ပုၤလၢအတအဲၣ်လီၤဘၣ်အသး ဒၣ်ဝဲတူၤအသံတစုတဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤမးနာတၢ်လၢအတၢ်ဒူးတၢ်ဒီးမုၢ်ကီးလံာ်န့ၣ်လီၤ. “ဒီး ယၢ်ဟူတၢ်ကလုာ်သီၣ်ဖးဒိၣ်လၢမူခိၣ်စံးဝဲဒၣ်, ခဲကန့ၣ်အံၤတၢ်အူၣ်ကွၢ်ဒိၣ်ကွၢ်, ဒီးတၢ်အစိ

အကမိ, ဒီးပကစၢ်အဘီအမ့ၢ်, ဒီးခရံၣ်အတၢ်ပၤတၢ်ပြး ကဲထီၣ်လံာ်လီၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤ လၢအပတ်တၢ်ကမုၢ်လၢပဒီပုၤဝဲၣ်အလီၤ, လၢအပတ်တၢ်ကမုၢ်လၢအလီၤ, လၢယုၤအမဲၣ်ညါ, လၢမ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်န့ၣ်တၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်တုၢ်လီၤကွံာ်အီးလီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်မးနာအီးလၢ သိဖိအသ့ၣ်, ဒီးလၢအကလုာ်လၢအအူၣ်အသးလီၤ. ဒီးတအဲၣ်ဘၣ်အသးပၤလၢတၢ်သံန့ၣ် လီၤ” (တၢ်လီၤဖျါ ၁၂:၁၀-၁၁).

တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ လီၤစိလီၤထီၣ်အသ့ၣ်န့ၣ် တၢ်ကဘၣ်ဖုံအီးလၢပုၤဒူးတၢ်ဖိလၢ အမးနာမုၢ်ကီးလံာ်တဖၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်လဲၤခိဖျိ ဒီးသ့ၣ်ညါသ့ၣ်လၢအ အူၣ်ကွၢ်ဒိၣ်ကွၢ်တၢ်အစိအကမိဖျိဖျိဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢကကဲမၤ ထူရၤကဘၣ်အိၣ်, ဒီးမ့ၢ်ဘၣ်ဟ့ၣ်အလုာ်အပူၤထဲလဲၣ်ထဲလဲၣ်သန့ၣ်ကွၢ် ကဘၣ်သ့အူၣ်အ သးဆူပုၤတၢ်လၢလံာ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အလုာ်အလံာ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်လၢအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ အးလီၤအသးဆူကစၢ်ခရံၣ် ဒီးအတၢ်လဲၤခိဖျိတဖၣ်ဆူတၢ်အတၢ်အူၣ်ကွၢ်ဒိၣ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. “ အဝဲဒၣ်မ့ၢ်ယတၢ်, ဒီးယမ့ၢ်အတၢ်လီၤ” (တၢ်သးဝံၣ်တဖၣ်အတၢ်သးဝံၣ် ၂:၁၆).

မုၢ်ကီးလံာ်န့ၣ်ကွၢ်ဝဲတၢ်ဒူးန့ၣ်အီးလၢကစၢ်ခရံၣ်အသ့ၣ်န့ၣ်တဘျီဘၣ်. အမဲၣ်လီၤ ဝါဖဲအထံၣ်စိကရၤနံကိးဘျီဒီးလီၤ. အသ့ၣ်ယုၤလီၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်လၢမုၢ်ကီးလံာ်ကွၢ်အ ခံန့ၣ်လီၤ. သးလၢဘၣ်တၢ်ဖုံအီးလၢတၢ်သ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤစိဆုံလၢအဝဲယီၤဝဲတဘျီ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သးဖိလၢဘၣ်တၢ်ဖုံအီးလၢတၢ်သ့ၣ်န့ၣ် မုၢ်ကီးလံာ်ပုၤဒီးကနိးကစၢ်ဝဲလီၤ.

မုၢ်ကီးလံာ်န့ၣ်ပုၤဘၣ်ဝဲကစၢ်အသ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်မူခိၣ်ကလူးတလူးကွၢ်ထီၣ်ဒူးအီးတ ကွာ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်န့ၣ် မၤသးဒ် သးအတၢ်စိတၢ်ကမိတခါလၢတၢ်တြီဆၢအီးတန့ၣ်ဘၣ် ဒီး မၤပးစိကယဲၣ်တၢ်လၢအအိၣ်ခိးအကျဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်လၢတၢ်ဖျါအီးဒီး မ့ၢ်တၢ်အူၣ်သး လၢမုၢ်ကီးလံာ်ပုၤဝဲန့ၣ်လီၤ. မၤထူရၤလၢအမ့ၢ်ပုၤအူၣ်အသးလၢသိဖိအသ့ၣ်အစိအကမိအ စ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အူၣ်လၢအတြီမုၢ်ကီးလံာ်ဒိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အူၣ်တၢ်အူၣ်တကွာ်လီၤ. တၢ်လဲၤခိဖျိလၢ သ့ၣ် မၤဘၣ်လီၤကွၢ်ယုၤဒီးပုၤကညီန့ၣ် မ့ၢ်မူခိၣ်တၢ်ဒီးသ့ၣ်မုၢ်ကီးလံာ်လၢအလီၤဖျိတသ့ၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအတူၤမူခိၣ်တဖၣ်န့ၣ် မးနာမုၢ်ကီးလံာ်လၢကျဲဒ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ပဝဲစ့ၢ်ကိး “မ ပမးနာအီးလၢသိဖိအသ့ၣ်ဒီးကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထါလၢပတၢ်အူၣ်သးအပူၤတကွာ်.”

တော်သည့်အားသားအားနှင့် ဆါဒိန်နှင့်မုန်ကဲမဲသးစာတစု အတော်သးအားနှင့်တအိန်
 ဘဉ်. မှတ်သးအားလေလိပ်ဖျါထီၣ်အသးလေမုန်ကဲလံာ်ကဒုးဝဲနှင့်လီၤ. စီပီလူးအတော်ပံး
 စုနဲၣ်ကျဲန့ၣ် မှတ်ကျဲလေအပတ်ထီၣ်မုန်ကဲမဲလေကဒိသဒါလီၤကွါအသး, ဒီးအိန်ခိးကွါဟ့ၣ်
 ခုၣ်ဒါအတော်ကဲယဲထီၣ်ဒါတော်န့ၣ်လီၤ. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ယသးအိန်လေပုၤမုန်ကဲမဲလေအ
 သးစာတဖၣ်န့ၣ်, ကန့ၣ်ဝါ, ဆံးစာအဖိ, ကွါအဟံၣ်အယီ, ဒီးသုတဟ့ၣ်အလီၣ်
 လေဒုၣ်ဒါကဒုၣ်ဒုၣ်တော်န့ၣ်တစုလီၤ. အစုၣ်ဒ်အံၤ, ခဲကန့ၣ်အံၤဒုၣ်လဲၣ်ပုၤတနီၤနီၤယုၣ်ကပၤ
 လံာ်အသးထွဲမုန်ကဲလံာ်အခံလီၤ” (၁တံၤ ၅:၁၄-၁၅). တော်ဒိသဒါလေအကကြိဆာမုန်ကဲ
 လံာ်စုၤန့ၣ်, တော်အိန်မူလေအပုၤဒီးတော်မမူဒါလေတော်အဲၣ်လီၤသးတအိန်ဘဉ်န့ၣ် တအိန်
 ဘဉ်. တူတော်မဝံလံအံၤလေတော်သ့ၣ်တီသးရတဘျီန့ၣ်, တော်ခွဲးတော်ယံာ်လေမုန်ကဲလံာ်
 ကကတီၤဒုၣ်ခွဲၣ်တော်တအိန်လေဘဉ်.

မုန်ကဲလံာ်အတော်မန့ၣ် ဘဉ်တော်မစၢအံၤ မုတမုာ်ဘဉ်တော်မတံာ်တော်အံၤလေက
 စာခရံၣ်အခုအပုၤန့ၣ်ဒိန်နီၣ်မးလီၤ. တော်သ့ၣ်စုၤသးစုၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ကစာခရံၣ်အခုအပုၤ တမုာ်
 ထဲလေအယံာ်လေအယီဘဉ်, ကဲထီၣ်စုၣ်ကီးလံာ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တော်ဝံသးစုၤဒီးတော်သ့ၣ်စုၤသး
 စုၤန့ၣ် မန့ၣ်ပုၤကညီလီၤ. အစုၣ်ဒ်အံၤ, မဒီးဝဲတော်လုာ်တော်လံာ်လေအလီၤစာခရံၣ်လီၤ.
 တော်ရံာ်တော်စာ, တော်သးတစုဘဉ်, ဒီးတော်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါတဖၣ်န့ၣ် တစုလေကကရုန့ၣ်သးခိန်
 တဖၣ်လေခရံၣ်အစီဘဉ်.

“ဒီးကစာအခုအပုၤန့ၣ်, တဘဉ်အုၣ်လိာ်ဆိးကွါလိာ်ဘဉ်. မုမုာ်အဘဉ်မုာ်ပုၤဝံသး
 စုၤလေပုၤခဲလံာ်, ပုၤသိာ်လိာ်တံာ်သ့, ပုၤကီၤအသးလီၤ. ဒီးဘဉ်သိာ်ကွါသိာ်ကွါပုၤလေအစုာ်
 လိာ်ဘျီလိာ်ဒုၣ်အတော်တဖၣ်န့ၣ်, လေအသ့ၣ်စုၤအသးန့ၣ်လီၤ. အစုၣ်ဒ်အံၤ, ဘဉ်တဘဉ်ယုၤ
 ကဟ့ၣ်လီၤအံၤလေတော်ပီၤယံာ်လီၤအသး, ပာ်လေတော်သ့ၣ်ညါနီၣ်နီၣ်တော်မုာ်တော်, ဒီးကမပုၤ
 ဖျဲးထီၣ်ကွံာ်အသးလေမုန်ကဲလံာ်အပုၤသကွါလီၤ. အစုၣ်ဒ်အံၤ, ဘဉ်တော်ဖိၣ်န့ၣ်အံၤဖဲအဝဲ
 ဒုၣ်အသး, လေအကစုာ်အံၤန့ၣ်လီၤ” (၂တံၤမသး ၂:၂၄-၂၆).

“ဆိးသိတော်” န့ၣ်မုာ်တော်ကတီၤခိန်ထံလေတော်ဘဉ်တော်ဘာအစီန့ၣ်လီၤ. မုန်ကဲလံာ်
 န့ၣ်စဲပုၤလေအတော်ပိးတော်လီၤအခါလေအကထိ, ဟဲဆူပအိန်လေကျဲအဘိအကထိ, ဟံးဒုၣ်
 ဟံးကမာ်ပုၤအဘျီလေအကထိ, ဒီးထီၣ်ဒုးဖုးပုၤအဘျီလေအကထိတဖၣ်လီၤ. တော်အိန်ဆိး
 သိခိးကွါတော်လေဆာကတီၤကီးကတီၤခိးန့ၣ် မုာ်တော်ဘဉ်တော်ဘာကျဲထဲတဘိစီန့ၣ်လီၤ. ပမဲာ်
 ဘဉ်သပူထီၣ်ဘိ, တမုာ်အခါထဲလေပထံၣ်အကွါအစီဒီးဘဉ်ယိာ်ကဲဟဲန့ၣ်ဘဉ်, မုမုာ်တဒိ
 ပမဲာ်ပသးဘဉ်အိန်သပူထီၣ်ဘိ ဖဲလေပထံၣ်ဘဉ်အံၤမုာ်စုၤတထံၣ်အံၤအခါဒုၣ်လဲၣ်မုာ်စုၤန့ၣ်
 လီၤ. ဖဲအဝဲဟဲတဘျီလံာ်လေအတော်ပျိာ်လဲအသးလေကျဲအဘိအကထိန့ၣ် ပဘဉ်ဆိာ်
 ဖျိးကဒါခဲကွါအံၤ - အဝဲအံၤမုာ်ပကျဲလေတော်ဘဉ်တော်ဘာအစုၤကတီၤန့ၣ်လီၤ.

တော်ဟ့ၣ်ပလီၤလေပကဘဉ်ဆိးသိန့ၣ် အဘျီအါန့ၣ်လေလံာ်တော်အံၤလီၤအိလီၤအ
 ပုၤန့ၣ်တအိန်ဘဉ်. တော်ကီးလေအဘဉ်ဒိအံၤဆိးဒိမး မုတမုာ်မန့ၣ်အံၤညီကဒုၣ်အါန့ၣ်
 တော်ကီးထီၣ်လေကဆိးသိန့ၣ်တအိန်ဘဉ်. ပအိန်ခိးတော်လေပုၤခိးတော်အလီၤထီၣ်ဘိန့ၣ် ကြိဆာ
 ဝဲတော်ဒုးဖုးဒုးပျိာ်ပုၤ, ဒီးမုာ်တော်အကါဒိန်ကတီၤလေတော်မန့ၣ်တော်အစီန့ၣ်လီၤ.

ကစာယုၤအဖိခွါအတော်ဟ့ၣ်ပလီၤန့ၣ်အါစုအါဘျီ မုာ်တော်ကတီၤနီၣ်ဝံာ်ခဲ လေအတော်
 သိာ်ကွါသိကွါတော်အပူလီၤ. မုာ်တော်ကီးလေတဘဉ်မဲဘဉ်စဲ, ဘဉ်ဆိးသိတော်, ဒီးကဘဉ်
 အိန်ကတီၤသးထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ. တော်အဒိအတော်န့ၣ် တော်ဟံးန့ၣ်အံၤလေပုၤကွါသိ, ဒ်လေစီယ
 ကိာ်ဆိးသိတော်လေကဒိသဒါထီၣ်ဒါစီလေဘဉ်န့ၣ်လီၤ. “ယအိန်လေမုာ်ဆါခိန့ၣ်, တော်ကီၤအိန်
 ယ, ဒီးလေမုာ်န့ၣ်တော်ကီၤအိန်ယ, ဒီးယတော်မဲဟးသဒုၣ်ကွံာ်ယမဲာ်လီၤ” (၁စီၤရှု ၃:၁
 ၄၀).

ကဆိးသိတော်န့ၣ် မုာ်ကထီၣ်ဒါကွံာ်ကယံာ်တော်လေပပံာ်ပဒုးတဘဉ်ဘဉ်တဖၣ်လီၤ.
 ဟံးယုာ်ဒီးတော်အိန်ဆိးသိတော် ဒ်မးလေတော်အိန်သးလီၤဘဉ်ယိာ်ဖးဒိန်အကတီၤန့ၣ်လီၤ. မုာ်
 တော်အိန်ပလီၤပဒိသးလေတော်မဲစုာ်မဲခဲ တမန့ၣ်မန့ၣ်အံၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. တော်မဲာ်ဖဲယဒီးတော်
 ဖုးသံပျိာ်စီတဖၣ်ဟါမာ်ခဲလံာ်, ဒီးမးအုၣ်ထီၣ်ပသး ထီၣ်ဒါတော်ကတီၤန့ၣ်ဒီးနီၣ်သးတော်
 ကတီၤတော်ကျဲခဲလံာ်လီၤ.

ဖးကွတ်အိၣ်ဖျိၣ်စၢ်ဒံလၢတၢ်ကိးထီၣ်အိၣ်လၢအကဆိးသီတၢ်အစ့ၢ်တက့ၢ်. အဝဲအသးလီၤဘျၢလၢအတၢ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဃံတၢ်လၢအိၣ်ဖျါလၢခိးဒီးလၢတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအက့ၢ်အစၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အ့းဖူးစူးတဒိတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်အိၣ်လၢကဆိးသီတၢ်ဒီးကဘါထုကဖၣ်သပှၢ်ပှၢ်န့ၣ်လီၤ. ကရံၣ်သူးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဒိတၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်အခံလၢကဆိးသီတၢ် ဒီးအိၣ်စၢ်ဆိးကျၢန့ၣ်လီၤ. ကလိးစဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဒိတၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်အခံလၢက “မၤတၢ်ဘါထုကဖၣ်သပှၢ်ပှၢ် ဒီးဆိးသီလၢအပူၤ” (ကလိးစဲ ၄:၂) လီၤ. သ့းစၢ်လနံတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဒိ “မိၣ်ဆိးသီဒီးကိးပသးတက့ၢ်” (၁သ့းစၢ်လနံ ၅:၆).

စီၤတံၤမသ့း, ပှၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးစၢ်တၢ်တဒိ “ဒီးနသးလၢတၢ်ခဲလၢၢ်အပူၤတက့ၢ်” (၂တံၤမသ့း ၄:၅). စီၤပုးတရူးအတၢ်ကိးတဒိ “ပၢ်သုးသးသပှၢ်ပှၢ်, ဒီးဆိးသီလၢတၢ်ဘါထုကဖၣ်အစၢ်တက့ၢ်” (၁ပုးတရူး ၄:၇). အဝဲစံးကဒီး, “ကိၤသုးသးတက့ၢ်. ဆိးသီတက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ခဲယုၢ်ကညီၤရှၢ်ရှၢ်အသိးန့ၣ်, သုဒုၣ်သုဒါမုၢ်ကိၤလံာ်ဟးဝုၤဝုၤယုပှၢ်လၢအကယုၢ်လီၤဝဲလီၤ” (၁ပုးတရူး ၅:၈).

လၢလံာ်တၢ်လီၤဖျါအပူၤန့ၣ် တၢ်ကိးထီၣ်ဖူးတၢ် “ကွၢ်ကွၢ်, ယဟဲဒ်တၢ်ဘျီအသိးန့ၣ်လီၤ. ပှၢ်လၢအဆိးသီ, ဒီးဟံးယၢ်အကူအသိး, ဒ်သိးအသုတလဲၤအိၣ်ဘျီဆုတစ့ၤ, ဒီးပှၢ်သုတထံၣ်အတၢ်မၢ်ဆုးတစ့ၤတဖၣ်န့ၣ်, ဘၣ်ဆိၣ်စ့ၤဝဲလီၤ” (တၢ်လီၤဖျါ ၁၆:၁၅).

တၢ်ကိးပှၢ်တလီၤလီၤလၢပကဆိးသီန့ၣ် ဟဲလၢကစၢ်အအိၣ်လီၤ. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဆိးသီတက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်သုကစၢ်ကဟဲန့ၣ်ရံၣ်ဖဲလဲၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်” (မးသဲ ၂၄:၄၂). မၤကဒီးတစုအဝဲကိးပှၢ်လၢပကသုတၢ်ဘျးဖျိၣ်တီၤတခါအံၤလီၤ. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဆိးသီတက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, အနံၤအသီမ့ၢ်စ့ၤ, အနံၤရံၣ်မ့ၢ်စ့ၤ, သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်” (မးသဲ ၂၅:၁၃). ဒီးအဝဲစံးဝံးစံးကျၢပှၢ်လၢ “အိၣ်ဆိးသီတက့ၢ်” န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကိးသကြီထီၣ်လၢအဟဲလၢအအိၣ်လၢပကန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးပကဖူးသံနီၣ်, ကအိၣ်ဖူးသံနီၣ်လၢလၢပှၢ်ပှၢ်, လၢပကအိၣ်ဖူးသံနီၣ်အဒိၣ်အမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဒ်သိးတၢ်ကပၢ်သုလၢ သုစ့ၤပူၤဖျးဒီးတၢ်လၢအကမၤအသးတဖၣ်ခဲလၢၢ်, ဒီးလၢသုစ့ၤဆၢထၢၣ်လၢပှၢ်ကညီၤဖိၣ်ခါအမဲၣ်ညါဒီး, ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်ကိးအကတီၢ်ဒဲးတက့ၢ်” (လူၤကတၢ် ၂၁:၃၆). “ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တက့ၢ်.” အဝဲဟ့ၣ်လီၤမူဒါ

ဆူအတၢ်မၤဖိတဖၣ်ဒီးပဝဲသ့ၣ်လၢ “ဒ်သိးသုသုတလဲၤန့ၣ်ဆူတၢ်လုပစီအပူၤတစ့ၤဒီး, ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တက့ၢ်. သးတမံၤအသးအိၣ်, မ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်အစၢ်တၢ်ဘါစၢ်လီၤ” (မးသဲ ၂၆:၄၁). တၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်န့ၣ်အစၢ်တၢ်ဘါစၢ်ဒီးသတးဒီး, တၢ်ဆိးသီတၢ်န့ၣ် တၢ်ဘၣ်ပၢ်ဖျိၣ်ထီၣ်ယုၢ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ် ဖဲလၢပအိၣ်ဒဲးလၢတၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်အခါန့ၣ်တက့ၢ်.

ခေမာဒိဉ်တခေံဃု
တဂ်စုကဝဲလၢအမၤတဂ်တဖၣ်

“တၢ်ကတိၤလၢခံကတၢ်, ယပုၤသ့ၣ်ဝဲၣ်သ့ၣ်ဒၣ်, အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢကစၢ်အပူၤဒီး
လၢအဝဲဒၣ်အစိအကမိၤအစၢ်အဘါအပူၤတက့ၢ်. သီးထီၣ်ယျၢအစုကဝဲလဲလၢၣ်, ဒ်သီးသ့
တြီၤမ့ၢ်ကိၤလံာ်အတၢ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကသ့ၣ်တက့ၢ်. အစုၣ်ဒ်အံၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်ပကနီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒီး
တၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်, ဒီးတၢ်အစိအကမိၤ, ဒီးအအံၤတယၣ်အတၢ်ခဲးအက
စၢ်, တၢ်နါအိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အလီၤတဖၣ်လီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟံးန့ၣ်ယျၢအစုကဝဲလဲလၢၣ်, ဒ်
သီးသ့ဆၢထၢၣ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်အအၢန့ၣ်ကသ့, ဒီးဒ်သီးသ့မၤတၢ်ခဲလၢၣ်ဝံၤဒီး, သုကဆၢထၢၣ်တ
က့ၢ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ကံာ်တူၣ်သ့ယီၤဒ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, ဒီးသီးထီၣ်တၢ်တီတၢ်လီၤအသ
ယိး, ဒီးဖျိၣ်သ့ခိၣ်ဒီးတၢ်သးခုကစီၣ်ဘၣ်သးဒီးတၢ်ယူတၢ်ဖိးအတၢ်ကတဲာ်ကတီၤ, ဒီးဆၢ
ထၢၣ်တက့ၢ်. လၢတၢ်ခဲလၢၣ်အစိခိၣ်န့ၣ်, ဒ်သီးသ့မၤလီၤပံာ်မ့ၢ်ကိၤလံာ်အပျၢ်မ့ၢ်အူခဲလၢၣ်
လၢအိၣ်ကသ့ဒီး, ဟံးထီၣ်တၢ်န့ၣ်အကတီၤတက့ၢ်. ဒီးကုၣ်ထီၣ်တၢ်အူၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် အခိၣ်
ကုၣ်သး, ဒီးဟံးထီၣ်သးအနးလၢအမ့ၢ်ယျၢအကလုာ်အကထါတက့ၢ်. ဘါထုကဖၣ်တၢ်လၢ
ကယံာ်တၢ်ဘါထုကဖၣ်, ဒီးတၢ်ယုကညးကိးအကတီၤဒီး, လၢသ့သ့ၣ်ကံာ်သးလဲ, ဒီးဆိးသီ
သပုၤပုၤလၢတၢ်န့ၣ်အစုၣ်, ဒီးဘါထုကဖၣ်န့ၣ်ပုၤစီဆ့ခဲလၢၣ်အစီၢ်” (အးဖူးစူး ၆:၁၀-၁၈).

တၢ်ထုကဖၣ်အိၣ်ဝဲတဘျုးယုၤလၢအတပျၢ်ဒီးတၢ်ပညိၣ် ဒီးကဲထီၣ်လၢတၢ်ကလိက
လီၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢအတပၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသးဒီးတၢ်ဆိးသီတၢ်သပုၤပုၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤခရံၣ်ဖိအါဏ
အတၢ်အိၣ်မူအပူၤ တၢ်လၢအလီၤသးအးဒီးတကဲထီၣ်လီၤထီၣ်ဘၣ်န့ၣ် မၤအသးအါမံၤ မ့ၢ်
လၢအလီၤတူၣ်လီၤကံာ်လၢတၢ်ဆိးသီတၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကိၤလံာ်အတၢ်ခဲးပနီၣ်အညိကတၢ်တ
ခါန့ၣ် မ့ၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်မံၤစုၣ်မံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤခရံၣ်ဖိအါဏအသးသမူလီၤမၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲ
သ့ၣ်လီၤတူၣ်လီၤကံာ်လၢကအိၣ်သပူၤမဲာ်ဘၣ်သတးဒီး မ့ၢ်ကိၤလံာ်ဟဲထီၣ်ဒုးအိၣ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်အိၣ်ဆိးသီတၢ်ထီၣ်ဘီန့ၣ် မ့ၢ်ထံၣ်ကိၤသဲးတၢ်သဘျုးအလုာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢပနီၣ်သးတၢ်
သဘျုးဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအစီၢ်စုၣ်ကိး ပဘၣ်ဟ့ၣ်အပူၤတစ့ၤန့ၣ်ဘၣ်အဝဲန့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ကနီၤ

ဟးစီၤတဖၣ်တပျၢ်ဒီးမူခိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢအလီၤတူၣ်လီၤကံာ်လၢတၢ်စုၣ်တမံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲ
သ့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဆိးသီဒီး, ကပၣ်ယုာ်မးလၢပုၤအကျါယုာ်ဒီးတလးမူးပိာ်ခွါဆူတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုဖး
ဒိၣ်အမူး လၢမူခိၣ်အတၢ်မၤလၢကဝီၤဖးဒိၣ်တဘျီအံၤန့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်အးဖူးစူးအဆၢဒိၣ်ယုအပူၤ, ဒ်တၢ်စံးဟဲဝဲလၢထးအသိး, တၢ်ဒုးတၢ်ဒီးမ့ၢ်
ကိၤလံာ်ဒီးအသးမ့ၢ်သံၣ်ဘီခဲလၢၣ်ခဲဆ့အစုၣ်န့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. အဝဲဟ့ၣ်ထီၣ်စုာ်
ကိး တၢ်ဒိတဒၢအစီၢ်ခိၣ်ထံးအိၣ်ဝဲဖဲလဲၣ် ယုာ်ဒီးတၢ်မၤန့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်စီဆ့အဆၢ
ဝဲအံၤအပူၤ, ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒိတခါ, တၢ်ဒုးပျီဖဲလၢတၢ်လီၤစီၤလီၤထီၣ်န့ၣ်တၢ်ပိာ်ရံး
ယီၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကိၤလံာ်ခေသးမ့ၢ်

“အစုၣ်ဒ်အံၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်ပကနီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်,
ဒီးတၢ်အစိအကမိၤ, ဒီးအအံၤတယၣ်အတၢ်ခဲးအကစၢ်, တၢ်နါအိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အလီၤတဖၣ်
လီၤ” (အးဖူးစူး ၆:၁၂). ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဒုးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒုးတၢ်ဒီးမ့ၢ်ကိၤလံာ်ဒီးအတၢ်ဒုးအ
ကျဲတဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကိၤလံာ်အတၢ်ကျဲးစးန့ၣ်ရဲၣ်လီၤဟဲဝဲ လၢအစုၣ်အကျါ, လၢတၢ်ကူၣ်သ့,
ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အခိၣ်တဖၣ်ဒီးအတၢ်စိတၢ်ကမိၤတဖၣ်န့ၣ် အိၣ်လၢအဝဲတၢ်ပၢဆၢရဲၣ်ကျဲၤအဖီ
လၢ ဒီးအိၣ်လၢအတၢ်ကလုာ်အဖီလၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အဝဲဒၣ်အပူၤခိၣ်ပုၤနာ်
တဖၣ်, အဝဲအကိတီၢ်တဖၣ်, အဝဲအသးခိၣ်ကျါတဖၣ်လၢ မၤထွဲအတၢ်ကလုာ်အခဲ ဒီးမၤ
လၢအခါစးလၢလၢပုၤပုၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ပုၤပၢဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်လၢအတၢ်ပၢတၢ်
ပြးဒီးအတၢ်စိတၢ်ကမိၤအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဲဝဲတၢ်ဝဲတၢ်နါခဲလၢၣ်အ
ခိၣ် ဒီးပၢဘၣ်အသးမ့ၢ်သံၣ်ဘီလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်ခဲဆ့န့ၣ်လီၤ. တၢ်နါဒီး
အသကိးတဖၣ် မ့ၢ်ပုၤပၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအတၢ်စိတၢ်ကမိၤန့ၣ်သလုာ်လီၤအသးလၢ
ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်အဖီခိၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ပၢန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤပျံၤလၢမ့ၢ်ကိၤလံာ်အ
စီၢ်, ဒီးထီၣ်ဒါဝဲကယံာ်တၢ်စုၣ်တၢ်ဝါသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးပုၤကညိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အခုအပူၤတဖၣ်,

အခိုင်အနာတဖန်နှင့်အနိဂ်ဇ်အိဂ်တုလုလုတင်တင်အိတသ့ဘဉ်, ဒီးမ့တမ့ဘဉ်လုပုလုလု ကစာယုလုကိထိဂ်အိတဖန်ဘဉ်နှင့် တင်မနာမယဉ်အိတန့တသ့ဘဉ်.

မ့မးဒုဂ်ဒါအံ လုအတင်သုဂ်အအါအသိ, အတင်ကွဂ်တင်ကူအပူ ဆီလီလဲဂ် လီအခူအပူလဲလဲထီထီအိအိဂ်ဇ်မးလဲဂ်. အဝဲသ့ဂ်အိဂ်လုမူခိဂ်အလီတဖန်, တင် လီဖဲလုကစာခရံဂ်အစိကမိအိဂ်အလီလီ. အတင်စိတင်ကမိအံ, အိဂ်လုပဖိခိဂ်, လု ပခိဂ်ဒိ ဒီးဝးဝးပယုန့လီ. အဝဲသ့ဂ်နှင့်အစိကမိခိဂ်ကဲဆိးလုပစိလီ. ဒီးမ့ ပက နီ ထီဒါဒုဂ်ဒါလု ပထံဂ်တသ့, လုအနီဂ်လုတင်ဒူးတဘဉ်, လုအစိခိဂ်ကမိထီ, လု အသးမုဂ်အိအိဂ်ဇ်အံလီ. တင်ကနိတင်န့ မ့တင်စဲလီဂ်ပြုလုနီခိဘူးတင်လီအသး လီ. တင်ဒူးလီသးတခါအံ မ့အဆူမးဒီးအကီမး လုပဘဉ်ထူးထီဂ်ပထူဂ်ပပျ်အစိ လုအလင်လီ. မ့တင်ဒူးလုစုခိဂ်သကိးစုခိဂ်, ခိဂ်သကိးခိဂ် လုမိဂ်ပုဂ်ကးတင်လီအသး လီ.

ပုကညီတဖန်မ့ထီဒါပုလုပတင်ကဲခရံဂ်ဖိအယိ ဒ်အံဒ်နုသနဂ်က့, တင်ဒူးလီ သးတခါအံ တမ့တင်ဒူးလီသးဒီးပုကညီဘဉ်. ပတင်ကိတင်ခဲအိဂ်ကတင်ဒီးပတင်ဒူးဖး ခိဂ်လီဘီလီမုဂ်အံ တမ့ဘဉ်ဒီးပုကညီဘဉ်, မ့မ့တခိပဒူးတင်ထီဒါမုဂ်ကီလံအသး လုအစိဆူဂ်ဘိဆူဂ်ခိမးတဖန်န့လီ. မ့တင်သံတင်မူအတင်ဒူး, မ့တင်ဒူးလုမူခိဂ်ဒီးလ ရင်အစိ ဒီးမ့ဒူးလုတင်တစိတလီဒီးတင်လီစိလီထီအစိန့လီ.

ခရံဂ်သးဖိ

ပုခရံဂ်ဖိန့ ကဘဉ်အိဂ်ဖျှင်သးဖိ, ကဘဉ်အိဂ်ဖျှင်ဒ်တင်န့သါ, ကဘဉ်အိဂ်ဖျှင် ဒ်တင်မူဒါလီ. တင်အကံအစိအကိခိဂ်ကတင်လု ကစာယုအသးဖိတစန့, တဘဉ် မ့အအိဂ်သဘံဂ်ဘဉ်ဒီး “တမသဘံဂ်ဘဉ်အသးဒီးတင်ဖဲတင်မာဘဉ်ယးဒီးအအံတယဉ် နီတစဘဉ်” (၂တံမသး ၂၄). တင်အကံအစိ ဒ်အမ့ တင်စူးကွံညီကွံသး, တင်သုဂ် ဒူးသးဒူး, ဒီးတင်တူတင်န့ခိဂ်တင်ကဲတဖန်န့ မ့တင်အခိဂ်သုဂ်လုသးတင်မာလီတခါအံ န့လီ.

တင်စိတင်ဘိန့ မ့တင်အကံအစိတဖန်အံအသုအသုလီ. ဘဉ်ဆဉ် မ့တင် စိတင်ဘိတခါလု အတလုကွံပနီကစာအတင်စိတင်ဘိလီ. “အိဂ်ဆူဂ်အိဂ်ချုလုကစာ အပူ, ဒီးလုအဝဲဒုဂ်အစိအကမိအစိအဘိအပူတက့” (အးဖူးစူး ၆:၁၀). လုတင်က တီထီဂ်သးလုတင်ဒူးဝဲအံအစိ, ပုခရံဂ်ဖိတဖန် ကဘဉ်ကွံတင်တလုကွံအနီကစာခရံ ဝဲလီ. ကစာယုအတင်စိတင်ဘိ, ဒီးထဲဒုဂ်ကစာယုအတင်စိတင်ဘိန့ ကဘဉ်မ့အ တင်စိတင်ဘိန့လီ.

လုကစာယုအသးအပူန့, တင်ကထံဂ်န့တင်စိတင်ဘိလု, ကဆာထာဂ် ဒူးတင်, ကမနာတင်, ဒီးကဆိဂ်ဖူးကွံဒုဂ်ဒါလုတင်ဒူးပျ်န့လီ. ကစာယုအတင်စိတင် ဘိန့ တင်ဟ့ဂ်နီလီအံဆူအသးလီ. ပကဆာဂ်မဲဂ်ဒုဂ်ဒါအစိ ကစာယုအတင်စိတင် ကမိအပူတင်လုအလီတူဂ်လီကတင်အိဂ်ဘဉ်နီတမံဘဉ်. သးပိးလီတဖျှင်တင်န့တ မ့တင်လုတင်ပုနီတဘျီဘဉ်.

တင်ဟ့ဂ်လီပုတင်ကလုခံဘျီ ဒ်သိးကလီတင်လု ပကကူကသိးတင်စုကဝဲခဲ လင်န့လီ. ဒီဖျိပသိးထီဂ်အတင်စုကဝဲတဖန်န့, မ့ပစိဂ်ယုဂ်လီ. အတင်စုကဝဲ တဖန်န့ပဘဉ်ဒူးကဲအိလုပတင်လီ. ပကထီဂ်သိးထီဂ်အတင်စုကဝဲန့ မ့ပကထီဂ် သိးထီဂ်ယု, တမ့လုအချုဘဉ် မ့လုအပူတကမ, တမ့လုနီခိဘဉ် မ့လုနီသးတ ကမလီ. ကစာခရံဂ်တဝဲတစကဝဲ, ဒီးသးစိဆူတခိဒူးသိးထီဂ်ပုဒူးဒူးကဲအိလုပတင် န့လီ.

ပကဘဉ်ဒူးတင်တုလုအကတင်, ဒီးတုပမဝဲခဲလင်တစန့ ပကဘဉ်ဆာထာဂ် လီ. အခိဂ်ထံးပဘဉ်တြီဆာ ဝဲဒီးဆာထာဂ်လီ. ပနာတင် ဒီးပယုတင် ဒီးအန့တစု ထီဂ်ဆူညါလီ. ဆာထာဂ်ကတီသးလုကဒူးတင်ဒီးဆာထာဂ်လုတင်ဒူးပူန့လီ.

ဆဂ်မုဂ်ဆဂ်ဆဂ်ဒီးဆဂ်ဆဂ်ဆဂ်

ပကဘဉ်စိဆူဂ်ဘိဆူဂ်လု တင်မ့တင်တီအစိ လုအကိပူတကမလီ. ပတမ့ သးဖိလုအမိဂ်တင်မးတင်ဒီးဆိကမိဂ်လုအဒူးတင်ဒူးဘဉ်, တင်ဝဲအံမ့တင်အနီကီဒီးတင် အမ့အတီလီ. မ့လုကလုတီသးဒီး, သးဖိတစလုအစိကိထိဂ်အသး, အိဂ်က

တီးအသး၊ ဒီးဒုးတၢ်သပှၢ်ပှၢ်လၢတၢ်ဒုးပူၤလီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်မ့ၢ်ပလဲယီၢ်တကိးအ တၢ်ကယၢကယဲ, တၢ်မ့ၢ်တစ့ၢ်လၢတၢ်မၤအိၤလၢထူလီၤ. ပကဘၣ်မၤန့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်လၢတၢ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ် ဒ်အမ့ၢ်တၢ်စံာ်တၢ်ဘိတခါ ဒီးတၢ်လၢအဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤပတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်ဒီးပအိၣ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ် မ့ၢ်လၢပအိၣ်ဒီးခရံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သးအတၢ်တီၢ်လီၤန့ၣ် ဒုးကဲဝဲခိၣ်သၣ်လၢအတီၢ်အလီၤဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢအတီၢ်အ လီၤလီၤ. ပသးတၢ်တီၢ်လီၤတအိၣ်ဘၣ်ဒီးပဒုးတၢ်တသ့ဘၣ်. “တၢ်တီၢ်လီၤအသးယး” န့ၣ်ဒီသအဝဲပသးဒီးဒုးပပသးလၢအဘၣ်လီၤ. သးလီၤလံာ်န့ၣ်ပှၢ်တ့ၢ်အသ့ကတၢ်ဒၣ် လဲၣ်တၢ်မၤဘၣ်အိၤတသ့ဘၣ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤဘၣ်အိၤလၢတၢ်အလုၢ်အလၢလၢအဘၣ်က တၢ်န့ၣ်တသ့ဘၣ်. သးလၢအလီၤဆၢၣ်လီၤဖျိတ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤဘၣ်အိၤတန့ၢ်နီၣ်တဖျၢၣ် ဘၣ်. မ့ၢ်အကီၤဝဲဒ်လၢအသးဒီးက့ၣ်ကူမၣ်လုဝဲဒ်ထံကျိယၤဒ့ၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. နမၤပှၢ်လီၤ အိၤတန့ၢ်လၢတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်, ဒီးပှၢ်ကညီမၤဘျၢအိၤတန့ၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်. ပလိၣ်ဘၣ်သးအ သီလၢအကပှၢ်ဝဲဒီးဝါန့ၢ်မူခိၣ်ဖိလၢကစၢ်ခရံၣ်အသ့ၣ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပလိၣ်ဘၣ်သးလၢအ လီၤစၢ်ကစၢ်ခရံၣ်အသးတက့တဒီ, လၢအလၢအပွဲၤ, လၢအစူၤအဘၣ်, လၢအကဆီဒီးအ စူၤတဖျၢၣ်လီၤ.

တၢ်ကတဲၣ်ကတီၢ်လၢအအိၣ်ကတီၢ်သးထီၣ်တီၢ်

ပခိၣ်န့ၣ်ပဘၣ်ဖျိၣ်ယၢ်အိၤလၢ တၢ်ကတဲၣ်ကတီၢ် လၢအအိၣ်ကတီၢ်သးထီၣ်တီၢ်လၢ ကလဲၤတၢ်, လၢကမၤတၢ်, ဒီးလၢကဒီးဘၣ်တၢ်အစီၢ်လီၤ. အဝဲအံၤ တၢ်လဲၤတၢ်အယၢလီၤ ထုး မ့တမ့ၢ်တၢ်ယုၣ်သးလၢကမၤကစၢ်အတၢ်ဘၣ်သးန့ၣ်တအိၣ်ဝဲဘၣ်. တၢ်တပလီၢ်သး ဘၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်တကတီၢ်ဆိသးလၢတၢ်သံတၢ်မူအစီၢ်မ့ၢ်စူၤ, တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်မ့တမ့ၢ်မူ ခိၣ်အစီၢ်မ့ၢ်စူၤ, လၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးမ့ၢ်စူၤမ့တမ့ၢ်တၢ်မၤမူဒါအစီၢ်မ့ၢ်စူၤ, လၢကမၤတၢ် မ့တမ့ၢ် ကတူၢ်ဘၣ်တၢ်အစီၢ်မ့ၢ်စူၤ နီၣ်တခါခါန့ၣ်ဘၣ်. မၤစူၤလီၤခရံၣ်ဖိအတၢ်သ့ၣ်ဒုးဒုး ဒီးဒုးကဲ ထီၣ်တၢ်ပနီၣ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်ကထီၣ်ဒုးတပျီၤသဘျးအိၤဒီးဂျူဆဲးထူခံအစီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ် ကတီၢ်သးထီၣ်တီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်သုးဖိတၢ်ပၤသးလၢအတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ, ဒီးအိၣ်ကတီၢ်အ

သးလၢကဟူးစဲၤဆိလၢတၢ်မၤန့ၢ်တၢ်အမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဆိးသီန့ၣ် မၤလီၤတၢ်ပတၢ် မၤန့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်န့ၣ်အကတီၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢတၢ်ကးဘၢသးအစီၢ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၤလံာ် ပျၢ်လီၤအပျၢ်စုၣ်မ့ၢ်အူတဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်န့ၣ်ဖီၣ်အိၤ ဒီးမၤလီၤပံာ်ကွံာ်အိၤ မ့ၢ်လၢ တၢ်ပညိၣ်အိၤဆူခိၣ်သၣ် မ့တမ့ၢ်သးဖျၢၣ်အယိၣ်လီၤ.

မ့ၢ်န့ၣ်လၢလၢကယဲၤသုးဖိလၢအဒုးဒီးဆူၣ်လၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မၤန့ၢ် တၢ် သ့န့ၣ်ဧါ. တၢ်ဒုးလၢဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလီၤအိၤလၢလရၣ်အပူၤသ့ကတၢ် လၢန့ၢ်တၢ်န့ၣ်ကသ့ န့ၣ်တအိၣ်နီၣ်တဘျီဘၣ်. ကယဲၤပျၢ်မ့ၢ်အူလၢအကဲၤကပျီၢ်ဒီးလီၤပျံၤလီၤဖုးတဖၣ်န့ၣ် တုၤအ ဘၣ်ဝဲတၢ်န့ၣ်အကတီၢ်တဘျီန့ၣ်ကဲထီၣ်လၢအစူၢ်အပျၢ်တအိၣ်လၢလၢတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ် လီၤ. “အဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ်သံဝဲလၢတၢ်န့ၣ်အပူၤလီၤ” (ဧၤတြိ ဝးဘၣ်). တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်ဒုး ကဲထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သံလၢတၢ်လၢကပီၤလီၤ. တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ် ဟဲစီၢ်န့ၣ်အတၢ်သံအက တီၢ်လၢ ကယဲၤတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်စူၢ်န့ၣ်ဝဲလၢအမၤန့ၢ်တၢ်အခါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခိၣ်ကုၣ်သးဒီးဒုး

“ခိၣ်ကုၣ်သး” မ့ၢ်တၢ်ဒီသအခိၣ်သၣ်လီၤ. ဟ်သ့ၣ်ပၤသးလၢ ခိၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ် က့ၤ ဒီးသးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ, လၢအမ့ၢ်တၢ်နီၣ်ကီၢ်ဒီးတၢ်အလၢအပွဲၤန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်လၢအ ကီၤန့ၢ်မးန့ၢ် တီၢ်ဘီအံၤန့ၣ်ဒီသအဝဲခိၣ်သၣ်ပံာ်က့ၢ်. သးလၢအန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ အလၢအပွဲၤန့ၣ် ဖီၣ်ယၢ်ခိၣ်သၣ်ကျၢၤကျၢၤလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်ဒီးတၢ်တီၢ်လီၤ, ဒ်နီၣ်သက့ၤ ဖီၣ်စၢ်ယၢ်ကဘီတဘျီလၢပီၣ်လဲၣ်အကလံာ်မ့ၢ်အကတီၢ်အသးန့ၣ်လီၤ. စီၤပီၤလူးစံးဝဲလၢ **၁သးစၢၤလနံ ၅း၈**)န့ၣ်မ့ၢ်“တၢ်မ့ၢ်လၢဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအခိၣ်ကုၣ်သး”လီၤ.

ခရံၣ်သုးဖိတဖၣ် ကဘၣ်ပၤမူခိၣ်ကျၢၤကျၢၤလၢအခိၣ်ပူၤဒီးအသးပူၤလီၤ. အဝဲက ဘၣ်ထံၣ်မူခိၣ်, ပလၢာ်ဘၣ်မူခိၣ်, ဒီးပၤမူခိၣ်လၢအမဲၣ်ချံအတၢ်ထံၣ်အပူၤ ဒီးလၢအသးပူၤ လၢကိးဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. မူခိၣ်မ့ၢ်ဖျိၣ်ယံၤယံၤကလဲၣ်လၢအတၢ်ထံၣ်အပူၤဒီးအဝဲဆၢထၢၣ် တၢ်တၢ်ဘၣ်. မူခိၣ်မ့ၢ်ဖျိၣ်ကဒုကယီၢ်လၢအတၢ်ထံၣ်အပူၤန့ၣ် အဝဲကဒုးဒၣ်တၢ်ဖၢဖၢဖၢ

လီ။ အတတ်ထံမှမူခိုင်အလအပွဲနှင့် ကဟ့ၣ်ထီၣ်အီလတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလအယီၤဒု, တၢ် သူၣ်ဆူၣ်သးစဲလအတၢ်နၢ်, တၢ်လကဝီလအကဟဲ, ဒီးတၢ်မနၢလအခါခဲအံၤန့ၣ်လီ။

တၢ်မုၢ်လၢ်မုၢ်အိၣ်လအခိၣ်ကုၣ်သးအပူၤန့ၣ် အခိၣ်သၣ်တဘၣ်ဆဲးဖျါနီတဘျီ ဘၣ်. လုၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်မုၢ်လၢ်, မဆူၣ်ထီၣ်တၢ်မုၢ်လၢ်, မကဝီထီၣ်တၢ်မုၢ်လၢ် တက့ၢ်. အစ့ၢ် ဒ်အံၤ, စီပီလုးစံးဝဲ “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပတုၤလတၢ်အုၣ်က့ၢ်ဒိၣ်က့ၢ်ပုၤလတၢ်မုၢ်လၢ်လီ” (ရိမုၢ် စး၂၄). ပကဘၣ် မုၢ်ဒ် “သုကအါထီၣ်လတၢ်မုၢ်လၢ်, လသးစီဆုံအစီအကမီၤန့ၣ်တ က့ၢ်” (ရိမုၢ် ၁၅:၁၃).

“နး” တၢ်စုကဝဲလအဆူၣ်ဒီးလဒုးတၢ်အစီၤန့ၣ် မုၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါန့ၣ် လီ။ သးစီဆုံန့ၣ်သူအီၤဒီးပဒုၣ်ပဒါခဲလၢ်သံလအီၤလီ။ ကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါ မုၢ် တၢ်စုကဝဲလအပူၤအီၤလတၢ်ဒုးဖျါဒီးမုၢ်တၢ်စုကဝဲလအနၢတၢ်န့ၣ်လီ။ ပဆၢထၢၣ်လအဖီ ဝီခိၣ်ဒီးပဒုးတၢ်လီ။ ပသူအီၤဒီးပမနၢကယၢ်ပဒုၣ်ပဒါတဖၣ်လီ။ ခရံၣ်သုးဖီန့ၣ် “ပုၤက ညီတမူဝဲထဲလကီၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မုၢ်လကယၢ်တၢ်ကတီၤလအဟဲထီၣ်လယုၤအထးခိၣ် န့ၣ်လီ” (မးသဲ ၄:၄). ပမအါထီၣ်ယုၤအကလုၢ်ကထါတလိၣ်ဘၣ်. ကစၢ်ခရံၣ်သ့ၣ်က ဘျံးကွံၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်လအီၤလီ။ ပမုၢ်အဲၣ်ဒီးကဲပုၤသူၣ်ဒုသးဒုလအသးခူတလုၢ်, သူၣ်တီ သးရၤ, ဒီးတၢ်မနၢအီၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်, ကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါကဘၣ်အိၣ်အါအါလပ ပူၤလီ။

တၢ်နၢ်အကတီၤန့ၣ် မုၢ်ပတၢ်ထုကဖၣ်အခိၣ်တယၢ်ဒီး ပတၢ်မုၢ်တၢ်တီအယီၤတ ကိးအမိၢ်ပုၤလီ။ ပခိၣ်, ပစု, ပသးကဘၣ်ပုၤလကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါတုၤအလီၢ်တ အိၣ်ဟီလကဘၣ်, အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပမူလအီၤဒီးပဒိၣ်ထီၣ်လအီၤန့ၣ်လီ။ အဝဲမုၢ်ပတၢ်ဒုးအ တၢ်ကိးပုၤ, ဒီးမုၢ်တၢ်ပနီၣ်လပကနၢတၢ်န့ၣ်လီ။ မုၢ်နးကနၣ်လအအုၣ်ကဝီ လကထီဒါ ကယၢ်မုၢ်ကီၤလံၢ်အတၢ်ထီၣ်ဒုးတဖၣ်လီ။ “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ တၢ်ကွဲးအသး” န့ၣ်မးမးအသးဒ် ထးတဒုလအလဲဆဲးဖျါဝဲမုၢ်ကီၤလံၢ်အသးတီတီန့ၣ်လီ။

ဒ်တၢ်စုကဝဲလကဒိသအတၢ်ဒီးလကထီၣ်ဒုးတၢ်အစီၤ, ကစၢ်ယုၤပၢ်အကလုၢ်က ထါလအမံၤအဖီခိၣ်လီ။ ပုၤလအပုၤဒီးကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါန့ၣ် မုၢ်အစီၤကံၢ်ထီၣ်အ သးထီဒါကယၢ် မုၢ်ကီၤလံၢ်အတၢ်လီတၢ်ဂ့ၤ ဒီးအတၢ်ပိးတၢ်လီခဲလၢ်န့ၣ်လီ။ ကစၢ်ယုၤအ

ကလုၢ်ကထါန့ၣ် “အကန့ၣ်အုၣ်တၢ်စုၤန့ၣ် နးတဘျီလအကန့ၣ်ခံဒီလီၢ်, ဒီးဆဲးဖျါတုၤအနီၤ ဖးပတၢ်မူဒီးပသး, ဒီးတၢ်အဆၢဒီးတၢ်အကံၢ်, ဒီးမုၢ်တၢ်လအသ့ၣ်ညါပသးအတၢ်ဆီက မိၣ်ဒီးအကုၣ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီ” (စၢၤတြီ ၄:၁၂). မုၢ်ကီၤလံၢ်ပလၢ်ဘၣ် တၢ်ဆဲးဖျါအယံဆၢ ဒီးတၢ်အကံၢ်, မပုၤလီၤကွံၣ်အီၤဆူတၢ်စံၢ်စံၢ်ဘါစၢ် လကယၢ်အတၢ်စံၢ်တၢ်ဘါတဖၣ်ဒီး မ တစီၢ်တသီၣ်ဘၣ်ကယၢ်အတၢ်ကုၣ်သ့အတၢ်ကုၣ်ကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီ။

တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်ဒုး

တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်ဒုး ဟဲ ယုၤ ဆူ တၢ်အိၣ် သး အပူၤ ယုၤ ဒီး အသုး မုၢ် သံၣ် တီ န့ၣ် လီ။ “တၢ်လအကမၤအသးလယဖီၣ်တဖၣ်အစ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်သံကွၢ်ယၤ, ဒီးတၢ်မလယ စုအစ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်မလီၢ်ဘၣ်ယၤတက့ၢ်လီ” (ဝံယရှါယၤ ၄၅:၁၁). ပဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီ ပုၤမူဒါလ “မိပဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တက့ၢ်” (၁ သုးစၢၤလနံ ၅:၇). “လတၢ်ကိးမံၤဒဲးန့ၣ် လတၢ်ထုကဖၣ်” (ဖဲလံးဝံး ၄:၆). “မတၢ်ဘါထုကဖၣ်သပုၤပုၤ” (ကလိးစဲ ၄:၂). “ဘါ ထုကဖၣ်တၢ်လတၢ်လီၢ်ကိးပူၤဒဲး” (၁ တံၤမသုး ၂၈). “ဘါထုကဖၣ်တဘီယုၤဖီ” (က လိးစဲ ၁:၃).

တၢ်အာၣ်လီၤန့ၣ်အကတၢ်တအိၣ်လအ ပုၤလအသ့ၣ်ညါနၢ်ပၢ်တၢ်ကလုၢ်တဖၣ်အ စီၤလီ။ “ဒီးသုမုၢ်စ့ၢ်က့ၢ်န့ၣ်က့ၢ်တၢ်ဒီး, ဝဲဒၣ်သုယုတၢ်လအသ့တၢ်ဘါထုကဖၣ်အပူၤတဖၣ် န့ၣ်, သုကန့ၣ်ဘၣ်ခဲလၢ်လီ” (မးသဲ ၂၁:၂၂). ယုၤဂျူးစံးဝဲဒၣ်, “ဝဲဒၣ်တၢ်လအသ့ယုတၢ် လယမံၤတမံၤလၢ်လၢ်န့ၣ်, ယကမၤအဝဲန့ၣ်” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၄:၁၃). “သုမုၢ်ယုတၢ်တမံၤမံၤ လယမံၤဒီး, ယကမၤလီ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၄:၁၄). “ဒ်သီးဝဲဒၣ်သုယုတၢ်လယမံၤလၢ်ပာ် န့ၣ်ဒီး, အဝဲဒၣ်ကဟ့ၣ်လီၤသုလီ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၅:၁၆). “ဝဲဒၣ်တၢ်လအသ့ယုတၢ်လယမံၤ လၢ်န့ၣ်, ကဟ့ၣ်ဝဲလအသ့လီ” (ယီၤဟ့ၣ် ၁၆:၂၃).

တၢ်မုၢ်အိၣ်တမံၤမံၤလအတပၢ်ယုၤဘၣ် “တၢ်တမံၤစုၤတမံၤစုၤ” လတၢ်တထံၣ်န့ၣ် အီၤလတၢ်ကွဲးဝဲအံၤအပူၤဘၣ်န့ၣ်, “ယုကယၢ်တၢ်တမံၤလၢ်လီ” အန့ၣ်တစု တၢ်သ့ၣ်တ ဖၣ်အံၤ နပတၢ်ကွံၣ်အီၤလအနတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤသ့ဝဲလီ။ တၢ်ကတီၤကျိၣ်လအကပၢ်ယုၤ

တၢ်လၢအလဲၣ်န့ၣ်တၢ်အဝဲအံၤ, ဒီးပၢ်ဃုာ်တၢ်ခဲလၢာ်ခဲဆ့န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဘၣ်. တၢ်တဲဖျါသ့ၣ်တၢ်ဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အဒိအတဲာ်လၢ ကယံၤတၢ်လၢအမၤအသးသ့လၢတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤတဖၣ်လၢကစၢ်ယူၤအတၢ်အာ်လီၤအကူၤပူၤ, ဆူကယံၤပူၤလၢအမၤလၢပဲၤတၢ်လၢအလိၣ်ဝဲလၢတၢ်ထုကဖၣ်အဘၣ်အတီတခါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤအဆၢတဖၣ်အံၤ, မ့ၢ်တၢ်အဒိလၢတၢ်ထုကဖၣ်အကူၤ လၢအဒိၣ်အလဲၣ်ဝဲအပူၤလီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်အကညီၣ်န့ၣ်တုၤထီၣ်ဘးဒီးမၤလီၤတံာ်ကယံၤတၢ်အစ့အဘၣ် လၢတၢ်ကတိၤကျိၣ်တဲဖျါထီၣ် မ့တမ့ၢ် ဆိကမိၣ်ထီၣ်တသက့ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤပီၤလူၤထံၣ်လီၤအသးလၢအတၢ်ကတိၤအဖျါလၢန့ၣ်အိၣ်ဖဲလၢအဘိထုကဖၣ်အခါလီၤ. အန့ၣ်ဒၣ်လဲာ်, အဝဲထံၣ်သ့ၣ်ညါလၢတၢ်လိၣ်အိၣ်ဒီးဒီးအိၣ်လၢတၢ်တယၢၤထီၣ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်, တၢ်စ့တၢ်ဝါအဘီအမ့ၢ်အပူၤလၢတၢ်တတုၤထီၣ်ဘးဒီးအိၣ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဒုးလၢတၢ်ဒုးဒုၣ်ဒါတနၢၤဒီးဘၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤပီၤလူၤမၤပဲၤက့ၤတၢ်လီၤလၢအဝဲဃုာ်ဝဲတဝးဘၣ်တဖၣ် “ဒီးပူၤလၢအမၤအါန့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ကယံၤပဃုာ်တၢ်ဒီးဆိကမိၣ်တၢ်သ့တၢ်, ဒ်အစိအကမီၤ လၢအမၤဝဲလၢပူၤအသိး’ (အဒုးဖးစူး ၃:၂၀). တၢ်အာ်လီၤမ့ၢ်အံၤ, “ကိးထီၣ်ယၢတက့ၢ်, ဒီးယကစံးဆၢနၢၤ, ဒီးယကဒုးန့ၣ်နၢၤလၢတၢ်အဒိၣ်အထီ, ဒီးတၢ်လီၤလးတဖၣ်, လၢနတသ့ၣ်ညါဘၣ်လီၤ” (ဝံယံးရမံယၢ ၃၃:၃).